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1-بیست و دوم دیماه 1403، شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس 
پس از چنــد ماه برنامه ریزی و تلاش، توانســت با گردهــم آوردن خیل 
تولیدکنندگان و صنعتگران پتروشــیمی و نمایندگان ده ها شــرکت 
دانش بنیان در »نمایشگاه و همایش پتروکم کیش«، سنگ بنای یک 
تحول را در عرصــه اقتصادی بنیان نهــد. تحولی که در زبــان  و ادبیات 

اقتصاددانان به عنوان »پیوند فناوری و صنعت« تعبیر می شود.
شرکت های فناور و دانش بنیان اگرچه پیش از این به صورت نیم بند 
با حوزه صنعت پتروشیمی همکاری داشتند. اما این همکاری سیری 
ناپایدار، پراکنده با درونمایی مبهم داشت. رویداد پتروکم به این روند 
متزلزل همکاری ها پایان داد و برای اولین بار ســاختار مدون و مطمئن 
برای همســویی و هم افزایــی دو حوزه فنــاوری با صنعت پتروشــیمی 

فراهم آورد. 
رویداد ســه روزه پتروکم در بطن و متن خود اتفاقاتی را در دادوستد 
فنــاوران و صنعتگران رقــم زد که بی گمــان آثار و نتایج ملمــوس آن را 
به تدریج در قالب نوسازی و پوست اندازی صنعت دیرپای پتروشیمی 

نمایان خواهد شد.
2-رویــداد پتروکم بــر پایه شــعار و تفکــر بنیادینی به نام »ســاخت 
داخل« طراحی شــده بود و مأموریت اصلــی آن این بود که در شــرایط 
بغرنج اقتصادی که جامعه ایران با دو چالش بزرگ »ناترازی در انرژی« و 
»تحریم« های ظالمانه دست به گریبان است، با شکستن طلسم پیوند 
جامعه فناوری و صنعت راهی نو و میانبر برای تحرک بخشیدن به چرخ 

اقتصادی کشور بگشاید.
ریل گذاری و زمینه چینی رویــداد پتروکم پیــش از این در همایش 
پتروفن انجام پذیرفت. همایشی که در آن خیل فناوران و فعالان عرصه 
نوآوری در چند پنل تخصصی با نمایندگان شــرکت های پتروشــیمی 
»ایده هــا« و توانمندی های خــود در تأمین »نیازهــا«ی این صنعت به 

بحث گذاشتند.
3-رویــداد پتروکم بــرای به ثمر رســاندن ایده هــا و مذاکــرات جاری 
پتروفن تدارکی گسترده و کم سابقه فراهم آورد. این بار خیل نمایندگان 
دانش بنیان ها  و نمایندگان خط تولید پتروشیمی در 24 پنل تخصصی 
که در آن اکثر مدیران حوزه فناوری دولت و متخصصان و مدیران ارشد 
هلدینگ خلیج فارس مشارکت داشتند، گردهم آمدند و در نشست های 
چند ساعته آخرین یافته ها، تحقیقات و تجارب خود را پیرامون جزء به 

جزء نیازهای حوزه صنعت پتروشیمی ارائه کردند.
حاصل و برآیند سه روز تضارب آرا و بحث های کارشناسی در پنل های 
24 گانــه پتروکم کــه مدیریت آنهــا را چهره های برجســته فنــاوری و 
اقتصادی هلدینگ خلیج فارس برعهده داشــتند این شد که چندین 
قرارداد و تفاهم نامه همکاری و دادوســتد فنی میان دانش بنیان ها با 

شرکت های معظم پتروشیمی منعقد شد. 
قراردادهای امضا شــده زیر ســقف بلند پتروکم، به صــورت نمادین، 
آغازگر راهی نو در همزیستی و هم افزایی جامعه فناوری و صنعت ایران 
است. برای خیل کسانی که در روزهای تنگنای اقتصادی ایران به دنبال 

گشــودن پنجره ای برای ورود به دنیای »توســعه فناورانــه« و »اقتصاد 
دانش محور« بودند، پتروکم نوید یک نقطه عطــف و آغاز فصل تازه را 

می دهد. 
توافقات و تفاهمات بدســت آمده در بســتر پتروکم در نگاه قاطبه 
فعالان حوزه فناوری، بزرگ ترین  تضمین در پیمودن راه سخت جراحی و 
کالبدشکنی صنعت کهنسال ایران است. »منشور و پیمان پتروکم« به 
همه تردیدها و اما و اگرها در خصوص مشارکت دانش بنیان ها در تغییر 

ساختار صنعت عظیم پتروشیمی پایان داد. 
4-در مســیر به بار نشســتن رویــداد پتروکــم، نوعی وفــاق و اجماع 
بی سابقه میان مراجع تصمیم ســاز دولت و مدیریت هلدینگ خلیج 
فارس شکل گرفت. از حسین افشــین، معاون علمی و فناوری رئیس 
جمهور تا محمد صادق خیاطیان، رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی 
ریاست جمهوری و سورنا ستاری، مشاور علمی مدیر عامل هلدینگ و 
مدیران حوزه فناوری وزارت نفت، علوم و سازمان محیط زیست همگی 
دست به دست هم دادند تا راهبرد »نهادینه سازی همکاری صنعت و 

فناوری« به میدان اجرا و عمل درآید. 
اکنون توافقات پتروکم بر تفکر طیفی از مدیران و تصمیم گیران در 
دولت چهاردهم پشتگرم است که از هر فرصت و امکانی برای تقویت 
و توانمندســازی نیروهــای خلاق و نــوآور بهره  می جویند. کســانی که 
گرایش و باور عمیق به توانمندی نسل امروز در ترمیم آشفتگی ساختار 
اقتصادی دارند. کافی است به فهرست تدابیر و تمهیداتی که این گروه 
از مدیران برای تضمین و تثبیت فعالیت و سرمایه گذاری دانش بنیان ها 
در صنعت پتروشیمی و نفت و گاز به کار بستند، نگاه افکنیم. از اجرای 
مفاد قانون طلایی موسوم به»جهش دانش بنیان ها« که بی سابقه ترین 
معافیت ها و مشوق های مالیاتی را برای فعالان و سرمایه گذاران فناوری 
در نظر گرفته است تا تأســیس »هلدینگ نوآوری« و ایجاد »صندوق 

تضمین ریسک سرمایه گذاری دانش بنیان ها«.
 از همیــن رو، در رویداد پتروکم و همه لحظه هــای امضای توافقات 
دانش بنیان ها و شرکت های معظم پتروشیمی، اکثر مجریان اندیشه 
پیوند فناوری و صنعــت ، از معاون علمی رئیس جمهــور تا مدیرعامل 

هلدینگ حضور داشتند.
5-پتروکــم را باید به مثابــه یک راه و یــک تجربــه در وادی مدیریت 
اقتصادی و علمی ایران نگریست و الگویی در عصر رقابت های پرشتاب 
اقتصادی که آرزوی ملت ها برای توسعه و رسیدن به قله های پیشرفت 

و رفاه بر بال های قدرتمند فناوری صورت عینی و عملی می یابد. 
در تقویم و تقدیر اقتصاد ایران که مدار آن بر ایجاد تحرک و جهش در 
تولید قرار داده شده است پتروکم یک پاسخ راهگشاست و پایه گذار 
حرکتی است که قرار اســت خون تازه فناوری را در شریان های صنعت 
و اقتصاد کشور جاری سازد و امید می رود الهام بخش اتفاقاتی تازه در 
توسعه فناورانه دیگر حوزه های اقتصادی کشور شــود. گام اول در این 
مسیر ایجاد دبیرخانه دائمی و عملیاتی کردن ایده و وعده های مطرح 

در این همایش بزرگ است.

پتروکم در تراز یک الگوی تحول ساختاری

سرمقــاله
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فرصت آفرینی در عصر چالش ها
حامد شمس، مدیر روابط عمومی، برند و مسئولیت اجتماعی:

خوشحالیم که در رویدادی دیگر میزبان فعالان صنعت پتروشیمی کشور هستیم، به خصوص اینکه این رویداد با نگاه ویژه به ساخت داخل 
برنامه ریزی شده است. 

»ایران پتروکم« فرصت تبادل ایده و محصول را فراهم کرده است، حضور ۸1 شرکت دانش بنیان و فناور در میان 140 غرفه پتروکم 1403 مایه 
امیدواری است. »پتروکم« فرصتی است که در آن صنعت پتروشیمی بتواند با توان شرکت های تولیدکننده و صنعتی داخلی آشنا شود تا براساس 
نیازهای خود از توانمندی های داخلی استفاده کند، فرصتی که شاید در نبود پتروکم برای تولیدکنندگان کوچک تر فراهم نشود و نتوانند مجتمع های 

پتروشیمی را از دستاوردها و توانمندی های خود مطلع سازند.
با توجه به اهداف تعیین شــده در برگزاری ایران 
پتروکم، نگاه ما تقویمی نیست؛ بلکه از جنس نیاز 
و نیازسنجی انجام شده در عرصه های مختلف نظیر؛ 
حوزه صنایع پتروشــیمی، رفع ناترازی ها، تقویت 
تولیدکننــدگان داخلــی، توجــه به ســاخت داخل 
است؛ به این معنا که به کارکرد، تأثیرات و خروجی 
نمایشــگاه توجه داریم تا اینکه آن را تنها فرصتی 

برای نمایش دستاوردها و توانمندی ها بدانیم.
گواه این گفته را می توان در کم وکیف حاضران در 
پتروکم و نشســت های تخصصی برنامه ریزی شده 
دید. رویدادهایی که در دل نمایشگاه پتروکم 1403 
برگزار می شود آن چیزی است که ما از یک نمایشگاه 

معطوف به »ساخت داخل« انتظار داریم.
پتروکم فرصــت تبادل ایــده و محصــول را فراهم 
کرده و با نگاه پاســخگویی بــه نیازها با اســتفاده از 

توان ساخت داخل می تواند به عنوان یک مظروف در ظرف اقتصاد ایران که دچار چالش جدی ناترازی است و همه دستگاه ها و ارکان دولت برای 
ساماندهی، نوسازی، توانمندسازی و کاستن از شکاف خطرناک عرضه و تقاضا بسیج شدند، عمل کند.

اگر این نمایشگاه بتواند تنها یک قدم برای دمیدن روح تحرک و تزریق خون تازه به پیکره صنعت پتروشیمی بردارد، به هدف خود رسیده است.
گرچه حضور تمامی شــرکت های بزرگ پتروشیمی و شرکت های تابعه هلدینگ خلیج فارس در نمایشــگاه را یک نکته قوت می دانیم؛ 
اما باید اعتراف کنیم که این نمایشگاه چه اکنون که دومین سال است که با عنوان »ایران پتروکم« برگزار می شود و چه دوره هایی که با 
عنوان »حمایت از ساخت داخل« برگزار شده است، برای ادامه، نیاز به مطالعه عمیق تر در طراحی، برنامه ریزی و هم فکری دارد؛ به طورقطع 
پیشــنهادهایی مانند؛ تأســیس دبیرخانه دائمی برای پیگیری تفاهم نامه ها و قراردادها از این قبیل می تواند در آینده به بالغ تر شــدن 

ایران پتروکم بینجامد.
در ایران پتروکم 1403 در140 غرفه میزبان مجتمع های پتروشیمی، صنعتگران و شرکت های دانش بنیان و فناور هستیم. استقبال مجتمع های 
پتروشیمی غیرتابعه نسبت به سال گذشته افزایش داشته است و امسال میزبان 12 مجتمع پتروشــیمی بزرگ غیرتابعه در کنار 24 شرکت 

پتروشیمی تابعه هلدینگ خلیج فارس هستیم.
تعداد ۸1 شرکت دانش بنیان و فناور در این نمایشگاه حضور دارند که مایه امیدواری است. یکی از ابتکارهای ایران پتروکم برگزاری نشست های 
تخصصی برای حضور صنعتگران و معرفی دستاوردهای آنان بر اساس نیازسنجی انجام شده، است. از صبح یکشنبه، 23 دی به مدت 2 روز شاهد 
برگزاری 24 نشست تخصصی با ارائه صنعتگران، مدیران صنعت پتروشیمی و دانشگاهیان در ۶ سالن با حضور صنعتگران و مدیران و مسئولان 
خواهیم بود. در این دوره از پتروکم، سعی شده برای حمایت و تقویت ساخت داخل، فرصت بیشتری برای مدیران عامل شرکت های زیرمجموعه 
هلدینگ خلیج فارس فراهم شود. در این راستا روز پایانی این نمایشگاه نشست هم اندیشی مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس با صنعتگران و فعالان 
صنعت پتروشیمی برگزار می شود. در برگزاری این نمایشگاه یا نمایشگاه های مشابه دچار جابه جایی اهداف شده ایم. به منظور رفع این مسأله، 
پیشنهاداتی مانند؛  نشست های B2B و منطقه ای به همراه رویکرد انتقادی و سازنده می تواند با تمام مشکلات و سختی های موجود، »جهش واقعی« 

در حمایت و توسعه ساخت داخل را رقم بزند.
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 ماموریت اجماع سازی 
و حل مسائل فرادستی

 محمد شریعتمداری، مدیر عامل شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس:

ازهم پاشیدگی زنجیره ارزش صنعت پتروشیمی از چالش های بزرگ سال های اخیر است. اجماع سازی و تقویت نقش 
رگولاتوری برای حل این چالش ها، در کنار توجه مستمر به ساخت داخل برای توسعه صنعت پتروشیمی و نهایتاً افزایش 
رشد اقتصادی کشور، امری حیاتی است. ابتدا باید از میزبانی کیش از رویداد بزرگ» ایران پتروکم« قدردانی کنم. با جوان 
ارزشمندی که سکان اداره این جزیره را امروز بر عهده دارد، آشنا هستم و با توجه به خلاقیت ها و نوآوری هایی که از ایشان 
درگذشته سراغ دارم و همچنین نگاهی که به حل مشکلات کشــور دارند و برنامه عالمانه ای که در بدو ورود به کیش ارائه 
دادند، افقی روشن را برای این جزیره می بینم. برگزاری دو رویداد پتروفن و ایران پتروکم دو مکمل خوب یکدیگر هستند. 
این دو رویداد به شرطی که از سطح یک همایش و نمایشگاه فراتر بروند و راهکار ملی برای صنعت داشته باشند، تأثیرگذار 

خواهند بود.
هدف گذاری رشد هشت درصدی اقتصادی و نقش مهم صنعت پتروشیمی در تحقق اهداف تعیین شده، یک مقوله 
کلیدی است. راه میان بر رسیدن به این سطح از رشد اقتصادی، تکیه بر اقتصاد دانش بنیان و رفتن به سمت لبه های دانش 

است. ما باید به سمت نوآوری های خلاق برویم و این نشست و این رویداد در این مسیر می تواند به ما کمک کند.
درباره چرایی قبول مســئولیت مدیرعاملی هلدینگ خلیج فارس، باید بگویم که بعد از چند دوره خدمتگــزاری در وزارت 
بازرگانی، وزارت رفاه، وزارت صمت و معاونت اجرایی رئیس جمهور و در شرایطی که در همین جمع چهره هایی هستند که بهتر 
از من و امثال من می توانند مجموعه بزرگ صنایع پتروشیمی خلیج فارس را هدایت کنند، آنچه من را به اینجا کشاند، این 
بود که برخی امور فرادستی که نیاز به اجماع سازی، هماهنگی های خارج و ائتلاف دارد را باتجربه و ارتباطاتم بتوانم تسهیل 

کنم و تنها و تنها دلیل من برای قبول این مسئولیت همین بود.
از »ســاخت داخل« زیاد صحبت کردیم، وقتی در گرفتن تکنولوژی محدودیت داریم، به ســمت حمایت از ساخت داخل 
می رویم؛ اما در مواقع گشایش کمتر به این حوزه توجه می کنیم. ما باید مستمراً به ساخت داخل هم فکر کنیم و هم عمل 
کنیم، باید در حوزه نوآوری پیش گام باشیم و این راهبرد استراتژیک ما باشد. به محض ورودم به هلدینگ خلیج فارس، از 

برادرم دکتر  ستاری دعوت کردم که در این سطح من را یاری کنند. 

ازهم پاشیدگی 
زنجیره ارزش 

صنعت پتروشیمی 
از چالش های 

بزرگ سال های 
اخیر است. 

اجماع سازی 
و تقویت نقش 

رگولاتوری 
برای حل این 
چالش ها، در 

کنار توجه مستمر 
به ساخت داخل 

برای توسعه 
صنعت پتروشیمی 

و نهایتاً افزایش 
رشد اقتصادی 

کشور، امری 
حیاتی است.
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با اینکه ایشان انسانی مشکل پسند است با تواضع در جایگاه مشاور قبول مسئولیت کردند و در اولین قدم با مشورت 
ایشان در هیئت  مدیره شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس، صندوق سرمایه گذاری های خطرپذیر شرکتی )cvc( را در 
مجموعه صنایع پتروشــیمی خلیج فارس با هزار میلیارد تومان تصویب کردیم برای اینکه مشوق فعالیت های نوآورانه 

باشد. همچنین طی بخشنامه ای 2 درصد از فروش شرکت های تابعه هلدینگ را به طرح های توسعه ای اختصاص دادیم.
واگذاری شرکت های پتروشیمی به بخش خصوصی یک انفجار بود. نحوه نادرست این واگذاری ها به بخش خصوصی 
موجب پاره شدن »زنجیره ارزش« شد و لطمات جدی به صنعت پتروشیمی ایران وارد کرد، برای رفع این مشکل باید یک نظام 
تنظیم گر و رگولاتور قوی مستقر می کردیم که این چالش ها را برطرف کند و این طور نباشد که امروز دل نگرانی ما این باشد 
که فلان طرح ما اگر رآکتور آن نصب شود در امر تولید، خوراک خواهد داشت یا نه؟ فلان مجموعه بعد از تولید محصول 
آیا صرفه اقتصادی خواهد داشت یا نه؟ متأسفانه در طی این سال ها، وجود نگاه آینده نگری که در سازمان رگولاتور متولی 
داشته باشد، غایب بوده است. بسیار خشنودم که دکتر عباس زاده که امروز از بدنه کارشناسی صنعت پتروشیمی به سطوح 
عالی مدیریتی صنعت رسیده اند سکان دار شرکت ملی صنایع پتروشیمی هستند و امیدوارم نقش رگولاتوری شرکت ملی 
صنایع پتروشیمی در عمل احیا شود و امیدواریم با هماهنگی که در مجموعه هلدینگ خلیج فارس میان وزارت نفت، دکتر 

میدری و دکتر میرزایی وجود دارد، این ازهم پاشیدگی زنجیره ارزش حداقل بین دو وزارتخانه به سامان برسد.
اگر مذاکرات پتروشیمی اروند و آبادان به نتیجه برسد و یک اشتراک مساعی پیدا کنند، هم فعالیت های اروند شتاب 
بیشتری می گیرد و هم در پتروشیمی آبادان شاهد نوآوری ها و حرکت تازه خواهیم بود، یا اگر امیرکبیر به مجموعه ما 
پیوند بخورد چه از نظر تسهیل گری و چه از نظر مدیریت یا مالکیت، یا اگر پتروشیمی جم به ما پیوند بخورد از نظر مالکیت 

یا تنظیم گری مدیریت، هر یک از این اتفاقات، قدم های بسیار بزرگی در نیل به اهداف صنعت پتروشیمی خواهد بود.
از طرفی مذاکرات مثبت و سازنده با وزیر نفت درباره همکاری هلدینگ خلیج فارس در توسعه میادین مارون خامی و اهواز 
خامی داشته ایم. موضوع تأمین مالی و خوراک دو چالش عمده در مسیر اجرای طرح های توسعه ای هستند. خوشبختانه 
با حضور پررنگ نظام بانکی در رویداد ایران پتروکم، می توان با تخصص و تدبیر مدیران عامل بانک ها و استفاده از ظرفیت 
بانک های چین و روسیه شاهد تشکیل کنسرسیوم های بانکی برای رفع مشکلات تأمین مالی صنعت پتروشیمی باشیم.

»فارس« اکنون در بورس صاحب بازاری به ارزش ۸50 هزار میلیاردتومان هست. این ارزش بازار می تواند به یک پشتوانه 
برای تأمین مالی طرح های صنعت پتروشیمی برای ایجاد یک »عسلویه جدید« در مکران یا در کیش تبدیل شود.

در این مرحله از فرایند توسعه صنعت، رعایت ایمنی، استاندارد و افزایش توان تکنولوژی برای پتروشیمی ها بسیار 
راهگشاست که دستورالعملی برای هوشمندســازی در شرکت های هلدینگ خلیج فارس باهدف کاهش هزینه های 
تولید و افزایش بهره وری ابلاغ شده اســت. هلدینگ خلیج فارس مجموعه ای متشکل از مدیران توانمند، باپشتکار و 
خدوم است. من با دیدن این عزیزان در صنعت پتروشیمی به ایرانی بودن خود می بالم، به اینکه سال ها در این کشور 
مدیریت کرده ام مباهات می ورزم و معتقدم این گروه توانایی تربیت 100 مدیــر در تراز جهانی را دارد و باید با آموزش 

دائمی به این مهم دست یابیم.

خوشبختانه با 
حضور پررنگ 

نظام بانکی در 
رویداد ایران 

پتروکم، می توان 
با تخصص و 

تدبیر مدیران 
عامل بانک ها 

و استفاده 
از ظرفیت 
بانک های 

چین و روسیه 
شاهد تشکیل 

کنسرسیوم های 
بانکی برای رفع 
مشکلات تأمین 

مالی صنعت 
پتروشیمی باشیم.
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انقلاب های 
علمی، فناوری 

و صنعتی، اگر 
از پشتوانه 

سیاست گذاری 
و برنامه ریزی 

صحیح از جمله 
سیاست های 
رقابتی بهره 

نبرند، می توانند 
به ضد خود 

تبدیل شوند و 
نتیجه معکوس 

داشته باشند. در 
این راستا، ایجاد 

پارک فناوری و 
مرکز مجهز به 

هوش مصنوعی 
در جزیره کیش 

را پیش بینی 
کرده ایم.

مخابره یک رویداد فناورانه از تریبون پتروکم
حسین افشین، معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری :

»انتشــار علم« امروز از محورهای رشــد اقتصادی اســت. اگر انتشار علم 
صورت نگیرد، نوآوری محقق نخواهد شد، چراکه فرآیند تولید علم مدام 
تکرار می شود. موضوع انتشــار علم نیازمند نهادی برای حمایت و صیانت 
از این موضوع است. بر این اســاس در این مرحله ما نیازمند نهادسازی در 
حوزه تولید و انتشار علم هستیم که از مالکیت فکری، ایده ها و نوآوری ها 

حمایت کند، مشوق نوآوران باشد تا شاهد رشد اقتصادی پایدار باشیم.
یکی از مهم تریــن مؤلفه های مــورد نیاز برای رشــد اقتصــادی »تخریب 
خلاق« Creative Disruption است، به این معنا که باید زمینه ای فراهم شود 
تا نوآوری جدید، جایگزین نوآوری قبلی شود. تحقق این امر دشواری های 
خودش را دارد. طی سال های گذشته گفته می شد، صنایع سنتی و قدیمی 
مانعی برای ورود نوآوری شــرکت های دانش بنیان به دل صنعت هستند. 
امــروز شــرکت های دانش بنیــان قدیمی تــر کــه مشــوق ها، حمایت ها و 

تسهیلاتی دریافت کرده اند، اگر مجال تخریب نوآوری وجود نداشته باشد، به مانع ورود یک شرکت دانش بنیان جدید به 
عرصه اقتصاد تبدیل می شوند. راهکار این موضوع، ایجاد رقابت اســت و باید با ایجاد فضای رقابت بین شرکت ها، مسیر 
جایگزین شــدن فناوری و نوآوری جدید هموار شــود. خود مقوله رقابت دارای چند لایه اســت. ممکن اســت رقابت بر سر 
ساختن محصولی باشد که در داخل کشور تولید نمی شود، این رقابت، از جنس رقابت با یک شرکت خارجی است. شرکت 
داخلی در این مرحله، تمــام خلاقیت، نوآوری و فناوری را به کار می بندد تا بازار را از دســت طــرف خارجی بازپس بگیرد، اما 
به محض این که قوانین و رویه ها، بــازار داخلی را در اختیار شــرکت داخلی قرار می دهد، فناوری و نــوآوری هم دچار افت 
می شود، زیرا بازاری انحصاری در اختیار شــرکت قرار گرفته و او نیازی به خلاقیت و فناوری بیشتر نمی بیند. در این نقطه، 
باید محصول را به آستانه صادرات برسانیم تا رشد نوآوری برای رقابت در بازارهای جهانی رخ دهد. وقتی یک فناوری فراگیر 
شــکل می گیرد، خود آن فناوری، ثروت ایجاد نمی کند بلکه فناوری های ثانویه هســتند که ثروت ایجــاد می کنند. به طور 
مثال، فناوری الکتریسیته که زمینه ساز انقلاب صنعتی شد، به تنهایی ثروت ایجاد نکرد، بلکه ایجاد زمینه برای شکل گیری 
خطوط تولید، خلق محصولات فناورانه را به ارمغان آورد. امروز هوش مصنوعی یک فناوری فراگیر است و جلوه های آن در 
ایجاد فناوری های ثانویه، خلق نوآوری های جدید و رشد خلاقیت شعله ور شده است. ابزارهای نوآورانه ای که از دل فناوری 
رشد می کنند، توسعه فناوری های دیگر را موجب می شوند و ثروت آفرین می شوند. اگر فناوری ها و ابزارهای ثانویه هوش 
مصنوعی در صنایع نفت، گاز و پتروشیمی مورد استفاده قرار بگیرند، ثروت آفرین خواهند شد، این امر به افزایش بهره وری 
منجر می شــود و وقتی که فرآیندهایی که با هزینه و زمان بســیار کمتر با خروجی بهتر انجام می شود، شاهد خلق ثروت، 
رشد صنعت و توسعه اقتصاد به کمک فناوری هوش مصنوعی خواهیم بود. اگر سیاست های رقابتی صحیح اتخاذ و اجرا 

نشود، همین فناوری ها از جمله هوش مصنوعی، مانعی برای رشد خواهند بود. 
همه انقلاب های علمی، فناوری و صنعتی، اگر از پشــتوانه سیاســت گذاری و برنامه ریزی صحیح از جمله سیاســت های 
رقابتی بهره نبرند، می توانند به ضد خود تبدیل شــوند و نتیجه معکوس داشته باشند. در این راستا، ایجاد پارک فناوری و 
مرکز مجهز به هوش مصنوعی در جزیره کیش را پیش بینی کرده ایم. ارتقای بهره وری و مدیریت منابع و خوراک مورد نیاز و 
توسعه فناوری ها با استفاده از ظرفیت دانشی کشور می تواند از دستاوردهای این مرکز برای صنعت نفت، گاز و پتروشیمی 
باشــد. در امتداد همایش ایران پتروکم، توافق نامه ای با همکاری معاونت علمی، ســازمان منطقــه آزاد کیش و هلدینگ 
خلیج فارس منعقد شد که با احداث یک پارک فناوری و یک مرکز مجهز هوش مصنوعی در جزیره کیش، تحولی بزرگ را در 
توسعه زیرساخت های توسعه فناوری هوش مصنوعی در جنوب کشور رقم می زند. از طریق ایجاد این زیرساخت ها شاهد 
رشد چشمگیر تحقیق و توســعه در صنایع نفت، گاز و پتروشیمی خواهیم بود و این پروســه می تواند به مدیریت منابع 
و بهینه سازی مصرف خوراک پتروشیمی ها، با توسعه فناوری و رشــد نوآوری ها منجر شود. همکاری و مشارکت هلدینگ 
پتروشــیمی خلیج فارس، ســازمان منطقه آزاد کیش، فعالان صنایع نفت، گاز و پتروشــیمی جنوب کشور و شرکت های 
دانش بنیان برای ایجاد این زیرساخت حرکتی ارزشمند است. امیدوارم با همت و عزم و اراده  ایجاد شده سال آینده شاهد 
افتتاح این مرکز باشیم. این توافق و راه اندازی این مراکز می تواند زمینه ســاز تحولی شگرف در مرحله لبه فناوری باشد و 
شاهد استقبال پتروشیمی ها، شرکت های صنعت نفت و گاز کشــورهای حوزه خلیج فارس از این مرکز خواهیم بود. این 
امر، شتاب دهنده حرکت صنایع نفت، گاز و پتروشیمی ما به سمت حرکت در لبه دانش و فناوری روز دنیا می شود. در این 
زمینه البته دولت نیز در امر تخصیص زیرساخت های لازم برای حرکت در مرزهای دانش و فناوری و رقابت پذیری فناورانه 
صنایع بزرگ ایفای نقش  می کند. رشــد نوآوری به دو عامل بنگاه و بازار بستگی دارد که هر دو بخش امروز در این همایش 
حضور یافته اند. دولت عزم خود را جزم کرده اســت تا زیرساخت ها و امکانات لازم را برای رشــد نوآورانه اقتصادی با حرکت 

شرکت های بزرگ در مرزهای دانش و رقابت در بازارهای جهانی فراهم کند. 
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ضرورت تدوین چشم انداز ۱۴۳۰ صنعت پتروشیمی 
علی آقامحمدی، رئیس گروه اقتصادی دفتر مقام معظم رهبری:

از اینکــه امــروز در جمع شــما جهادگــران ســازندگی و مســئولان جهــاد اقتصــادی حضور دارم، بســیار خرســندم. بــا توجه بــه تأکید 
ریاست جمهوری و معاون اول وی در دیدار با صنعتگران بخش خصوصی و همچنین بیانات مقام معظم رهبری، امروز رسیدن به رشد 

هشــت درصدی در اقتصــاد یک انتخــاب نیســت؛ بلکه یک 
ضرورت است.

25 ســال آینده تنها فرصتی اســت که ایــران پنجره جوانی 
خود را در اختیــار دارد،. برای ایــن که بتوانیم جایــگاه خود را 
در منطقه بر اســاس رشــد ۸  درصدی در اقتصاد حفظ کنیم، 
باید از هم اکنون به فکر 25 ســال آینده باشــیم، اگر از این 
امر غفلت کنیم یک جامعه پیر و فقیــر را پیش رو خواهیم 

داشت.
رئیس جمهور در بازدید از نمایشگاهی که بخش خصوصی 
در شهر آفتاب برگزار کردند، تأکید کردند که رسیدن به رشد 

۸  درصدی در اقتصاد، قابل دستیابی است.
اهمیت برگزاری نمایشگاه ایران پتروکم در جزیره کیش در 

این اســت که موقعیت مکانی جزیره کیش بیان کننده این اســت که باید بیش از هر چیز به خدمات و در رأس آن تجارت توجه ویژه 
داشته باشیم.

مجمع تشخیص مصلحت نظام در حال تدوین سند چشم انداز ایران در افق 1430 با توجه به مسئله جوانی جمعیت و استفاده بهینه 
از منابع فسیلی است. از مجموعه دست اندرکاران هلدینگ خلیج فارس تقاضا دارم با توجه به جایگاه صنعت پتروشیمی به فکر تدوین 

چشم انداز 1430 صنعت پتروشیمی برای تأمین منابع باشیم.
در این راســتا باید موضوع یارانه های پرداختی دولت برای انرژی را مورد تأمل قرار دهیم. مســأله اصلی نفس پرداخت یارانه نیســت، 
بلکه مهم نحوه توزیع و پرداخت آن است به این معنا که روند پرداخت یارانه ها نباید مانع از تجارت آزاد و هاب شدن موقعیت ایران در 
منطقه شود. برای حل این مسئله می توانیم همان طور که مالیات بر ارزش افزوده مثبت داریم، مالیات بر ارزش افزوده منفی داشته 
باشیم. تعیین این مالیات نیز به سیاست دولت و بودجه آن بستگی دارد. الگوی جدید روش پرداخت یارانه ها تأثیر فراوانی بر تجارت 

آزاد و استفاده حداکثری کیش برای اهداف اقتصادی راهبردی خواهد داشت.
در منطقه آزاد کیش می توان از رمــز ارزها در پرداخت ها بهره برد. جزیــره کیش می تواند با کمک معاونت علمی ریاســت جمهوری و 
هدایت بانک مرکزی در کشور به عنوان یک دره رمز ارز تبدیل شود، ضروری است که از امروز سازوکارهای این امر در جزیره کیش برای 

تسهیل تجارت اندیشیده شود.
از دیگر الزامات رسیدن به رشد ۸  درصدی، »اقتصاد دیجیتالی« است. تا 30 درصد اقتصاد ایران باید بر پایه اقتصاد دیجیتالی باشد؛ 
ازاین رو باید راهکارهای دست یافتن به این مهم از هم اکنون در برنامه هفتم توسعه اندیشیده شود، اجرای این سیاست نیز در جزیره 

کیش قابلیت تحقق دارد.
صنعت پتروشیمی ایران از معدود صنایعی در ایران بود که در چشم انداز 20ساله یک نقشه راه منسجم و مفصلی برای آن تدوین شد. 
نتیجه چشم اندازی که 20 سال پیش از سوی دست اندرکاران صنعت پتروشیمی در سال 13۷5 ترسیم و تدوین شد، ایجاد بسیاری از 

مجتمع های پتروشیمی بود که امروز نیز در این نمایشگاه حاضر هستند.
چشم انداز بیست ســاله ما در ســال 1404 به پایان می رســد و بر اســاس تصمیمی که مجمع تشــخیص مصلحت نظام گرفته است، 
مطالعات مربوط به ایران سال 1430 آغاز شده است؛ دو مسئله کلیدی که در این سند وجود دارد و کشور در 25  سال آینده با آن مواجه 

خواهد بود، جوانی جمعیت و استفاده حداکثری از منابع فسیلی است.
ما باید تا 25 سال آینده حداکثر استفاده را از جمعیت جوان و تحصیل کرده و همچنین منابع فسیلی ببریم. بنابراین باید از هم اکنون 

برای استفاده  حداکثری از این ظرفیت ها برنامه ریزی کنیم.
تقاضای من از دست اندرکاران هلدینگ و صنعت پتروشیمی این اســت که از اکنون به تدوین سند چشم انداز سال 1405 پرداخته و 

افق این صنعت را در چشم انداز 1430 ترسیم کنند؛ امیدواریم شما نخستین گروهی باشید که چنین سندی را تدوین می کنید.
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کیش هاب فناورانه پتروشیمی شود
محمد کبیری، مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش:

خرسندیم که کیش میزبان دومین همایش و نمایشگاه بین المللی پتروکم با موضوع حمایت از تولیدات دانش بنیان 
است و ان شاءالله تجربه خوبی برای همگان باشد. کیش به عنوان دارنده سومین میدان گازی ایران و به عنوان منطقه 
آزاد که بنا دارد در یک برنامه بلندمدت به یک منطقه آزاد نســل هفتمی تبدیل شود، بســتر مناسبی است تا یک هاب 
فناورانه در حوزه صنعت نفت، گاز و پتروشیمی در آن شــکل بگیرد و برگزاری نمایشگاه پتروکم، فرصتی برای شناخت 
چالش های پیشروی صنعت پتروشــیمی و ارائه راهکارهای نوآورانه و فناورانه برای غلبه بر این چالش هاست. صنعت 
پتروشیمی در ایران همیشه نقش محوری داشته است؛ در دوران رونق اقتصادی سرعت بخش توسعه ایران بوده است 
و در دوران تحریم، حافظ نبض اقتصاد ایران؛ بنابراین بر ماســت که با تمام توان سرعت پیشرفت صنعت پتروشیمی 
را بیش  از پیش افزایش دهیم. ما آمادگی داریم که در یک گام مشــترک با ایجاد و توســعه پارک علم  و فناوری و ایجاد 
زیرساخت های لازم در کیش بتوانیم به بحث»تحقیق  و توسعه« در جنوب ایران برای صنعت پتروشیمی تبدیل شویم 
و با ایجاد بسترهای مناســب کمک کنیم شــرکت های دانش بنیان که در حوزه نفت، گاز و پتروشیمی فعال هستند در 

این منطقه مستقر شوند.
اینجا لازم است به خبر مهم امضای »تفاهم نامه بین معاونت علمی فناوری ریاست جمهوری، هلدینگ خلیج فارس و 
منطقه آزاد کیش« اشاره کنم. این تفاهم نامه نشان دهنده اراده جدی ما برای میزبانی کیش از شرکت های فناور و نوآور 
در صنعت پتروشیمی است. ایجاد جی پی یو 5 و استفاده از ظرفیت های مربوط به هوش مصنوعی و اینترنت اشیا و از 
طرفی دیجیتال سازی فرایندها به افزایش بهره وری و بهینه سازی در صنعت پتروشیمی کمک می کند. همچنین محلی 
است برای مهارت افزایی کســانی که در این صنعت در حال فعالیت هستند. معتقدیم اســتفاده از هوش مصنوعی در 
مدیریت »زنجیره تأمین« به افزایش بهره وری در این صنعت کمک شایانی می کند. امضای تفاهم نامه مذکور آغازی است 
برای ایجاد یک زیست بوم فناوری و هوش مصنوعی که به استقرار مدیریت هوشمند در صنعت نفت، گاز و پتروشیمی 
کمک می کند. این شاید تجربه نخست در ایران باشد؛ اما شرکت ها و هلدینگ های بزرگ مثل بریتیش پترولیوم و آرامکو 
در سرمایه گذاری در حوزه هوش مصنوعی پیش گام هستند و من فکر می کنم این تجربه می تواند در ایران و در کیش 

تکرار شود.
امیدوارم به کمک یکدیگر و با کار منسجم و مشترک تحولی بزرگ را در حوزه نفت، گاز و پتروشیمی رقم بزنیم.

امضای »تفاهم نامه 
بین معاونت 

علمی فناوری 
ریاست جمهوری، 

هلدینگ 
خلیج فارس و 

منطقه آزاد کیش« 
نشان دهنده اراده 

جدی ما برای 
میزبانی کیش از 

شرکت های فناور 
و نوآور در صنعت 

پتروشیمی است
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چشم انداز خلق ثروت پتروشیمی
احمد مهدوی ابهری، دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی:

پتروکــم را نباید صرفــاً یک نمایشــگاه دید. ایــن رویداد به واســطه 
جلســات و قراردادهایــی کــه در آن شــکل می گیــرد، بــرای صنعــت 
پتروشیمی اهمیت شــایان دارد. حدود 140 شرکت در این نمایشگاه 
حضور دارنــد. بر همین اســاس پیونــد خوبی بین صنعت بالادســت 
پتروشــیمی و نیازهای فناورانه و ســاخت داخل برقرار می شــود. لازم 
می دانم از پیگیری در بحث ســاخت داخل و برگزاری این نمایشگاه از 
پایه گذاری آن در دوره مدیریت جعفر ربیعی و علی عسکری قدردانی 
کنم. زمانی که آقای شــریعتمداری برای هلدینگ انتخاب شدند من 
شخصاً از ایشــان بابت پذیرش این مســئولیت تشــکر کردم چرا که 
حضور چنین مدیری با این ســابقه اهمیت زیادی دارد. حضور در سه 
وزارتخانه اقتصادی، تجــاری و بازرگانی و مدیریت آنها و مســئولیت 

معاون اجرایی رئیس جمهور، تجربیات زیادی به همراه دارد که در اجرای برنامه های هلدینگ خلیج فارس و صنعت پتروشیمی حتماً اثرگذار است.
آقای شریعتمداری علاوه بر مدیریت هلدینگ خلیج فارس، رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی کارفرمایی  است. خوشبختانه نگاه ایشان علاوه 
بر هلدینگ خلیج فارس معطوف به کل صنعت پتروشیمی است. اینجا اشاره کنم به حضور و پیگیری هایی که علی آقا محمدی،  رئیس گروه 
اقتصادی دفتر مقام معظم رهبری در خصوص صنعت پتروشیمی داشته است. ایشان به نوعی پشتیبان صنعت پتروشیمی هستند و بارها در 
جلسات مختلف به دنبال رفع موانع این صنعت بوده اند. این چهره ها به دلیل سابقه کاری و مدیریتی و نمایندگی مجلس،  صنعت پتروشیمی و 

نیازهای آن را دقیق می شناسند و آینده نگری خوبی دارند.
 در برنامه هفتم اتفاقات مبارکی برای شرکت های دانش بنیان پیش بینی شده است یعنی رشد هشت درصدی. در این برنامه 4۹ طرح با محوریت 
دانش بنیان ها لحاظ شده است که نیاز به حداقل 24 میلیارد دلار ســرمایه گذاری دارد. از این میزان تاکنون 12 میلیارد دلار سرمایه گذاری انجام 
شده است و 12 میلیارد دلار دیگر باقی مانده که باید انجام شود. سخنم خطاب به شرکت های فناور و دانش بنیان این است که : شما باید ظرفیت 
خودتان را نشان دهید و خوب بدرخشید. قرار نیست این سرمایه گذاری ها به شرکت های خارجی سپرده شود،. از 4۹ طرحی که برای مشارکت با 
دانش بنیان ها در برنامه هفتم پیش بینی شده 12 طرح به هلدینگ خلیج فارس اختصاص دارد. یکی از آنها اجرای طرح پتروشیمی صدف است 
که در آستانه افتتاح قرار دارد وبا تکمیل آن، کشور از واردات مواد اولیه تولید لاستیک بی نیاز می شود. با اجرای این 4۹ طرح همچنین ظرفیت 
تولید پتروشیمی از ۹۶ میلیون تن به 131.5 میلیون تن خواهد رسید. در صورت تحقق این هدف در پایان برنامه هفتم حدود 40 میلیارد دلار 
صرفاً توسط شرکت های پتروشیمی خلق ثروت انجام خواهد شد. با تحقق اهداف برنامه هفتم، علاوه بر رشد ۸ درصدی، شاهد تحقق رشد 23 
درصدی سالانه صادرات غیرنفتی خواهیم بود. در حال حاضر 30 درصد از صادرات غیرنفتی کشور متعلق به صنعت پتروشیمی است و با تحقق 
این اهداف این رقم رشد قابل توجهی خواهد داشت. با نگاه به 400 میلیارد دلار GDP کشور، در صورت تحقق ۸ درصد رشد سالانه برنامه هفتم، 
عدد GDP باید به 5۹0 میلیارد دلار برسد، یعنی حدود 1۹0 میلیارد دلار اضافه خواهد شد و بخش قابل توجهی از این عدد با اقدامات پتروشیمی ها 
محقق می شود. یعنی اگر این صنعت حرکت کند، لوکوموتیو اقتصاد کشور هم حرکت خواهد کرد و در این مسیر باید موانع را برداریم. در عرصه 
پتروشیمی ، بخش خصوصی باید خودش به دنبال حل موانع برود؛ انجمن صنفی در سال های اخیر تلاش زیادی برای رفع موانع انجام داده است. 
نمونه بارز کاهش مشکل خوراک است و اگر این تلاش ها نبود، پروژه هایی مثل »آپادانا« خلیج فارس و »هنگام« خلیج فارس شکل نمی گرفتند و 
توجیه اقتصادی نداشتند. امروز مهم ترین معضل صنعت پتروشیمی ناترازی خوراک )گاز( است. ما نگرانیم که طرح ها را پیش ببریم؛ اما خوراکی 
وجود نداشته باشد. در این سال ها 10 تفاهم نامه را امضا کردیم که تاکنون 3 مورد آن به قرارداد رسیده است. از آقای شریعتمداری می خواهیم 
که موضوع تفاهم نامه مربوط به هلدینگ در بالادست را به طورجدی پیگیری کند. در صورتی که آن 10 قرارداد اجرایی شوند حداقل 220 میلیون 
مترمکعب در روز بر ظرفیت گاز کشور افزوده می شود. پتروشیمی ها از ابتدای سال ۸.5 میلیارد دلار ارز به سامانه نیما و بازار ارز تجاری ارائه کرده اند 
و این علاوه بر 2 میلیارد دلار هزینه های داخلی خودمان است، در مجموع حدود 10 میلیارد دلار تاکنون ارز پتروشیمی محقق شده و حتماً تا پایان 
سال این عدد بیشتر خواهد شد. از ابتدای سال تاکنون ۸.5 میلیارد دلار ارز به سامانه نیما عرضه کرده ایم و این علاوه بر 2 میلیارد دلار هزینه های 

داخلی خودمان است و حتماً این عدد تا پایان سال بیشتر خواهد شد.
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وکم وی خط خبری پتر ر
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تفاهمی برای ایجاد زیست بوم فناوری و هوش مصنوعی 
اولین روز همایش و نمایشگاه »ایران پتروکم« با یک خبر و رویداد مهم رقم خورد، خبری که نه تنها در رسانه  ها بازتاب چشمگیر پیدا کرد بلکه با استقبال 
140 شرکت پتروشیمی و شرکت  های داخلی دانش  بنیان و فناور همراه شد. به تبع این رویداد، همایش پتروکم دی ماه 1403 شکل و شمایل کاملًا فناورانه 
به خود گرفت. در جریان این رویداد، دو مقام ارشد اقتصادی و فناوری حاضر در همایش پتروکم حسین افشین، معاون علمی-فناوری رئیس جمهور و  
محمد شریعتمداری، مدیرعامل گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس به همراه محمد کبیری، مدیر عامل منطقه آزاد کیش سندی را امضای کردند که بر 
اساس آن نخستین زیست  بوم فناوری و هوش مصنوعی ایران در جزیره کیش شکل خواهد گرفت.   موضوع تبدیل کیش به »هاب فناوری و زیست  بوم 
هوش مصنوعی«حلقه تکمیلی از زنجیره حرکت گام به گام است که معاونت علمی رئیس جمهور به اتفاق مدیریت هلدینگ خلیج فارس از همایش 
پتروفن تاکنون برای »پیوند فناوری و صنعت« در پیش گرفته  اند. حسین افشین و محمد شریعتمداری قبل از مبادله سند ایجاد زیست  بوم فناوری و 
هوش مصنوعی طی دو ماه گذشته پای چند سند مهم دیگر را در راستای راهبرد »توسعه فناورانه« امضا کرده بودند از جمله؛ ایجاد هلدینگ نوآوری در 
سطح ملی، اختصاص بودجه بی  سابقه 2 درصد از سود شرکت  های بزرگ پتروشیمی به »تحقیق و توسعه«، گرفتن مجوز صندوق  های پوشش ریسک 
سرمایه  گذاری شرکت  های دانش بنیان و ... با سند امضا شده در نمایشــگاه کیش، برای اولین بار موضوع به کارگیری فناوری هوش مصنوعی در عرصه 

صنعت به  ویژه صنعت پتروشیمی کشور عینیت پیدا می کند.
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 رونمایی از اثر درخشان
 یک تیم تحقیق و توسعه

در رویداد ایران پتروکم از دستگاه پیشرفته اندازه گیری ظرفیت خازنی و تانژانت دلتا با نام CAPTAN 12 که توسط تیم تحقیق و توسعه گروه اِسفا طراحی 
و ساخته شده، با حضور مدیرعامل گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس، در غرفه پتروشیمی تندگویان رونمایی شد.

 عایق، حیاتی ترین بخش هر تجهیز الکتریکی است که طول عمر و عملکرد تجهیز به آن وابسته است. دستگاهCAPTAN 2 1، با توانایی تولید ولتاژ خروجی 
12 هزار ولت و بازه فرکانسی 10 تا 500 هرتز، ابزاری قدرتمند برای عیب یابی عایق انواع تجهیزات الکتریکی، از جمله ترانسفورماتورها، ترانسفورماتورهای 
اندازه گیری جریان و ولتاژ، موتورهای الکتریکی و بوشینگ ها است. ساختار ماژولار و ویژگی های فنی برجسته CAPTAN 12، آن را به دستگاهی رقابتی و 
 KAVOSH T22 برتر نسبت به نمونه های خارجی تبدیل کرده است.  گروه اِسفا به عنوان تنها سازنده داخلی این دستگاه، با ارائه محصولات دیگری همچون

برای تست های الکتریکی، مجموعه دستگاه های کاملی برای بررسی وضعیت تجهیزات الکتریکی فراهم کرده است.
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ارومیه ای ها با دست پر در پتروکم

پتروشیمی ارومیه با امضای قرارداد ساخت دو دســتگاه اکونومایزر واحد اسیدسولفوریک به استقبال نمایشــگاه پتروکم رفت. این قرارداد 
همزمان با نخســتین روز از نمایشگاه ایران پتروکم در کیش با شــرکت حصار صنعت اراک به مبلغ 135 میلیارد ریال منعقد شــد. این قرارداد در 
حضور دکتر شریعتمداری، مدیرعامل صنایع پتروشیمی خلیج فارس به امضای دکتر اسمعیلی مدیرعامل شرکت پتروشیمی ارومیه و کیان پور 
مدیرعامل شرکت اسمارت کاتالیست رسید. با امضای این قرارداد که مبلغ آن بالغ بر 1۶0 میلیارد ریال برآورد شده است، تامین سه نوع کاتالیست 
پنتواکسید وانادیم که پیش از این از هندوستان خریداری می شد، توسط شــرکت داخلی اسمارت کاتالیست تامین خواهد  شد. تفاهم نامه 
»دستیابی به دانش فنی تولید کود سوپر فسفات و تبدیل سولفات آمونیم پودری به گرانول مدور« با شرکت انسجام مهر بناب و تفاهم نامه 
»انجام تحقیقات کاربردی جهت رفع چالش های مرتبط با محصولات اصلی و جانبی ارومیه« با پژوهشگاه صنعت نفت از دیگر تفاهم نامه های امضا 
شده در نمایشگاه ایران پتروکم است. جلوگیری از خروج ارز ، حمایت از ساخت داخل، استمرار تولید و تکمیل زنجیره ارزش در راستای چشم انداز 
شرکت پتروشیمی ارومیه یعنی » تبدیل شدن به قطب تولید کودهای کشاورزی در افق 140۸ با رویکرد توسعه پایدار«، فصل مشترک امضای 

این قراردادها و تفاهم نامه هاست.

ارومیــــه



15

کم
رو

ــ
ــ

ــ
ــ

ــ
تـ

ه پ
ام

ــ
ــ

ــ
ــ

ــ
ــ

ــ
ه نـ

یژ
و

صی
صا

خت
ع ا

وزی
 / ت

14
03

ن 
هم

ب

ارونـــد

ثبت 9۴ قرارداد و تفاهم به نام »اروند«
پتروشیمی اروند در راستای سیاست های کلان توسعه صنعتی و حمایت 
ـی پتروکم 1403 تعــداد 42 تفاهم نامه که در  از دانش بنیان هــا، در روز پایانـ
ســال های اخیر در نتیجه مذاکرات و همکاری های مستمر به قرارداد تبدیل 
شده اند با شرکت های دانش بنیان امضا کرد.  مدیرعامل پتروشیمی اروند در 
حاشیه امضای تفاهم نامه ها و قراردادها که مدیران ارشد صنعت پتروشیمی 
نیز حضور داشتند، با اشــاره به اهمیت توجه به شرکت های دانش بنیان برای 
رشد و خودکفایی در صنعت پتروشــیمی، گفت: همانطور که توسعه صنعت 
پایین دست در سیاســت های کلان ما قرار دارد، ساخت یک پتروشیمی کاملًا 
ایرانی و حمایــت از دانش بنیان ها نیــز یکی از اولویت های اصلی ماســت. این 

قراردادها به منظور تقویت فناوری های بومی و خودکفایی در صنایع پتروشیمی با همکاری شرکت های دانش بنیان داخلی به امضا رسیده است.

 پتروشیمی اروند، یکی از شرکت های پیشرو حمایت از دانش داخلی  
  پتروشیمی اروند به عنوان یکی از شرکت های پیشرو در صنعت پتروشیمی کشور شناخته شده و در این دوره، با تاکید بر توسعه و بهره برداری از دانش و 
توانمندی های داخلی، نقش مهمی در حمایت و تقویت اکوسیستم دانش بنیان ایفا کرده است.  این شرکت، ضمن پایبندی به سیاست های کلان کشور در 
جهت کاهش وابستگی به فناوری های خارجی، در تلاش است تا با حمایت از پروژه های تحقیقاتی و توسعه ای، بتواند به عنوان یک پتروشیمی کاملًا ایرانی 
در بازارهای داخلی و خارجی فعالیت کند.   این قراردادها در راستای تحقق این هدف است که به ویژه با توجه به شرایط حساس اقتصادی و نیاز به بهره برداری 
بهینه از منابع داخلی، نقش بسزایی در رشد صنعت پتروشیمی کشور ایفا خواهد کرد. شرکت پتروشیمی اروند چند تفاهم نامه همکاری با شرکت های 
دانش بنیان امضا کرد تا یک گام دیگر به ساخت نخستین کارخانه کاملًا ایرانی PVC نزدیک شود.  کریمی مدیرعامل شرکت پتروشیمی در حاشیه دیدار با 
مدیران شرکت های دانش بنیان و فناور و امضای تفاهم نامه ها با اشاره به نیاز بازار داخل و ارزش آفرینی محصول PVC خطاب به شرکت های ایرانی گفت: 
»نخستین طرح بزرگ PVC کاملًا ایرانی با گرید های متنوع زنجیره ارزش را با کمک شــرکت های دانش بنیان بنا خواهیم کرد تا علاوه بر ارزش آفرینی در 
صنعت پایین دستی، به باور ساخت پتروشیمی برسیم. در سال های قبل به دنبال ایرانی سازی تجهیزات، کاتالیست و یا مواد شیمیایی بودیم و امروز 

از ساخت پتروشیمی کاملًا ایرانی سخن می کنیم و با حمایت از شرکت های متخصص ایرانی  این باور را در صنعت پتروشیمی به اجرا خواهیم رساند.«

2 رونمایی »اروند« در صنعت پتروشیمی 
در مراسمی با حضور مدیرعامل گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس، با 
حضور شریعتمداری دو تجهیز مهم در پتروشیمی اروند رونمایی شد که با 
تکیه بر توانمندی های متخصصین داخلی، به مرحله بهره برداری رسیدند.  
اولین رونمایی مربوط به روتاری ولوی انتقال پودر EPVC بود که به طور کامل 
توسط متخصصان داخلی در پتروشیمی اروند و با حمایت از دانش بنیان ها 
ساخته شده است. این تجهیز که پیش از این از شرکت کوپریون تأمین 
می شد، اکنون با اتکا به دانش فنی بومی و ظرفیت های صنعتی داخلی 
ساخته شده و به این ترتیب وابستگی به واردات آن از بین رفته است. 
روتاری ولو، یکی از اجزای حیاتی در فرآیند انتقال پودرهای پلاستیکی مانند 

EPVC است که در صنایع مختلف پتروشیمی و شیمیایی کاربرد دارد.   دومین رونمایی در این مراسم، مربوط به وکیوم پمپ از نوع رینگ مایع بود که 

برای جداسازی گاز کلر در فرآیند واحد کلرآلکالی پتروشیمی اروند طراحی و ساخته شد. این وکیوم پمپ که از متریال خاص تیتانیوم ساخته شده 
است، پیش از این توسط شرکت فریاتک تأمین می شد که به دلیل شرایط تحریمی، همکاری خود را با پتروشیمی اروند قطع کرده بود.  ساخت این 
وکیوم پمپ داخلی وابستگی به تأمین کنندگان خارجی را قطع و با استفاده از مواد خاص مانند تیتانیوم که مقاومت بالایی در برابر خوردگی و شرایط 
کاری سخت دارد، کیفیت و دوام عملکرد این تجهیز به طور قابل توجهی افزایش داده است.  این پمپ در فرایند کلرآلکالی که یکی از فرایندهای 

مهم در تولید مواد شیمیایی و پتروشیمیایی است، به کار می رود و اهمیت ویژه ای دارد.



16

ویژه نامه پتـــــروکم / بهمن 1403

w w w. p g p i c . i r

 دو تفاهم نامه، ارمغان ایلامی ها
شــرکت پتروشــیمی ایــلام 2 تفاهم نامــه همــکاری با 
شــرکت های »فدکو« و »پارس مهران مبدل« مبدل امضاء 
کرد. این دو تفاهم نامه با موضوعات »بومی سازی و طراحی 
تجهیزات و  قطعات سانتریفیوژ های صنعت پتروشیمی« 
و ری تیوب های مبدل TLX و »ری تیوب های مبدل 250 «به 
امضای یوسف شریفی مدیرعامل شرکت پتروشیمی ایلام 
و مدیران عامل شــرکت های فدکــو و پارس مهــران مبدل 
رســیده   اســت. مدت تفاهم نامه یک  ســال تعیین شده 
است. پتروشــیمی ایلام در این نمایشــگاه 10 تفاهم نامه 
همکاری با شرکت های ساخت و  تامین قطعات منعقد کرد.

 توسعه »کارون« با قرارداد
 زنجیره تولید

شــرکت پتروشــیمی کارون در دومیــن روز از 
نمایشگاه پتروکم کیش با امضای 12 قرارداد همکاری 
ـی، گام بلنــدی در جهت توســعه  با شــرکت های  ایرانـ
و تقویــت زنجیره تولیــد و فروش خود برداشــت. این 
قراردادها با هدف بهره منــدی از توانمندی های داخلی 
و حمایت از شرکت های دانش بنیان به امضا رسیدند 
تا نقش مؤثری در پیشــبرد اهداف تولیــدی و تجاری 

پتروشیمی کارون ایفا کنند.
صدیقی زاده مدیرعامل پتروشیمی کارون در مراسم 
امضای این قراردادها تأکید کرد: »پتروشــیمی کارون 
دست یاری به سوی تمامی شرکت های دانش بنیان و 

سازندگان داخلی دراز می کند تا با همکاری و هم افزایی، مسیر پیشرفت صنعت پتروشیمی را هموار کنیم.
وی با اشاره به تولید ۶ محصول دانش بنیان در پتروشیمی کارون، اعتماد به توان داخلی را یک تجربه موفق و الهام بخش دانست و افزود: »این 
اعتماد، زمینه ساز گسترش سبد محصولات و ورود به عرصه های نوآورانه شده است. امروز پتروشیمی کارون با تنوع محصولات خود، فراتر از 

یک تولیدکننده سنتی ظاهر شده و به شرکتی پیشرو در صنعت پتروشیمی تبدیل شده است.«
شرکت های طرف قرارداد نیز با قدردانی از اعتماد پتروشیمی کارون به توان داخلی، ابراز امیدواری کردند که این رویکرد تعاملی و حمایتی در 

تمامی بخش های صنعت کشور تقویت و گسترش یابد.

ایـــــلام

کــــارون
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بندر امـــام
رکورد شکنی بندر امام با 9۴ قرارداد

پتروشیمی بندر امام در رویداد پتروکم 1403 با ثبت رکوردی جدید، بیش از ۹4 تفاهم نامه و قرارداد با شرکت های دانش بنیان داخلی برای تأمین و ساخت 
قطعات و تجهیزات به امضا رساند. این همکاری ها نشان دهنده تعهد این مجتمع به توسعه صنعت داخلی و بهره گیری از توانمندی های ملی و بومی در حوزه 

فناوری و تجهیزات است.
رونمایی از دستاورد جدید پتروشیمی بندر امام با حضور مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس  

با حضور شریعتمداری مدیرعامل و معاونین هلدینگ خلیج فارس از سانتریفیوژ دکانترهای واحد HDPE و PVC شرکت پتروشیمی بندر امام در نمایشگاه 
پتروکم رونمایی شد. این رویداد برای نخستین بار توسط یکی از شرکت های دانش بنیان رقم خورده است.

تحول »ساخت داخل« در پتروشیمی بندر امام؛ رشد چشمگیر همکاری با دانش بنیان ها  
در دو ســال اخیر، پتروشــیمی بندر امام گام های بلندی در حوزه توجه به ســاخت داخل برداشــته و همکاری های خود را با شــرکت های دانش بنیان به طور 
چشمگیری افزایش داده است. این مجتمع با انعقاد ده ها قرارداد با شرکت های داخلی، به ویژه در زمینه تأمین قطعات و تجهیزات راهبردی، نقش مهمی در 
حمایت از تولید ملی ایفا کرده است. رشد چشمگیر تعداد این قراردادها نشان دهنده رویکرد استراتژیک پتروشیمی بندر امام در تکیه بر توان داخلی و توسعه 

پایدار در صنعت پتروشیمی است.

پروژه بندر امام نوین؛ سکوی جهش تولید داخلی   
افزایش سفارش تجهیزات و تأمین قطعات داخلی در مجتمع پتروشیمی بندر امام به دنبال طرح های توسعه ای پروژه »بندر امام نوین« صورت گرفته است. 
این پروژه که با هدف ارتقاء زیرساخت ها و افزایش ظرفیت تولید به عنوان یکی از طرح های توسعه ای مهم هلدینگ خلیج فارس مطرح است، فرصت های 
جدیدی برای تولید داخلی و همکاری با شرکت های دانش بنیان ایجاد کرده است. در پتروکم 1402 نیز پتروشیمی بندر امام موفق به انعقاد تعداد قابل توجهی 

قرارداد با شرکت های دانش بنیان داخلی شد که این دستاوردها نقش مهمی در پیشبرد اهداف خودکفایی صنعتی کشور داشته است.
غرفه پتروشیمی بندر امام مرکز تبادل نظر و قراردادهای مهم  

غرفه پتروشیمی بندر امام که به مرکز توجه بازدیدکنندگان تبدیل شــده بود، میزبان شرکت های دانش بنیان و بسیاری از مسئولین دولتی و صنعتی بود 
که با حضور خود به رویداد پتروکم 1403 رونق بخشیدند. مدیران بخش های مختلف پتروشــیمی با دقت و علاقه مندی به پرسش ها و انتظارات شرکت ها 
پاسخ می دادند و فضایی پویا و تعامل محور ایجاد کردند. در جریان این نمایشگاه  محمد بهرامی، نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس نیز از غرفه بازدید کرد 
و با مدیرعامل شرکت به تبادل نظر پرداخت. اتفاقات پتروکم 1403 نشان داد که پتروشیمی بندر امام نه تنها در صنعت پتروشیمی، بلکه در ایجاد شبکه ای 

گسترده از همکاری ها و مشارکت های بین بخشی نقشی کلیدی ایفا می کند.
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بیــد بلنــد

پــــارس

»ملت« همکار بانکی »بیدبلند«  شد
تفاهم نامه همکاری بانک ملت و شــرکت پالایش 
گاز بیدبلند خلیج فــارس در دومین نمایشــگاه ایران 
پتروکــم به امضا رســید. ایــن تفاهم نامــه در حضور 
محمــد شــریعتمداری مدیر عامــل هلدینــگ خلیج 
فــارس و مقامــات بانک ملــت و شــرکت پالایش گاز 
بیدبلند خلیج فارس به انجام رسید. دومین همایش 
و نمایشگاه »ایران پتروکم« با شعار »حمایت از تولید 
دانش بنیان« برای سه روز با حضور بیش از 140 شرکت 
پتروشیمی و شرکت های داخلی، دانش بنیان و فناور 
حوزه پتروشــیمی ،پالایش و پتــرو پالایش در محل 

نمایشگاه های بین المللی جزیره کیش برگزار شد.

حضور  پر رنگ »پارس« در پتروکم 
 شرکت پتروشیمی پارس حضوری هدفمند را در نمایشگاه پتروکم کیش، رقم زد. حضور مدیران، متخصصان و کارشناسان فنی این شرکت از 
تمامی بخش های مرتبط با بازار و فعالان عرصه صنعت برای تامین نیازهای خود از طریق فرزندان اندیشمند ایرانی، شرایط را برای توسعه شرکت های 
دانش بنیان هموار می سازد. امضا تفاهم نامه های همکاری مشترک مدیر عامل شرکت پتروشیمی پارس با شرکت های تولید داخل در رویداد 
پتروکم کیش نشان دهنده ادامه حمایت های همیشگی این مجموعه از شــرکت های دانش بنیان و فناور است. شرکت پتروشیمی پارس در 
راستای استفاده از توان نخبگان داخلی و صرفه جویی ارزی، با بررسی شرکت های دانش بنیان ، هشت تفاهم نامه و قرارداد همکاری را برای بهبود 
فرایندهای تولید و همکاری دو سویه با این شرکت ها منعقد کرد. همکاری مشترک در زمینه پژوهشی، تحقیقاتی با پارک علم و فناوری خراسان، 
تامین لوله ، اتصالات و مخازن کامپوزیت با شــرکت فراپاکس،  بازسازی توربین گازی چهارم با شــرکت تعمیرات نیروگاهی، ساخت قطعات و 
تجهیزات مورد نیاز پتروشیمی پارس با شرکت تولیدی صنعتی شگفت افزار، ساخت Expansion Joint  در اندازه های 42 اینچ و ۸0 اینچ با شرکت 
ارتعاشات صنعتی ایران، ساخت داخل مبدل صفحه ای E-414 با شرکت طاها قالب طوس، ســاخت داخل یک دستگاه روتور HP توربین گازی با 
شرکت مهندسی و ساخت توربین مپنا-توگا و انجام عملیات بازسازی قطعات داغ توربین های گازی مدلNuovo Pignone MS 5002D  به مدت 5 
سال با شرکت توربین شهریار، تفاهم نامه هایی هستند که در پتروکم به امضای مشترک سیاوش میرحاجی مدیرعامل شرکت پتروشیمی پارس 
و مدیران شرکت های ذکر شده رسیده است. این تفاهم نامه ها و قراردادهای منعقد شده می تواند افزایش ظرفیت برای تولید پایدار شرکت های 

دانش بنیان و توسعه و تکمیل چرخه ی تولید در شرکت پتروشیمی پارس را به همراه داشته باشد.
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فجــر انـرژی

 »داخلی سازی«،
محور قرار داد خوزستان

11 تفاهم نامه و 2 قــرارداد حاصل تلاش خوزســتانی ها در ایران پتروکم کیش 
بود. از مهم ترین موضوعات این تفاهم نامه ها و قراردادها می توان به ســاخت 
کارت های الکترونیکی، تجهیزات ابزار دقیق، تعمیر و ساخت فلومیترها، ساخت 
لول ترانسفورمیترهای لیزری، طراحی و ساخت تجهیزات تخصصی و موارد مشابه 
دیگر اشاره کرد. این شرکت در راستای تحقق اهداف پیش بینی شده رفع نیازهای 
داخلی و تقویت و افزایش تولید به صورت گسترده و با حضور صالح احمدی مدیر 
عامل و کادر متخصــص اش در دومین همایش ایران پتروکــم در جزیره  کیش 

پاسخگوی پرسش های مراجعان و فعالان عرصه اقتصادی و انرژی بود.

»فجری ها« و قراردادی به ارزش 5 همت
شرکت فجر انرژی خلیج فارس در ایران پتروکم کیش، 10 تفاهم نامه و قرارداد به ارزش بالغ بر 1.5 همت امضا کردند. این شرکت بر اساس نیازهای 
خود به ویژه در جهت پایداری تولید و ضمن بررسی ظرفیت شرکت های دانش بنیان و شرکت های داخلی با شماری از این شرکت ها تفاهم نامه و 
قرارداد به امضاء رساند.  از مهم ترین موضوعات این قرارداد و تفاهم نامه ها که با ارزشی بیش از 1.5 همت همراه بوده است، می توان به ساخت 
قطعات و اقلام توربین های گازی، مبدل های حرارتی، کنترل ولو، قطعات یدکی پمپ، کارت های الکترونیکی ابزار دقیق و برقی، مواد شیمیایی و 
موارد دیگر اشاره کرد.  شرکت فجر انرژی خلیج فارس پس از حضور در اولین نمایشگاه ایران پتروکم و ثبت تفاهم نامه هایی به ارزش 1 همت، با 
نگاهی عملیاتی سعی در اجرایی کردن تفاهم نامه های منعقد شده در سال گذشته در راستای تحقق اهداف شرکت داشته و در این مسیر موفق 
به اجرایی کردن و به قرارداد رساندن تعدادی از تفاهم نامه های شرکت هایی از جمله؛ فرادید توربو صنعت، برنا صنعت توس، پتروآویژه توس شد 
که می تواند برنامه ریزی»فجری ها« را جهت تحقق اهداف خود در حوزه ی تولید و داخلی سازی به اثبات رساند.  همچنین فجری ها در ایران پتروکم 
با حضور مدیرعامل و کادر تخصصی خود در تمامی 3 روز نمایشگاه تلاش خود را جهت شناسایی ظرفیت های جدید در حوزه های انرژی، پساب، 

نیروگاه و همچنین رفع نیازهای تجهیزاتی به کار بستند. 

خوزستـــان
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لردگــــان

امضای »لردگان« پای  ۳ تفاهم نامه
محسن محمودی مدیرعامل پتروشیمی لردگان در جریان برگزاری نمایشگاه ایران پتروکم کیش، نشست هایی با روسای 4 بانک عامل کشور برگزار کرد. محسن 
محمودی در جریان دیدار با مدیران عامل بانک های ملت، تجارت، صادرات و شــهر گفت وگوهایی با هدف رفع موانع مالی پتروشیمی لردگان صورت گرفت 
که به تصمیمات مثبتی نیز انجامید و در آینده نزدیک عملیاتی و اعلام خواهد شد.  سه تفاهم نامه در جریان برگزاری نمایشگاه پتروکم با حضور مدیر عامل 
پتروشیمی لردگان و مدیران عامل  شرکت های شرکت صنایع شیمیایی سامد، شرکت توربو کمپرسور نفت)OTCE( و سیمین بافت پارسا منعقد شد. محسن 
محمودی در خلال برگزاری پتروکم کیش، از غرفه برخی از شرکت های دانش بنیان نیز بازدید کرد و به بحث و تبادل نظر در خصوص زمینه فعالیت شان پرداخت.
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نــــوری

دستاورد درخشان »نوری« از پتروکم
شرکت پتروشیمی نوری با امضای 14 تفاهم نامه همکاری و 3 قرارداد مهم، حضور پر رنگ خود در نمایشگاه ایران پتروکم جزیره کیش را به 
منصه ظهور رساند. پتروشیمی نوری همواره حمایت و توانمندسازی شرکت های تکنولوژی محور و دانش بنیان را بخشی از رسالت حرفه ای خود 
دانسته و در سال های اخیر یکی از بارزترین مجموعه های تولیدی در حمایت از سازندگان داخلی کشور به شمار می آید.  حمایتی که امضای 

14 تفاهم نامه همکاری و 3 قرارداد مهم می تواند بخشی از این مسئولیت سنگین و در عین حال بسیار ارزشمند و غرور آفرین به شمار آید.

دو کاتالیست کاربردی پتروشیمی نوری با همکاری شرکت توسعه صنایع نفت و گاز سرو ساخته می شود  
شرکت پتروشیمی نوری در راستای بهره گیری از توانمندی شــرکت های دانش بنیان داخلی، قرارداد همکاری ساخت دو نوع کاتالیست را با 
شرکت توسعه صنایع نفت و گاز سرو امضاء کرد. این قرارداد توسط سید عبدالمجید خاکسار مدیر ارشد این مجتمع بزرگ آروماتیکی و حجت 
نظری مدیرعامل شرکت توسعه صنایع نفت و گاز سرو امضا شد. ســاخت این دو کاتالیست مهم و پر کاربرد، به پیشنهاد کارشناسان توانمند 
امور توسعه محصول، فناوری و نوآوری پتروشیمی نوری و توسط شرکت توسعه صنایع نفت و گاز سرو انجام می پذیرد تا گامی بلند در راستای 
بومی سازی کاتالیست، استفاده از توانمندی شرکت های دانش بنیان و حمایت از ساخت داخل باشد. عبدالمجید خاکسار مدیر ارشد مجتمع 
نوری، پس از امضای قرارداد همکاری با شرکت توسعه صنایع نفت و گاز سرو، ضمن اشاره به لزوم بهره گیری از توان شرکت های داخلی گفت : 
ما کاملًا به توانمندی شرکت توسعه صنایع نفت و گاز سرو باور داریم و معتقدیم در آینده ی نزدیک با اتمام ساخت و انبوه سازی تولید این دو 
کاتالیست مهم، یعنی کاتالیست رفرمینگ) آروماتیزاسیون( و کاتالیست تصفیه هیدروژنی )دی سولفوریزاسیون نفتا(، بخش عمده ای از نیاز 

شرکت پتروشیمی نوری در حوزه کاتالیست، توسط این سازنده ی خوب داخلی تامین خواهد شد.

 از توانمندی شرکت پتروشیمی نوری در ایجاد اولین زیست بوم فناوری و هوش مصنوعی ایران بهره خواهیم برد  
شرکت پتروشیمی نوری در نمایشگاه ایران پتروکم، میزبان حسین افشین معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور بود.

دکتر افشین در بازدید از غرفه پتروشیمی نوری ضمن تحسین فعالیت های گسترده این شرکت در حوزه ی فناوری های نوین گفت: طرح های 
متعددی که شرکت پتروشیمی نوری در خصوص تحول دیجیتال و هوش مصنوعی اجرا کرده است می تواند به عنوان نمونه و الگویی کارآمد 
برای سایر شرکت های پتروشیمی مورد توجه قرار گیرد . وی در ادامه افزود : ما تلاش داریم اولین زیست بوم فناوری و هوش مصنوعی ایران را 
در جزیره ی زیبای کیش ایجاد کنیم و بدون شک در این راه نیازمند همکاری و هم افزایی دانشی شرکت پتروشیمی نوری هستیم و از توانمندی 
مدیران و کارشناسان خلاق و نوآور این شرکت پیشرو اســتفاده خواهیم برد. در این بازدید دکتر سید عبدالمجید خاکسار، مدیر ارشد مجتمع 
پتروشیمی نوری گزارش مفصلی از دستاوردهای علمی شرکت در سال جاری و فعالیت های مجتمع نوری در حوزه ی تحول دیجیتال ارائه کرد و 
گفت: درخشش شرکت پتروشیمی نوری در جایزه ی ملی پتروفن 403 نشان از عزم جدی این مجموعه برای یادگیری و حرکت در مسیر پر اهمیت 
تحول دیجیتال است. مدیر ارشد مجتمع پتروشیمی نوری با اشاره به پیشنهاد همکاری معاون علمی رئیس جمهور در ایجاد اولین زیست بوم 
فناورانه کشور خاطر نشان کرد: ما نیز با کمال افتخار از این پیشنهاد استقبال می کنیم و مطمئن هستیم که این پروژه ی مهم می تواند راهگشای 

بسیاری از مشکلات صنعت پتروشیمی در سال های آتی باشد.
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هنگــــام

»هنگام «9  شریک ایرانی  برگزید
شــرکت پتروشــیمی هنگام در دومین همایش و نمایشــگاه ایران پتروکــم علاوه بر انعقــاد یک قــرارداد، ۹ تفاهم نامــه همکاری با 
شرکت های تولیدکننده داخلی و دانش بنیان صنعت پتروشیمی امضا کرد.  این تفاهم نامه ها به امضای محسن بیگلربیگی، سرپرست 
شرکت پتروشیمی هنگام در راســتای حمایت از شرکت های دانش بنیان ایرانی با مدیران عامل شــرکت های نفت و گاز سرو، شگفت 
افزار، برنا صنعت توس، آداک ویرا ایرانیان، افرا ونداد ایرانیان، کیمیا لوتوس شــیمی، چشمه سازان پردیس، باران صنعت سپاهان و 
شالوده آب ناب امضا رسید. تفاهم نامه شــرکت پتروشیمی هنگام با نفت و گاز سرو در زمینه ســاخت کاتالیست شیفت دماپایین 
واحد آمونیاک و در راستای داخلی سازی کاتالیست های موردنیاز این مجتمع امضا شد. بر اساس تفاهم نامه ای که شرکت پتروشیمی 
هنگام با شرکت »شگفت افزار« منعقد کرد، مقرر شــد؛ مهندسی معکوس و ســاخت تجهیزات ثابت خاص در جهت رفع نیازمندی و 
حمایت از ســاخت داخل به کار گرفته شــود. تفاهم نامه دیگر شــرکت پتروشــیمی هنگام با »برنا صنعت توس« در راستای حمایت از 
تولید داخل و ساخت انواع کنترل ولوهای Globe، ولوهای سگالت، دی سوپر هیتر، آنتی سرج، آنتی نویز، اکچویتور و کنترل ولوهای 
ســرویس بخار ســوپرهیت، Steam Let Down Conditioning Valueها، ولوهای Steam Trap، قطعات یدکی کنترل  ولو و تجهیزات ابزار 
دقیقی مورد نیاز شرکت پتروشیمی هنگام به امضا رسید. این شرکت در تفاهم نامه دیگری با »آداک ویرا ایرانیان« برای تولید نرم افزار 
RBI آمونیاک، با استفاده از هوش مصنوعی، پایش و بازرسی هدفمند و سه بعدی تجهیزات ثابت ظروف و خطوط را در دستور کار قرار 

داد. در ادامه، طراحی و ساخت دستگاه بارگیری و چیدمان اتوماتیک کیســه برای محصول اوره شرکت پتروشیمی هنگام به شرکت 
تجهیزات صنعتی افرا ونداد ایرانیان سپرده شد. همچنین این شرکت در راستای ارتقای عملکرد مواد شیمیایی برج خنک کننده مجتمع 
پتروشــیمی هنگام با کیمیا لوتوس شــیمی تفاهم نامه امضا کرد. شرکت پتروشــیمی هنگام برای بررســی، اولویت بندی و انتخاب 
محصول استراتژیک اوره های پوشش دار با شــرکت چشمه ســازان پردیس تفاهم نامه همکاری کرد تا خلق ارزش افزوده بیشتری در 

محصول اوره شرکت صورت بگیرد.
شرکت باران صنعت سپاهان، شرکت دیگری است که پتروشیمی هنگام برای ساخت تمام دیافراگم های کنترل ولوهای مجتمع خود 
با آن تفاهم نامه امضا کرد. و آخرین تفاهم نامه با شرکت شالوده آب ناب که با طراحی و ساخت پکیج کلرزنی جهت تزریق کلر به آب 
کولینگ منعقد شد که به دلیل طرح نوآورانه، پتروشیمی هنگام موفق به کسب جایزه نوآوری در فرایند در همایش پتروفن 1403 شد

گفتنی است، این تفاهم نامه ها علاوه بر حمایت از شــرکت های دانش بنیان ایرانی و ساخت داخل باهدف کمک به اقتصاد کشور و 
ممانعت از خروج ارز از کشور به امضا رسید.

گسترش همکاری با نظام بانکی، در اولویت پتروشیمی هنگام  
شرکت پتروشیمی هنگام در اولین روز از دومین همایش و نمایشــگاه ایران پتروکم میزبان مدیران عامل بانک های تجارت و ملت 

شد.
در دیدارهای جداگانه ای که میان محسن بیگلربیگی و فرشــید فرخ نژاد مدیرعامل بانک ملت و همچنین هادی اخلاقی و سرپرست 

پتروشیمی هنگام صورت گرفت، طرفین مذاکراتی درباره توسعه و گسترش همکاری در حوزه مالی انجام دادند.
بیگلربیگی در این دیدارها بر توسعه همکاری با نظام بانکی و استفاده حداکثری از ظرفیت های تامین مالی از نظام پولی و همچنین 
بازار سرمایه برای تکمیل طرح کنونی و همچنین طرح های توسعه ای پتروشیمی هنگام تاکید کرد و تحقق این مهم را از اولویت های 

شرکت خواند.
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از اتفاقــات چشــمگیر همایــش و نمایشــگاه پتروکــم، نشســت 
هم اندیشــی ، مدیرعامــل گــروه صنایــع پتروشــیمی خلیج فــارس با 
صنعتگران داخلی و شرکت های دانش بنیان و مدیران عامل هلدینگ 

بود.
تبادل نظــر و طــرح دغدغه ها، مشــارکت در مســیر توســعه صنعت 
پتروشیمی، حمایت از ساخت داخل و تقویت شرکت های دانش بنیان 

کشور از مهم ترین اهداف برگزاری این نشست بود.
محمد شــریعتمداری در ابتدای این نشســت که به صورت پرسش 
و پاسخ برگزار شــد با اشــاره به بازدیدهایی که طی دو روز از نمایشگاه 
پتروکم داشــت، گفــت: تقریبــاً مســائلی که در ایــن دو روز از ســوی 
صنعتگران مطرح شــد مشترک اســت، در خصوص ممنوعیت واردات 
کالاهایی که در داخل تولید می شود، با توجه به این که سابقاً نیز وزیر 
صمت بودم، باید بگویم که دو نهاد وزارت صمت و شرکت ملی صنایع 
پتروشیمی دراین خصوص مسئولیت دارند، به این ترتیب که متولی 
ممنوعیت واردات کالاهای تولید داخل به کشــور وزارت صمت است. 
شــرکت ملی صنایع پتروشــیمی هم به عنوان رگولاتوری مسئولیت 
رشــد و بالندگی صنعت پتروشــیمی را برعهده دارد؛ ازاین رو ما و شــما 

تولیدکنندگان باید تلاش کنیم تا این مساله حل شود.
وی در خصــوص حمایــت از ســاخت داخــل ادامــه داد: هلدینــگ 
خلیج فــارس یک مجموعــه اقتصادی اســت و به طور طبیعــی باید به 
سود و منفعت سهام داران مان بیندیشیم، هرچند ما به نوعی از طرف 
دولت در امر خصوصی دخالت می کنیم، بااین حال نگاه ملی ما ایجاب 
می کند که حمایت از ساخت داخل را رأس فعالیت های خود قرار دهیم

وی ادامه داد: برخی از حمایت هــا از تولیدکنندگان داخلی به صورت 
تعرفه ای و بخشی هم به صورت ممنوعیت واردات کالاهای تولید داخل 
اســت. من در زمانی که وزیر صمت بودم ورود 1400 قلم کالا را ممنوع 
کردم، هرچنــد معتقد به تجارت آزاد هســتم با این حــال معتقدم که 
با وضع تعرفــه بی نهایت به جــای ممنوعیت ورود کالا بــه داخل خیلی 
بهتر می توانیــم از تولیدکننــدگان داخلــی حمایت کنیم چــرا که اگر 

تولیدکنندگان رقیب نداشته باشند، از بین خواهند رفت.
شــریعتمداری گفت: بااین حال در همیــن مدت برگزاری نمایشــگاه 
به همکارانم در هلدینگ خلیج فارس گفتــه ام که در رقابت بین خرید 
خارجی و تولید داخل، اصالت با تولید داخلی است، این موضوع را نیز 

به عنوان سیاست داخلی گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس به همه 
همکارانم در این مجموعه اصلاح آیین نامه معاملات را که یکی از آن ها 

خرید خارجی است را ابلاغ کرده ام.
مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس همچنین خطاب به سازندگان داخلی 
گفت: همان طور که می دانید برخی از تولیدات شــما پیش نیاز تولید 
ثانویه اســت، اگر قرار اســت قطعه یا کالایی دیر به دست مجتمع ها 
برسد روی تولید نهایی ما تأثیر می گذارد، بنابراین شما هم نباید انتظار 
داشــته باشــید که آن ها برای تأخیر در تحویل کالاها منتظــر بمانند، 
ازاین رو شما نیز باید در این زمینه متعهد به زمان بندی تحویل کالاها 

باشید.
شــریعتمداری با اشــاره به اهمیت توجه بــه اســتانداردهای تولید 
کالاها و تجهیز ادامــه داد: با توجه به این کــه واحدهایی که به تولید 
می پردازند از حساســیت بالایی برخوردار هستند؛ بنابراین باید رعایت 
استانداردهای تولید تجهیزات و کالاها در اولویت تولیدکنندگان قرار 
بگیرد، از همکارانم هم تقاضا دارم که در خرید خارجی و داخلی، ریسک 
داخلی را پذیرفته و به تولیدکنندگان داخلی اعتماد داشته باشند؛ اما 

باید توجه داشته باشید که همه استانداردها را رعایت کنید.
مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس درباره رفع مشــکلات تأمین مالی و 
ضمانت ها برای شــرکت های دانش بنیان با اشاره به تأسیس صندوق 
CVC نیــز گفت: امــروز دکتر ســتاری پیامــک دادند کــه CVC هلدینگ 
خلیج فارس در صندوق نوآوری و شکوفایی به تصویب رسیده است. 
به این  ترتیب این صندوق با هزار میلیارد تومان سرمایه فعالیت خود 

را آغاز خواهد کرد.
وی افزود: ما در یک همکاری مشترک با صندوق نوآوری و شکوفایی 
و بانک ها با ایجاد صندوق CVC به سمت رفع مشکلات ضمانت ها گام 
خواهیم برداشــت. البته قانون جهش تولید دانش بنیــان نیز قانون 

خوبی است که نقاط مترقی خوبی در آن اندیشیده شده است.
شریعتمداری همچنین گفت: روز شــنبه به همه شرکت های تابعه 
هلدینگ ابلاغ کردیم که 2 درصد از فروش جاری و سال آینده خود را به 
تحقیق وتوسعه اختصاص دهند که معتقدم این ابلاغیه تحول خوبی 

را در فعالیت شرکت های نوآور ایجاد خواهد کرد.
وی درباره دغدغه برخی از ســازندگان مبنی بر این کــه چون تاکنون 
ـی بــرای همــکاری بــا  تولیــد بــار اول نداشــته اند و هلدینــگ اطمینانـ

نشست صریح و صمیمی با صنعتگران و فناوران 

چتر حمایت هلدینگ بر سر »سازندگان ایرانی«
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این شــرکت ها ندارد، افزود: مــا درهرحال بــرای همکاری با 
تولیدکننده ای که برای نخستین بار است که به تولید یک 
کالا یا تجهیز می پردازد دارای محدودیت هســتیم، اما اگر 
تولیدکنندگان تجربه ساخت کالاهای دیگری را دارند این 

مساله می تواند ملاک برای بررسی و همکاری قرار بگیرد. 
وی در پاســخ به یک طرفه بودن قرارداد با تولیدکنندگان 
گفت: در این مورد معتقــدم کاملًا حق با شماســت. با این 
که من سال هاســت در دولــت هســتم، اما حق را به شــما 
می دهیــم؛ بنابرایــن از همکارانــم تقاضــا دارم بیشــتر بــه 
تولیدکننــدگان داخلــی اعتمــاد کرده و ریســک ایــن کار را 
نیز بپذیرنــد. امیدوارم ســال آینده در نمایشــگاه پتروکم 
ما به وعده ای که به شــما دراین ارتباط دادیــم عمل کرده و 

قراردادهای یک طرفه ما نیز دراین ارتباط اصلاح شود.
شــریعتمداری درباره اســتهلاک دارایی هــای فیزیکی که 
پیش نیاز محصولات ثانویه اســت، گفــت: حرف وحدیث 
دراین ارتبــاط بســیار فــراوان اســت، امــا قدم هــای اولیــه 
دراین ارتبــاط بــا اســتفاده از هــوش مصنوعــی و ابزارهــای 
گوناگــون برداشــته ایم و قدم هــای بهتــری نیــز خواهیم 

برداشت.
وی بار دیگر بر حمایت از تولید داخلی و این که حق را به 
تولیدکنندگان داخلی در پرداخت مطالبات می دهد گفت: 
بااین حال بایــد بپذیرید که ما نیز بــا محدودیت های مالی 
برای پرداخت به پیمانکارانمان مواجه هستیم. اما از همه 
مدیران شــرکت های تابعه می خواهم تا جایی که برایشان 
مقدور اســت با تولیدکنندگان راه بیایند. مــا نیز منصوب 
شــده ایم تا ریســک کــرده و از تولیدکننــدگان ضمن حفظ 

حقوق سهام داران حمایت کنیم.
شــریعتمداری افــزود: همــکاران مــا هــم در هلدینگ در 
قراردادهایی که با پیمانکاران منعقد می کنند نوسانات نرخ 
ارز را پیش بینی کرده و ریسک هایی که دراین ارتباط وجود 
دارد را پوشــش دهند، ما هم تلاش می کنیم در این زمینه 

از تولیدکنندگان داخلی حمایت کنیم.
مدیرعامــل هلدینــگ خلیج فــارس دربــاره صــادرات 
محصولات نیز گفت: مســئولیت این که چه کالایی صادر 
می شــود وزارتخانه هــا و ســازمان های تولیــدی هســتند. 
بااین حال امکان همکاری با کشورهای دیگر برای ما فراهم 
است و می توانیم با کشورهای دیگر دراین خصوص ارتباط 

برقرار کنیم.

اولویت انتخاب در خریدها کیفیت است یا قیمت؟  
شریعتمداری در پاسخ به سؤالی درباره اولویت انتخاب 
در تأمین تجهیزات موردنیاز در شرکت صنایع پتروشیمی 
خلیج فــارس بین بخــش خصوصــی و دولتی گفــت: قطعاً 
اولویت نخست و انتخاب قطعی ما برای تأمین تجهیزات و 
قطعات، بخش خصوصی خواهد بود حتی اگر بخش دولتی 

مقابل، از بزرگ تر ین شرکت های دولتی باشد.
وی افزود: این موضوع به مدیریت توسعه هم ابلاغ شده 
که وندورلیست شرکت ما همه از شرکت های تولیدکننده 

باشند.
سؤال بعدی درباره ترجیح قیمت به کیفیت در خریدهای 
هلدینــگ بــود کــه مدیرعامــل گــروه صنایع پتروشــیمی 
خلیج فــارس این طــور پاســخ داد: برخــی می گوینــد که در 
خریدها گاهی اولویت به قیمت ارزان تر داده می شود؛ اما 
این گونه نیست و از این به بعد همواره مبنای خریدهای ما 

کیفیت خواهد بود.
شــریعتمداری ادامه داد: البتــه مشــکلاتی در آیین نامه 
معاملاتــی وجــود دارد کــه گفته ایم ایــن موارد بررســی و 
به ســرعت اصلاح شــود. چــرا کــه معتقــد هســتم دانــش 
فنی پشــتوانه هــر محصول بایــد ملاک انتخــاب و ارزیابی 

محصولات باشد.
مدیرعامــل گــروه صنایــع پتروشــیمی خلیج فــارس 
گفت: پیشــنهاد ما بــر دائمی شــدن دبیرخانه نمایشــگاه 
ایــران پتروکــم و پتروفن اســت تــا نظــرات و دیدگاه های 
کارشناســان و مدیــران مجموعه هــا و شــرکت ها در رونــد 
ـی مقتضی به  برگــزاری نمایشــگاه دریافت شــود و در زمانـ
این پیشــنهادها پرداخته و بررســی شــود و شــاید در طی 
سال بتوان ملاقات هایی را با دوستان ترتیب داد. چنانچه 
تصمیم به دائمی شدن دبیرخانه گرفته شد، این تصمیم 
به همگان اعلام عمومی شــود تا پیشــنهادهای اصلاحی و 

نظراتشان را ارائه کنند.
وی گفــت: البته در طی برگزاری نمایشــگاه شــخصاً و نیز 
مشــاورانم در غرفه هــا حاضــر بودیــم و صحبــت کردیــم و 
امیدوارم به اندازه کافی دیدگاه ها منتقل شده باشد. مهم 
اســت که بیــن تولیدکننــده و خریــداران ارتبــاط و تعامل 
نزدیک برقرار شــود چــرا که این مســاله به بهبــود کیفیت 

تولید می انجامد.
شــریعتمداری در پاســخ به یکی از مدیران پتروشــیمی 

مسئولیت این 
که چه کالایی 

صادر می شود 
وزارتخانه ها و 
سازمان های 

تولیدی هستند. 
بااین حال امکان 

همکاری با 
کشورهای دیگر 

برای ما فراهم 
است و می توانیم 

با کشورهای دیگر 
دراین خصوص 

ارتباط برقرار کنیم
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که خواســتار برقراری عدالت میــان تولیدکننــده داخلی و 
شــرکت های خارجی از سوی شــرکت های بزرگ و هلدینگ 
خلیج فــارس بود، خاطرنشــان کرد: همه کشــورهای دنیا در 
شروع کارشان در عرصه اقتصاد و تجارت، سیاست درهای 
بــاز را دنبال نکردنــد؛ بلکه وقتی بــه بلوغ رســیدند تعرفه را 

صفر کردند.
وی در پایان تأکید کرد که برگزاری نمایشگاه پتروکم برای 

حمایت از تولیدات و تولیدکنندگان داخلی است.
در ادامه این نشســت، نماینده یکی از شرکت های حاضر 
در جلســه کــه در زمینــه مصنوعــات ســنگین فلــزی فعال 
اســت، با بیان اینکه ما در حــوزه کربن فعالیــت می کنیم، 
درخواســت تشــکیل کارگروهــی بــرای همکاری با شــرکت 
صنایع پتروشــیمی خلیج فارس در این باره را مطرح کرد تا 
امکان تبادل و همــکاری در زمینه هــای مطالعاتی و طراحی 

فراهم شود.
حسن نشان زاده، معاون برنامه ریزی و توسعه کسب وکار 
شــرکت صنایع پتروشــیمی خلیج فارس در پاســخ به این 
سؤال گفت: در این باره سه گروه آیین نامه معاملات وجود 
داشــت که در ســال 1400 و پیرو آخریــن اصلاح معاملات، 
مقرر شد استفاده از ضمانت نامه صندوق نوآوری برای همه 

شرکت ها قابل استفاده باشد.
وی اظهــار داشــت: در بحــث قراردادهــا چــه در APCها و 
چه شــرکت های دانش بنیان بــه فراخور ســرمایه گذاری و 
شرایط مالی و نقدینگی شان همچنین درنظرگرفتن ضریب 
آســیب پذیری لازم اســت که در خصــوص قرارداد بــا اینها 

تجدیدنظر کنیم.
نشان زاده پیشنهاد داد با طراحی مدلی تازه از قراردادها و 
با درنظرگرفتن شــرایط روز، مدلی از قراردادها تنظیم شود 

که ابهام های موجود در آن برطرف شود.
وی اظهــار امیــدواری کــرد در موضــوع نظام نامــه و 
حساســیت های موجــود دربــاره کنتــرل و نظــارت هــم بــا 
مشارکت و همکاری سازمان های ذی ربط و ناظر نظیر وزارت 
صنعت، معدن و تجارت نظام نامه یا دستورالعمل مرتبط با 
ساخت داخل تنظیم شود که شــامل مسائل ایمنی و نظایر 

این باشد تا هیچ نقطه ابهامی در این زمینه باقی نماند.
صنعت    دانش بنیان  و  تولیدکننده  شرکت های 

پتروشیمی چه گفتند؟
در ایــن نشســت نایب رئیــس هیئت مدیــره شــرکت 

هیلاویس شــرکت طراح و ســازنده مبدل هــای کلدباکس، 
نیز گفت که خواهش ما این اســت که ســایر مجتمع های 
هلدینــگ خریدهای خارجی خــود در این زمینــه را متوقف 

کنند.
نماینده شــهرک علمــی و تحقیقاتــی اصفهان بــا معرفی 
شرکت خود از شریعتمداری درخواست کرد که بازدیدی از 

شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان داشته باشد.
نماینده یک شــرکت تولیدکننده ولو از جمله مشــکلاتی 
که شرکت های داخلی با آن مواجه هستند را ضمانت های 
بانکــی اعلام کرد و گفــت که نیاز اســت که ابزارهــای مالی 
دراین ارتباط شناســایی شــود و نیاز اســت که شرکت های 
دانش بنیــان زیر چتــر حمایتی صنــدوق نوآوری هــم قرار 

بگیرند.
مدیرعامل گروه پرتو نیز درخواست داشــت تا از واردات 

کالاهایی که تولید داخل می شود جلوگیری شود.
نماینده شــرکت صنایع رنگینه و کاتالیست پارس نیز 
با بیان این که قــراردادی که هلدینگ بــا تولیدکنندگان 
داخلــی منعقــد می کنــد کاملًا یک طرفــه و بــه ضــرر 
تولیدکنندگان اســت گفت کــه در قراردادهــا اگر ما کالا 
را به موقــع تحویل ندهیــم جریمه می شــویم؛ اما هیچ 
جریمه ای بــرای تأخیــر در پرداخت ها پیش بینی نشــده 
است؛ بنابراین درخواســت داریم این قراردادها را اصلاح 
کنید. مدیرعامل یک شرکت توسعه دهنده نرم افزارهای 
داده هــای فیزیکی، ضمــن تشــکر از برگزاری نمایشــگاه 
پتروکــم و هم افزایــی ایجــاد شــده در ایــن نمایشــگاه، 
درخواســت کرد کــه توجه بیشــتری بــه ســند مدیریت 
دارایی هــای فیزیکــی در شــرکت ها شــود و اســتفاده از 
ایــن ســند اینترنــت اشــیا را در شــرکت جــدی گرفته و 
دیجیتالیزه شــدن را در اولویــت فعالیت هــای هلدینگ 
قرار دهند. مدیرعامل شــرکت توســعه انرژی مهرآرا نیز 
درخواســت ممنوعیــت واردات کالاهــا و تجهیزاتــی که 
در داخــل تولید می شــود داشــت. نماینده شــرکت های 
ســازنده مصنوعات فلزی ســنگین با بیان ایــن که ما در 
حوزه کربن کپچرینــگ فعالیت می کنیــم، گفت: تقاضا 
داریــم کارگروهی با شــرکت های زیرمجموعــه هلدینگ 
دراین خصــوص تشــکیل داده و بتوانیم با هــم همکاری 
داشــته باشــیم ما نیز آمادگی همــکاری و ارائــه هر نوع 

مطالعه و طراحی را در این زمینه داریم.

پیشنهاد ما بر 
دائمی شدن 

دبیرخانه 
نمایشگاه ایران 

پتروکم و پتروفن 
است تا نظرات 

و دیدگاه های 
کارشناسان 

و مدیران 
مجموعه ها و 

شرکت ها در روند 
برگزاری نمایشگاه 

دریافت شود
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نمایشگاه و همایش »ایران پتروکم« میزبان فعالان صنعتی 
و تولیدکنندگانی بــود که هر کدام در بازار ســرمایه و تجارت 
ایران صاحب برندهای نام آشــنا هستند. نمایشگاه کیش از 
این اقبال بلند برخوردار بود که جامعه تولیدگران و صنعتگران 
در بالاترین سطح حضور یافته بودند. در کنار مدیران عامل هر 
شرکت، تیمی از کارشناسان و مهندسان حوزه های مختلف  
ـی، تولید و توســعه وتحقیق آنها را همراهی  فناوری، بازاریابـ
کردند. همیــن عامل موجب شــد، غرفــه شــرکت ها و مراکز 
تولیدی طی روز برگزاری نمایشگاه پتروکم با حضور پرازدحام 
فعالان حوزه های مختلف اقتصــادی به محفل و کانونی برای 

گفت وگو و بحث های جدی تبدیل شود.
شاید هیچ یک از مدیران و دست اندرکاران هلدینگ خلیج 
فارس تصــور نمی کردند که نمایشــگاه و همایــش پتروکم 
1403 با چنین سطحی از مشارکت و اقبال روبه رو شود. محمد 
شــریعتمداری مدیرعامل هلدینگ ســنگین ترین مشــغله 
کاری خود را در نمایشــگاه پتروکم کیش گذراند. او ســه روز 
تمام از برنامــه کاری خود را به حضــور و گفت وگو و مدیریت 
این رویداد به عنــوان بزرگ ترین »ضیافــت اصحاب تولید و 
صنعت و فناوری« اختصاص داد. به این دلیل روشــن که در 
نگاه مدیریت هلدینگ، چنان که روند رویداد پتروکم نشان 
داد، نمایشــگاه دیماه کیــش، تعریــف و کارکــردی متفاوت 
از همه نمایشــگاه های همســان و مشــابه داشــت. او با این 
اندیشــه که این نمایشــگاه و پنل های 24گانه تخصصی آن 
باید جرقه یک تحول را در عرصــه همکاری خیل تولیدگران و 
خانواده بزرگ فناوران بزند به این وادی گام نهاد. بر این اساس 
همراهی و حضور مدیر عامل هلدینگ برخلاف تقویم مرسوم 
نمایشگاه ها و همایش ها از سخنرانی افتتاحیه یا اختتامیه 
و مصاحبه رســانه ای فراتر رفــت. او در جزء به جــزء اتفاقات 
فشرده و خبرساز پتروکم حضور پیدا کرد. از حضور و همراهی 
ـی صحنه هــای توافق  در کلیدی تریــن بخــش همایش یعنـ
نمایندگان گروه های تولیدی و شــرکت های سرمایه گذار تا 
پیگیری مباحث و مذاکرات متخصصان و مدیران در 24 پنل 
تخصصی و ســرانجام دیدارهای مســتقیم و چهره به چهره با 
خیل کثیر فعالان حوزه های مختلف اقتصادی که در نمایشگاه 
و همایش پتروکم حضور یافته بودنــد.  از همین رو، او دفتر 
کاری خود را سه روز تمام به صحن همایش و صحنه نمایشگاه 
پتروکم منتقل کرد. سنگین ترین بخش از فعالیت مدیرعامل 
هلدینگ در طول این رویداد را حضور و گفت وگو در غرفه های 
نمایشگاه پتروکم رقم زد. به گونه ای که او ظرف سه روز در تک 
تک غرفه های نمایشگاه پتروکم حضور پیدا کرد.  بازدیدهای 

او از غرفه ها بــا گفت وگوها و بحث های جدی همــراه بود. در 
این گفت وگوهای دوطرفه، طیف گســترده  ای از موضوعات 
و مسائل از سوی مخاطبان و میهمانان نمایشگاه مطرح شد. 
1-مدیران مراکز تولیدی و کارشناســان آنها در غرفه ها اولین 
گروه از طرف هــای گفت وگــوی مدیرعامل هلدینــگ بودند. 
این طیف از مخاطبان ، از آخریــن مراحل طرح ها و پروژه های 
پتروشیمی و تولیدی خود به شریعتمداری گزارش می دادند 
و پاسخگوی پرســش های مدیر عامل هلدینگ در خصوص 
مشکلات و موانع این طرح ها بودند. مشکلات و نیازهای مطرح 
شده از سوی نمایندگان بخش تولید شامل موارد پرشماری از 
تأمین مالی پروژه ها و تأمین تجهیزات گرفته تا مواد اولیه و 

خوراک گاز و بوروکراسی دست وپاگیر می شد.
1- برای مدیران و مهندســان حوزه تولید دیدار مستقیم با 
شریعتمداری فرصتی بود که در آن بخش عمده ای از چالش ها 
و نیازهای فوری مجموعه های تحت مسئولیت شــان را رفع 
و رجــوع کردنــد و دســتوراتی برای پیشــبرد برنامه هــای بلند 
مدت خویش اخذ کردند. 2-طیف دوم مخاطبان و طرف های 
ـی  گفت وگــوی مدیرعامــل هلدینــگ در ســاعت های طولانـ
بازدید از نمایشــگاه، چهره های مبتکر و فعالان حوزه فناوری 
بویژه دانش بنیان ها بودند. کسانی که از همایش پتروفن تا 
پتروکم شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس را به عنوان 
تکیه گاه اصلی خود در آغاز حرکتی به نام توسعه دانش محور 
می بینند. اظهارات این گروه از میهمانان متخصص در دیدار با 
مدیرعامل غالباً از جنس پیشنهاد، مطالبه و پیگیری قرارهای 
همکاری و مــراوده با شــرکت های معظم پتروشــیمی بود. 
مدیرعامل هلدینگ با اشــتیاق پذیرای دغدغه هــا، نظرات، 
پیشــنهادها و حتی گلایه های این گروه از مخاطبان پرشور 
در خصوص غفلت از توانمندی های نســل جوان در تغییر و 
تحول ساختار صنعت کشــور بود. 3-ســومین گروه از افراد 
طرف گفت وگوی مدیرعامل هلدینگ، میهمانانی بودند که 
از حوزه هایی به جز شرکت های پتروشیمی و دانش بنیان در 
نمایشگاه کیش مشارکت داشتند. نقطه نظرات و حرف های 
آنها در دیدار با شریعتمداری پرسش هایی بعضاً آمیخته به 
نقد و انتقاد از ناکارآمدی در بخش های مختلف مدیریتی و 
اقتصادی کشور و در مواردی حاوی پیشنهاداتی برای اصلاح 
نابســامانی در مناســبات جاری برخــی مراکــز تصمیم گیری 
بود. ترجیع بند پیشــنهادها و نظــرات این گــروه این بود که 
مدیرعامل هلدینگ با توجه به جایــگاه و ارتباط دیرین خود 
با نهادها و مســئولان تصمیم ســاز، مطالبه و دغدغه آنها را 

پیگیری کند.

دفتر کاری خود 
را سه روز تمام به 
صحن همایش و 
صحنه نمایشگاه 

پتروکم منتقل 
کرد. سنگین ترین 

بخش از فعالیت 
مدیرعامل 

هلدینگ در طول 
این رویداد را 

حضور و گفت وگو 
در غرفه های 

نمایشگاه پتروکم 
رقم زد

 روایتی از بازدیدی که به طولانی ترین گفت وگو میان مدیر عامل با ده ها صنعتگر و نوآور
 در نمایشگاه و همایش کیش انجامید

 ۳ روز پرمشغله مدیر عامل
 در هدایت رویداد پتروکم 
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محمدصادق خیاطیان، رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی:

 مجوز طلایی هلدینگ
 برای سرمایه گذاری در حوزه نوآوری

رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی در نشســت پرسش و 
پاسخ مدیرعامل شرکت صنایع پتروشــیمی خلیج فارس با 
فناوران و صنعت گران تأکید کرد: ســازمان ها و شــرکت ها با 
خیال راحت ضمانت های شرکت های دانش بنیان را بپذیرند؛ 
زیرا ما پشــتوانه آن ها هســتیم و اگر مشــکلی بــروز کند ما 

پاسخگو خواهیم بود.
رویــداد ایــران پتروکم که به همــت بزرگ تریــن هلدینگ 
صنعت پتروشیمی ایران و با هدف پیوند میان شرکت های 
دانش بنیان و تولیدکنندگان با این صنعت برگزار شده بسیار 
ارزشمند است. امیدوارم کارفرمایان و خریداران از این فرصت 
و محصولات دانش بنیان ها به شکل مطلوب استفاده کنند. 
امــروز فضــای فعالیــت نوآورانه در ســایه توســعه فرهنگ 
دانش بنیان و عزم و ظرفیتی که در کشور ایجاد شده، بسیار 

با 12 سال پیش متفاوت است.
امروز در صحنه جهانی، شرکت های بزرگ فناوری سرمایه گذاری گسترده در زنجیره و متنوع سازی سبد محصولات ازجمله؛ در حوزه نفت، گاز 
و پتروشیمی انجام می دهند. در این راستا با خرسندی باید اعلام کنم که نهاد تخصصی سرمایه گذاری هلدینگ خلیج فارس در هیئت مدیره 

این شرکت مجوز گرفته است.
»صندوق نــوآوری و شــکوفایی« آمادگــی دارد با چنیــن نهادهــای تخصصی کار مشــترک در زمینــه ســرمایه گذاری در »زنجیــره ارزش« و 

نیازمندی های هلدینگ خلیج فارس انجام دهد.
در این رابطه» قانون جهش تولید« قانون فوق العاده ارزشمندی اســت. این قانون دانش بنیان از ابتدای سال 13۸۹ به عنوان سند افتخار 
برای کشور محسوب می شود. قانون اول جهش تولید از عرضه فناوری و ایجاد شرکت های دانش بنیان حمایت می کرد اما قانون دوم از سال 
1401 افزون بر رفع نیازهای پیش بینی شده در قانون اول، به سرمایه گذاری و پاســخ به تقاضای حوزه فناوری نگاه کرده است. نقطه عطف 
این قانون ماده 11 آن است. اعتبار مالیاتی از سرفصل های مهم این قانون است که همانند یک چتر حمایتی از سرمایه گذاری دانش بنیان ها 
عمل می کند. سرمایه گذارانی که بورسی هستند یک سی ام سرمایه صندوق نوآوری و شــکوفایی که امروز 330 میلیارد تومان است، دارا 

باشند می توانند از طریق صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر شرکتی، مشمول معافیت مالیاتی شوند.
ظرفیت دیگر را در این زمینه قانون برنامه هفتم توسعه ایجاد کرده است. اگر سرمایه گذار با داشتن دو ویژگی یاد شده، بخشی از مالیات 
خود را به کمک صندوق نوآوری و شــکوفایی ارائه کند، بلافاصله معادل آن اعتبار مالیاتی برای وی لحاظ می شود. به این ترتیب، ما مکلف 

میشویم در زنجیره ارزش شما سرمایه گذاری کنیم.
این فرصت فوق العاده ای است که مبلغ مالیات شرکت ها در زنجیره شرکت سرمایه گذاری شود که نخستین مورد آن هفته پیش نهایی 

شد.
قانون اول جهش تولید بار اول به تدبیر مقام معظم رهبری برای حمایت از شرکت های داخلی تدوین شد که طبق آن، اگر محصولی برای بار 
اول از سوی شرکت دانش بنیان تولید شود، مشمول ترک تشریفات قانون مناقصات می شود. خوشبختانه این قانون بسیار مورد استقبال 
قرار گرفت. صندوق های پژوهش و نوآوری غیردولتی هستند و ابزارهای حمایتی که طبق قانون تعیین شده لازم الاجرا هستند و دستگاه ها 
مکلفند ضمانت نامه صندوق پژوهش و نوآوری را بپذیرند. گاهی برخی از سازمان ها در پذیرش این ضمانت نامه ها دچار تردید میشوند، در 
حالی که همه نهادها و سازمان ها باید با اطمینان خاطر این ضمانت ها را بپذیرید؛ زیرا ما پشتوانه آن ها هستیم و اگر مشکلی بروز کند ما 
پاسخگو خواهیم بود. امیدوارم برگزاری رویداد ایران پتروکم پیوند مناسبی بین شرکت های دانش بنیان و شرکت های زیرمجموعه هلدینگ 
خلیج فارس برقرار کند. شعار ما این است که آخرین دغدغه شرکت های دانش بنیان باید مسئله مالی باشد، ما به عنوان نهاد علمی در کنار 

شرکت های دانش بنیان بوده و هستیم.
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پای گفتگوی تولیدگران و نوآوران
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ارزش و اهمیت فرصتی که پتروکم برای پیوند میان صنعت و فناوری خلق کرد را بیش و پیش از همه باید از زبان 
خانواده بزرگ دانش بنیان های حاضر در رویداد کیش شــنید. آنها که ســال ها انتظار و دشــواری های بســیار را برای 
رســیدن به چنین نقطه  ای تجربه و تحمل کرده اند. روزنه ای که رویــداد پتروفن برای دمیــدن روح فناوری در کالبد 
صنعت دیرپای پتروشیمی گشــود، در پتروکم 1403 به پنجره ای از امید و گشــایش در تحول فناورانه این صنعت 
تبدیل شد. اگر پنل ها و اتاق های مذاکره B2B همایش پتروفن »تمایل و علایق« خیل فعالان فناوری و صنعت برای 
همگرایی و هم افزایی را نمایان کرد، در رویداد پتروکم، این گرایش ها و علایق در قالب تصمیم های کاربردی تجسم 

پیدا کرد.
از این رو، پتروکم دیماه 1403 در دفتر تاریخ و تقویم دانش بنیان ها یک نقطه عطف و ســرفصلی از دوران تازه ای 
است که در آن صنعت معظم پتروشــیمی و هلدینگ بزرگ خلیج فارس که قریب 40 درصد از صادرات را در اختیار 

دارد، پیشگام و پیشران ورود فناوری های نوین به میادین و مراکز تولیدی کشور می شود. 
هلدینگ خلیج فارس اکنون آشناترین نشانی برای آحاد محققان و کانون های فناوری و نوآوری است که دل در گرو 
توسعه و تحول ساختار نابسامان اقتصاد را دارند. هلدینگی که میزبان خانواده بزرگ فناوران در رویداد پتروکم بود 
نه تنها مأموریت خطیر بسترسازی و هموارسازی مسیر ورود فناوری به صنعت پتروشیمی را بردوش گرفته است 
بلکه با ارائه طرح های جدید نظیر، ایجاد صندوق های حمایتی، ریسک پذیری و تضمینی، الگوهای بی سابقه را رشد و 

بالندگی شرکت های دانش بنیان به نمایش گذاشته است.
از این منظر، پتروکم 1403 بــرای خانواده بزرگ فناوران و دانش بنیان ها سرشــار از خبرها و صحنه های بدیع و 
امیدبخش بود. کافی است به مجموعه  راهبردهای اعلام شــده مدیران ارشد حاکمیتی و دولتی و تدابیر اعمال 
شده شخص مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس برای اجرای مفاد قانون طلایی»جهش دانش بنیان ها« نگاه دقیق 
بیندازیم یا بازتاب خبر و پیام محمد شریعتمداری در خصوص تصویب صندوق بیمه ریسک های سرمایه گذاری 
فناوران در پتروکم را در نگاه دانش بنیان ها ردیابی کنیم. حسین افشین، معاون علمی و فناوری رئیس جمهور 
و  محمد صادق خیاطیان، رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی ریاســت جمهوری به صورت گام به گام این طرح 
و تدبیر مدیر عامل هلدینگ در توسعه و تحول فناورانه صنعت پتروشیمی را همراهی کردند. همگامی مراجع 
تصمیم گیر حوزه علمی ریاست جمهوری با شریعتمداری این رهاورد را برای شرکت های دانش بنیان دربرداشت 
که بخش غالبی از نیازها و خواسته های آنها که مدت ها در پیچ و خم بوروکراسی معطل مانده بود، رفع و رجوع 
شــد. در فرصت همایش و نمایشــگاه پتروکم کیش این روند تحــول را در گفت وگو بــا چهره های فنــاور و خانواده 
دانش بنیان ها پی گرفتیم. قاطبه آنها از همایش و هم اندیشی پتروکم به بهار امیدبخش در زیست بوم دانش بنیان  
تعبیر کردند. حضور گسترده و چشمگیر هیات های اعزامی مراکز تولیدی و پتروشیمی به کیش به ویژه در پنل های 
تخصصی از عواملی بود که موجب دلگرمی کاروان فناوران شد. گام های عملی و بلندی که مدیران واحدی پتروشیمی 
و زیرمجموعه های هلدینگ برای بستن قراردادها و تفاهم نامه های همکاری با دانش بنیان ها در پتروکم برداشتند، 

در نگاه آنها خبر از آغاز یک فصل جدید در صحنه اقتصاد و فناوری ایران می داد. 
ـی و ایده های بدیعی کــه در پنل های تخصصی  برخی از نماینــدگان دانش بنیان هــا در گفت وگو با ما از مباحث فنـ
پتروکم مطرح شده بود اظهار خرسندی کرده و تلاش و ابتکار عوامل و طراحان این پنل ها را شایسته تقدیر دانستند. 
تا جایی که یکی از نخبگان حوزه دانش بنیان از پنل های تخصصی پتروکم به عنوان یک کارگاه آموزشی و علمی تعبیر 
کرد. گویی پتروکم و پتروفن راه مبانبری بود که مسیر طولانی و سخت پیوند فناوری با صنایع بزرگ مثل پتروشیمی 
را سهل و آسان ساخت. اظهارات مدیران شرکت های دانش بنیان در مصاحبه با خبرنگاران ما حاوی نکات قابل تأمل 
دیگری در راستای تکوین و تکامل راه پتروفن و پتروکم هست. فعالان فناوری از اصحاب رسانه این انتظار معقول 
را داشــتند که علاوه بر انعکاس دقیق و شایســته ابعاد رویدادهای جاری پتروکم و نمایشــگاه کیش، چشم ناظر و 
جست وجوگرشان در پیگیری روند توافقات و تفاهم های جامعه فناوری و صنعت باشند و اهداف و آرمان های بزرگی 
که پتروکم و پتروفن برپایه آنها وعده پوست اندازی و تحول فناورانه صنعت بنا شده است را تا مرحله تحقق کامل 

دنبال کنند.  در ادامه گفتگوهای ما با صنعت گران و نوآوران در حاشیه پنل ها را می خوانید.

هلدینگ خلیج 
فارس اکنون 

آشناترین 
نشانی برای 

آحاد محققان 
و کانون های 

فناوری و نوآوری 
است که دل 

در گرو توسعه و 
تحول ساختار 

نابسامان اقتصاد 
را دارند. 

روایت فعالان فناوری و نوآوری از رهاورد پتروکم ۱۴۰۳

بهار امیدبخش در زیست بوم فناوری
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مسیر دانش بنیان ها در صنعت 
پتروشیمی هموارتر می شود 

علی اصغر پرتونیا، مدیر مهندسی فروش و توسعه بازار شرکت دانش بنیان رشد   
صنعت نیرو:

شــرکت ما بیش از 30 ســال اســت که در زمینه طراحی و ســاخت انواع 
الکتروموتورهــای صنعتــی و ضــد انفجاری کــه در صنایــع نفــت و گاز و 
پتروشیمی کاربرد گسترده ای دارند ، فعالیت می کند. الکتروموتورهای 
صنعتی این شــرکت در توان هــای مختلف تــا نزدیک به 10 مــگاوات در 

ولتاژهای مختلف تولید می شود. 
از هلدینگ خلیج فارس به ویژه مسئولانی که در بخش بومی سازی و 
حمایت از تولید داخل فعالیت می کنند، قدردانی میکنم. همچنین بابت 
فرصتی که در اختیار ســازندگان محصولات پتروشیمی قرار داده شده 
تا بتوانند آخرین محصولات و دســتاوردهای خود را در معرض نمایش 

بگذارند، خرسندیم.
نمایشــگاه ایران پتروکم بهویژه مذاکرات B2B میــان تولیدکنندگان و 
خریداران فرصت بســیار مناســبی برای تعامل و مذاکرات دو طرفه میان 

تولیدکنندگان و صنعتگران بود تا دو طرف بتوانند از نیازها و توانمندی های 
یکدیگر مطلع شوند. 

این نمایشــگاه نشــان داد که در راســتای حمایت از تولید داخل و سیاست 
اقتصاد مقاومتی، گام های رو به جلویی برداشته شده است.

استقبال از نمایشگاه امسال نسبت به سال های گذشته بیشتر شده است. با 
توجه به تاثیرگذاری این نمایشگاه بر حوزه پتروشیمی کشور جا دارد که زمان آن 

افزایش یابد یا در طول سال دو بار آن هم در فضای بزرگ تری برگزار شود. 
اگر بحث های قانونی و قراردادی در حوزه پتروشــیمی تســهیل و سرعت عمل از 
انجام مذاکره تا مرحله قرارداد و شروع کار بیشتر شود، تولید داخل سرعت خواهد 

گرفت. 
گاهی اوقات زمان مذاکرات تا شــروع کار معادل یا برابر با زمانی اســت که فرایند 
طراحی و ساخت و تولید باید انجام شــود و این زمان و تشریفات قانونی می تواند 

کاهش پیدا کند تا تولید داخل سرعت بگیرد.
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 فرصت ویژه »ایران پتروکم«
  برای تبادل ایده  و محصول

پریا تویسرکانی، مدیر بازرگانی شرکت فدکو:  
شرکت دانش بنیان فدکو یک شــرکت تولیدی رتبه کم است که از ســال 13۹1 در حوزه 

طراحی و تولید ســانتریفیوژهای پیشــرفته صنعتی به منظور رفــع نیاز صنایع 
پتروشیمی و عدم وابستگی به محصولات مشابه خارجی فعالیت می کند.
این شرکت با تولید 11 محصول دانش بنیان برنده جایزه ملی طراحی و به 
عنوان شرکت منتخب وزارت صمت معرفی شد. شرکت فدکو سازنده 
10 مدل سانتریفیوژ ازجمله سانتریفیوژهای دکانتر، دیسک استک ها 
)Disc Stack(، ســپراتورها )Separator(، ســانتریفیوژ سنگ مخزن و 

توبولار سانتریفیوژهاست.
مشتریان ما در ۹4 نقطه کشور، شــامل؛ پتروشیمی ها، نیروگاه ها 
و صنایعی هســتند کــه به ویژه در حــوزه ســاخت تجهیــزات دوار و 

فرایندهای جداسازی نیاز به این دستگاه ها دارند.
این شرکت درصدد است که همگام با صنعت پتروشیمی، قدم های 

مثبت تری با توجه به پروژه هایی که در حال طراحی است، بردارد.
همایش و نمایشــگاه جدیــد ایران پتروکم، یکی از اتفاقات بســیار 
مثبت در صنعت پتروشیمی اســت که تلاش ها برای برگزاری و پربار 
شــدن آن توســط هلدینگ خلیج فارس شــایان قدردانی اســت. این 
نمایشــگاه فرصت ویژه ای بــرای ارتباطــات نزدیک تر با افــراد کلیدی و 

آشنایی با پروژه های پتروشیمی ایجاد می کند.
پیشنهاد ما به عنوان مجموعه تولیدکننده این است که این نمایشگاه 
تداوم و تکوین پیدا کند و چنین همایش هایی فصلی نباشد بلکه در طول 

سال جریان داشته باشد.
گرچه این رویداد در بازه زمانی شــش ماهه دوم ســال که زمــان »اورهال 
پتروشیمی های جنوب کشور« اســت، برگزار می شود؛ اما درخواست ما به 
عنوان تولیدکننده این است که در بازه شش ماهه ابتدای سال هم برگزار 
شود. زیرا مقایسه رویداد فعلی با رویداد قبلی نشــان می دهد برگزاری این 
رویدادهــا منجر به اتفاقــات مثبت برای صنعت پتروشــیمی خواهد شــد. 
در جریان پنل های این همایش ها باید نیاز صنعت پتروشــیمی ، بررســی و 
موشکافانه بررسی شود. آنگاه شرکت های تولیدکننده پروژه های متناسب با 
آن نیاز را طراحی  کنند. بنابراین چنین رویدادی در توسعه این صنعت می تواند 

بسیار مثمر ثمر باشد.
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 جریان سازی هلدینگ خلیج فارس
 در صنعت پتروشیمی

  :)VCMgroup( رضا مهدوی پور، مدیرعامل شرکت دانش بنیان زنجیره ارزش نفت و گاز مهام
تمرکز اصلی شرکت دانش بنیان زنجیره ارزش نفت و گاز مهام حول کمک به »تعریف پروژه ها« است. 
برای تحقق یک پروژه 2 بخش »تعریف پروژه و اجرای آن« الزامی است که تمرکز ما به عنوان یک مجموعه 
مشاور مدیریت و مشاور سرمایه گذاری، روی بخش تعریف پروژه است. ما در این شرکت معتقدیم که اگر 
پروژه ای درست تعریف نشود، هرچقدر هم که خوب اجرا شود، طبیعتا ارزش افزوده بالایی برای سرمایه گذار 

خلق نمی کند.
نقطه قوت دومین همایش و نمایشگاه پتروکم، گردهمایی بسیاری از مدیران ارشد و میانی مجتمع های 

پتروشیمی و طرح های دردست اجرای هلدینگ در این رویداد بود.
هلدینگ خلیج فارس به عنوان یک مجموعــه بزرگ که بیش از 30 درصــد مالکیت و مدیریت صنعت 
پتروشــیمی را در اختیار دارد به عنوان یکی از بزرگ ترین بازیگران در صنعت پتروشــیمی ایران شناخته 
می شــود و هرگونه تغییر و تحول در این هلدینگ در راســتای تامین داخل و حمایت از »ســاخت داخل« 
و موضوعات نوآورانه می تواند نقش جریان ســازی و جهت دهی و ســیگنال دهی به ســایر هلدینگ ها و 

بخش های صنعت کند.
از طرفی در این رویداد، پنل های تخصصی در چارچوب عوامل اصلی شــکل گیری توسعه و 

تولید شرکت های پتروشیمی و موضوعات مختلفی ازجمله؛ موضوعات فناورانه، هوش 
مصنوعی، تامین منابع مالی، محیط زیســت، توســعه، مجتمع داری و بهینه ســازی و 
ناترازی های انرژی مطرح شد. پیشنهاد ما این است که به دلیل تاثیرگذاری این مباحث 
در صنعت پتروشــیمی، پتروکم یک رویداد ســه روزه نباشــد و با دریافت نظرات و 
ارائه هایی که انجام شد طی سال، این موارد در لایه های مختلف هلدینگ خلیج فارس 

و سایر پتروشیمی ها اجرایی شود.
پیشــنهاد دوم من بازنگــری در زمــان برگزاری ایــن رویداد اســت زیــرا هم زمانی و 

هم پوشانی برگزاری ایران پتروکم با نمایشگاه های مشابه ساخت داخل در کشور همانند 
»نمایشگاه تخصصی ساخت تجهیزات صنعت نفت خوزستان« می تواند تحرک و ایده 

نوآورانه ای که پتروکم بر مبنای آن شکل گرفته است را کم رنگ تر کند.
انتظار تولیدکنندگان از صنعت پتروشــیمی، شفافیت و ارائه 

یکپارچه طرح هاست. به عبارت دیگر، نیازهایی که در صنعت 
پتروشــیمی در بخش طرح هــا و مجتمع هاســت، به صورت 
شفاف و یکپارچه به شرکت های سازنده و ارائه دهنده خدمات 
ارائه شود. زیرا بسیاری از کالاها و خدمات مورد نیاز صنعت 
پتروشیمی وارداتی است. در چنین شــرایطی، اگر نیازهای 
پتروشــیمی ها در قالب یک پلتفرم اســتخراج و به صورت 
دسته بندی شده ارائه شود، بسیاری از شرکت های داخلی 
می توانند به طراحی و ساخت محصول در راستای رفع نیاز 

هلدینگ خلیج فارس و پتروشیمی ها بپردازند.
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 از معرفی شرکت های توانمند
 تا کمک به حل ناترازی آب 

سعید دانایان، مدیرعامل شرکت مهندسین تهران بوستن:  
شرکت مهندســین تهران بوستن ســال 1341 تاسیس شده 
و قریب بــه ۶3 ســال از عمــر آن می گــذرد. این شــرکت جزو 
قدیمی تریــن شــرکت های مهندس مشــاور صنعــت آب و 
فاضلاب کشــور اســت که خدمــات خــود را در زمینــه آب، 

فاضلاب، احداث و مدیریت پروژه ها ارائه می دهد.
با توجه به محدودیت و ناترازی آب و خشکسالی کشور، 
امروز استفاده از پساب برای صنایع آب بر در برنامه هفتم 
توســعه، یک الزام قانونی شده اســت. با توجه به اینکه 
فاضلاب براســاس جمعیــت شــهرها تولید می شــود، 
ایــن منبع آب بــرای صنعت یک منبــع پایدار اســت. با 
حضور صنایع بــزرگ در دومیــن همایش و نمایشــگاه 
ایران پتروکم ما در یکی از پنل های آن، بحث استفاده از 
پساب را به عنوان جایگزین آب شرب یا آب خام مطرح 
کردیم که خوشبختانه شرکت های حاضر بسیار از آن 

استقبال کردند.
پیشــنهاد ما به هلدینگ خلیــج فارس بــرای برگزاری 
مجــدد چنیــن رویــداد و پنل هایــی، شناســایی کامــل 

شرکت های پتروشیمی زیرمجموعه یا شرکت هایی است 
که آب آنها باید تامین شود. همچنین انعکاس و اطلاع رسانی 

بعد از برگزاری پنل ها برای شرکت های غایب در پنل بسیار مفید 
خواهد بود.

معرفی شــرکت های داخلی و توانمندی و در دســترس بودن آنها در 
چنین رویدادهایی کمک بزرگی در راستای حمایت از آنهاست. به عنوان 
مثال، شرکت مهندسین تهران بوســتن در کنار فعالیت اصلی خود در 
حوزه آب و فاضلاب، کارهای پایلوت و تحقیقاتی نیز انجام می دهد. در 

حاشیه پنل ها شرکت های مختلف با این فعالیت ما نیز آشنا شدند.
انتظار تولیدکنندگان داخلی از صنعت پتروشــیمی، حمایت و توجه 
اســت تا در جریان برگزاری مناقصات، برای خرید کالاها یا ارائه خدمات 
مهندسی، رقابتی سالم و شفاف میان شــرکت های تولیدکننده وجود 

داشته باشد. 
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برگزاری هر 6 ماه یکبار پتروکم برای 
تأثیرگذاری بیشتر

سعید شجاعی زاده، مدیرعامل شرکت  نانوپارس اسپادانا:  
شرکت نانوپارس اسپادانا تولیدکننده کاتالیست و نانوکاتالیست های صنایع مختلف است. بیش از 1۷ 
نوع از کاتالیست های این شرکت در صنعت نفت و پتروشیمی، 4 کاتالیست در صنایع دارویی و غذایی 

و 5 کاتالیست در صنایع ویژه، کاربرد دارد.
مواد اولیــه و میانی مــورد نیــاز برای تولیــد محصــولات ایــن شــرکت کاملًا داخلی اســت و مجموع 
کاتالیست های تولیدشده از مواد داخلی با دانش فنی داخلی تولید می شود و هیچ گونه وارداتی از خارج 

صورت نمی گیرد. بنابراین تولیدات این شرکت صددرصد بومی است. 
این شرکت موفق شــده اســت کاتالیســت های صنایع مرتبط خود را تامین 

کند و کاتالیســت های اولیه را در اختیار آنهــا قرار دهد. این شــرکت پس از 
گذشت مدت زمانی، بهینه سازی کاتالیست ها را انجام و سپس دانش فنی 
کاتالیست ها را ارتقا داد و هم اکنون به مرزی رسیده است که علاوه بر تولید 
کاتالیست، دانش فنی کاتالیست های نسل های جدید را نیز توسعه داده و 
علاوه بر این، سیستم های موجود را بهینه سازی، عیب یابی و دستورالعمل های 

آن را ارتقا  دهد. 
رویدادهایی همچون پتروکم و پنل های تخصصی آن هرچه توسعه پیدا کند، 

طبیعتا به پیشرفت شرکت ها و تبادل اطلاعات میان آنها کمک شایانی می کند 
زیرا عصر امروز، عصر ارتباطات است و هرچه سرعت انتقال اطلاعات بین شرکت ها، 

تولیدکنندگان و پتروشیمی ها بیشتر و در دسترس تر باشد، نتایج بهتری دارد. 
پیشــنهاد ما برای برگزاری بهتــر و مثمرثمــر پتروکم این اســت که این 

رویدادها سالیانه نباشد و دست کم شش ماه یکبار برگزار شود زیرا 
باید سرعت تبادل اطلاعات افزایش یابد. 

انتظــار تولیدکننــدگان از صنعت پتروشــیمی باز شــدن 
درهای این صنعت به روی تولیدکنندگان و دعوت آنها به 
کار و میدان دادن به آنهاست. البته هلدینگ خلیج فارس 
با عِرق ملی تاکنون در حمایت از تولید داخل بسیار خوب 
عمل کرده  است و با استفاده از کاتالیست های بومی که 
بسیار اســتراتژیک، حســاس و امنیتی هستند، تلاش 
کرده به ســمت اســتفاده از تولید داخــل حرکت کند. 
بدون شــک اســتفاده از این تولیدات بومی، جسارت 
مهندسی نیاز دارد که مسئولان هلدینگ خلیج فارس 
واجد آن بودند و بستری مناسب برای رشد و توسعه 

شرکت های داخلی فراهم کردند
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پنل ها راهگشای تعامل صنعت گران با 
کارفرمایان 

شکوفه دانا، مدیر پروژه شرکت صنعت الکترونیک امواج آبی:  
شــرکت صنعت الکترونیک امواج آبی بیش از 20 ســال اســت کــه در حوزه تولیــد تجهیزات و 

سیستم های کنترل و ابزار دقیق فعالیت دارد. انواع سیستم های کنترل مانند؛ سیستم کنترل 
گسترده دی ســی اس )DCS( یا )Distributed Control System( در این شرکت بومی سازی 

و در پالایشگاه ها و پتروشیمی های مختلف در کشور نصب شده است. این سیستم 
به صــورت spare part و هم به صورت سیســتم کامــل همراه با نصــب و راه اندازی 

تحویــل کارفرمایــان شــده اســت. از محصــولات دیگر این شــرکت، سیســتم 
وایبریشــن مانیتورینگ معتبــرBently Nevada اســت که بــرای مانیتورینگ 
لرزش ماشین آلات دوار استفاده می شــود و همچنین محصول کنترل یاتاقان 
مغناطیسی یا AMB که در پالایشگاه ها و پتروشــیمی ها نصب و به صورت پنل 

کامل تحویل کارفرمایان شده است.
پتروکم فرصــت آشــنایی و شــناخت نیــاز پتروشــیمی ها و محصــولات را برای 
شرکت های مختلف، تولیدکنندگان و کارفرمایان فراهم آورد و به همین دلیل بسیار 

اثربخش است. پیشنهاد ما برگزاری بیشتر این رویدادها با دامنه گسترده تر است تا 
شرکت های بیشتری بتوانند محصولات خود را معرفی کنند و عمده نیازهای کارفرمایان 

توسط تولیدکنندگان داخلی تامین شود. 
انتظار تولیدکنندگان از صنعت پتروشیمی، اعتماد و حمایت بیشتر است تا همان 
توجهی که به آثار تولیدکنندگان خارجی ازســوی کارفرمایان وجود دارد نسبت به آثار 
تولیدکنندگان داخلی نیز به وجود بیاید. به تولیدکنندگان فرصت عرض اندام داده 
شود که توانایی و خلاقیت خودشان را نشان دهند و اثبات کنند تا مشخص شود که 
تولید داخلی از محصول خارجی چیزی کم ندارد. در این مرحله امیدها و انتظارها نسبت 
به حمایت صنعت پتروشیمی از تولیدکنندگان داخلی بالاست و اینکه سیاست 
خریداری محصولات آنها محقق شود. تا فرصت تست و آزمون محصولات آنها در 

پروژه های جدید نیز فراهم شود و اعتماد بیشتری به تولیدکنندگان داخلی به وجود بیاید و 
این محصولات بتوانند با تولید خارجی رقابت کنند.

پنل هــای تخصصــی در حاشــیه نمایشــگاه ایران پتروکــم منجر بــه برقــراری ارتبــاط میان 
تولیدکنندگان و پتروشیمی ها شــد. به طور قطع اگر پنل ها برگزار نمی شد این چنین تعامل 
و ارتباط گسترده با کارفرمایان فراهم نمی شــد. زیرا تیم بازاریابی شرکت باید تلاش مضاعفی 
را انجام می داد و به تک تک پتروشــیمی ها مراجعه می کرد و اطلاعات محصولات را برای آنها 
ارسال می کرد. ارزنده ترین بخش از نتایج برگزاری چنین پنل ها و نمایشگاه هایی همین پیوند و 
هم افزایی میان کارفرمایان و تولیدکنندگان است. چه فرصتی از این مهم تر که در کانونی مثل 
پتروکم کارفرمایان نیاز خود را مطرح و تولیدکنندگان، محصولات خود ارائه  کنند و قراردادهای 

فروش و همکاری منعقد  شود.
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 نشست هایی که به ارزش آفرینی
 در صنعت می انجامد

عباس مجیدی، مدیرعامل شرکت تدبیر انرژی کامل:  
شــرکت تدبیر انرژی کامل، به صورت تخصصی در حوزه های مختلف انرژی، اقتصاد انرژی و بازار برق 
فعالیت می کند. امروز تامین انرژی و برق برای مجموعه های صنعتی به چالشی جدی تبدیل شده است. 
یکی از دغدغه های اصلی همه مجموعه  های صنعتی و پتروشــیمیِ حاضر در این نمایشگاه تامین برق 

واحدهاست. .
با بررسی اسناد بالادستی در سال های گذشته و مطالعات صورت گرفته ذیل تامین 

برق صنایع، متوجه شدیم که اولین مساله ای که صنایع با آن مواجه هستند، بحث 
»نیروگاه های خودتامین« یا نیروگاه های اختصاصی صنایع است. 

به همین دلیل به عنوان مشاور و مدیر طرح در پروژه نیروگاه سیکل ترکیبی شرکت 
پالایش گاز بیدبلند خلیج فارس فعالیت می کنیم. این طرح در حال احداث به کمک 
تامین کننده ســاخت داخلی 3 واحد نیروگاه گازی اســت که از واحد بخار آن هم 

استفاده خواهد شد و راندمان نیروگاه را به ۶1 درصد می رساند.
یکی از نکات مهمی که امروز صنایع باید به آن توجه کنند، بحث تامین انرژی 
تجدیدپذیر در مجموعه های صنعتی است. امروز بر اساس ماده 1۶ »قانون جهش 
تولید دانش بنیان«، صنایع باید تا پایان سال پنجم توسعه که 3 سال دیگر است 
5 درصد از انرژی مصرفی خــود را از محل نیروگاه های تجدیدپذیر تامین کنند. به 
همین دلیل، شرکت پالایش گاز بیدبلند خلیج فارس به عنوان یکی از شرکت های 
هلدینگ خلیج فارس، در حال احداث یک نیروگاه تجدیدپذیر 15 مگاواتی است. 
ما در این پروژه هم به عنوان مشاور و مدیر طرح در مرحله انجام مطالعات، برگزاری 

مناقصه و نظارت عالیه پروژه حضور داریم.
یکی از کارهای مهمی که مجموعه های صنعتی باید بــه آن توجه کنند، تجمیع 
پروژه های نیروگاهی است تا شرکت های زیرمجموعه هلدینگ خلیج فارس بتوانند 
در کنار یکدیگر با احداث یک مجموعه نیروگاهی بزرگ و یکپارچه، علاوه بر کاهش 

هزینه های احداث و بهره برداری، به تکالیف قانونی خود ذیل اجرای قوانین بالادستی 
عمل کنند. در پایان کار پنل های تخصصی نمایشگاه ایران پتروکم، یک پیشنهاد کاربردی 
دارم که مجموعه ای درس آموخته جامع از تمام پنل ها تهیه و تدوین شود به این معنا که 
هر مجموعه ای در مسیر کار خود یک درس آموخته و تجربه ای دارد و این درس آموخته به 
ویژه در سطح مدیران بالادستی شرکت های هم گروه، جدید و جالب و تأمل  برانگیز است. به 
عنوان مثال، چگونگی تولید محصول و مسیر کار متخصصان داخلی و یا بحث ایجاد نیروگاه  
برای همه مجموعه ها یک بحث کاملًا جدی و نو هست. این درس آموخته و هم افزایی بین 
شرکت ها در پنل ها موجب می شود که بسیاری از مسیرها تکرار نشود. از زوایای دیگر هم 
اگر نگاه کنیم تدوین آنچه در نشست ها و درس آموخته ها اتفاق افتاد نتایج عملی بسیار 
خواهد داشت به ویژه برای شــرکت های هم گروه که به دلیل محدودیت حضور در پنل ها 

موفق به گفت وگو و مراوده فکری و شنیدن تجربیات شرکت ها نشده اند. 
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سبک مدرن در دادوستد ایده و تجربه 

علی طباطبایی، مدیرعامل شرکت دانش بنیان راپکو:  
شــرکت راپکو با ســابقه بیش از 1۸ ســال به صورت تخصصی در دو حوزه مهم و اســتراتژیک صنعت پتروشــیمی )حوزه بسته بندی و 
سیستم های انتقال مواد )PCS(( در ایران کار می کند. این شرکت در هر دو حوزه با تمام پتروشیمی های ایران در حال همکاری است و از 

نظر دانش فنی داخلی و انتقال فناوری خارجی کارنامه دارد.
شرکت راپکو در حوزه سیستم های انتقال مواد )PCS( نخستین و تنها شرکتی است که در ایران دانش فنی را با استفاده از پایلوت پلنت 
تخصصی )کارخانه آزمایشی( یا pilot plant کسب کرده است و این افتخاری بزرگ برای کشور است که به واسطه حمایت هایی که از صنعت 
بومی کشور اتفاق افتاده، ایران به عنوان هفتمین کشور صاحب دانش فنی سیستم های انتقال مواد )PCS( در دنیا شناخته شده است.

بر اساس ارزیابی هایی که از جهات مختلف داشتم، نمایشگاه پتروکم 1403 نسبت به نمایشگاه های دیگر متفاوت است و یک مزیت 
آن مذاکره B2B  تولیدکنندگان، پیمانکاران و پتروشیمی هاست. در یک فضای کاملًا علمی و تخصصی، شرکت ها و فعالان این حوزه به 
تعامل و مراوده ایده و تجربه در  جلسات و نشست های تخصصی مبادرت می کنند. این روش مورد استفاده در پتروکم یکی از مفیدترین 
و مدرن ترین سبک ها در برگزاری نمایشگاه ها در سطح کشور است که بسیار موثر و زودبازده می باشد. از طرفی، امضای تفاهم نامه ها در 

حاشیه این نمایشگاه باعث انرژی بخشی به کسب و کارها و به تبع آن در اکوسیستم پتروشیمی کشور می شود.
این نمایشگاه هنوز جای تقویت و توسعه و غنی سازی دارد یکی از راه های پربار کردن آن تجدید نظر در زمان های برگزاری نمایشگاه است. 
علاوه بر این، برنامه های جنبی نمایشگاه از حیث طراحی و آمادگی که طرف های ذیربط در صنعت بعمل می آورند می تواند غنی تر شود به 

طور مثال، انتظار می رود پیمانکاران پروژه ها با دستانی پر از حیث طرح و ایده عملیاتی حاضر شوند. 
تولیدکننــدگان داخلی امور مهمی چون؛ گســترش بــازار، نــوآوری و ارتباطات 

را خود بر عهــده دارند و آن را به عنــوان وظیفه انجام می دهنــد. در این بین، 
»تســهیل گری و حمایت«، تنها کاری اســت کــه حاکمیــت می تواند برای 
تولیدکنندگان صنعت پتروشــیمی انجام بدهد و قوانیــن آن نیز وجود 
دارد. خوشبختانه این موضوع در هلدینگ خلیج فارس به طور جدی مدنظر 
مدیران قرار گرفته اســت. یکــی از طرح هایی که می تواند نتایــج و مزایای 
بســیار برای گروه تولیدگران ما به همراه داشــته باشد، در دســتور کار قرار 

دادن ایده»توسعه متمرکز روی پروژه ها« هست. به این معنا که کارگزاران و 
نظام حکمرانی شرایطی به وجود می آورد که در صنعت پیشرو مثل پتروشیمی، 
پروژه ها به صورت »متمرکز و همسو و همراستا« به انجام می رسند. این حرکت 

زنجیره  وار باعث کاهش تسریع در زمان، کاهش هزینه تولید و مهم تر 
از همه هم افزایی و کارهای مکمل در پروژه ها می شود. روشن 

است که عواید حاصل از تحقق به موقع پروژه ها باعث 
نیرو بخشــی و ترغیب به انجام کارهای بزرگ تر در 

پروژه های بعدی و اکوسیستم می شود.
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 تکیه بر »ساخت داخل« 
دیگر شعار نیست

قاسم علیدادی، مدیر پدافند غیرعامل شرکت دانش بنیان ایساتیس دانش   
تولید تجهیز:

شرکت ایساتیس دانش تولید تجهیز، خدمات مهندسی مشاور پدافند غیرعامل 
در حوزه نفت، گاز، صنایع پتروشیمی و سایبری را ارائه می دهد.

از دید من پتروکم امســال و پنل های تخصصی آن، بســیار کاربــردی و موضوعات 
مطرح شده در آن بسیار حائز اهمیت بود. به دو دلیل موضوعات مطرح شده 

در خلال این رویداد را موثر و راهگشــا دیدم؛ نخست، بحث شناخت 
ملمــوس و دقیــق از معضل هــا و نیازهــای شــرکت ها و صنایع 

پتروشــیمی به مخاطب و شــرکت کنندگان بدست می دهد 
و دوم، گشــودن باب تعاملات جدیــدی بود که پیــش از این 
چندان نشــانی از این نوع تعاملات نبود. در مســیر طرح ها و 
پروژه های آینده می توان روی این موضوعات مهم و کاربردی 

متمرکز شد.
 )HSE( هلدینگ خلیج فــارس در بحــث پدافند غیرعامــل
بســیار قوی عمل کرده و در این بحث، در میان مجموعه ها 
و شرکت ها سرآمد اســت. پنلی که با این موضوع و سایر 
موضوعات برگزار شــد توانســت به طرح چالش های اخیر 

صنعت و راهکارهای آن در شرایط تحریم بپردازد.
ـی علمــی و دقیــق توانمندی های  ایــن پنل هــا و ارزیابـ
شــرکت ها در این رویداد نشــان داد که شــرایط تحریم 
موجب شده شرکت ها به ســرعت به سمت استفاده از 
صنایع و علــوم داخلی حرکت کنند. بنابراین اســتفاده 
از تولید داخل و توســعه آن دیگر در حد حرف و شعار 

نیست .
ایــن نمایشــگاه نشــان داد شــرکت های داخلــی 
توانســته اند بســیاری از چالش هــای صنعــت 
پتروشــیمی را برطــرف کنند و به نتیجه برســانند. 
گزارش های آماری و مســتنداتی که از دادوســتد 
تولیدکننــدگان و صنتعگــران بــا شــرکت های 
دانش بنیان در نشست ها و رویدادهای مختلف 
این نمایشگاه ارائه شد چشمانداز امیدبخشی را 
ترسیم می کند. این گزارش ها و شواهد نشان 
از این دارد که تا حد زیادی شــرکت های داخلی 

توانســته اند شــمار زیادی از نیازها و چالش های 
صنعت پتروشیمی را برطرف کنند.
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 حرکت به سمت
 »اقتصاد چرخشی« و »پتروشیمی سبز«

کاظم کاشفی، مدیرعامل شرکت راهبردهای مشعل سبز:  
شرکت راهبردهای مشعل سبز در زمینه »کربن زدایی« فعالیت می کند. کربن زدایی یکی از محورهای اساسی است که در سطح جهانی روی »گذار 
انرژی« مطرح است. تمرکز این شرکت روی موضوعاتی از قبیل؛ مهندسی کربن، جمع آوری و خالص سازی دی اکسید کربن، تبدیل دی اکسید کربن، 
ذخیره سازی دی کسید کربن، تزریق دی اکسید کربن در مخازن نفتی، انتقال دی اکسید کربن و ممیزی کربن )یا رد پای کربن( برای محصولات، 

درآمدهای ناشی از کاهش انتشار گازهای گلخانه ای و کسب اعتبار کربن برای کاهش انتشار است.
این شــرکت همچنین در زمینه »هیدروژن« که یکی از خوراک های اصلی صنایع پتروشیمی است، فعالیت می کند و ذیل همین راهبرد، 

در زمینه موضوعاتی از قبیل تولید هیدروژن، تبدیل هیدروژن، ذخیره سازی هیدروژن، مصرف هیدروژن و انتقال هیدروژن فعالیت دارد.
شرکت راهبردهای مشعل سبز همچنین در زمینه مدیریت فلرینگ از قبیل کاهش گازهای فلر، بازیابی گازهای فلر، تیپ فلر و اقتصاد فلر 
فعالیت می کند. زمینه دیگر فعالیت این شرکت در مورد کوره ها و احتراق صنعتی از قبیل؛ افزایش راندمان کوره ها، افزایش راندمان مشعل ها 
و بازیابی انرژی در کوره ها و در بخش پایداری است. همچنین این شرکت در زمینه اقتصاد چرخشــی )Circular economy( که برای صنعت 
پتروشیمی یک موضوع بسیار حیاتی است مشاوره می دهد و در پروژه های مرتبط با تهیه گزارشات پایداری و پیاده سازی اقتصاد چرخشی 

مشارکت می کند.
با توجه به این زمینه های گسترده فعالیت تخصصی و تحقیقاتی که داریم معتقدم پتروکم رویداد ارزشمندی است که مسائل »پتروشیمی 
سبز« و بحث های پایداری را که در صدر دستورالعمل های مربوط به پتروشیمی های پیشرو قرار گرفته است را پررنگ می کند. این قبیل رویدادها 
کمک می کند شرکت های پتروشیمی داخلی با حرکت های جهانی در راستای پارامترها و محصولاتی که با محیط زیست سازگارترند و تولیدات 

محصولات پلیمری زیست تخریب پذیر، محصولات شیمیایی با کمترین ضایعات و بازچرخانی در سیستم حداکثری همگام شوند.
 شــرکت های دانش بنیان و تحقیقاتی باید روی تکنولوژی هــای نوآورانه و فناورانه که 

سازگار با این نگاه باشند، به سمت آلایندگی کمتر، استفاده از انرژی های تجدیدپذیر، 
کاهش آلایندگی و پسماند و بازیابی متمرکز شوند. این موضوعات می تواند به فرایند 
ساخت داخل و تکنولوژی های جدید، جهت گیری ها و فرایندهای جدید ایران کمک 

بزرگی کند.
خوشبختانه موضوع پنل های تخصصی پتروکم براساس همین رشته نیازها و 
اولویت ها طراحی و انتخاب شــده بود. کما اینکه، نگاه به ســمت افق های جدید، 
توسعه پلیمرها، پلاستیک ها، ضایعات و بازیابی آن، از موضوعاتی بود که به شکل 

شایســته از ســوی متخصصان و سیاســتگذاران این حوزه ها مورد بحث و بررســی 
قرار گرفت.. با نتایج و نقشــه راهی که نشســت های تخصصی پتروکم ترســیم کرد 

انتظار می رود فرایندهای جدید پتروشــیمی در یک پنل مرتبط با آینده نگری، 
فناوری های جدید، نوآورانه و موضوعات نزدیک صنعت پتروشیمی 

پررنگ تر و نقشه راه »گذار انرژی« در پتروشیمی تدوین شود
لازمه دســتیابی به اقتصاد ســبز و پتروشیمی سبز، 

جمــع آوری پســماندها و رعایــت قوانیــن و مقررات 
متناســب با آنهاســت که در مراجع عالیه تصویب 
می شود. بنابراین باید در کنار رفع مسائل و چالش ها 
و مشکلات فعلی با سیاست های جهانی، منطقه ای 
و بین المللی که بازار فــروش داریم حتما قوانین 
و مقــررات آن را رعایــت کنیــم.  در همین راســتا 
شــرکت راهبردهای مشعل سبز بســیار علاقمند 
است تجربه همکاری خویش با شرکت های دیگر 
بویژه طرفهای اروپایی را با تولیدگران و شرکت های 

پتروشیمی داخلی به اشتراک بگذارد.
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مجتبی خطیبی، معاونت بازرگانی گروه صنعتی پرتو:  
گروه صنعتی پرتو با هدف طراحی، ساخت و تامین تجهیزات حساس در صنایع نفت، گاز 

و پتروشیمی در سال 13۸۸ تاسیس شد و هم اکنون متشکل از 4 شرکت است.
شرکت مادر این گروه صنعتی »شرکت پرتو صنعت پاژ« است که سازنده کمپرسورهای 
ســانتریفیوژ اینتگرال گییر و اکســترودرهای واحدهای پلیمری در صنعت پتروشیمی 
است. »شرکت افرا« سازنده خطوط بسته بندی و انتقال محصولات پتروشیمی در پلنت  های 

پلیمری است. همچنین، »شرکت ماشین های دوار آراد« ســازنده گیربکس  های دور بالا در 
این صنعت است.

با خرسندی باید دریافت های خود از روند کار پتروکم را مطرح کنم که این 
رویداد خوشبختانه با طی مسیر دوساله به تدریج در صنعت پتروشیمی 
جایگاه تأثیرگذارش را پیــدا می کند. فرصت و موقعیتی در ســایه این 
رویداد فراهم می شــود که طــی آن ارتباط مســتقیم و شــفاف میان 
مدیران ارشد و مدیران عامل شرکت ها و همچنین مدیران هلدینگ 
خلیج فــارس شــکل می گیــرد. علاوه بــر آن، حضــور پررنــگ مراجع 
سیاستگذار در حوزه فناوری نظیر  افشین، معاون علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش  بنیان رئیس  جمهوری در این رویدادها بسیار مغتنم 
است طوری که بسیاری از همکاران و فعالان حوزه های دانش بنیان 
توانســتند موارد بســیاری را که مدت  ها در حال پیگیری بودند را به 

نتایج اولیه برسانند.
اگر این رویداد و پنل  های تخصصی آن برگزار نمی شد قطعا ارتباط با 

مدیران طی فرایندی سخت و با بروکراسی همراه بود؛ ولی ما در این پنل  ها 
در حاشیه نمایشگاه با فراغ بال توانستیم موارد و مشکلات صنعت را پیگیری 

و برطرف کنیم.
پیشــنهاد من برای برگــزاری بهتــر و تاثیر نمایشــگاه بر صنعــت، پیگیری 
توافق نامه  ها و تفاهم نامه  هاست. بهتر است توافق نامه  ها و تفاهم نامه  هایی 
که در این نمایشگاه و پنل  های آن به امضا می  رسد تا رسیدن به امضای قرارداد 
پیگیری شود چون زمانی که تفاهم نامه امضا می  شود ضمانت  های اجرایی آن 

نسبت به مرحله امضای قرارداد واقعی کم رنگ  تر است. خوشبختانه شرکت ما 
در دو سالی که پتروکم برگزار می  شود تمام مواردی که در قالب تفاهم نامه بوده 

را در سال بعد به مرحله امضای قرارداد رسانده است.
بزرگ ترین انتظار شرکت  های داخلی از صنعت پتروشیمی در زمینه رقابت با 
شرکت  های چینی است. در این رقابت یکسری مشوق  ها، محدودیت  ها و مواردی 
وجود دارد که موجب می  شود رقابت این شــرکت  ها با شرکت  های داخلی برابر 
نباشــد. در این میان خواسته و مطالبه جدی شــرکت های ایرانی این است که 
حمایت کافی، به  جا و معقولانه از آنها صورت بگیرد تا بتوانند سبد محصولات 

خود را برای مشتریان تنوع بخشیده و توسعه دهند.

ضرورت پیگیری توافق و تفاهم های پتروکم
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محمدرضا ظهیرامامی، بنیان گذار و مدیرعامل گروه صنعتی فراسان:  
گروه صنعتی فراسان با 3۸ سال سابقه در حوزه طراحی، تامین منابع، تولید، اجرا و بهره برداری 

سیستم های انتقال سیالات توسط لوله و اتصالات کامپوزیتی )GRE, GRV, GRP( فعالیت 
می کند. »فراسان« با داشتن بیش از 4 هزار نیروی انسانی جزو 3 شرکت بزرگ در این 
حوزه در سطح جهان است و در عرصه تکنولوژی به کشورهای اروپایی از جمله ترکیه 

و رومانی و در حوزه ماشین آلاتِ خط تولید به کره جنوبی صادرات دارد. 
در نمایشگاه ایران پتروکم اتفاقات خوبی افتاد به ویژه در پنل های تخصصی شاهد 

طرح ایده ها و راهکارهای کاربــردی و عملیاتی بودیم. به طور مثــال در پنل »از 
ایده به تجاری سازی شرکت های دانش بنیان« نقطه نظرات کارفرمایان و 

انتظارات آنها از بخش خصوصی و شرکت های دانش بنیان مطرح شد 
که برای همه طرف های حاضر از جمله برای خود ما مفید و ارزشمند بود.
پیشنهادم به برگزارکنندگان این است که زمان گردهمایی ها و پنل ها 
را افزایش دهند تا شــرکت ها فرصت کافی برای به نتیجه رساندن 
بحث ها و نظرات راهبردیشــان را داشــته باشــند. همچنین حضور 

فعال تر کارفرمایان در این نشست ها می تواند مفید باشد. 
شفافیت بیشتر در برگزاری مناقصات  

با توجه به ظرفیت بالای شرکت های دارای تجربه بالا و برخوردار 
از بــازار صادراتــی خارجی از قبیل فراســان در صنعت پتروشــیمی، 
انتظار داریــم از توان این قبیل شــرکت ها نهایت اســتفاده انجام 
بگیرد. لازمه این کار، معرفی بهتــر طرح های هلدینگ خلیج فارس 
به شرکت هاســت. گاهی کارفرمایان گله می کنند که چــرا در پروژه 
آنها مشارکت نداشتیم که دلیل آن بی اطلاعی ما از چنین طرح هایی 

اســت. بنابراین انتظار ما در صنعت پتروشــیمی، شــفافیت بیشتر در 
برگزاری مناقصات، رتبه بندی شرکت ها بر اساس توانمندی ها و استفاده 
متناسب با توانمندی های آنهاســت. بســیار امیدوارم که نگاه هلدینگ 
خلیج فارس در این مرحله به بخش خصوصی به منزله سرمایه های کشور 
باشد و این سرمایه ها در سایه تدابیر و تمهیدات هلدینگ روزبه روز غنی تر 
و قدرتمندتر شود. یکی از بدیهی ترین کارها در پیشبرد سیاست هلدینگ 
در تقویت و توســعه بخش خصوصی، بازدیدهای مستمر از مجموعه های 
صنعتی، تولیدی و خدماتی اســت تا در سایه شناختی نزدیک و ملموس از 
حداکثر ظرفیت موجود آنها در جهت رفع نیازمندی های صنعت پتروشیمی 

استفاده شود.

فرصت زمانی بیشتر به نشست و پنل  ها دهید
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اعتماد، جواز ورود به پروژه های بزرگ
محمدسعید فخیم جو، سرپرست مهندسی خنک کاری شرکت مهندسی و خدمات تابا:  

شرکت مهندسی و خدمات تابا در ســال 13۹3 با هدف ارائه خدمات پیشــرو نوین در صنایع نفت، گاز، پتروشیمی و نیروگاهی 
در داخل کشور و نیز کشورهای منطقه شروع به کار کرد. هم اکنون در زمینه ارتقای توان واحدهای تولید توان و رفع محدودیت 
سامانه های خنک کاری فعالیت می کند و با استفاده از سامانه هایی که ارائه می دهد 10 تا 15 درصد قابلیت ارتقای توان با هزینه 20 

تا 50 درصد احداث یک واحد جدید را داراست.
همچنین این شرکت در زمینه تولید قطعات داغ و سرد تجهیزات دوار مانند؛ توربین ها و توربوکمپرسورها و تعمیرات، بهره برداری 

و نگهداری از واحدهای نیروگاهی فعال است.
مایل هستم از منظر حوزه فعالیت تخصصی ام خروجی پتروکم را ارزیابی کنم. برای شخص من و احتمالًا بسیاری از نیروهای فنی 
حاضر، یکی از کارآمدترین بخش ها نشست بین فعالان مختلف در حوزه پتروشــیمی و تبادل تجربه ها، اطلاعات و نوآوری های 

شرکت های مختلف بود.
طبیعی است که بر اساس همین مزیت بزرگ، متخصصان مهمان پتروکم 1403 انتظار دارند که رویدادهای تکمیلی آینده با محتوا 
و ابعاد جدید برگزار شود پیشنهاد من افزایش زمان و مدت برگزاری چنین رویدادهایی است زیرا در این همایش زمان کارگاه های ارائه، 

محدود بود و به همین دلیل شرکت ها در جریان آن نتوانستند توانمندی های خود را آنطور که باید و شاید بیان کنند.
در این برهه حســاس اقتصاد ایران که تحریم بر بخش واردات تجهیزات و فناوری سایه افکنده است انتظار تولیدگران داخلی 
از صنایع بزرگ مثل، پتروشیمی اعتماد به ظرفیت های شرکت های داخلی اســت. به طور مثال، شرکت مهندسی و خدمات تابا 
سیستم های خنک کاری را در صنعت پتروشیمی بومی سازی کرده؛ هرچند این سیستم نمونه های خارجی هم دارد، اما طبیعی است 
ما این انتظار را از صنعت پتروشیمی داشته باشیم که با یک برآورد و محاسبه معقول ارزش تولید و محصول داخلی را دریابند تا 

شرکت های داخلی بتوانند پروژه های بزرگتر را در صنایع بزرگی چون پتروشیمی استارت بزنند.
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خلاء کارگروه تخصصی برای بهره گیری از 
فناوری های ناشناخته

محمدمهدی فرهادی، مدیر تجاری سازی شرکت دانش بنیان »شتاب گستر«  
شرکت دانش بنیان شتاب گســتر به عنوان کارگزار اختصاصی تجاری ســازی پارک علم و فناوری آذربایجان شرقی به عنوان 
شتاب دهنده و تجاری ساز طرح های صنعتی در حوزه پتروشیمی و نفت از سال 13۹۶ با تشکیل یک تیم تحقیق و توسعه اقدام 
به طراحی و توسعه فناوری بهینه سازی آب در راستای کاهش هزینه ها و افزایش 

بهره وری کارخانجات پتروشیمی کرد.
همایش ها بویژه پنل های کارشناسی آنها، برای همه نیروهای فعال در 
میدان نوآوری و تولید یک فرصت بزرگ اســت. زیرا به دلیل اشتغالات 
زیاد نیروهای میدان تولید و فناوری در طول سال کمتر مجال تعاملی در 
این سطح را پیدا می کنند. از طرف دیگر در حوزه صنایع کلیدی کشور 
مثل صنعت پتروشیمی این گونه همایش ها و نشست ها، نقش پل 
ارتباط و گشودن یک پنجره جدید برای تبادل میان فناوری و صنعت را 

دارد.
پیشنهاد من برای بهره برداری بیشتر از پتروکم در سال های آینده، ایجاد 
یک کارگروه تخصصی اســت تا از فناوری های نوین و ناشناخته در این 
صنعت استفاده کنیم. بهره برداری از فناوری های نوین در صنعت 
پتروشیمی چنان که بسیاری از نخبگان هم تاکید 
کردند یک ضــرورت و امری حیاتی اســت 
تنها در ســایه اســتفاده و بهره برداری از 
فناوری هــای نوین اســت ایــن صنعت 
بــزرگ کشــور دچــار تحــول و دگرگونی 

مثبت خواهد شد.
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 حرکت روی لبه 
دانش فناوری نوین 

مصطفی جهانگشای رضایی، مدیر پروژه HSE شرکت دانش بنیان فناوران   
گیتی افروز:

شرکت دانش بنیان فناوران گیتی افروز در زمینه معرفی و ارائه سامانه های 
هوشــمند در حوزه HSE و ایمنی فرایند در شــرکت های پتروشــیمی  فعالیت 

می کند.
اگرچه نفس برگزاری همایش و نمایشگاه پتروکم حرکتی به موقع و مناسب 
بود؛ ولــی اثرگذاری این رویداد زمانی مشــخص می شــود که ایــن رویداد و 
جلسات تخصصی آن به استفاده شــرکت های پتروشیمی از محصولات 

فناورانه شرکت های دانش بنیان منجر شود. 
شــرکت های دانش بنیان با محدودیت ها و مشــکلات زیادی دست به 
گریبان اند. به همین دلیل انتظار ما از برگزارکنندگان همایش های بزرگی 
مثل پتروکم این است که دانش بنیان ها را به عنوان همراه و همکار خود 
قلمداد کنند، نه پیمانکاری که قصد کار پروژهای نوعاً فصلی و موقت با 
آنها را دارد. رویکرد شرکت دانش بنیان فناوران گیتی افروز هم به همین 
شکل بوده اســت؛ به همین دلیل تمام ســامانه های این شــرکت نه به 
عنوان یک شرکت منفک از شرکت های پتروشیمی، بلکه در تعامل با این 

شرکت ها پیش رفته است. 
پیشنهاد من در همین راستا این است که برای بهینه سازی همایش و نمایشگاه 
ایران پتروکم در سال های آینده، می بایست فرصت زمانی کافی به پنل ها اختصاص 
یابد زیرا در پنل مشترکی که ما با شرکت پتروشیمی پارس داشتیم به دلیل محدودیت 
زمان آنگونه که باید و شاید، نتوانستیم ایده ها و محصولات خود را معرفی کنیم و این 
ارائه ناقص موجب ایجاد ابهام در شرکت کنندگان پنل میشود. از طرفی بقیه اجزا و ابعاد 
نمایشــگاه و همایش اعم از چگونگی برگزاری و مدیریت عالی و مناســب بود. در یک 
کلام، معتقدم که ارزش واقعی همایش و پنل ها در خروجی آنها است و اینکه ایده های 

مطرح شده و تفاهمات به مرحله اجرا برسد.
خوشبختانه شرکت های پتروشــیمی به دلیل تبادلات و ارتباطات جهانی روی لبه 
دانش تکنولوژی نوین حرکت می کنند و به همین دلیل مطالبه اکثر تولیدکنندگان از 

شرکت های پتروشیمی اعتماد به شرکت های ایرانی به ویژه بخش خصوصی است. 
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B2B تخصصی تر شدن نشست های
منصور همتی، مدیرعامل شرکت دانش بنیان نانو ایده تجارت شرق:  

شرکت نانو ایده تجارت شرق در حوزه پوشش های نانو برای مبدل های حرارتی و کوره ها که یک تکنولوژی جدید است، 
فعالیت می کند. این فناوری باعث افزایش انتقال حرارت و جلوگیری از تشکیل کک یا اسکیل در مبدل ها و کوره ها شده 
و می تواند در فرایند تولید واحدهای پتروشیمی و کاهش هزینه های تعمیرات و نگهداری و مصرف انرژی بسیار موثر 

باشد.
در حوزه تخصصی که ما فعالیت داریم از مباحث و نظرات مطرح شده در نشست های کارشناسی پتروکم 1403 بسیار 
بهره بردیم. این پنل ها در برهه کنونی یک بستر بسیار مناسب برای معرفی فناوری های جدید به واحدهای پتروشیمی 

زیرمجموعه هلدینگ خلیج فارس است.
تقویت و گسترش این راه و روش های داد و ستد علمی و فنی میان واحدهای صنعتی و فناوران می تواند به مراودات 
عمیق تر و گسترده تر میان اجزا و واحدهای دیگر منجر شد و در نهایت باعث رونق هرچه بیشتر اقتصاد دانش بنیان و 

توانمندی صنعت پتروشمی از حیث فناوری شود.
با این اوصاف برای تأثیرگذاری و سودمندی افزون تر این رویداد پیشــنهاد من  برگزاری نشست های B2B به صورت 

تخصصی تر اســت، برای ایــن کار، نیاز فنــاوری قبل از ایــن رویداد به 
واحدهای صنعتی اعلام شــود و تیم های تخصصی که این نیاز یا 

مشکل را دارند در نشست ها و پنل های تخصصی حضور پیدا کنند 
و برای رفع آن چاره اندیشی کنند.

چنان که در طــول مباحث پنل هــا ملاحظه کردید خواســت 
مشــترک و ترجیــع بنــد ســخن دانش بنیان هــا، از صنعــت 
پتروشــیمی اعتماد به توانمندی آنهاســت چون ، رویه این 

اســت که لایسنســورهای بزرگ یا شــرکت  های فناوری محور 
باید فناوری های جدید را مطرح کنند. با توجه به جدید بودن 

این دانش یــا نوپایــی اســتعدادها و ظرفیت های 
داخلی، ما این تکنولوژی های داخلی را به 

لایسنسورهای بزرگ و برندهای معتبر 
خارجی هم معرفی کردیم تا جایی که 
شرکت های خارجی هم ممکن است 
صاحب این تکنولوژی یا بعضی از 

زمینه های آن نباشند.
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فرصت کمیاب هم اندیشی و هم افزایی
مهدی قطبی، مدیرعامل شرکت فاتح صنعت کیمیا:  

شرکت فاتح صنعت کیمیا ســازنده تجهیزات ثابت صنایع نفت، گاز و 
پتروشیمی است. تجهیزات ثابت شامل؛ درام ها، مبدل ها، کوره ها، بویلر 
و هر تجهیزی که غیــر از تجهیــزات روتاری در صنعت نفت اســتفاده 
می شــود. ظرفیــت تولید مــا ســالیانه 30 هزار تــن معادل ســاخت 2 
پتروشیمی کامل است و بزرگ ترین ظرفیتی است که به لحاظ تنوع 

محصول و توناژ تولیدی در کشور و حتی در منطقه وجود دارد.
دومین همایش و نمایشگاه ایران پتروکم در حالی برگزار شد که در 
هیچ گردهمایی در کشــور، این تعداد متخصص و مرتبط با صنعت 
پتروشــیمی دور هم جمع نمی شــوند. کمتر رویــدادی را می توانید 
ســراغ بگیرید که این سطح گســترده از چند طیف اعم از؛ مدیران و 
سیاستگذاران، تولیدگران و فناوران زیر چتر یک هلدینگ بزرگ مثل  
هلدینگ پتروشیمی خلیج فارس یکجا به گفت وگو و مراوده فکری و 

تخصصی بنشینند.
در پنل های تخصصی حاشــیه این نمایشــگاه، ارتباطات خوبی میان 
کارفرمایــان و پیمانکاران شــکل گرفــت و صحبت های بی واســطه بین 
مدیران عامــل و مســئولان شــرکت های کارفرمایی و پتروشــیمی های 

هلدینگ خلیج فارس با پیمانکاران مطرح شد. 
برگزاری این پنل ها موجب شــد پیمانکاران صنعت پتروشــیمی نظرات 

کارفرمایان را بشنوند و پیمانکاران نیز نظرات خود را در جهت بهبود فرایندهای 
تامین تجهیزات مطرح کنند. همچنین، برگزاری پنل ها موجب اطلاع رسانی بیشتر 
و بهتر در مورد نیازهای کالایی، قراردادی، اجرایی و توان کارفرمایان و پیمانکاران 
شد و کارفرمایان در جریان آن با توان تولیدکنندگان آشنایی بیشتری پیدا کردند

انتظار تولیدکننــدگان و همچنین پیمانــکاران عدالت و شــفافیت در برگزاری 
مناقصات است. امتیازات فنی با سعه صدر و دقت داده شود و نتیجه مناقصات 
بر مبنای رده بندی براساس امتیاز فنی باشد به عبارت بهتر، تاثیرپذیری امتیاز 
فنی را در قیمت نهایی حتما لحاظ کنند تا شرکت هایی که سابقه و توان بیشتری 

دارند، بتوانند حتی با قیمت بالاتر ولی با کیفیت بیشتری، کار را به عهده بگیرند
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مهرداد مرادی، مدیرعامل شرکت کهربا توان:  
شــرکت دانش بنیان »کهربا توان« یک شــرکت فعال در حوزه نفت و گاز اســت کــه ابتدا در پروژه های ســاخت و نصب پتروشــیمی ها و 
پالایشگاه ها فعالیت می کرد.  متخصصان این شرکت بنا به نیاز کشور در حوزه مدیریت دارایی فیزیکی به ویژه مدیریت عملیات نگهداری 
و تعمیرات شروع به طراحی یک نرم افزار مشابه نمونه های موفق جهانی کردند که کشور به دلیل تحریم ها از آن محروم بود. بدین ترتیب 
نرم افزار کاردینو )KARDINO APM( که یک نرم افزار مدیریت عملکرد دارایی APM است، با رعایت تمامی استانداردهای بین المللی و مبتنی بر 
اســتاندارد ISO-14224 و NORSOK Z-00۸ و نظام نامه مدیریت اداره فیزیکی وزارت نفت و هلدینگ خلیج فارس و با توجه به نیازهای بومی 

صنعت در داخل کشور به صورت سفارشی تهیه شد. 
بنابراین خوشبختانه توانستیم یکی از بزرگ ترین پروژه های تحقیقاتی را در این حوزه با سرمایه گذاری یک شرکت خصوصی پیش ببریم و 
به یک محصول عینی برسیم که در حال حاضر توسط مهندسان ایرانی، توسعه یافته و در کلاس جهانی ارائه می شود. این محصول هم اکنون 

به صورت پایلوت در دو مجتمع پتروشیمی در حال پیاده سازی و اجراست.
نکته قابل تأمل در خصوص برگزاری رویدادهای صنعت پتروشیمی همچون پتروکم این است که اهمیت اصلی پتروکم، را نباید صرفاً در 
معرفی شرکت ها و توانمندی آنها ببینیم، بلکه اهمیت و ضرورت این رویدادها از اتصال و کنار هم قرار دادن همکاران بالقوه ناشی می شود.. 
به عبارت دیگر، زنجیره ارزشی در این رویدادها شــکل می گیرد که افراد و شــرکت ها یکدیگر را پیدا می کنند و خروجی آن، یک محصول یا 

پروژه بزرگ است.
این اکوسیســتم به افزایش تعداد این رویدادها مطابق با اســتانداردهای فعلی که ازســوی هلدینگ خلیج فارس رعایت می شــود، نیاز 

دارد. در این رویداد، پنل ها و کارگاه هایی غیر از ســاعت کاری نمایشگاه برگزار می شود و شرکت ها 
توانمندی های خود را ارائه می دهند و مخاطبان با آن آشنا می شوند. 

پیشنهاد دیگر در خصوص ارتقای کیفیت این رویداد، به دعوت از شرکت های خارجی و 
استادان و نخبگان برمی گردد. با این حرکت حاضران در پتروکم می توانند با ایده های 
آکادمیک آنها و آخرین دســتاوردهای علمی و فناوری روز دنیا آشنا شوند. مشارکت 
این گروه از نخبگان نه تنها تحولی در کیفیت برگزاری نمایشــگاه ها است بلکه باعث 

پربار شدن جلسات B2B و تعاملات میان شرکت ها خواهد شد.
انتظار تولیدکنندگان از صنعت پتروشیمی یک اعتماد تضمین شده است. هرچند در 

این فضا مدعی زیاد اســت زیرا هر چیزی که تبدیل به یک »روند« می شود همه صاحب 
آن می شــوند. به طور مثال، کلیــدواژه »دانش بنیان« ترند شــد و انبوهی از شــرکت ها، 

دانش بنیان شدند. در چنین فضایی، کارآفرینی های غیر مولد در کنار کارآفرینی های مولد 
به وجود آمد. کارآفرین های غیر مولد صرفا از بسترها برای دریافت تسهیلات 

و ایجــاد ارتباطات اســتفاده می کننــد تــا قراردادهایــی را ببندند، لذا 
کارآفرین هــای مولد بایــد از دســته اول تفکیک شــوند. صنعت 
پتروشیمی لازم است فضای اعتمادزایی به شرکت ها ایجاد کند. 
به طور مثال، اگر شــرکتی ادعایی می کنــد، کارفرمای صنعت 
پتروشــیمی با ســعه صبر بشــنود و فرصتی در اختیار او قرار 
دهد که خود را اثبات کند. زمانی که اعتمادزایی شکل گرفت، 
صنعت پتروشــیمی می تواند با او قرارداد ببندد و وارد یک 
همکاری استراتژیک شود. بنابراین باید ساختاری تعریف 
شود که بین دو طرف اعتمادزایی شکل بگیرد بدون اینکه 

هزینه ای به طرفین تحمیل شود. 

 زنجیره همگرایی میان پتروشیمی ها
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در انتظار گام های عملی پس از پتروکم

نفیسه اشرفی، مدیر فروش فنی شرکت مهندسی و ابزار دقیق رایا انرژی:  
شرکت مهندسی و ابزار دقیق رایا انرژی )REEICO( یک شرکت دانش بنیان تولیدکننده ابزار و سنسورهای ابزار 

دقیق صنعت نفت، گاز و پتروشیمی است. همچنین این شرکت تولیدکننده انواع سنسورهای مجاورتی 
 Bently Nevada، VibroMeter، SHINKAWAکابل اکستنشن و کاندیشنر معادل برندهای معتبر ،)Proximity(
و Wingel و سنســور شتاب ســنج یا Accelerometer Sensor معادل برنــد Bionet که یکی از معتبرترین 
تولیدکننده های سنســورهای ارتعاش سنج هستند، اســت. علاوه بر این، این شــرکت به تولید انواع 
دتکتورهای گازی پرتابل و فیکس برای انواع گازها حتی گازهای سمی و اشتعالزا و پوزیشنر آلارم میپردازد 

که در صنعت پتروشیمی، نفت و گاز کاربرد دارد و در تمامی پالایشگاه ها روی انواع توربین ها و 
کمپرسورها قابل نصب است.

 تاکنون حدود ۸ هزار سنسور این شــرکت در مجتمع گاز پارس جنوبی، پالایشگاه ها و 
پتروشیمی های مختلف نصب شده و با چند پتروشیمی زیرمجموعه هلدینگ خلیج 

فارس هم همکاری داشته است. 
در رویداد پتروفن و همچنین نمایشــگاه پتروکم میان هلدینــگ خلیج فارس و 
پتروشیمی های زیرمجموعه آن و تولیدکنندگان داخل ارتباط و پیوندهای موثری 
شکل گرفت و نیازهای این صنعت از یک سو و پیشنهادات تولیدکنندگان از سوی 
دیگر مطرح شد. پنل های تخصصی این نمایشگاه دوباره این گروه ها را منسجم تر 
کنار هم جمع کرد و مــا هم به عنوان تولیدکننده توانســتیم با جزئیات بیشــتر 

محصولات مان را معرفی کنیم. آنچه مهم است پیگیری بعد از این نشست ها میان 
صنعت و تولید است.

 تولیدکنندگان بعد از نمایشگاه حتما ارتباط خود را با صنعت حفظ می کنند، ولی لازم است 
تفاهم نامه ها تنها در قالب تفاهم نامه نماند و به خرید از شرکت ها بینجامد و با حمایت 

از تولیدکنندگان داخل اجرایی شود.
صنعت پتروشــیمی پیش از این نیازهای خود را از تولیدات خارجــی مرتفع می کرد 

و به همین دلیل کمتر به ســمت حمایت و خرید از تولیدکنندگان داخل رفته اســت؛ ولی 
خوشبختانه در یک سال اخیر رویکرد این صنعت نسبت به شرکت های داخلی تغییر کرده 
است. البته هنوز حساسیت نسبت به تولیدات داخلی زیاد اســت و میان دو کالای خرید 
از داخل و خارج شرایط برابری وجود ندارد. به عنوان مثال، وقتی نمونه خارجی وارد می شود 
پتروشیمی ها بدون چون و چرا نصب و استفاده می کنند؛ اما وقتی اسم تولید داخل می آید 
با هزار شرط و شروط می پذیرند؛ ولی ما همچنان پای کار هستیم تا با شرکت های پتروشیمی 
کار کنیم.پیشنهاد مشخص من این است که ساخت محصولات پرکاربرد پتروشیمی ها که 

مشابه داخلی دارد به این شرکت ها واگذار شود. 
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 تک نگاری و روایت مستند مدیران
 2۴ پنل تخصصی 

گزارشی از مباحث، ایده ها و نظریات ارائه شده به پتروکم   

در رویداد پتروکم 1403 مدیریت پنل ها را جمعی از متخصصان و دست اندرکاران حوزه های مختلف هلدینگ خلیج 
فارس برعهده داشتند. در هر کدام از مدیریت پنل ها یا اتاق فرمان نشست های تخصصی، چهره هایی حضور داشتند 
که علاوه بر برخورداری از دانش و اشراف علمی، از تجربه  طولانی در پیگیری و همراهی با پروژه های صنایع پتروشیمی 

برخوردار هستند.
پتروکم 1403 بار مسئولیتی خطیر را بردوش آنها نهاده بود. مدیران 24 پنل  تخصصی همایش می بایست در فرصت 
دو روزه و جلسات چندساعته میان دو گروه فناوران دانش بنیان ها با گروه بزرگ صنعتگران و نمایندگان شرکت های 

پتروشیمی، یکی از راهبردی ترین اهداف هلدینگ خلیج فارس یعنی پیوند فناوری و صنعت را به انجام برسانند. 
از همین رو، گزارش مدیران 24 پنل تخصصی پتروکم را می توان ملموس ترین و عمیق ترین روایت از رویداد تاریخی 
پیوند فناوری و صنعت در کیش قلمداد کرد. از قلم و زبان آنها می توان به عمق احساس و امید خیل فعالان و نوآوران 

برای ساختن ایران و پیشبرد چرخ توسعه ایران پی برد. 
یادداشت ها و تک نگاری گردانندگان 24 پنل تخصصی پتروکم حرف ها و نکته های بسیار برای طیف های مختلف از 

مخاطبان این ویژه نامه دارد:
1-طیف صنعتگران، از آنجا که هــر کدام از پنل ها حاوی عصــاره ای از تجربه، تحقق و مطالعات جامعه پژوهشــگران 
و فعالان عرصه فناوری و نوآوری بود، مهندســان و مدیران میادین تولید توانســتند با آخریــن آورده جامعه علمی و 
فناوری کشور آشنا شوند و به یک ارزیابی روشن در زمینه توانمندی و ظرفیت شرکت های دانش بنیان دست یابند.

2- برای طیف سیاســتگذاران و مدیران عرصه هــای مختلف اقتصــادی و صنعتی، روایت مدیــران 24 پنل تخصصی 
پتروکم همچون تابلوی تمام نما از واقعیت هــا و چالش های جاری میادین تولیدی بود کــه در عین حال، هر کدام از 

متخصصان حاضر در پنل، راهکارهای عبور از این معضلات و چالش ها را ارائه کردند.
3- بی گمان طیف ســوم از مخاطبان این روایت ها ، ، خیل پرشــمار فعالان عرصه بالنده فناوری هستند که با امید و 
اشــتیاق آهنگ حرکت صنعت بزرگ پتروشــیمی بویژه راهبرد نوین هلدینگ خلیج فارس در برچیدن شــکاف میان 
فناوری و صنعت را دنبال می کنند. گزارش خبرنگاران حوزه انرژی از بازتاب های همایش پتروفن به عنوان اولین گام در 
پیوند صنعت و فناوری، دلالت بر این دارد که جمع کثیر محققان و نوآوران بیش از همه به برآیند و خروجی پتروکم 

نگاه دوخته بودند. 
لــذا مطالعه و مــرور روایت اتفاقــات 24 پنــل تخصصی پتروکــم و جریــان پرهیجان تبــادل ایده های شــرکت های 
دانش بنیان با مراکز پتروشــیمی نشــانه های روشــن از یک تحول و نوزایی در کالبد صنعت و اقتصاد کشور را نمایان 
می سازد. همین نشانه ها از اقبال چشمگیر صنعت پتروشیمی به روی دانش بنیان ها خود محرک بزرگ و منبع عظیمی 

از انرژی و امید در میان نسل مستعد و خلاق برای خلق آثار نوین فناورانه جهت تأمین نیاز صنعت کشور است.
4- بالاخره، برای مخاطبان عمومی، روایت مدیــران و گردانندگان از مباحث 24 پنل تخصصــی، روایتی از یک تجربه 
مدیریتی در یکی از حساس ترین برهه تاریخ اقتصاد کشور است. روایتی که در لابلای آن می توان ضرباهنگ تلاش ها 

و همت کسانی که برای به ثمر نشستن این ایده بزرگ وقت و انرژی بسیار صرف کرده اند.
مدیران پنل ها راوی نظرات و ایده هایی هســتند کــه رویداد پتروکــم را در ردیف یکی از کانون هــای تجمیع تجارب 

دانش ها نشانده است.
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تجهیزات خاص 
پیچیدگی ها و 

ظرافت های 
بسیاری در دانش 
فنی، متریال مورد 

استفاده، طراحی 
و نهایتا ساخت 

دارند. تجهیزاتی 
مانند، کلد باکس، 

سانتریفیوژ، 
اکسترودر، 
بسته بندی، 

ساخت قطعات با 
تکنولوژی پرینتر 

سه بعدی از جمله 
این پکیج ها 

هستند

 ورود سازندگان داخلی به تولید
»تجهیزات خاص« پتروشیمی 

پنل: پکیج های خاص  
مدیر پنل: محمد قاسمی نیا  

در صنایع نفت و گاز و پتروشیمی علاوه برتجهیزات عمومی مانند؛ مخزن، پمپ، کمپرسور و غیره، تجهیزات و یا مجموعه تجهیزاتی وجود 
دارند که نمی توان آنها را در گروه تجهیزات عادی قرار داد. تجهیزات خاص دارای پیچیدگی ها و ظرافت های خاصی در دانش فنی، متریال 
مورد استفاده، طراحی و نهایتاً ساخت دارند. تجهیزاتی مانند، کلد باکس، سانتریفیوژ، اکسترودر، بسته بندی، ساخت قطعات با تکنولوژی 
پرینتر سه بعدی از جمله این پکیج ها هستند. سازندگان این تجهیزات نیز انگشت شمار و عمدتا غربی هستند. تهیه این تجهیزات نیز 

دو راه دارد:
- خرید از سازنده اصلی

- دستیابی به دانش کامل ساخت این مواد
در سال های اخیر به دلیل تحریم های ظالمانه راهکار اول بسیار سخت و در مواردی ناممکن شده است. تاخیر در تهیه این مواد سبب کاهش 

تولید و تبعات دیگری مانند گرفتگی ها خرابی ها و هدررفت مواد شده است.
با توجه به اینکه ساخت پکیج های خاص علاوه بر پیچیدگی دانش فنی، دستگاه ها و امکانات خاصی نیاز دارد لذا ساخت و تولید 
این مواد در انحصار چند شرکت معدود غربی است. البته معمولًا شرکت هایی در چین ادعای ساخت این مواد را دارند و گاهی تولید 
کرده و نمونه صنعتی نیز ارائه کرده اند. لکن تهیه مواد از چین بدلیل عدم پایداری و ثبات کیفیت همواره با نگرانی همراه بوده است
در این میان شرکت های داخلی با تکیه بر دانش خود توانسته اند موارد متعددی را در ساخت این مواد با موفقیت به سرانجام برسانند.

از جمله این شرکت ها که در پنل پکیج های خاص در همایش پتروکم 1403 کیش حضور داشتند عبارتند از:"
شرکت هیلاویس: اولین و بزرگترین شرکت ایرانی در زمینه ساخت کلدباکس ها می باشد. تاکنون برای پالایشگاه گاز بید بلند و هویزه، 
پتروشیمی ایلام، پتروشیمی جم، مبین انرژی خلیج فارس ساخت و تامین پکیج کامل کلد باکس، ساخت برخی از مبدل ها و یا تعمیر کلد 

باکس موجود را با موفقیت انجام داده است
توانایی این شرکت بحدی بالا رفته است که می توان برای رفع مشکلات کلد باکسهای مجتمع های پتروشیمی )که پکیج های خیلی مهم 

و خاص هستند( روی این شرکت حساب باز کرد."
شرکت افرا ونداد ایرانیان )گروه صنعتی پرتو(: از شرکت های مطرح داخلی در زمینه ساخت پکیج های بسته بندی می باشد که در 

زمینه کاری خود در پنل پکیج های خاص ارائه داشتند.
پکیج های بسته بندی پیچیدگی ندارند لیکن بدلیل دارا بودن تعداد زیادی ماشین آلات کوچک و بازو و قطعات متعدد، 
پتانسیل خرابی بالایی دارد. لذا اطمینان داشتن از عملکرد دقیق و استمرار کارکرد بدون مشکل این دستگاه اهمیت زیادی 

دارد."
شرکت شگفت افزار: در زمینه ساخت مبدل های خاص ارائه داشت. برای پتروشیمی تندگویان مبدل های تیتانیوم برای 

پتروشیمی کارون مبدل های دابل تیوب شیت را ساخته است"
شرکت آی دیزاین آسال لیزر: در زمینه ساخت قطعات صنعتی به کمک پرینتر سه بعدی فعالیت هایی داشته که می توان 

با ادامه آن در ساخت قطعات خاص به موفقیت هایی نائل شد"
شرکت پترو گاز دوریس: در زمینه ساخت پکیج ریفورمر و MED فعالیت دارد.

با توجه به محدودیت در حجم متن به سایر شرکت و قابلیت های آنان در ساخت مواد فوق اشاره نگردید.
بطور خلاصه موارد داخلی سازی شده در زمینه پکیج های خاص در موارد ذیل دارای نقش می باشد

- شکستن انحصار در ساخت و تولید این پکیج ها
- تامین این پکیج ها با قیمت های پایین تر از نمونه خارجی

- تامین پکیج در کوتاهترین زمان و بدون نیاز به گشایش LC ، انتقال پول و هزینه حمل 
و ترخیص و غیره

- جلوگیری از خروج ارز
- ایجاد اشتغال

- ایجاد صنایع و کسب و کارهای موازی و مرتبط با صنعت مربوطه
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الگوهای نوین مدیریت مصرف انرژی
پنل مدیریت مصرف انرژی  
مدیر پنل: الهه مختاری  

در جهانی که به سرعت در حال تغییر است و با چالش های زیست محیطی مواجه هستیم، مدیریت مصرف انرژی به یکی 
از اولویت های اصلی تبدیل شده است. ایران نیز با چالش های خاص خود در این زمینه روبروست، به ویژه با مسئله ناترازی 
انرژی که یکی از دغدغه های مهم اقتصادی و زیست محیطی کشور به شمار می آید. در همین راستا، پنل مدیریت مصرف 
انرژی با حضور کارشناسان و نمایندگان چند شرکت برجسته در حوزه انرژی، به منظور تبادل دانش، تجربیات و راه حل های 
نوآورانه برگزار شــد. این پنل فرصتی فراهم کرد تا متخصصان و مدیران حوزه انرژی به بررسی راهکارهای کاهش ناترازی 

انرژی و بهینه سازی مصرف آن بپردازند.
شــرکت های فعال در حوزه انرژی حاضر در این پنل شامل؛ شــرکت های ماهان انرژی، ســامان انرژی، نوید صنعت سبز، 
پژوهش و فناوری پتروشیمی و شرکت پاکان آتیه نانو دانش بودند و نقطه نظرهای قابل توجهی در این پنل ارائه شد که 

چکیده آن را در ادامه می خوانید:
»شرکت ماهان انرژی« در خصوص الزام استفاده از اسپریدشیت تحت وب در برآورد الزامات ISO 5000۶ ویرایش 2023 
که شامل؛ فرایند نرمال سازی، فرایندهای بدون بهبود عملکرد انرژی و ارتباطات عملکرد انرژی است، نکاتی را بیان کرد و به 
مزایای استفاده از اسپریدشیت تحت وب پرداخت. وی همچنین مدل انرژی در اسپریدشیت که شامل روابط ریاضی بین 

متغیر مؤثر، مصارف انرژی و بازدهی انرژی است را تشریح کرد.«
»شرکت سامان انرژی« در خصوص سامانه نرم افزاری مدیریت انرژی که با هدف نظارت و كمك به تحلیل مصرف انرژی در 
مجتمع های صنعتی و ساختمانی تهیه شده توضیح داد و اینکه گام های عملیاتی این نرم افزار شامل جمع آوری داده های 
خام، پردازش داده ها و بهره برداری از آنها را تشریح و ارزش افزوده استفاده از این نرم افزار را برشمرد. از مهم ترین موضوعات 
 SIEM مطرح شده، طراحی و پیاده سازی ماژولار فرآیندهای هوشمند سازی سیستم های کنترلی و عملیاتی توسط نرم افزار

است. »
»شرکت نوید صنعت ســبز« گزارشــی در خصوص خدمات ممیزی فنی کوره های احتراق و فرایندی شرکت پتروشیمی 
شهیدتندگویان و عارضه یابی کوره ها شامل؛ مصارف بالای انرژی حرارتی، افت راندمان 

کوره ها، ...و در نهایت دستاوردهای محیط زیستی و اقتصادی این پروژه ارائه کرد.«
»شــرکت پژوهش و فنــاوری پتروشــیمی« توضیحاتــی در خصوص توســعه 
تکنولوژی تزریق تدریجی آغازگر)Continuous Initiator Dosing( )CiD( در فرآیند 
تولید PVC سوسپانسیونی جهت افزایش ظرفیت واحدهای موجود و استفاده از 
ظرفیت کامل سرمایشی و بهینه سازی مصرف انرژی در این تکنولوژی ارائه کرد 
که از مهم ترین مزیت آن کاهش مصرف آب کولینگ و موادشیمیایی است

»شــرکت پاکان آتیه نانو دانش« ســازنده عایق های آیروژل ضمن معرفی 
نانــو عایق های پیشــرفته آیــروژل، بــه اهمیت کنتــرل اتلاف انــرژی در 
پتروشیمی ها و مزایای اســتفاده از این عایق ها در کاهش هزینه های 
سوخت، کاهش ضریب انتقال حرارت، جلوگیری از خوردگی زیر سطح 

عایق، عدم افت کارایی در طول زمان و ... اشاره کرد.

پنل مدیریت 
مصرف انرژی با 

حضور کارشناسان 
و نمایندگان چند 

شرکت برجسته 
در حوزه انرژی، 

به منظور تبادل 
دانش، تجربیات 

و راه حل های 
نوآورانه برگزار 

شد. این پنل 
فرصتی فراهم 

کرد تا متخصصان 
و مدیران حوزه 
انرژی به بررسی 

راهکارهای 
کاهش ناترازی 

انرژی و 
بهینه سازی مصرف 

آن بپردازند
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با حمایت از 
تجهیزات ساخت 

داخل و تسری 
این حرکت به سایر 

صنایع امروزه 
می توانیم امیدوار 

باشیم که تا بیش 
از 80 درصد از 

تجهیزات ثابت، 
مهندسی معکوس 

و یا داخلی سازی 
شده اند 

فرصتی برای بهره مندی از توان سازندگان داخلی

پنل تجهیزات ثابت  
مدیر پنل: بابک آروند  

در راستای معرفی و شناسایی توانمندی شرکت های سازنده در نمایشگاه تخصصی ساخت داخل یکی از پنل ها به موضوع 
مهم»تجهیزات ثابت« اختصاص یافت. در این ارتباط کارگروه تخصصی موضوع تجهیزات ثابت در »مدیریت تولید« تشکیل 
و با کمک نمایندگان ساخت داخل مجتمع های تولیدی جهت معرفی شرکت های توانمند و اخذ بازخورد از آنها، در نهایت این 

پنل با ارائه 5 شرکت؛ طاها قالب طوس، شگفت افزار، فاتح صنعت کیمیا، پنتان شیمی و اکوکولر انجام پذیرفت.
در ابتدا شــرکت »طاها قالب طوس« به عنوان یکی از شرکت های توانمند در زمینه ســاخت و تولید مبدل های صفحه ای 
)PLATE H.E(به معرفی دستاوردهای اخیر خود در تولید محصولات جدید و متنوع خود پرداخت. این شرکت در ابتدا با معرفی 
 (PHE و سپس معرفی محصولات خود در زمینه مبدل های vane type –mesh type &cyclone type جداکننده های دو فازی از نوع
صفحه ای( با نام های:  TAHA DISC- TAHA BLOC-SEMI WELDED-GASKETEDپرداخت. در ادامه شرکت شگفت افزار به عنوان 
یکی از شرکت های توانمند و متخصص در زمینه ساخت مبدل های صفحه لوله ای و KETTLE TYPE به معرفی توانمندی ها، 
نحوه ســاخت و دانش فنی تولید این محصولات در شرکت خود پرداخت و از آخرین دســتاورد خود در تحویل یک مبدل با 
طراحی و ساخت پیچیده به شرکت پتروشیمی تندگویان خبر داد. سپس شــرکت »پنتان شیمی« به عنوان یکی دیگر از 
شرکت های توانمند در زمینه طراحی ،تولید و ســاخت تخصصی تجهیزات برج ها، راکتورها، جداکننده ها )INTERNALS(  و 
همچنین پکیج های فرآیندی از جمله SPENT CAUSTIC TREATMENT که یکی از نیازهای اساسی برای تعداد زیادی از مجتمع ها 

است، پراخت. 
شرکت فاتح صنعت کیمیا به عنوان یکی از شرکت های بزرگ و توانمند در زمینه طراحی و ساخت انواع تجهیزات فرآیندی 
از جمله تاور، راکتور، بویلرها،کوره ها، سیســتم فلرینگ و غیره نسبت به معرفی شرکت خود و توانمندی های جدید اضافه 
شده به آن مجموعه از جمله ساخت و طراحی کوره ها و HRSG و ... پرداخت. در نهایت شرکت اکوکولر به معرفی محصولات 
خود از جمله دستگاه های هواساز، چیلر، بازیافت حرارتی )HEAT RECOVERY(، واحدهای کندانس و سیستم های پیشرفته 
تهویه مطبوع مبادرت کرد. همچنین این شرکت اعلام کرد که در زمینه سیستم های غیرمستقیم جند مرحله ای، مبدل های 
غیرمستقیم تبخیری و دیگر فناوری های مرتبط موفق به ثبت چندین اختراع شده است

تلاش مجموعه دســت اندرکاران برگزاری نمایشــگاه از جمله مدیریت ارشد شرکت، 
مدیریت تولید به ویژه مدیریت محتــرم روابط عمومی و برند در به ثمر رســیدن و 
تحقق اهــداف این رویداد شــایان تقدیر اســت. از این منظر، در رویــداد پتروکم 
1403 ، پنل تجهیزات ثابت در کنار سایر پنل های تخصصی فرصتی استثنایی را برای 
هم اندیشی فنی ، آگاهی و اشراف نسبت به آخرین دستاوردها در هر حوزه و اشتراک 
مساعی فی مابین شرکت های سازنده و مجتمع های تولیدی شرکت صنایع پتروشیمی 

خلیج فارس رقم زد. 
اســتفاده از توانمندی های حداکثری شــرکت های ســازنده داخلی و بهره گیری از 
خدمات آنهــا از اهداف عمــده این رویداد به شــمار می آید. با حمایــت از تجهیزات 
ساخت داخل و تسری این حرکت به سایر صنایع امروزه می توانیم امیدوار باشیم 
که تا بیش از ۸0 درصد از تجهیزات ثابت، مهندسی معکوس و یا داخلی سازی شده 
اند و با حمایت های بیشــتر و اهتمام و تمرکز بر مجموعه ســازندگان 
توانمند داخلی می توان به خلق دانش فنی بیشتر در کشور عزیزمان 

مبادرت کنیم.«
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 رویکردهای نوین
 در تامین خوراک و یوتیلیتی 

پنل:  رویکردهای نوین در تامین خوراک و یوتیلیتی  
مدیر پنل: حمید فدایی  

پنل رویکردهای نوین در تامین خوراک و یوتیلیتی در چهار زمینه مختلف زیر در سالن خوارزمی مرکز همایش های 
جزیره کیش برگزار و با استقبال همکاران صنعت پتروشیمی مواجه شد:

1( استفاده از خوراک تلفیقی گاز و مایع
2( نیروگاه های برق خود تامین

3( نیروگاه تولید برق تجدیدپذیر
4( بازتخصیص آب با جایگزینی پساب

با توجه به چالش های موجود در تامین خوراک و یوتیلیتی طرح  های پتروشیمی و ناکافی بودن خوراک و یوتیلیتی 
در صنایع پتروشیمی، نیازمند تغییر رویکرد به سمت منابع پایدار خوراک و انرژی هستیم. محدودیت های تامین 
گاز و برق ما را بر آن داشت تا پروژه های خود را بر اساس ظرفیت منابع موجود تعریف کنیم. هدف از برگزاری این 
پنل نیز تبادل تجربیات و ارایه راهکارهایی برای رفع این چالش ها و تامین پایدار خوراک و انرژی مورد نیاز صنایع 

پتروشیمی است.
در حال حاضر ناترازی انرژی در صنایع شامل؛ ناترازی خوراک گازی طرح ها و ناترازی یوتیلیتی )برق و آب( است. 

به ویژه در بخش خوراک گازی طرح ها لازم است راهکارهای زیر مدنظر قرار بگیرد :
1( استفاده از خوراک های مایع یا تلفیقی مایع و گاز

2( تعریف پروژه ها براساس محصولات میانی/ نهائی موجود در سبد محصولات هلدینگ
3( طرح ریزی پروژه های توسعه ای در راستای زنجیره ارزش

4( استراتژی ورود به بالادستی صنعت نفت
محدودیت های تامین گاز و برق در سال های اخیر باعث شده است شرکت های پتروشیمی به دنبال راهکارهای 
جایگزین برای تامین انرژی و خوراک مورد نیاز خود باشند. در این راستا باید راهکارهای مختلف نظیر؛ استفاده از 
نیروگاه های خود تامین، انرژی های تجدیدپذیر، بهره گیری از فاضلاب شــهری به عنوان منبع آبی پروژه ها و نیز 

تعریف پروژه های جدید بر اساس خوراک های جایگزین مانند؛ گاز مایع دنبال شود.
در حال حاضر، طرح  های هرمز و الماس ماهشهر نمونه هایی از این رویکرد هستند که با وجود جذابیت اقتصادی 
استفاده از خوراک گازی، اما عدم اطمینان از تامین پایدار این خوراک در آینده، باعث شده است تا از خوراک های 

جایگزین مایع و گاز استفاده شود.
در ادامه پنل همکاران کارشناس از شرکت پالایش گاز بیدبلند خلیج فارس و شرکت پتروشیمی هرمز به بیان 

فعالیت های مرتبط با بحث تامین خوراک و یوتیلیتی به شرح ذیل پرداختند :
1(  نیروگاه های برق خود تامین

در این بخش ابتدا به چالش های تأمین برق صنایع شامل؛ جهش شدید قیمت های برق و ناترازی تولید و مصرف 
برق و خاموشی ها پرداخته شد و سپس قوانین بالادستی و تحولات اخیر بازار برق مورد بررسی قرار گرفت. 

در ادامه مباحث معطوف به »نیروگاه برق خود تامین« اعم از؛ فرصت ها و تهدیدهای سرمایه گذاری در نیروگاه 
خودتامین ارائه و مشخصات فنی پروژه نیروگاه خودتامین شرکت پالایش گاز بیدبلند خلیج فارس تشرح شد .

محدودیت های 
تامین گاز و برق 

در سال های 
اخیر باعث شده 

است شرکت های 
پتروشیمی به 

دنبال راهکارهای 
جایگزین برای 
تامین انرژی و 

خوراک مورد نیاز 
خود باشند
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2( نیروگاه تولید برق تجدیدپذیر
در بحث نیروگاه تولید برق تجدیدپذیــر ابتدا نحوه اجرای ماده 1۶ »قانون جهــش دانش بنیان« در زمینه تعیین 
واحدهای صنعتی مشمول احداث نیروگاه تجدیدپذیر بر اساس دیماند مصرفی بیش از یک مگاوات تشریح شد و 
سپس پتانسیل فوتوولتاییک کشور و ظرفیت نصب شده نیروگاه های تجدیدپذیر و پاک به تفکیک استان و نیز 
شــاخص های کلان بخش برق در سال 1402 توضیح داده شــد. در ادامه نیز مشخصات فنی و روند پیشرفت پروژه 

نیروگاه خورشیدی بیدبلند خلیج فارس ارائه شد.
3( بازتخصیص آب با جایگزینی پساب

در این بخش موضوع بازتخصيص آب با جايگزيني پساب جهت مصارف پالايشگاه گاز بيدبلند خليج فارس ارائه 
شد. در این رابطه، الزامات قانوني و مدل هاي قراردادي و قرارداد بازتخصيص آب با جايگزيني پساب در پروژه احداث 
و بهره برداري تصفيه خانه فاضلاب بهبهان جهت مصارف پالايشگاه گاز بيدبلند خليج فارس براساس بیع متقابل 

توضیح داده شد.
4( استفاده از خوراک تلفیقی گاز مایع در پتروشیمی هرمز 

در آخرین ارائه این پنل، مشخصات و میزان پیشرفت پتروشــیمی هرمز توضیح داده شد و توضیحاتی در مورد 
وضعیت کنونی مخزن گازی پارس جنوبی به عنوان تامین کننده اصلی خوراک این شرکت ارائه شد و در ادامه مطالعات 
اقتصادی محصولات تولیدی خوراک گازی و خوراک مایع و نرخ بازگشت سرمایه در کوره گازی و کوره مایع تشریح شد

نظر به افزایش احتمال قطع گاز و یا کاهش ظرفیت تولید در کوره های گازی در آینده، علی رغم بالا بودن نرخ بازگشت 
ســرمایه در کوره های گازی، کوره های مایع به دلیل تولید محصولات ارزشــمندی 
چون؛ پروپیلن، بوتادین و بنزین پیرولیز که هم بر تکمیل زنجیره ارزش با 
تولید محصولاتی چو؛ پلی پروپیلن، بوتادین رابر، SBR ، اثرگذار است 
و هم ارزش افزوده بالایی تولید می کنند، سبب افزایش نرخ کلی 

بازگشت سرمایه مجتمع می شود.  
همچنین تشریح شد که طراحی کوره های مایع و دوگانه 
واحد الفین شرکت هرمز و همچنین ابعاد برج ها در مقایسه 
با سایر واحدهای مشــابه الفین به گونه ای اســت که امکان 
استفاده از محدوده وسیعی از خوراک مایع را داراست، طوریکه در 
هر زمان، امکان دریافت خوراک های سنگین تر از بوتان در این 

مجتمع فراهم است.
در پایان مدیر طرح های پتروشیمی خلیج فارس 
با اشاره به عدم قطعیت در تامین خوراک گاز، بر 
لزوم تجدیدنظر در تعریف پروژه های جدید بر 
اساس واقعیت های موجود در تامین خوراک 
و همچنین بر اهمیت انتقال تجربیات 
موفق شرکت های مختلف در زمینه 
تامین انرژی و خوراک تاکید کرد 
و از همه شــرکت ها خواســت تا 
با اســتفاده از ایــن تجربیات، به 
ســمت تامیــن پایــدار انــرژی و 
خــوراک در صنایــع پتروشــیمی 

حرکت کنند.

مدیر طرح های 
پتروشیمی خلیج 
فارس با اشاره به 

عدم قطعیت در 
تامین خوراک 

گاز، بر لزوم 
تجدیدنظر در 

تعریف پروژه های 
جدید بر اساس 

واقعیت های 
موجود در تامین 

خوراک و همچنین 
بر اهمیت انتقال 

تجربیات موفق 
شرکت های 

مختلف در زمینه 
تامین انرژی و 

خوراک تاکید کرد
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 حرکت به سمت
 »اقتصاد چرخشی«، ضرورت دنیای جدید

پنل:   نوآوری های پایدار در پتروشیمی: از اقتصاد چرخشی تا صنعت سبز و حفاظت از محیط زیست  
مدیر پنل: راحله برومند فرد   

»اقتصاد چرخشی« یک مدل اقتصادی است که هدف آن به حداقل رساندن ضایعات و استفاده حداکثری از منابع 
است. حرکت از »اقتصاد سنتی خطی« به اقتصاد چرخشی، نه تنها یک ضرورت بلکه یک فرصت حیاتی برای آینده پایدار 
است. اقتصاد خطی مبتنی بر استخراج بی رویه منابع طبیعی است که به سرعت در حال کاهش هستند. استخراج منابع 

طبیعی منجر به تخریب زیستگاه ها، جنگل زدایی، آلودگی آب و خاک و از بین رفتن تنوع زیستی می شود.
استخراج و مصرف ســوخت های فســیلی، یکی از عوامل اصلی تغییرات اقلیمی و گرمایش جهانی است که اثرات 
مخربی بر محیطزیست و زندگی انسان دارد. گذشته از مشکل محدودیت منابع طبیعی، اقتصاد خطی منجر به تولید 
حجم عظیمی از زباله می شود که دفن آنها مشــکلات جدی زیست محیطی مانند؛ آلودگی خاک و آب های زیرزمینی 
ایجاد می کند. از سوی دیگر، سوزاندن زباله ها نیز منجر به آلودگی هوا و انتشار گازهای گلخانه ای می شود. دور انداختن 

زباله ها به معنای هدررفت منابع ارزشمندی است که می توانند بازیافت و دوباره استفاده شوند.  
ناکارآمدی مدل اقتصادی خطی، به دلیل وابستگی به منابع محدود و تولید زباله، واضح و مشخص است و این مدل 
پایدار نیست و نمی تواند نیازهای نسل های آینده را برآورده کند. از سوی دیگر، هزینه های واقعی تولید و مصرف مانند؛ 
هزینه های آلودگی، تخریب محیط زیســت و درمــان بیماری های مرتبط با آنها در اقتصاد خطــی اغلب نادیده گرفته 
می شوند. اقتصاد چرخشی یک رویکرد ضروری برای دستیابی به توسعه پایدار است. اقتصاد چرخشی سعی می کند 
منابع را تا زمانی که ممکن است در چرخه اقتصادی نگه دارد. تمامی کسب وکارها باید از اقتصاد خطی به اقتصاد چرخشی 

حرکت کنند.
این نشست که با حضور دکتر یونسیان )مدیر کل دفتر ارزیابی و تشخیص صلاحیت شرکت های دانش بنیان معاونت 
علمی ریاست جمهوری( ، دکتر رحمتی )رییس مرکز آموزش و ارتباط با صنعت پژوهشکده محیط زیست و توسعه 
پایدار(، دکتر کاشفی ) فعال و محقق حوزه محیط زیســت( و مهندس گلزاری )متخصص مدیریت پسماند و مدرس 

دانشگاه( در تاریخ 24 دی ماه  1403 در سالن خوارزمی مرکز همایش های بین المللی جزیره کیش برگزار 
شد، فرصتی را برای تبادل نظر، آگاهی رسانی و ایجاد همکاری در راستای پیشبرد این مدل اقتصادی 

فراهم کرد تا به طور موثر مفاهیم اقتصاد چرخشی، مزایا و چالش های آن را به مخاطبان مختلف 
از جمله؛ متخصصان صنعت، سیاست گذاران، کســب وکارها و فناوران حاضر در رویداد ایران 

پتروکم معرفی کنند .
اصول کلیدی اقتصاد چرخشی، برپایه طراحی محصولات با طول عمر بالا و پردوام، بازیافت 

و استفاده مجدد مواد به جای دور انداختن آنها است، همینطور، کاهش ضایعات در هر 
مرحله از فرآیند تولید و مصرف و استفاده از منابع تجدیدپذیر مانند؛ انرژی خورشیدی 

و بادی است.
از جمله مزایای عمده  اقتصاد چرخشــی ، میتوان به کاهش اثرات زیســت محیطی انتشار 
گازهای گلخانه ای و استفاده بهینه از منابع و از سوی دیگر افزایش نوآوری اشاره کرد. اقتصاد 
چرخشی می تواند منجر به نوآوری در طراحی محصولات و فرآیندهای تولید شود. با حرکت 
به سمت مدل اقتصادی چرخشی، می توانیم از منابع خود بهطور مسئولانه استفاده کرده و 

یک آینده پایدارتر برای همه ایجاد کنیم.
حرکــت از اقتصــاد خطی بــه اقتصــاد چرخشــی یــک ضــرورت اجتناب ناپذیر بــرای حفظ 

محیط زیست، تضمین رفاه نسل های آینده و ایجاد یک اقتصاد پایدار است. این تحول، 
فرصتی برای نوآوری، رشد اقتصادی و ایجاد یک جامعه عادلانه تر و سالم تر است. ما باید 

با تغییر نگرش خود و اتخاذ سیاســت ها و برنامه های مناسب، این تحول را تسریع 
کنیم.

این پنل فرصتی را 
برای تبادل نظر، 
گاهی رسانی و  آ

ایجاد همکاری در 
راستای پیشبرد 

این مدل اقتصادی 
فراهم کرد تا به 

طور موثر مفاهیم 
اقتصاد چرخشی، 

مزایا و چالش های 
آن را به مخاطبان 
مختلف از جمله؛ 

متخصصان صنعت، 
سیاست گذاران، 

کسب وکارها و 
فناوران حاضر 

در پتروکم معرفی 
کنند 
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. با توجه به 
ابلاغیه اخیر ، 
شریعتمداری 

مدیرعامل شرکت 
صنایع پتروشیمی 

خلیج فارس ، مبنی 
بر تحقق الزامات 
ایمنی، بهداشت 

و محیط زیست 
)HSE( تنها راهکار 
برای اجرایی شدن 

این الزامات، 
توجه و اجرای 
استانداردهای 

متداول در صنعت 
پتروشیمی است

 تهدیدی به نام فاصله گرفتن
 از استانداردهای جهانی

پنل: اهمیت جاری سازی PSM و سیستم تجزیه و تحلیل حوادث با استفاده از هوش مصنوعی  
مدیر پنل: ستار ماندگار  

این نشست با نگاه ویژه به فنآوری های روز دنیا در اســتفاده از هوش مصنوعی برای تولید پایدار در صنعت پتروشیمی 
برگزار شد.

رضا استادی، مدیرعامل شرکت گیتی افروز:  
اولین نکته قابل تأمل در خصوص راهکارهای هوش مصنوعی در مدیریت HSE و مدیریت ایمنی فرایند این است که نگاه به 
هوش مصنوعی باید نگاه »تصمیم یاری« باشد نه نگاه تصمیم گیری. در زمینه زیرشاخه های متعدد PSM در هوش مصنوعی 

نیز باید توجه کرد که برخی راهکارهای هوش مصنوعی سریع اجرا می شوند؛ اما برخی از آنها نیاز به  پیش شرط دارند.
هوش مصنوعی در تجزیه وتحلیل حوادث و اشتباهات کارهای روتین بسیار کاربردی است. هوش مصنوعی بسیاری از 
ریسک هایی که لیست نشده است را می تواند ارائه کند. کار مدیریت بحران در نهایت به اشتراک گذاری اسناد است، اما در 

مدیریت بحران فرایندهایی نیز هست که باید حتماً تجزیه وتحلیل شود.
در نشست تخصصی» بررسی آخرین تغییرات الزامات NFPA « عنوان شد:  

ایجاد مرجعی برای مدیریت به روزرسانی و اجرای استانداردهای بین المللی در صنعت پتروشیمی
نباید بگذاریم استانداردها راهی کشوهای آرشیو و کتابخانه ها شوند. 

محمدعلی خادمیان مدیر ایمنی، بهداشت، محیط زیست و پدافند غیرعامل شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس:  
 یکی از بزرگ ترین تهدیدهای صنعت پتروشیمی، فاصله گرفتن از استانداردها است. با بررسی حوادثی که رخ می دهد 
به وضوح مشــاهده می کنیم که علت بروز بیشتر آن ها این اســت که در عملکرد برخی شــرکت ها ردپایی از استانداردها و 
اجرای آن ها وجود ندارد. متأسفانه استانداردها در برخی شرکت ها راهی کشوهای آرشیو و کتابخانه ها شده اند. رعایت اصول 
استاندارد در صنعت پتروشیمی از مهم ترین ارکان حفظ ایمنی، بهداشــت و سلامتی است و به همین علت باید در همه 

بخش های صنعت رعایت این استانداردها ســرلوحه قرار گیرد و نباید بگذاریم اســتانداردها به فراموشی 
سپرده شوند. 

  :)PSM( علیرضا صادقی، مدرس مدیریت ایمنی فرایند
تغییرات تازه ای در اســتانداردها و کدهای NFPA صورت گرفته اســت و مــن در این فرصت 
ـی فرایند و  ضمن بیــان ایــن تغییرات بــه ارتبــاط تنگاتنــگ آن با سیســتم مدیریــت ایمنـ

همچنین تاب آوری سازمان و برگشت به تولید می پردازم. با توجه به ابلاغیه اخیر ، دکتر 
شریعتمداری مدیرعامل شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس ، مبنی بر تحقق الزامات 
ایمنی، بهداشت و محیط زیست )HSE( تنها راهکار برای اجرایی شدن این الزامات، توجه 
و اجرای استانداردهای متداول در صنعت پتروشیمی است. در این راستا، آموزش های 
تخصصی مرتبط با مدیریت شرایط اضطراری ناشی از حوادث جاده ای به علت رهاشدن 
مواد هیدروکربنی یا ســمی به عنــوان محصولات صنایع پتروشــیمی، یــک ضرورت 
است. مهم ترین عامل برای مدیریت این اتفاقات که ناخواسته ما را در شرایط بحرانی 

قرار می دهــد، درک صحیــح خطرات و کنتــرل بهینه آن ها بــا تبعیت از اســتانداردها و 
آیین نامه های ایمنی اســت.  آموزش نبایــد صرفاً به فضای داخلــی مجتمع ها و نیروی 
انسانی پتروشیمی ها محدود شود. به عنوان مثال؛ همه دستگاه ها و سازمان های مرتبط 
با حمل ونقل جاده ای باید از نوع مواد، چگونگی مواجهه با آن در صورت بروز حوادث جاده ای 

همچنین مسیری که از مبدأ تا مقصد طی می کنند قرار گیرند و عوامل این نقل و انتقال 
آموزش های لازم برای مواجهه با حوادث احتمالی را منطبق با استانداردها دیده 

باشند.
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 پاسخ های راهگشا 
به تأمین مالی پروژه های بزرگ

پنل:  تأمین مالی طرح ها  
مدیر پنل: سیدمسعود رضایی  

نظر به مشــکلات موجود در زمینه تامین مالی برای اجرای طرح های گروه شــرکت صنایع پتروشــیمی خلیج فارس 
با ابتکار مدیریــت طرح های گروه، پنلی با موضوع تامیــن مالی طرح ها با دعوت از مدیران عامــل طرح ها و نمایندگان 
بانک های کشور تحت عنوان، نشست تخصصی »تامین مالی طرح ها » برگزار شد که خوشبختانه با استقبال چشمگیر 

همکاران صنعت پتروشیمی  و بانک های کشور همراه شد.
در این نشست تخصصی به موضوعات مهم و اصلی شامل؛ بررسی چالش ها و موانع موجود در تامین مالی طرح ها 

و ارائه راهکارهای نوین تامین مالی پرداخته شد. 
حمید فدایی، مدیر طرح های شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس:  

لازم است برخی از موانع و مشکلات موجود در مسیر تأمین مالی پروژه ها و روند بازپرداخت اعتبارات را تشریح کرد و 
زمان بندی مالی پروژه باید با طول عمر و زمان بندی اجرای آن تناسب داشته باشد. بسیاری از تسهیلات پرداخت شده 
در سررسید یک ساله به موعد پرداخت می رسند درحالی که پروژه هنوز به سرانجام نرسیده است و همین مسئله در 

روند اجرایی مشکلات زیادی را به وجود می آورد.
یکی دیگر از موضوعات مالی مطرح »شرط میانگین موجودی حساب شــرکت های توسعه ای« است: بسیاری از این 
شرکت ها، شرکت های توسعه ای هســتند، نه تولیدی و نمی توانند مبالغ ســنگین مالی را برای نگه داشتن در اختیار 
بانک ها قرار دهند. از ســوی دیگر به دلیــل برخی مقررات بانکــی،  تأمین مالی پروژه تا زمان رســیدن به یــک میزان از 

پیشرفت فیزیکی متوقف می ماند و این روند، کار اجرایی را با تأخیر مواجه می کند. 
لازم است در مطالعات اقتصادی طرح، این زمان بندی مالی و ارتباط با بانک ها 

دیده شود و بانک ها نیز همکاری لازم را با طرح ها در مراحل اولیه انجام دهند 
تا طرح ها بتوانند از تسهیلات بانکی بهره ببرند

هلدینگ خلیج فارس و شرکت های زیرمجموعه آن وزن مالی و اعتباری 
بالایی در سیســتم بانکی دارند، لازم اســت ســازوکاری اندیشیده شود تا 
نیازهای شــرکت های پتروشــیمی همچون مشــتریان موردی و عمومی 

تلقی نشود.
حسین پناهیان، معاون مالی شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس:  

ماهیــت طرح هــای پتروشــیمی بلندمــدت اســت؛ امــا طرح هــای مالــی 
کوتاه مدت هســتند، این روند یک ناهماهنگــی را ایجاد می کند کــه تا پایان 

پروژه ادامه دارد.
با توجــه به شــرایط تحریــم و محدودیت در روش هــای تأمین 

مالی، پیشنهاد داده ایم تا بخشی از ســهام را به عنوان اوراق 
بدهی منتشر کنیم تا در زمان پایان پروژه و سررسید، این 

ســهام قابل عرضه در بورس هم باشــد. ایــن موضوع به 
دلیل اینکه قبلًا سابقه نداشته است کمی پیچیدگی 
دارد؛ اما اگر موفق شــویم گره گشــایی بزرگــی در کار 

بانکی و اجرای پروژه ها رخ خواهد داد.
محمود رضایی، سرپرست مدیریت مالی شرکت   

صنایع پتروشیمی خلیج فارس:
 در شــرایط امــروز بایــد بــه تأمیــن مالی با 

روش های ترکیبی فکر کنیــم، ازآنجایی که 

 در شرایط امروز 
باید به تأمین 

مالی با روش های 
ترکیبی فکر کنیم، 

ازآنجایی که 
شرکت های 

پتروشیمی ارز 
موردنیاز کشور 

را تأمین می کنند، 
پروژه های 

پتروشیمی در 
واقع جایگاه 

پروژه هایی ملی را 
دارند لذا هرگونه 

تأخیر و دیرکرد 
آنها مستقیماً در 

اقتصاد کشور 
اثرگذار است.
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شرکت های پتروشیمی ارز موردنیاز کشور را تأمین می کنند، پروژه های پتروشیمی در واقع جایگاه پروژه هایی ملی 
را دارند لذا هرگونه تأخیر و دیرکرد آنها مستقیماً در اقتصاد کشور اثرگذار است.

اسماعیل لله گانی، مدیرعامل بانک رفاه کارگران:  
سیاســت های بانک مرکزی در مورد کنترل نقدینگی، شرکت های زیادی را با مشــکل تأمین مالی مواجه کرده و در 
مضیقه قرار داده اســت، بانک رفاه با توجه به ســهام داران دولتی که دارد، وارد کار بنگاه داری شــده و با شرکت های 
زیادی برای تأمین مالی همکاری دارد. در همین راســتا روش های تأمین مالی نوینی را هم ابداع کرده ایم و به دنبال 

راهکارهای جدید هستیم.
برخی از روش های نوین تأمین مالی این بانک شامل موارد ذیل هستند:

 گواهی ســپرده مدت دار ویژه ســرمایه گذاری خاص، تأمین مالی از طریق انتشار اوراق بدهی، اســتفاده از منابع 
داخلی بانک با ایجاد میانگین حساب، راه اندازی صندوق مالی پروژه، تسهیلات ویژه اعتبار خریدار از محل بانک ایران-

اروپا، تسهیلات ارزی از محل صندوق توسعه ملی، تسهیلات مالی میان و بلندمدت خارجی )فاینانس(، تسهیلات 
مالی بابت واردات و صادرات از منابع داخلی بانک.

یکی دیگر از اقدامات تأمین مالی بانک رفاه کارگران توکنایز کردن دارایی ها و فروش توکن ها و راهکارهای نوین تسهیل 
مبادلات ارزی است. در حال حاضر بانک رفاه کارگران با مجموعه های بزرگی همچون؛ پتروشیمی شازند، امیرکبیر و فولاد 

مبارکه همکاری دارد و همین مدل های تأمین مالی می تواند در شرکت های دیگر هم به کار گرفته شود.
افشار سرکانیان، مدیرعامل تأمین سرمایه بانک ملت:  

در خصوص روش های موفق تأمین مالی در همکاری بانک ها و پتروشــیمی ها، این نکته حائز اهمیت اســت که 
علی رغم تصور بسیاری از شرکت ها، »انتشار اوراق مرابحه« با موفقیت انجام شد و در حال حاضر دو تا سه مجموعه 
پتروشــیمی در هلدینگ از این روش اســتفاده می کنند. به نظر می رســد با توجه به ماهیــت پروژه های بلندمدت 

پتروشیمی در هلدینگ و نیازهای ارزی که دارند، این روش کماکان می تواند مفید باشد.
در حال حاضر پتروشــیمی ها به بالادســت صنعت نفت ورود کرده اند و از طرفی دولت ها به دلیل نیازی که به ارز 
پتروشــیمی ها دارند مجوزها و مصوباتی خــاص را در برخی از موارد صــادر کرده اند که نمونــه آن را در منطقه مکران 
می بینیم. به نظر می رسد هلدینگ می تواند در قالب پیشنهادی به دولت مجوزهایی را برای بانک ها بگیرد تا به عنوان 

فاینانسر به پروژه ها وارد شوند. این نحوه حضور و مشارکت حتماً برای بانک ها هم جذاب خواهد بود.
اجرای صندوق پروژه و شرکت سهامی، پیشنهادهای خوبی هستند؛ اما تاکنون به دلیل عدم اعتماد متقابل چندان 
موفق نبوده است. با توجه به اتفاقاتی که طی سال های گذشــته در بازار سرمایه رخ داده است، مردم اعتمادی برای 
حضور در پروژه های بلندمدت ندارنــد. در حال حاضر حداقل ۹ هــزار و 300 همت نقدینگی در جامعــه وجود دارد که 
عموماً در فضاهای غیرمولد گردش دارد. خود هلدینگ از شرکت های زیرمجموعه اش جلوتر است و اقدامات خوبی 
در زمینه اعتمادسازی بین مردم داشته است، هلدینگ و شرکت های زیرمجموعه آن می توانند اعتمادسازی خوبی 

داشته باشند و ابزارهای خوبی را هم در اختیار دارند.
رضا بزرگ، معاون مدیرعامل بانک تجارت:  

اولین نکته شــایان توجه، مدل همکاری ها در دو دوره؛ قبل و بعد از تحریم است. در شــرایطی که تحریم ها نبود، 
همکاری های بانکی ســاده تر بود و پروژه های بزرگ پتروشــیمی نیز در مدت زمان کوتاه تری به اتمام می رسید؛ اما 
امروز باید نگاهی متفاوت نسبت به تأمین مالی پروژه ها داشته باشیم چرا که مدت زمان اجرای آنها طولانی شده 

است. تمرکز اصلی پروژه ها قبلًا روی مسائل فنی بود؛ اما الان روی تأمین مالی و بازپرداخت پروژه است.
در حال حاضــر 2 تا ۹ درصد کارمزد روی تســهیلات وجود دارد و این عــدد در نهایت روی قیمت تمام شــده پروژه و 
مدت زمان آن تأثیر می گذارد. در شرایط فعلی تیم مالی از همان ابتدا باید در کنار تیم فنی و اجرایی حضور داشته 

باشد و مشاور بانکی از ابتدا جزو پروژه تعریف شود و در همه مراحل این موضوعات را اعلام کند.
در خصوص تسهیلاتی که دولت برای برخی پروژه های پیشران و بالای ۸0 درصد در نظر گرفته است، باید گفت که 
بازپرداخت این پروژه ها تا 1۸ ماه تمدید می شود و این یکی از موضوعات مهم در همکاری بانک ها خواهد بود. نکته 
مهم در ارتباط با پروژه ها این است که ما کل مجموعه هلدینگ را در نظر می گیریم، نه یک پروژه را و این رویکرد در 

هماهنگی و ارائه خدمات تأثیر زیادی دارد.
در ادامه این نشست نماینده ای از شرکت تأمین ســرمایه خلیج فارس، شیوه های جدید در تأمین مالی را تشریح 
و جزئیاتی از موضوعات قانونی و الزامات قراردادی را مطرح کرد. همچنین نمایندگانی از بانک های ملی و صادرات به 

بیان نقطه  نظرات خود پرداختند و به پرسش  ها در مورد برخی پروژه ها پاسخ داده شد.

پتروشیمی ها 
به بالادست 

صنعت نفت ورود 
کرده اند و از 

طرفی دولت ها به 
دلیل نیازی که به 
ارز پتروشیمی ها 
دارند مجوزها و 

مصوباتی خاص را 
در برخی از موارد 

صادر کرده اند 
که نمونه آن را 

در منطقه مکران 
می بینیم
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 مسیر بومی  سازی
 »برق و ابزار دقیق« پتروشیمی  ها

پنل:  برق و ابزار دقیق  
مدیر پنل: سید داود عبداله زاده  

برق و ابزار دقیق جزء مهمترین واحدها در هر مجموعه پتروشیمی و دیگر صنایع هستند. این اهمیت از آنجا ناشی می  شود که در صورت بروز مشکل 
در بخش  های دیگر شاید بتوان تولید را حفظ کرد ولی بدون برق و سیستم کنترل، ادامه روند تولید غیرممکن خواهد بود.

در یک نگاه مقایسه  ای میان روند پیشرفت در قطعات برقی و ابزار دقیق با قطعات مکانیکی،  در می  یابیم که، طی سالیان اخیر به علت سادگی و قابل فهم 
بودن بخش  های دیگر پیشرفت  های زیادی در بخش  های غیر برقی  صورت گرفته است و تعداد زیادی از قطعات مکانیک ثابت و دوار »داخلی  سازی« شده 

است ولی پیچیدگی تجهیزات برقی و ابزار دقیق باعث شده روند داخلی  سازی در این حوزه با سرعت کمتری انجام پذیرد.
تحریم  های ظالمانه کشورهای غربی و همچنین بحث خروج ارز باعث شده که موضوع داخلی  سازی قطعات حساس برقی و ابزار دقیق اهمیت بالاتری 
نسبت به سالیان قبل پیدا کند، لذا مجموعه هلدینگ خلیج فارس سعی کرد با برگزاری نمایشگاه پتروکم  و دعوت از سازندگان توانمند داخلی در کنار 
هم اندیشی و تعامل با کارشناسان و روسای برق  و ابزار دقیق مجموعه های تابعه تولیدی نسبت به بررسی و اقدام جهت بومی سازی این قطعات و عدم 
وابستگی به دیگر کشورها گام  های شایسته  ای بردارد. با حمایت روسای بخش های مهندسی و تولید مجموعه هلدینگ خلیج فارس و به  منظور تبیین 
جایگاه و اهمیت برق وابزار دقیق، در نمایشگاه پتروکم امسال دو پنل به این موضوع مهم اختصاص داده شد. خوشبختانه استقبال شرکت  های سازنده 
تجهیزات و ملزومات برقی وابزار دقیق بسیار چشمگیر بود تا جایی که انتخاب شرکت  های توانمند از میان خیل داوطلبان جهت ارائه در پنل  های تخصصی 
دشوار بود. با این حال، تلاش شــد انتخاب شــرکت  ها به گونه  ای صورت بگیرد که اولًا تنوع در زمینه های مختلف وجود داشته باشد. ثانیاً شرکت  های 

منتخب، به  درستی توانمند و دارای عملکرد قابل قبول باشند.
توانمندی و عملکرد شرکت  ها در جایگاه »پرزنت یا ارائه طرح و تولیدات شان« به نحوی بود که بعد از ارائه، چندین تفاهم نامه با شرکت  های تابعه تولیدی 
زیر مجموعه، منعقد شد. پنل  های تخصصی در دو سالن ملاصدرا و رازی به  صورت بسیار پرشور برگزار شد. به  نحوی که بسیاری از شرکت کنندگان به  علت 
کمبود جا، تا آخر جلسه ایستاده حضور داشتند و همین امر اسباب ترغیب و رضایت مندی روسا و کارشناسان شرکت  های تابعه و شرکت  های تولیدکننده 

داخلی شد.
شرکت  های مربوطه و موضوعات مطرح شده در نوبت اول در سالن ملاصدرا به شرح زیر بود:

1.شرکت فطروسی : تولید کننده UPSهای صنعتی، شارژها و باتری های لیتیومی
2.شرکت آباد فناور شریف : تولید کننده تراسمیترهای سطح و چگالی رادیواکتیو

3.شرکت رشد صنعت نیرو : تولیدکننده الکتروموتورهای معمولی و EX  با توان  های مختلف
4.شرکت بهین تجارت آریسان: تولیدکننده سنسورهای حرارتی با ابعاد مختلف، ترموول با ابعاد و متریال  های مختلف و سرامیکی و هیترهای صنعتی

EX هایJB و ساخت  F&G قابل استفاده برای سیستم  های EX 5.شرکت تجهیز آمیتیس کیان : تولید کننده دتکتورهای گاز
۶.شرکت الکترونیک سازان فن آریا )اسفا(: تولیدکننده رله  های حفاظتی شامل؛ تست تانژانت دلتای ترانسفورماتورها ، پایش وضعیت الکتروموتورها 

در حالت روشن وتشخیص عیب آنها قبل از خرابی ، مانیتورینگ و هوشمندسازی"
شرکت  های مربوطه و موضوعات مطرح شده در نوبت دوم در سالن رازی به شرح زیر بود:

1.شرکت امواج آبی : تولیدکننده کارت  های الکترونیکی و مهندسی معکوس ساخت کارت  های سیستم کنترل  های DELTA V و ماشین 
مانیتورینگ BENTLY NEVADA و مانیتورینگ وضعیت شافت

 HART مهندسی معکوس ساخت پوزیشنرهای زیمنس با پروتکل  های، EX 2.شرکت رایا انرژی: تولیدکننده دتکتورهای گاز
و فیلد باس،ساخت سنسورهای جابجایی وکارت  های مربوطه و ساخت آکوستیک اپتیک آلارم

3.شرکت آریا ترانسفو : تولیدکننده انواع ترانسفورماتور
4.شرکت پارس ایزوتوپ : تولیدکننده انواع ترانسمیترهای سطح و چگالی رادیو اکتیو

5.شرکت فن آوران فراسنجش شریف : تولیدکننده تراسمیترهای ثابت و پرتابل جهت اندازه  گیری سطح، فلو وفلوی 
عبوری از فلرها بر اساس امواج آلتراسونیک

۶.شرکت صنایع کنترل حساس : تولیدکننده لول ســوئیچ  های دیسپلیسر، لول گیج های مگنت و ترانسمیتر مگنت 
HART براساس پروتکل

۷.شرکت پویانیک بنیان شریف : تولیدکننده آنالایزرهای CO،CO2،O2  جهت خروجی کوره  ها واستک  ها و آنالایزر پارامتر 
COD قابل استفاده در سیستم  های پایش آنلاین"

لازم می  دانم مشارکت چشمگیر و همراهی مدیران و همکاران بخش مهندسی تولید و همچنین روسا و 
کارشناسان شرکت  های تابعه حاضر در ارائه  های تخصصی، را ارج نهاده اظهار امیدواری کنم که با 
این رشته این فعالیت گامی موثر جهت ساخت و تولید تجهیزات حساس برقی وابزار دقیقی 
برداشته شود و در آینده ای نزدیک شاهد شکوفایی در این حوزه باشیم به  نحوی که تمامی 

و یا بخش عمده قطعات و ملزومات برقی و ابزار دقیق در داخل کشور عزیزمان تولید شوند.
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تکنولوژی و 
فناوری، به ویژه 

لایسنس های 
پتروشیمی، نقشی 
کلیدی در توسعه 

صنایع پایین دستی 
پتروشیمی، 

تکمیل زنجیره 
ارزش، افزایش 

ارزآوری و خلق 
ارزش افزوده 

ایفا می کنند. 
دستیابی به 

فناوری های نوین 
و لایسنس های 

به روز، امکان 
تولید محصولات 

متنوع تر و با 
کیفیت بالاتر را 

فراهم می کند

 رویکرد ارتقای»دانش فنی« 
 در پتروشیمی  

پنل:  استراتژی های نوآورانه در راستای تنوع در محصولات پتروشیمی، بهینه سازی زنجیره تامین و بومی سازی لایسنس ها  
مدیر پنل: سید شایان طبیبیان  

بومی سازی »دانش های فنی فرایندی« و لایسنس های پتروشیمی، نقشی حیاتی در توسعه پایدار صنعت پتروشیمی 
ایران ایفا می کند. دستیابی به این دانش ها به معنای کاهش وابستگی به شرکت های خارجی، افزایش خودکفایی و تقویت 
توانمندی های داخلی است. با بومی سازی فناوری ها، می توان فرآیندهای تولید را با شرایط اقلیمی، مواد اولیه و نیازهای 
خاص کشور منطبق ساخت و از هدررفت منابع جلوگیری کرد. علاوه بر این، این امر منجر به ایجاد فرصت های شغلی جدید، 
توسعه صنایع پایین دستی و افزایش »ارزش افزوده« در داخل کشور می شود. همچنین، با کاهش هزینه های مربوط به 
خرید لایسنس های خارجی و افزایش کنترل بر فرآیندهای تولید، می توان به توسعه پایدار و متوازن در صنعت پتروشیمی 

دست یافت.
تکنولوژی و فناوری، به ویژه لایسنس های پتروشیمی، نقشی کلیدی در توسعه صنایع پایین دستی پتروشیمی، تکمیل 
زنجیره ارزش، افزایش ارزآوری و خلق ارزش افزوده ایفا می کنند. دستیابی به فناوری های نوین و لایسنس های به روز، امکان 
تولید محصولات متنوع تر و با کیفیت بالاتر را فراهم می کند. این امر منجر به ایجاد صنایع پایین دستی جدید، گسترش 
دامنه محصولات و افزایش تقاضا برای محصولات پتروشیمی می شود. با تکمیل زنجیره ارزش، مواد اولیه پتروشیمی 
به محصولات نهایی با ارزش افزوده بالاتر تبدیل شــده و از خام فروشی جلوگیری می شود. همچنین، تولید محصولات 
متنوع و با کیفیت، امکان صادرات به بازارهای جهانی و در نتیجه افزایش ارزآوری برای کشور را فراهم می آورد. به طور کلی، 
سرمایه گذاری در فناوری و لایسنس های پتروشیمی، موجب ایجاد یک چرخه اقتصادی پویا و پایدار در این صنعت خواهد 

شد.
حمایت از شرکت های دانش بنیان و فناور، دانشگاه ها، پژوهشگاه ها و نخبگان فکری، نقشی حیاتی در کسب و بومی سازی 
فناوری ها و لایســنس های پتروشــیمی و حرکت بر مرز دانش جهانی ایفا می کند. این نهادها و افراد، با تکیه بر دانش و 
تخصص خود، قادر به توسعه فناوری های بومی، مهندسی معکوس لایسنس های موجود، و ابداع روش های نوین تولید 
هستند. با حمایت از این ظرفیت های داخلی، می توان وابستگی به فناوری های خارجی را کاهش داده، هزینه ها را مدیریت 
کرده و به دانش فنی بومی دست یافت. همچنین، این حمایت ها موجب ایجاد انگیزه در نخبگان و متخصصان داخلی برای 
فعالیت در این حوزه و توسعه قابلیت های فناورانه کشور خواهد شد. از این طریق، می توان با حرکت بر مرز دانش جهانی، به 
نوآوری های پیشرفته در صنعت پتروشیمی دست یافت و به رقابت پذیری این صنعت 

در سطح بین المللی کمک کرد.
همایش و نمایشگاه ایران پتروکم که سالانه توسط گروه صنایع پتروشیمی 
خلیج فــارس در جزیــره کیش برگــزار می شــود، نقــش بســزایی در حمایت از 
زیســت بوم دانش بنیان و فناور کشــور و تعمیق »ســاخت داخــل« در صنعت 
پتروشــیمی ایفــا می کند. ایــن رویــداد به عنــوان بســتری بــرای گردهمایی 
شرکت های فناور، دانشگاه ها، پژوهشگاه ها و نخبگان، فرصتی برای تبادل دانش، 
معرفی دستاوردهای فناورانه و ایجاد همکاری های مشــترک فراهم می آورد. با 
حمایت از شرکت های فناور در این نمایشگاه، زمینه برای تجاری سازی ایده ها و 
فناوری های بومی، خلق و بومی سازی دانش های فنی فرایندی و لایسنس های 
پتروشیمی فراهم می شــود. علاوه بر این، حضور شرکت های بزرگ پتروشیمی 
در این همایش، به شناسایی نیازهای فناورانه صنعت و ایجاد فرصت هایی برای 
توسعه فناوری های مورد نیاز کمک می کند. در مجموع، ایران پتروکم با ایجاد 
تعامل سازنده بین بخش های مختلف زیست بوم فناوری، به توسعه پایدار و 

خودکفایی صنعت پتروشیمی ایران کمک می کند.
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 الگوی مدیریت یکپارچه اطلاعات طرح ها
 و پروژه ها 

پنل:  مدیریت یکپارچه اطلاعات طرح ها و پروژه ها مبتنی بر تجمیع و مهندسی اطلاعات  
مدیر پنل: ظهیر حیدری  

از جمله عواملی که امروزه در دنیا، باعث تحمیل هزینه های سنگین به صنایع مختلف می شود، »تاخیر در 
اتمام پروژه و طرح های صنعتی« اســت. علاوه بر ایــن، نبود پایگاه داده های اجرایی یــک پروژه در طول مدت 
اجرای آن و تغییرات متعدد در اسناد مهندسی و گاهی تغییراتی که در اجرا رخ می دهد و مستند نمی شود، 
به علت عدم وجود بستر یکپارچه ذخیره سازی و به کارگیری اطلاعات طرح و پروژه، به ویژه در کشور ما سبب 

گردیده هزینه تمام شده هر پروژه و طرح نسبت به پیش بینی اولیه، رو به فزونی گذارد.
با توجه به اینکه شــرکت صنایع پتروشــیمی خلیج فارس در سطح شــرکت های تابعه دارای پروژه های 
متعدد توسعه ای و طرح های در حال اجرا است، می بایست به تشکیل کارگروهی جهت بررسی راهکارهای 
مدیریت اطلاعات یکپارچه در طرح ها و پروژه ها مبتنی بر تجمیع و مهندسی اطلاعات و حکمرانی داده ها 
اقدام کرد تا ایــن کارگروه راهکارهــای یکپارچه جهت رفع این مشــکل را بررســی و مدون ســازد. خروجی 
این کارگروه که نمایندگان مدیریت طرح های گروه صنایع پتروشــیمی خلیج فــارس، مدیریت فناوری 
اطلاعات، ارتباطات و ســامانه های کســب وکار گروه، شــرکت مدیریت توســعه خلیج فارس و شرکت 
توسعه فناوری مدبران خلیج فارس در آن حضور داشتند، در نهایت به راهکار یکپارچه ای انجامید که با 
به کارگیری دو متدولوژی و بستر بومی و دانش بنیان زیر چتر ماژول مدیریت طرح و پروژه PS که برگرفته 
از بهروش  های روز دنیا است، وظیفه دریافت، تجمیع و یکپارچگی اطلاعات را برعهده دارد. با به کارگیری 
این راهکار یکپارچه، تجمیع اطلاعات، سهولت دسترسی و تثبیت مالکیت اطلاعات و اسناد فنی و اداری 

یک طرح و پروژه در سطح گروه تضمین خواهد شد. از این رو، کارگروه مذکور در دومین 
همایش و نمایشــگاه ایران پتروکــم اقدام به برگــزاری پنل تخصصــی »مدیریت 

یکپارچه اطلاعــات طرح ها و پروژه هــا مبتنی بر تجمیع و مهندســی اطلاعات، 
EPC4.0و Smooth Plant« کــرد. در ایــن نشســت تخصصی که مدیــران عامل 

شرکت های تولیدی و طرح و مدیران پروژه گروه حضور داشتند شاخص های 
فنی این راهکار و هدف از اجرای آن در سطح گروه تشریح شد.

مهندس آهنگــران رییس طرح ریزی کیفیــت طرح های گروه بــا بیان دلایل 
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چشم انداز ما 
این است که با به 

کارگیری اطلاعات 
در مرحله اول 
درون گروه و 

صنعت از تکرار 
اشتباهات در 

پروژه های مشابه 
جلوگیری و ضمن 

تحکیم مالکیت 
اسناد و کنترل 

تغییرات، در گام 
بعدی با بکارگیری 

 PS ماژول
بتوانیم اطلاعات 
طرح های مشابه 

را در سطح 
کشور و جهان از 

منظر مقایسه ای 
و به کارگیری 

درس آموخته ها 
جمع اوری کنیم

الزام به کارگیری این بســتر یکپارچه که توســط شــرکت توســعه فناوری مدبران خلیج فارس به عنوان یکی از 
شــرکت های گروه و متولی حوزه فناوری اطلاعات، تحول دیجیتال و سیســتم های یکپارچه فعالیت می کند، 
از ابلاغ به کارگیری ســریع آن خبر داد. وی اهدافی همچون؛ صرفه جویی در هزینــه و زمان، افزایش کیفیت و 
مستندسازی دقیق و آرشیو فنی مشتمل بر همه تغییرات، مالکیت کلیه اسناد، کنترل دقیق بر پیمانکاران و 
... را که از ضروریات اجرای طرح و پروژه اســت را از مزایای این سیستم یکپارچه برشمرد. همچنین با بیان این 
که اگر یک پروژه حتی به میزان یک روز ســریعتر خاتمه یابد، تاثیرات مثبتی در ســطح گــروه به جای خواهد 
گذاشت افزود: دســتورالعمل ها و ضوابط خاص اجرای طرح ها در حال نگارش اســت و در آینده نزدیک به همه 
شرکت ها ابلاغ خواهد شد. پس در گام اول لازم است همه شرکت ها اقامات لازم و همکاری با شرکت توسعه 
فناوری مدبران خلیج فارس را جهت اســتقرار سیستم در دســتور کار قرار دهند. در پایان با بیان اینکه یکی از 
متدولوژی های روز دنیا برای اولین بار در کشــور به صورت بومی و ایرانیزه شــده در این سیســتم جای گرفته 
اســت، اســتفاده از آن را گام مهمی در پیشــبرد  اهداف مدیریت طرح، تجمیع اطلاعات، کنترل بر خط اجرای 
پروژه با رعایت همه سطوح دسترسی با امنیت کامل برشمرد. امکان دریافت گزارش های مختلف از نحوه اجرا 

و هزینه کرد طرح و پروژه را از مزایای این سیستم دانست.
ـی داد های گروه صنایع پتروشــیمی خلیج فارس و  دکتر ظهیر حیدری رئیس مهندســی اطلاعات و حکمرانـ
رییس پنل نیز با اشــاره به اهمیت اطلاعات و کاربرد آن در مدیریت طرح و پروژه تصریح کردند این سیستم 
با قابلیت تجمیع همه اطلاعات، نقشــه های فنی، مدیریت هزینه، میزان پیشــرفت از زمان تصویب پروژه تا 
راه اندازی را در خود دارد. به کارگیری ماژول مدیریت پروژه PS را که بهترین بهروش جهانی است، به عنوان چتر 
دربرگیرنده سیستم که قابلیت تحلیل و یکپارچه ســازی را با رعایت سطوح دسترسی فراهم می سازد را نقطه 

عطفی در این پروژه دانست. 
وی تصریح کرد: چشم انداز ما این است که با به کارگیری اطلاعات در مرحله اول درون گروه و صنعت از تکرار 
اشــتباهات در پروژه های مشــابه جلوگیری و ضمن تحکیم مالکیت اســناد و کنترل تغییرات، در گام بعدی با 
بکارگیری ماژول PS بتوانیم اطلاعات طرح های مشابه را در سطح کشور و جهان از منظر مقایسه ای و به کارگیری 
درس آموخته ها جمــع اوری کنیم.به نحوی که با تحلیل آن بتوان، بهترین راهــکار را برای مدیریت پروژه ارایه 
کرد. وی دسترسی به داده های دقیق و کامل و صحیح، ارائه نتایج و خروجی های دقیق تر و قابل اعتماد،  کاهش 
احتمال خطا و عدم دقت در تصمیم گیری، بهره برداری بهتر از منابع و هزینه ها، بهبود کیفیت و عملکرد پروژه ها 

و مدیریت ریسک بهتر را از مزایای این پلتفرم برشمرد. 
حیدری با اشاره به اینکه تکنولوژی های نوین و تحول دیجیتال همچنین هوش مصنوعی، مبتنی بر حکمرانی 
و علم داده هســتند، خاطرنشــان کرد: بدون ایجاد بســتری یکپارچه و یک زبان از اطلاعات و حرکت به ســمت 

حکمرانی داده ها در سازمان، دست نیافتنی و صرفا شعارگونه خواهند بود. 
در ادامه این نشســت، مدیریت صنعت نکــو و پتروبویر به عنوان دو شــرکت دانش بنیان و همــکار در ارائه 
متدولوژی و بستر با شرکت توســعه فناوری مدبران خلیج فارس، چارچوب های متدولوژی مدیریت و کنترل 

طرح و مدیریت دوره گذار به راه اندازی و نحوه همکاری خود را تشریح کردند.
 توانگر مدیر پروژه پلتفرم یکپارچه مدیریت طرح در شرکت توسعه فناوری مدبران خلیج فارس نیز با تشریح 
نحوه به کارگیری این پلتفرم  که شرکت توسعه فناوری، اجرای انحصاری آن در همه شرکت ها را بر عهده دارد 
از همه شــرکت ها خواســت تا در راه اســتقرار و توســعه این پلتفرم و همچنین ماژول مدیریت طرح و پروژه 
PS که تحلیل و تجمیع اطلاعات از دو بســتر دیگر در آن صورت می گیرد، مشــارکت ورزند. پلتفرمی که امکان 

سطح بندی، تعریف دسترسی و ارایه گزارش به مدیران پروژه، مدیران عامل شرکت ها و مدیریت های مختلف 
در هلدینگ را دارد. وی با بیان اینکه گروه خلیج فارس با به کارگیری این سیستم یکپارچه گامی بزرگ به عنوان 
اولین شرکت کشور در استقرار این سیستم به سمت تحول در نظام اطلاعاتی برداشته است، جمع بندی این 

نشست تخصصی را ارائه کرد.
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نیروی محرک چرخ های پتروشیمی 
پنل:  ماشین آلات دوار  
مدیر پنل: عباسعلی جمی  

ماشــین آلات دوّار جزء ارکان اصلی صنعت پتروشــیمی هســتند که تاثیر مســتقیم بر تولید، بهره وری و ایمنی فرایندها دارند. 
همچنین ســرمایه گذاری در طراحی و ســاخت داخلی این تجهیزات به صورت اصولی تضمین کننده پیشرفت پایدار در این صنعت 
است. در همین راستا، پنل ماشین آلات دوار در سالن ابن سینا نمایشگاه ایران پتروکم  با هدف معرفی ظرفیت  شرکت های داخلی 
در حوزه ماشین آلات دوّار مورد نیاز صنایع تولیدی پتروشیمی ، حمایت از تولیدات داخلی و تقویت زنجیره تأمین داخلی برگزار شد.

به طور کلی موضوعات مطرح شــده در پنل شــامل؛ بررســی وضعیت فعلی تولید داخلی در زمینه ماشــین آلات دوّار، چالش های 
پیش روی تولیدکنندگان داخلی، راهکارهای تقویت بومی سازی و کاهش وابستگی به واردات، نقش تکنولوژی های نوین در ارتقای 

ماشین آلات دوار و معرفی طرح های موفق در زمینه بومی سازی بود."
شــرکت رایمون ســورین:  فعال در زمینه ســاخت پمپ مگنتی و مکانیکال ســیل پمپ ) طــرف امضای تفاهم نامه با پتروشــیمی 

خوزستان، ایلام ،کارون و طرف قرارداد با پتروشیمی اروند در زمینه ساخت تجهیزات مذکور(.
شرکت توربین ماشین خاورمیانه: فعال در زمینه ساخت قطعات توریین و کمپرسور

شرکت تابا: فعال در زمینه ساخت قطعات سرد و گرم توربین و کمپرسور و ارائه راهکار جهت افزایش راندمان سیستم خنک کاری 
تجهیزات )طرف امضای تفاهم نامه با پتروشــیمی بندر امام و مذاکره با شرکت های مبین، فجر و پارس در زمینه ساخت تجهیزات 

مذکور(.
شرکت فدکو: فعال در زمینه ساخت دستگاه های سانتریفیوژ صنعتی، دکانتر و سپریتور )طرف امضای تفاهم نامه با پتروشیمی 

خوزستان، ایلام و طرف قرارداد با پتروشیمی آریاساسول در زمینه ساخت تجهیزات مذکور(
شرکت توربین کمپرسور آسیا: فعال در زمینه ساخت قطعات توریین و کمپرسور.

شرکت درریس: فعال در زمینه ساخت تایپ های مختلف پمپ های سانتریفیوژ )مذاکرات اولیه دریافت نباز از  پتروشیمی های 
پارس، ایلام، اندیمشــک، نوری و مذاکرات قرارداد قدیمی با پتروشیمی بندر امام ،کارون، 

آپادانا و هنگام در زمینه ساخت تجهیزات مذکور(.
شرکت توربو کمپرســور OTC: فعال در زمینه ساخت کمپرسور و سایر تجهیزات 

جانبی.
شــرکت فوکا پارت آرین: فعال در زمینه پمپ و کمپرســور وکیــوم رینگ مایع و 
تیتانیومی، انواع روتاری ولو، انواع پمپ های سانتریفیوژ و مگنتی )طرف امضای 
تفاهم نامه با پتروشیمی کارون، اروند و تندگویان در زمینه ساخت تجهیزات 
مذکور- رونمایی از روتاری ولــو و پمپ و کمپرســور تیتانیومی رینگ مایع 
ســفارش پتروشــیمی اروند و رونمایی از روتور پمپ ســفارش پالایشــگاه 

هویزه با حضور مدیر عامل هلدینگ خلیج فارس(.
شرکت کمک صنعت جنوب: فعال در زمینه ساخت تجهیزات و قطعات یدکی 

ماشین های دوار.
شرکت تجهیز گران فلات آریایی: فعال در زمینه ساخت پمپ جهت واحدهای 

اسیدی.
شرکت پرتوصنعت پاژ: فعال در زمینه ساخت کمپرسور و اکسترودر.

شرکت مپنا-پرتو: فعال در زمینه ساخت پره های توربین های گازی.
شــرکت هتکــو: فعــال در زمینــه ســاخت تجهیزات مــورد نیــاز در 

پکیج های جداسازی هوا.
از نقاط قابل توجه در پنل، استقبال جشمگیر بازدیدکنندگان از 
تکنولوژی و محصولات برجسته شرکت ها بود که امید می رود 
در آینده با تقویــت حمایت های هلدینــگ خلیج فارس از 
ـی  و تداوم  تولیدکنندگان و ارائه مشــوق های مالی و فنـ
برگزاری نشســت ها ، شــاهد تعمیق و گســترش تعامل و 
ارتبــاط بیــن تولیدکننــدگان داخلــی و مصرف کننــدگان 

باشیم.

موضوعات مطرح 
شده در پنل 

شامل؛ بررسی 
وضعیت فعلی تولید 

داخلی در زمینه 
ماشین آلات دوّار، 

چالش های پیش 
روی تولیدکنندگان 

داخلی، 
راهکارهای 

تقویت بومی سازی 
و کاهش وابستگی 

به واردات، نقش 
تکنولوژی های 

نوین در ارتقای 
ماشین آلات دوار 

و معرفی طرح های 
موفق در زمینه 

بومی سازی بود.
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همکاری نزدیک 
بین بخش 

خصوصی و دولتی 
برای تأمین مالی 

و حمایت از 
نوآوری ها یک 

الزام است و ایجاد 
»مدل های مالی 
ترکیبی« از جمله 

سرمایه گذاری 
خطرپذیر و 
مشارکت با 

بانک ها و دیگر 
نهادهای مالی 

می تواند به 
تجاری سازی 

موفق تر 
فناوری های نوین 

منجر شود

نوآوری در تأمین مالی و تأمین مالی نوآوری
پنل:  نوآوری در تأمین مالی و تأمین مالی نوآوری  
مدیر پنل: علی شمالی  

این پنل به بررسی نقش نوآوری در انواع روش های تأمین مالی و همچنین نقش تأمین مالی در پیشبرد نوآوری ها و فناوری های 
نوظهور پرداخت. تحلیل روش های جدید و مؤثر در حمایت مالی از نوآوری ها و تکنولوژی های پیشرفته به منظور ارتقای توانمندی های 

اقتصادی کشور و افزایش رقابت پذیری جهانی از اهداف اصلی این پنل بود.
رئیس مرکز تامین مالی و توسعه ســرمایه گذاری معاونت علمی ریاست جمهوری به تشریح سیاســت های دولت در حمایت از 
نوآوری های فناورانه پرداخت و گفت که ایجاد زیرساخت های قانونی و مالی لازم برای حمایت از شرکت های نوآور و فناور از اولویت های 
دولت است. وی همچنین به اهمیت جذب سرمایه گذاری های خارجی و همکاری بین المللی برای تامین مالی و توسعه فناوری ها 
اشــاره و تأکید کرد که دولت در حال تلاش برای تسهیل فرآیندهای اداری و کاهش بروکراســی در اعطای تسهیلات به شرکت های 

دانش بنیان و نوآور است.
معاون ســرمایه گذاری صندوق نوآوری و شــکوفایی به بررســی مدل های نویــن تأمین مالی ماننــد؛ ســرمایه گذاری خطرپذیر و 
شتاب دهنده های فناور پرداخت و گفت که این مدل ها می توانند به شکل گیری سریع تر ایده ها و فناوری های نوین کمک کنند. وی 
تأکید کرد که حضور فعال بخش خصوصی در تأمین مالی نوآوری های علمی و فناوری مهم است و صندوق نوآوری و شکوفایی آماده 

همکاری و مشارکت با بخش خصوصی برای تسهیل فرآیند سرمایه گذاری در ابتکارات جدید است.
مدیر بانکداری بانک تجارت از تجربیات بانکی در زمینه ارائه تسهیلات به شرکت های نوآور سخن گفت و تصریح کرد که بانک ها 
می توانند با ارائه تسهیلات مالی و همکاری با دیگر نهادهای مالی، نقش بسزایی در تسریع فرآیند توسعه و تجاری سازی نوآوری ها ایفا 
کنند. وی پیشنهاد کرد که همکاری های استراتژیک بین بانک ها و شرکت های نوآور توسعه یابد تا بانک ها بتوانند با ارائه ابزارهای مالی 
مناسب، به رشد نوآوری و خلاقیت کمک کنند. در تکمیل اظهارات او، مدیر عامل شرکت شایان تجارت بر اهمیت به کارگیری نوآوری 

ر در راهبردهای تجاری و فروش تاکید کرد و اظهار داشت که تأمین مالی تنها بخشی از فرآیند پشتیبانی از نوآوری ها است و باید 
توسعه بازارهای جدید نیز تمرکز شود. وی به ارائه مدل های موفقی که در آنها، این شرکت توانسته با بهره گیری 

از منابع مالی نوآورانه به توسعه بازار و افزایش سهم خود در بازارهای داخلی و خارجی دست یابد، پرداخت.
رئیس صندوق فناوری های نوظهوربه بحث چالش های حمایت از فناوری های نوظهور پرداخت و اظهار 
داشت که این صندوق با هدف توسعه و پشــتیبانی از فناوری های نوین شکل گرفته و به دنبال جذب 
سرمایه جهت توســعه این فناوری ها اســت. وی افزود که استراتژی های جذب ســرمایه شامل؛ ایجاد 
بسترهای مشــترک همکاری با دیگر نهادهای مالی و تقویت روابط بین المللی است تا زمینه برای رشد 
نوآوری های بومی فراهم شود. مدیر مهندسی مالی شرکت تامین سرمایه خلیج فارس به اهمیت طراحی 
ابزارهای مالی جدید که مختص حمایت از پروژه ها و طرح های جدید پتروشیمی هستند، اشاره کرد و از 
تلاش های شرکت در این زمینه سخن گفت. وی همچنین به اهمیت تحلیل دقیق ریسک ها و بازدهی ها در 

سرمایه گذاری های نوآورانه و ارائه مدل هایی که می توانند ریسک های مرتبط با این پروژه ها را کاهش دهند، 
پرداخت. مدیر پنل در جمع بندی مباحث نشست اظهار داشت : همکاری نزدیک بین بخش خصوصی و دولتی 

برای تأمین مالی و حمایت از نوآوری ها یک الزام است. و ایجاد »مدل های مالی ترکیبی« از 
جمله سرمایه گذاری خطرپذیر و مشارکت با بانک ها و دیگر نهادهای مالی می تواند 

به تجاری سازی موفق تر فناوری های نوین منجر شود؛ نوآوری به عنوان موتور 
محرک اقتصادی در نظر گرفته می شود که می تواند با جذب سرمایه های داخلی 
و خارجی، به رشد اقتصادی و افزایش رقابت پذیری در سطح جهانی کمک کند. 
در این راســتا باید به ضرورت کاهش بروکراسی و تسهیل فرآیندهای اداری 
در دســتیابی به منابع مالی و تجاری سازی اشــاره کرد. در مجموع، طراحی و 
اســتفاده از ابزارهای مالی نوین و متناســب با نیازهای خــاص پروژه های 

نوآورانه به عنوان یکی از راهکارهای مهم برای کاهش ریسک و افزایش 
بازدهی سرمایه گذاری محسوب می شوند.
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اجرای موفق 
قانون جهش 

تولید دانش بنیان 
نیازمند تعامل 

سازنده تر میان 
صنعت، دانشگاه و 
دولت است. برای 

دستیابی به این 
هدف، باید موانع 

بوروکراتیک حذف 
و فرایندهای 

قانونی ساده تر 
شوند تا مسیر 
بهره گیری از 

ظرفیت های این 
قانون برای همه 
ذی نفعان هموار 

شود

 ظرفیت»قانون جهش دانش بنیان ها«
زیر ذره بین کارشناسان

پنل: بررسی ظرفیت های قانون جهش تولید دانش بنیان  
مدیر پنل: محبوبه کیانی  

پنل بررســی ظرفیت های قانون جهش تولیــد دانش بنیان، فرصت هــا و راهبردهای توســعه همکاری های صنعت 
و دانشــگاه با هدف  آگاهی بخشــی و شفاف ســازی، رفع موانع اجرایی و تســهیل قوانین، حمایت از نــوآوری و تولید 
دانش بنیان، همکاری پایدار بین صنعت و دانشگاه و ترویج فرهنگ پژوهش و توسعه در صنعت، در دومین رویداد 

»ایران پتروکم« توسط مدیریت راهبرد و زیرساخت توسعه محصول، فناوری و نوآوری گروه برگزار شد.
پیمان صالحی معاون وزیر علوم تحقیقات و فناوری:  

هنوز ظرفیت  های قانون جهش تولید دانش بنیان به خوبی معرفی و شناخته نشده است. قبلا دوران پست دکتری 
فقط در دانشگاه انجام می شــد، اما طبق مصوبه شــورای عالی عتف)علوم، تحقیقات و فناوری( سه دوره دیگر پست 
دکتری اضافه شده است که یکی از این دوره ها در حوزه صنعت تعریف شده است. با مجوزی که از مقام معظم رهبری 
اخذ شده است مبنی بر اینکه سالانه 500 نفر می توانند سربازی شان را از طریق پست دکتری بگذرانند. آیین نامه این 

مساله تدوین شده است و به زودی توسط ستاد کل اعلام می شود. 
یکــی از نکات مهم، مــاده 13 قانون جهــش تولیــد دانش بنیان و موضــوع تخصیص اعتبــار مالیاتی ایــن قانون به 
دانشگاه ها و صنایع است. این قانون در بخش دانشگاهی تاکید دارد که هر شرکت دولتی و خصوصی اگر با دانشگاه 
یا پژوهشگاهی قرارداد تحقیق وتوسعه برقرار کند و شــرایطی که معاونت علمی ریاست جمهوری تعیین کرده است 
را داشته باشد، می تواند از اعتبار مالیاتی این قانون اســتفاده کند. همچنین در بند ب ماده 11 آمده است که معادل 
هزینه های انجام شده برای فعالیت های تحقیق وتوسعه به عنوان اعتبار مالیاتی می تواند تخصیص داده شود. کما 

اینکه سال 1402، شرکت ها معادل 1.4 همت اعتبار مالیاتی گرفتند.
ایجاد زیرساخت با زیست بوم فناوری مشمول »اعتبار مالیاتی سرمایه گذاری« می شود  
سید سعید منجم زاده مدیرکل سیاست گذاری و توسعه معاونت علمی   

ریاست جمهوری:
یکی از دغدغه های اصلی اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان چگونگی 

ورود صنایع بزرگ در عرصه دانش بنیان هاست. تمرکز این قانون صرفاً 
شرکت های دانش بنیان و دستگاه های دولتی نیست. اتفاقا صنایع و 
شرکت های صنعتی مدنظر قرار گرفته است. در ماده 11 قانون جهش 
تولید دانش بنیان گفته شده اســت؛ از دو محل می توانند از اعتبار 
مالیاتی استفاده کنند؛ یکی از آن ها سرمایه گذاری تحقیق وتوسعه 
شرکت هاســت و صنایع ما اگــر دانش بنیان هم نباشــد می تواند از 
این مزیــت اســتفاده کند. بر اســاس بند ب مــاده 11 قانــون جهش 
دانش بنیــان، هزینه تحقیــق  و توســعه، صددرصد مشــمول اعتبار 
مالیاتی می تواند باشد. سازمان مالیاتی در این  رابطه همکاری بسیار 
خوبی دارد و از همکاری اش با معاونت علمــی به ویژه در اجرای قانون 

مذکور به عنوان بهترین عملکرد خود یاد می کند؛ ازاین رو مسیر در 
این  رابطه باز است و شــرکت ها از این مزیت می توانند 
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بدون نگرانی اســتفاده کنند.  بر اســاس بند ت ماده 11 قانون جهــش تولید دانش بنیان، یک نوع ســرمایه گذاری 
مســتقیم داریم که در شــرکت های دانش بنیان اســت که 30 درصد آن مشــمول اعتبار مالیاتی است و دیگری 
سرمایه گذاری غیرمســتقیم از طریق صندوق های پژوهش محور است که 100 درصد آن مشمول اعتبار مالیاتی 

سرمایه گذاری می شود، از این رو صنایع علاقه مندند شرکت سرمایه گذاری تاسیس کنند. 
بر اساس تبصره ای که به تصویب دولت رسیده است، اگر این سرمایه گذاری ها در زیرساخت هایی باشد که مالکیت 
آن به زیست بوم فناوری تعلق بگیرد، این سرمایه گذاری ها هم با وجود اینکه در حوزه زیرساخت است، مشمول اعتبار 

مالیاتی سرمایه گذاری می شود.
بیمه مسئولیت کالا، نگرانی مدیران اجرایی را رفع کرد  
امید شاکری معاون پژوهش و فناوری وزیر نفت:  

 وزارت نفت در اجرای ماده 10 قانون جهش تولید دانش بنیان، شاگرد اول است. بر اساس ماده 10 قراردادهای ساخت 
بار اول از مصادیق عدم الزام به برگزاری مناقصه هســتند. در اجرای این قانون تا الآن 1۷2 میلیون دلار قرارداد ســاخت 
اول در وزارت نفت و شــرکت های تابعه منعقد شــده و پیش بینی ما این اســت که از این مبلغ حدود 1.۷ میلیارد دلار 

صرفه جویی ارزی داشته باشیم.
ما در معاونت پژوهش، تسهیل گری برای توسعه زیســت بوم داشــتیم. ایجاد نوآوری در کارهای ساخت بار اول در 
بخش اجرا ریسک پذیر بود و اغلب سرمایه گذاران و شرکت ها ریسک این کارها را به عهده نمی گرفتند؛ لذا در این بخش 
بیمه مســئولیت کالا برای محصول دانش بنیان ایجاد کردیم؛ یعنی اگر محصولی در بخشی از صنعت نفت، اجرا شد، 
مدیر اجرایی را با بیمه مسئولیت مطمئن می کنیم که اگر در روند تولید مشکلی پیش آمد، نگران سرمایه گذاری اش 

نباشد. 
نوآوری دیگری که در معاونت پژوهشی انجام شــد، قراردادن اعتبار اسنادی برای شرکت های دانش بنیان است که 
ظرفیت آن هم پنج هزار میلیارد تومان است. با این مکانیزم شرکت ها از پرداخت هایشان و تضمین ریالی آن اطمینان 
حاصل می کنند. خرید تضمینی محصولات، اقدام دیگری است که انجام دادیم؛ الان برای تعدادی از محصولات موردنیاز 
صنعت نفت این مکانیزم را ایجاد کردیم و این راهکارها برای این است که بازار را برای محصولات شرکت های داخلی که 

جنبه دانش بنیان دارند، حمایت کنیم و نفوذ آن ها را در بازار بیشتر کنیم.
مسیرهای قانونی برای ورود دانشگاهیان به صنعت تسهیل شود  
وحید حدادی اصل عضو هیئت علمی دانشگاه امیرکبیر و مشاور مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس:  

 آیین نامه هایی می نویسند که صنعت متوجه آن نمی شود و امکان اجرایی پیدا نمی کنند. قوانین در حوزه عمل کارایی 
ندارند و اساتید دانشگاه نمی توانند با این موانع وارد صنعت شــوند و پروژه های صنعتی بگیرند. لذا آیین نامه ها باید 

ساده شوند و مسیرهای قانونی برای ورود دانشگاهیان به صنعت تسهیل شود.
وطنی رئیس هیئت مدیره افق خلیج فارس و عضو هیئت علمی دانشگاه تهران:  

دانشگاه و صنعت با هم پیوند خورده اند و همان کسانی که در صنعت هستند همان دانشگاهیان قدیمی هستند. 
بخش تقاضــا در حــوزه دانش بنیان ها متاســفانه مغفول مانده اســت و بــرای توســعه تقاضا، قانــون جهش تولید 
دانش بنیان مطرح شد. معتقدم باید به این قانون زمان داد؛ باید برای آن پایلوت تعریف کنیم و به طور آزمایشگاهی 
آن را در بخش های مختلف اجرا کنیم. هیچ فرایندی در صنعت بدون پشتوانه علمی جواب نمی دهد. همان طور که در 
دانشگاه فرار مغزها داریم، در صنعت هم داریم؛ کسانی که تجربه ارزشمندی در صنعت دارند تقاضای بیشتری برایشان 

در بیرون وجود دارد؛ بنابراین حفظ این سرمایه ها از وظایف ماست.
فوزیه مروت مدیر راهبرد و زیرساخت توسعه محصول، فناوری و نوآوری گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس:  

اجرای موفق قانون جهش تولید دانش بنیان نیازمند تعامل ســازنده تر میان صنعت، دانشــگاه و دولت اســت. برای 
دســتیابی به این هــدف، باید موانــع بوروکراتیک حــذف و فرایندهای قانونی ســاده تر شــوند تا مســیر بهره گیری از 
ظرفیت های این قانون برای همه ذی نفعان هموار شــود. گســترش فرهنگ تحقیق وتوســعه در صنعت و تشویق به 
استفاده از ظرفیت های فناورانه داخلی گامی اساسی در تحقق اهداف این قانون و حرکت به سوی صنعتی دانش بنیان 
و رقابت پذیر اســت. صنعت پتروشــیمی، به عنــوان مجموعه ای پیشــرو، می تواند الگــوی موفقی برای توســعه این 

همکاری ها ارائه دهد و زیست بوم دانش بنیان کشور را تقویت کند.

ایجاد نوآوری در 
کارهای ساخت 

بار اول در بخش 
اجرا ریسک پذیر 

بود و اغلب 
سرمایه گذاران و 
شرکت ها ریسک 

این کارها را به 
عهده نمی گرفتند؛ 

لذا در این بخش 
بیمه مسئولیت 

کالا برای محصول 
دانش بنیان ایجاد 

کردیم؛ یعنی اگر 
محصولی در 

بخشی از صنعت 
نفت، اجرا شد، 
مدیر اجرایی را 

با بیمه مسئولیت 
مطمئن می کنیم 
که اگر در روند 

تولید مشکلی 
پیش آمد، نگران 

سرمایه گذاری اش 
نباشد
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 سیستمی برای تضمین ایمنی
 در صنعت پتروشیمی 

پنل: اهمیت جاری سازی PSM و سیستم تجزیه وتحلیل حوادث با استفاده از هوش مصنوعی  
مدیر پنل: فرامرز فلاحی  

نشست تخصصی »اهمیت جاری ســازی PSM و سیستم تجزیه وتحلیل حوادث با اســتفاده از هوش مصنوعی« در دومین 
همایش و نمایشگاه ایران پتروکم با استقبال چشمگیر صنعتگران و فناوران رو به رو شد. با پیاده سازی اصول پایدار می توان 

به تولید ایمن دست یافت.
از طرفی با توجه به ابلاغیه وزیر نفت در رابطه با اجرای سیســتم مدیریت ایمنی فرایند از بهمن 1402  ضرورت پیاده سازی 
این سیستم توسط مرجع بالادست مورد تأکید قرار گرفته است. PSM برای صنعت پتروشیمی که ذاتاً خطرناک است، بسیار 

ضروری است، با پیاده سازی این سیستم ایمنی مواد، فرایند و خطاهای انسانی مدیریت  شود. 
کاهش اتلاف منابع، توســعه پایــدار، ارتقای مســئولیت اجتماعی، انعطاف پذیری کســب وکار، کاهــش هزینه ها و ایجاد 
ارزش افزوده از مزایای استفاده از سیستم مدیریت ایمنی فرایند است. با پیاده سازی این سیستم، ۸0 درصد از ریسک های 
فرایندی و 3 درصد از هزینه های تولید کاهش می یابد. از آنجایی که مدل PSM دارای 4 رکن و 20 المان است، به دلیل تفاوت 

در ماهیت ریسک ها مدل ایمنی و فرایند در ســازمان ها را نباید با 
هم مقایسه کرد.

 تولیــد مســتمر و ایمــن بــدون PSM محقــق  نمی شــود، 
مدیــران ارشــد ســازمان باید حــس آســیب پذیری را در 
ـی را یادآوری  ســازمان تقویت کنند و دائمــاً نکات ایمنـ
 PSM کننــد. همچنین بایــد دامنــه مشــارکت در بحث

ایجاد و مسئولیت ها مشخص شود.
از آنجایــی کــه ریســک های هــر ســازمان مختص آن 

ســازمان اســت یکی از چالش های موجود بــرای انتخاب 
گام هــای اســتقرار، درک صحیح خطــرات و ریســک های آن 

ســازمان به دلیل تفاوت ســطح فرهنگ ایمنی هر ســازمان با 
سایر سازمان ها است. 

آنچــه موجــب عــدم موفقیــت بســیاری 
 PSM از ســازمان ها در رونــد پیاده ســازی

می شــود، کپی برداری از ســازمان های 
دیگــر اســت. صادقــی بزرگ تریــن 
چالــش در 2024 را نــگاه مدیــران 
بــه ریســک های ســازمان عنــوان 
کــرد و بــر تلفیقــی از دو رویکرد 
پیشــگیرانه و درس آمــوزی از 

حوادث تأکید کرد.
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در این پنل 
معاونت 

برنامه ریزی بر 
لزوم کاهش کربن 

جهت سبزکردن 
تکنولوژی و 

اقدامات بارز 
برای کاهش کربن 

هلدینگ در دو 
مگاپروژه بیدبلند 

و هویزه خلیج 
فارس پرداخت

 پیشگامی هلدینگ خلیج فارس 
در طرح کربن زدایی

پنل: تکنولوژی های نوین تصفیه و بازیابی آب و پساب  
مدیر پنل: مهندس لیلا آذری  

یکی از تهدیدهای جدی در دنیای امروز، پدیده گرمایش فزاینده زمین است که منشاء اصلی آن انتشارات گازهای گلخانه ای 
است. در مسیر مواجهه با این چالش بزرگ، نمایندگان و وزرای تمام کشورها در یک اجلاس جهانی تحت عنوان COP گردهم 

می آیند و با تعیین پروتکل ها و قوانین، خود را ملزم به کاهش انتشار این گازها می کنند.
بر این اساس در این پنل معاونت برنامه ریزی در خصوص لزوم کاهش کربن جهت سبزکردن تکنولوژی و اقدامات بارز برای 
کاهش کربن هلدینگ در دو مگاپروژه بیدبلند و هویزه خلیج فارس پرداختند.، در ادامه ضمن اشاره به خروجی های کاپ 2۹ 
باکو توسط دبیر کل باشگاه صاحب نظران انرژی ایرانیان و مصوبات آن اجلاس در صندوق ضرر و زیان چند صد میلیارد دلاری 
اختصاص داده شده جهت کمک به پروژه های کاهش کربن کشورهای در حال توسعه ، بر اهمیت استفاده از وام های بین المللی 

در سودآور کردن طرح های کربن زدایی دنیا تصریح کردند.
همچنین مدیر HSE گروه بیاناتی در خصوص تجارت کربن و چگونگی حضور هلدینگ خلیج فارس در بازارهای داوطلبانه کربن 
جهت ثبت و فروش اعتبار کربن انجام شده در پروژه های جمع آوری فلر انجام شده توسط هلدینگ خلیج فارس بعنوان اولین 
صنعت در ایران پرداختند. در ادامه مسئول محیط زیست معاونت راهبردی ریاست جمهور ضمن اشاره به کنوانسیون پاریس 
و پیچیدگی های موجود در خصوص عدم الحاق ایران به این کنوانسیون و پیگیری الحاق به آن در دولت وفاق جهت جلوگیری 
از ضررهای مالی بخش خصوصی از جمله پتروشیمی و همچنین لزوم مشارکت ایران در مذاکرات بین المللی، نسبت به حضور 
ریاست جمهور در کاپ 30 نیز اظهار امیدواری کردند. و در پایان نیز رییس محیط زیست گروه پیش نویسی از سند کربن گروه 

با الگوبرداری از شرکت های هم تراز بزرگ دنیا از جمله سابیک ارائه کرد.
از دیگر نگرانی های جدی در کشور، دورریز پســاب به منابع آب ســطحی و ایجاد آلودگی و بالتبع مصرف و هدررفت منابع 

آبی کشور است. اگرچه شرکت های زیرمجموعه هلدینگ مجهز به سیستم های تصفیه پساب 
هستند، اما با توجه به پیشرفت تکنولوژی های جدید و همچنین نیاز به بازیابی پساب تحت 

عنوان ZLD ، هرساله این پنل را جهت شناسایی آخرین متدهای روز برگزار می کنیم. در 
این پنل ضمن ارائه سخنرانی توسط مدیر HSE گروه در خصوص الزام سازمان آبفا به 
ـی آب در فرایندها پرداختند  عدم اختصاص آب متعارف بــه صنایع و لزوم بازگردانـ
همچنین مدیرعامل مجتمع تندگویان نســبت به ارائه پــروژه بازیابی آب بلودان 
کولینگ با ظرفیــت m3/hr 150 در این مجتمع و جلوگیــری از هدررفت آن نقطه 
نظرات شان را مطرح کردند. در این پنل از 5 شرکت دانش بنیان و توانمند جهت 
 SPENT تصفیه پســاب ،AOP روش ،ZLD ارائه تکنولوژی های خــود در خصوص
CAUSTIC که از پرچالش ترین نوع پســاب ها در واحدهای الفینی است، بهره 

بــرداری بعمــل آمــد و در پایان گزارشــی تکمیلــی در خصــوص چالش های 
پتروشــیمی فجر انــرژی در خصوص تصفیه پســاب هــای HIGH TDS و 

لزوم حل مشــکلات جانبی موجود در تصفیه این نوع پساب توسط 
مدیرعامل فجر انرژی ارائه گردید. معاونت پژوهش و توســعه 

پایدار سازمان محیط زیســت نیز همکاری و حمایت خود از 
اقدامات زیست محیطی گروه اعلام کردند.

این پنل نهایتا بــا جمع بنــدی روش هــای موجود و 
شناســایی بهتریــن متدها توســط رییــس محیط 
زیست گروه و دعوت از شرکت های ارائه دهنده در 

یک جلسه تخصصی تر به پایان رسید.
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 شاخص های »سیاستگذاری مطلوب« 
در حوزه انرژی

پنل: سیاستگذاری در حوزه انرژی و توسعه انرژی های تجدیدپذیر با رویکرد رفع ناترازی و جذب سرمایه  
مدیر پنل: فوزیه مروت   

در دنیای امروز، دسترسی پایدار، مقرون به صرفه و پاک به انرژی نه تنها یک ضرورت بلکه پیش نیازی برای توسعه و 
پیشرفت جوامع به شمار می رود. نوآوری در تولید، انتقال و مصرف انرژی و همچنین تنوع بخشیدن به منابع آن، کلید 
دستیابی به یک اقتصاد پایدار و رقابتی در عصر مدرن است. لذا با توجه به اهمیت موضوع، در جریان دومین همایش و 
نمایشگاه ایران پتروکم، نشست تخصصی تحت عنوان "سیاستگذاری در حوزه انرژی و توسعه انرژی های تجدیدپذیر با 
رویکرد رفع ناترازی و جذب سرمایه"، با حضور معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، معاون وزیر 
نفت در امور مهندسی، پژوهش و فناوری، نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی، مدیرعامل پالایش 
گاز بیدبلند خلیج فارس و نماینــدگان مدیران عامل بانک های تجــارت و ملت با محوریت ارتقای امنیت انرژی کشــور، 
توسعه فناوری های نوین و جذب سرمایه، در سالن خلیج فارس مرکز همایش های بین المللی جزیره کیش برگزار شد. 
»سیاســت گذاری مطلوب« نقشــی حیاتی در ارتقای امنیت انرژی ایران ایفا می کند. با توجه به جایگاه اســتراتژیک 
انرژی در اقتصاد کشور و وابستگی شدید بخش های مختلف به این منبع، سیاست های کارآمد می توانند از نوسانات 
بــازار جهانی انــرژی، تحریم های بین المللــی و چالش های داخلــی محافظت کــرده و ضمن تضمین دسترســی پایدار و 
مقرون به صرفه به منابع انرژی برای همه بخش ها، به توسعه پایدار نیز کمک کنند. سیاست گذاری صحیح همچنین 
می تواند با تشویق سرمایه گذاری در زیرساخت های انرژی، تنوع بخشی به منابع انرژی، افزایش بهره وری انرژی و توسعه 
فناوری های نوین، وابستگی به منابع فسیلی را کاهش داده و به سمت آینده ای پاک تر و 
پایدارتر حرکت کند. در نهایت، سیاست های انرژی هوشمندانه و جامع می توانند 

به حفظ استقلال و اقتدار کشور در عرصه انرژی بین المللی منجر شوند.
توســعه انرژی هــای تجدیدپذیر در ایــران، با توجه به پتانســیل بالای 
این کشور در زمینه انرژی خورشیدی و بادی، یک ضرورت استراتژیک 
برای رفع ناترازی انــرژی و صیانت از محیط زیســت به شــمار می رود. 
ایران با بهره گیــری از منابع غنی انرژی هــای تجدیدپذیر، می تواند به 
کاهش وابستگی به سوخت های فسیلی، کاهش آلودگی هوا و انتشار 
گازهای گلخانه ای و در نتیجه بهبود کیفیت زندگی شــهروندان دست 
یابد. همچنین، توســعه این بخش، فرصت های شــغلی جدیدی ایجاد 
کرده و موجب رشــد اقتصادی و پایداری بیشــتر در این حوزه می شــود. 
ســرمایه گذاری در انرژی های تجدیدپذیر نه تنها به تأمین انرژی پایدار 
کمک می کند بلکه به حفظ منابع طبیعی و کاهش اثرات مخرب تغییرات 

آب و هوایی نیز کمک خواهد کرد.
جذب سرمایه داخلی و خارجی در حوزه انرژی، به ویژه در بخش انرژی های 
تجدیدپذیر، از اهمیت بسزایی برای ایران برخوردار است. این امر، علی رغم 
چالش هــا و موانعــی همچــون تحریم هــای اقتصــادی و ریســک های 
ســرمایه گذاری، می تواند منجر به نوســازی زیرســاخت های انرژی، 
افزایش ظرفیــت تولید، انتقــال فناوری و کاهش وابســتگی به 
درآمدهــای نفتی شــود. با ایــن حال، جــذب ســرمایه نیازمند 
ایجاد فضای امن و شفاف سرمایه گذاری، تسهیل مقررات و 
کاهش بروکراسی اداری است. مزایای این سرمایه گذاری ها 
شامل؛ ایجاد اشتغال، افزایش درآمدهای مالیاتی و کمک 

سیاست گذاری 
صحیح می تواند 

با تشویق 
سرمایه گذاری در 

زیرساخت های 
انرژی، 

تنوع بخشی به 
منابع انرژی، 

افزایش بهره وری 
انرژی و توسعه 

فناوری های نوین، 
وابستگی به منابع 

فسیلی را کاهش 
داده و به سمت 

آینده ای پاک تر و 
پایدارتر حرکت 

کند
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به کاهش ناترازی انرژی است که در نهایت منجر به توسعه پایدار و افزایش رفاه عمومی خواهد شد.
سیاست گذاری در حوزه انرژی، به ویژه با هدف توسعه انرژی های تجدیدپذیر، نقشــی حیاتی در رفع ناترازی انرژی 
و جذب سرمایه دارد. تدوین سیاست های جامع و شــفاف با رویکردی بلندمدت، ایجاد مشوق های مالی و قانونی برای 
سرمایه گذاران داخلی و خارجی، و همچنین تسهیل فرآیندهای صدور مجوز و کاهش ریسک های سرمایه گذاری، از جمله 
اقدامات ضروری در این راستا هستند. همچنین، سیاســت های حمایتی از تحقیق و توسعه فناوری های نوین انرژی 
تجدیدپذیر، توسعه زیرساخت های انتقال و توزیع انرژی، و فرهنگ سازی در زمینه مصرف بهینه انرژی نیز از اهمیت 
ویژه ای برخوردارند. سیاست گذاری موثر می تواند منجر به ایجاد یک بازار رقابتی و پویا در حوزه انرژی های تجدیدپذیر 

شده و به جذب سرمایه های بیشتر و تحقق اهداف توسعه پایدار کمک کند.

»پتروشیمی هوشمند و نوآوری دیجیتال در مسیر تحول صنعت«  
دیجیتالیزاسیون، هوشمندسازی و هوش مصنوعی نقش کلیدی در تحول و توسعه صنعت پتروشیمی ایفا می کنند. 
با استفاده از فناوری های دیجیتال، فرآیندهای تولید و مدیریت داده ها بهینه شده و کارایی عملیاتی به طور چشمگیری 
افزایش می یابد. هوشمندسازی با به کارگیری سیستم های خودکار و حسگرهای پیشرفته، امکان نظارت دقیق و کنترل 
لحظه ای فرآیندها را فراهم می کند که منجر به کاهش هزینه ها، افزایش ایمنی و کاهش خطاهای انسانی می شود. از 
سوی دیگر، هوش مصنوعی با تحلیل حجم عظیم داده های تولیدی، پیش بینی دقیق تر تقاضا، بهینه سازی فرآیندها و 
شناسایی سریع تر مشکلات احتمالی، به صنعت پتروشیمی کمک می کند تا در رقابت جهانی پیشتاز باشد. این فناوری ها 
نه تنها به بهبود عملکرد و ســودآوری منجر می شــوند، بلکه با کاهش مصرف انرژی و آلاینده ها، به توسعه پایدار این 
صنعت نیز کمک شایانی می کنند. در جریان دومین همایش و نمایشگاه ایران پتروکم،  نشست تخصصی تحت عنوان 
"پتروشیمی هوشمند و نوآوری دیجیتال در مســیر تحول صنعت"، به ریاســت فوزیه مروت، مدیر راهبرد و زیرساخت 
توســعه محصول، فناوری و نوآوری گروه صنایع پتروشــیمی خلیج فارس، بــا محور اهمیت و نقش هوشمندســازی و 

دیجیتالیزاسیون و به کارگیری ابزارها و فناوری های نوین در توسعه و بهبود فرایندهای پتروشیمی برگزار شد.
تحول دیجیتــال در صنعت پتروشــیمی به عنــوان یک ضرورت اســتراتژیک، ســازمان ها را بــه ســمت بهره گیری از 
فناوری های نوین بــرای افزایــش رقابت پذیری و کارایی ســوق می دهــد. این تحول بــا ادغام سیســتم های دیجیتال، 
اینترنت اشیا )IoT( ، هوش مصنوعی و تحلیل داده ها، امکان مدیریت هوشــمند فرآیندها، پیش بینی دقیق تر بازار و 
بهینه سازی زنجیره تأمین را فراهم می کند. مدیران با استفاده از این ابزارها می توانند تصمیمات مبتنی بر داده اتخاذ 
کــرده، هزینه های عملیاتی را کاهــش داده و زمان پاســخگویی به تغییرات بازار را بهبود بخشــند. علاوه بــر این، تحول 
دیجیتال به ایجاد محیطی ایمن تر و پایدارتر کمک می کند، چرا که بــا نظارت لحظه ای و پیش بینی نقاط خطر، از وقوع 
حوادث جلوگیری شده و مصرف منابع بهینه می شود. در نهایت، ســازمان هایی که به طور مؤثر از این تحول استقبال 
می کنند، نه تنها در بازار جهانی پیشــتاز خواهند بود، بلکه قادر بــه ارائه محصولات و خدمات با کیفیت تر و ســازگار با 

محیط زیست خواهند بود. 
وضعیت ایران در حــوزه ســرمایه گذاری در هوشمندســازی و دیجیتالیزاســیون صنعت پتروشــیمی در مقایســه با 
کشورهای پیشرفته جهان در مراحل ابتدایی قرار دارد، اما در سال های اخیر گام هایی در این زمینه برداشته شده است. 
کشــورهایی مانند آمریکا، آلمان، چین و ژاپن با ســرمایه گذاری های کلان در فناوری های دیجیتال، هوش مصنوعی و 
اینترنت اشیا )IoT(، به ســطح بالایی از بلوغ در دیجیتالیزاسیون صنعت پتروشیمی دســت یافته اند. این کشورها از 
سیستم های پیشــرفته برای مدیریت داده ها، بهینه ســازی فرآیندها و کاهش هزینه ها اســتفاده می کنند و به طور 

مداوم در حال نوآوری هستند.
در مقابل، ایران با وجود داشتن ظرفیت های بالقوه در صنعت پتروشیمی، به دلیل محدودیت های مالی، تحریم ها و 
چالش های فناوری، هنوز نتوانسته است به سطح این کشورها برسد. با این حال، در سال های اخیر، برخی شرکت های 
پتروشیمی ایرانی شروع به اســتفاده از فناوری های دیجیتال و هوشمندســازی کرده اند. پروژه هایی مانند؛ راه اندازی 
سیستم های کنترل پیشرفته، استفاده از حسگرهای هوشمند و تحلیل داده ها در حال اجرا هستند. همچنین، همکاری 

با شرکت های بین المللی و استفاده از تجربیات جهانی در این حوزه در دستور کار قرار گرفته است.
با این وجود، برای رســیدن به ســطح جهانی، ایــران نیازمند ســرمایه گذاری بیشــتر، انتقال فناوری، آمــوزش نیروی 
انسانی متخصص و ایجاد زیرساخت های دیجیتال قوی تر است. در صورت تحقق این شرایط، ایران می تواند از مزایای 

دیجیتالیزاسیون و هوشمندسازی در صنعت پتروشیمی بهره مند شده و جایگاه خود را در بازار جهانی بهبود بخشد. 

وضعیت ایران در 
حوزه سرمایه گذاری 

در هوشمندسازی 
و دیجیتالیزاسیون 

صنعت پتروشیمی در 
مقایسه با کشورهای 

پیشرفته جهان در 
مراحل ابتدایی 

قرار دارد، اما در 
سال های اخیر 

گام هایی در این 
زمینه برداشته شده 

است. کشورهایی 
مانند آمریکا، آلمان، 

چین و ژاپن با 
سرمایه گذاری های 

کلان در فناوری های 
دیجیتال، هوش 

مصنوعی و اینترنت 
اشیا )IoT( ، به سطح 

بالایی از بلوغ در 
دیجیتالیزاسیون 

صنعت پتروشیمی 
دست یافته اند
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پنل: پدافند غیرعامل در صنعت پتروشیمی  
مدیر پنل: محسن محمدی نیا  

این پنل که به بررســی متدولوژی های علمی پدافند غیرعامل در صنعت پتروشــیمی اختصاص داشــت، با حضور فعال 
کارشناسان و مدیران این حوزه در صنعت پتروشیمی برگزار شد و به بررسی اهمیت روزافزون پدافند غیرعامل در صنعت 
پتروشــیمی و نقش آن در افزایش تاب آوری و امنیت زیرساخت های حیاتی صنعت پتروشــیمی و تحلیل سخنرانی های 

ارائه شده توسط کارشناسان و مدیران این حوزه پرداخت.
محمدی نیا در سخنرانی خود بر تحول اساسی مفهوم پدافند غیرعامل در سال های اخیر تأکید کرد و گفت که این مفهوم 
از یک پیوست جانبی در پروژه های پتروشیمی به یک بخش ذاتی و حیاتی تبدیل شده است. اهمیت این تحول در افزایش 
امنیت و تاب آوری زیرســاخت های این صنعت استراتژیک مشهود اســت. به گفته او، رویکردهای علمی و فنی پیشرفته 
نقش کلیدی در پیاده سازی موثر پدافند غیرعامل ایفا می کنند. این رویکردها شامل؛ تحلیل های ریسک پیشرفته، طراحی 
بر اســاس اســتانداردهای بین المللی، و بهره گیری از فناوری های نوین برای کاهش آســیب پذیری زیرساخت ها می شود. 
علیدادی به معرفی مدل ارزیابی آسیب پذیری )VAM( پرداخت که یک رویکرد سیستماتیک مبتنی بر ریسک برای تحلیل 
آسیب پذیری ها است. او توضیح داد که این مدل با اســتفاده از سه عامل کلیدی شامل؛ شــدت پیامد )S(، احتمال حمله 
دشمن )LA(، و احتمال موفقیت دشمن )LAS(، ریسک را ارزیابی می کند. پروژه ارزیابی آسیب پذیری تأسیسات شیمیایی 

)CFVA(، که توســط آزمایشــگاه ملی ســاندیا و تحت هدایت موسســه عدالت ملی 
وزارت دادگستری ایالات متحده اجرا شد، نمونه ای از کاربرد این مدل است. 

وی خاطر نشان کرد که این مدل به شناسایی و ارزیابی تهدیدات، خطرات، 
و آســیب پذیری های تأسیســات شــیمیایی کمــک می کنــد و بــا تحلیل 
داده های جمــع آوری شــده از بازدیدهای میدانی، پیشــنهادات کاربردی 

برای کاهش خطــرات ارائه می دهــد. علیدادی همچنیــن مولفه های 
کلیدی این مدل شــامل؛ تعریف پروژه، برنامه ریزی، تحلیل، کاهش 
خطــر، و گــزارش نهایــی را تشــریح کرد. بــه گفتــه او، شــاخص ترین 

ویژگی ایــن متدولوژی، ماتریس مشــخصات تأسیســات شــیمیایی 
اســت که چارچوبی برای تعییــن و اولویت بنــدی فعالیت هــای بحرانی 

فراهم مــی آورد. این پنل با ارائه دیدگاه هــای جامع و تخصصی 
درباره اهمیــت پدافنــد غیرعامــل و مدل هــای ارزیابی 

ریســک در صنعــت پتروشــیمی، بــه مخاطبــان 
و کارشناســان حاضر در نشســت نشــان داد که 
چگونه این رویکردها می توانند به شکل گیری 
زیرســاخت های مقاوم تــر و پایدارتــر در برابر 
تهدیــدات کمــک کننــد. کارشناســان بر این 
باورند که با بهره گیــری از این متدولوژی ها، 
می توان از وقــوع حوادث ناگــوار جلوگیری 
کرده و ایمنی و امنیت تأسیســات حیاتی را 

تضمین کرد.

رویکردهای علمی 
و فنی پیشرفته 

نقش کلیدی در 
پیاده سازی موثر 
پدافند غیرعامل 

شامل؛ تحلیل های 
ریسک پیشرفته، 

طراحی بر اساس 
استانداردهای 

بین المللی، و 
بهره گیری از 

فناوری های نوین 
برای کاهش 

آسیب پذیری 
زیرساخت ها 

می شود

 الگوی علمی پدافند غیرعامل
در پتروشیمی
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پنل ها روح زنده و قلب رویداد پتروکم را شــکل دادند. اتفاق رؤیایی که با نام »پیوند صنعت پتروشــیمی 
و فناوری« از آن یاد می کنیم در سالن ها و اتاق های 24گانه جلســات پنل ها تجسم عینی و عملی پیدا کرد. 
پنل ها در واقع محفلی بودند که همه مدعوین و مشارکت کنندگان پرشور همایش پتروکم 1403 کوشیدند 
بهره علمی و فنی از آن ببرند. رشته اداره و گردش کار پنل ها هر چند در دست مدیران و متخصصان حوزه های 
هلدینگ خلیج فارس بــود اما محور و مــدار اصلی رویدادهــای درون پنل هــا را دو گــروه از نمایندگان خیل 
شرکت های دانش بنیان از یک سو و هیات ها و فرستادگان متخصص شرکت ها و مراکز تولیدی پتروشیمی 

رقم می زدند.
آنچــه روی میز پنل ها عرضه می شــد از دو جنس»ایــده- نیاز« یــا »کالا- تقاضا« بود. به این ســبب 24 پنل  
تخصصی پتروکم به بازار عرصه بزرگی از تبادل میان عرضه کنندگان ایده ها و ابتکارهای فناورانه با نیازها و 
تقاضاهای صنعت پتروشــیمی تبدیل شــد. در یک طرف، مدیران و نمایندگان مراکز تولیدی و شرکت های 
ـی و تکنولوژیک خــود را ارائه کردنــد و در نقطه مقابل،  پتروشــیمی فهرســتی از نیازمندی ها و ملزومات فنـ
نمایندگان شرکت های فناور و دانش بنیان بر اساس تولیدات خویش کوشیدند آن نیازها را به صورت عملی 

و کاربردی پاسخ گویند.
اما به نتیجه رســاندن این مبادله بزرگ میان دو بخــش صنعت و فناوری چندان آســان نبود. دو واقعیت 
دشوار در مســیر پیوند زدن دو طرف تقاضا و نیاز صنعت پتروشــیمی و دانش بنیان ها وجود داشت که 24 

پنل تخصصی پتروکم در جهت رفع این دو مشکل گام برداشتند:
 اولین مســئله دوری و غفلت طولانی خانواده صنعت و فنــاوری از نیازها و توانمندی های یکدیگر ناشــی 
می شد. این خلاء و ضعف را در لابلای مباحث داغ پنل ها و مباحثه نخبگان و نمایندگان هر دو گروه صنعتگران 
و فناوران می توان دریافت. آنها با صراحت و به بیان های مختلف گفتند که فاصله و شکاف طولانی میان دو 

حوزه فناوری و صنعت باعث بی اطلاعی و بی خبری از واقعیت های میادین فعالیت شان شده است.
دشواری دیگر در عرصه همگرایی دانش بنیان ها با مراکز پتروشیمی به گستره وسیع نیازها و چالش های 
فنی و تکنولوژیک برمی گردد. این واقعیت در دوران تحریم های سخت و ظالمانه اقتصادی بیش از هر زمان 
دیگر رخ نموده است.  طراحی و سازماندهی پنل های 24 گانه در واقع،  پاسخی به این دو مشکل بود. در واقع  
طراحان و برنامه ریزان همایش پتروکم  با علم و اشراف نســبت به خلاء بی اطلاعی جامعه فناوری و صنعت 
از همدیگر و با وقوف نسبت به کثرت نیازها و انباشــت تقاضاهای تکنولوژیک پتروشیمی ها، برآن شدند 
تا در تدارکی به گســتردگی 24 پنل فاصله میان دو حوزه را ترمیم و تعدیل سازند و از طرف دیگر با گنجاندن 

انبوه نیازهای مراکز و شرکت های پتروشیمی در دستور جلسات پنل ها، راهکارهای عملی برای آنها بیابند.
با این توصیف، می توان دریافت که پنل های تخصصی پتروکم چه نقش خطیر و سرنوشت سازی را تحقق 

اهداف و راهبردهای هلدینگ خلیج فارس ایفا کردند.
طراحان پنل های 24 گانه پتروکم ابتکارهای دیگر هم خلق کردند. آنها صرفاً به فهرست  نیازها و ملزومات 
شــرکت های پتروشــیمی محدود نماندند. بلکه دامنه بحث و هم اندیشــی در این محفــل متخصصان را به 
رشته ای از چالش ها و مســائل مبتلابه صنعت و اقتصاد کشور کشــاندند چالش هایی که بر شئون مختلف 
زندگی اقتصادی مردم ایران ســایه افکنده و در همان حال به دغدغه بزرگ مراجع مسئول و ارکان حاکمیت 
تبدیل شده اســت. چالش هایی مثل؛ ناترازی در حوزه انرژی، حفظ محیط زیست، کاربرد هوش مصنوعی در 
تحول فناورانه صنعت، نهادینه سازی فرهنگ مصرف و صرفه جویی انرژی، الگوها و متدهای نوین مدیریت 

طرح  و پروژه های بزرگ و ...
بر اســاس ابتکار عمل طراحان پتروکم هر کدام از موضوعات، چالش ها، نیازهــا و راهبردهای معطوف به 
اصلاح ســاختار و توســعه صنعت پتروشــیمی در یکی از پنل های به بحث و تجزیه وتحلیل گذاشته شد و 
متخصصان و خبرگان برحســب گرایش تحقیقی و رســته کاری خود، نتیجه پژوهش ها، یافته ها و تجارب 

مدیریتی و علمی خود را در حول آن موضوع عرضه کردند.

آنچه روی میز 
پنل ها عرضه 

می شد از دو 
جنس»ایده- 
نیاز« یا »کالا- 
تقاضا« بود. به 
این سبب 24 
پنل  تخصصی 

پتروکم به بازار 
عرضه بزرگی 

از تبادل میان 
عرضه کنندگان 

ایده ها و 
ابتکارهای 

فناورانه با نیازها 
و تقاضاهای 

صنعت 
پتروشیمی تبدیل 

شد

روح سازنده رویداد پتروکم
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با توجه به اهمیت برق و ابزاردقیق در مجموعه های پتروشیمی و نیاز مبرم کشــور به داخلی سازی تجهیزات در این 
حوزه ها، گروهی از برترین تولیدکنندگان داخلی در جریان نشست تخصصی »برق، ابزاردقیق و سیستم های کنترل«، 

محصولات خود را معرفی کردند.
این نشست در دومین روز از همایش و نمایشگاه ایران پتروکم و در مرکز همایش های بین المللی خلیج فارس جزیره کیش 
برگزار شد و با استقبال چشمگیر تولیدکنندگان و فعالان صنعت پتروشیمی مواجه شد. مهندس عبدالله زاده، کارشناس 
ارشد »برق و ابزاردقیق مهندسی تولید« شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس که ریاست این نشست را برعهده داشت، 
می گوید: راهبرد اصلی ما برای تأمین نیازهایمان در صنعت پتروشیمی کشور، تحقق اقتصاد درون نگر و برون زا است که از 
اصول مهم سیاست های کلی اقتصاد کلان در کشور به شمار می آید. بر این مبنا، »حمایت« از تولیدکنندگان داخلی که با اتکا 
به دانش نوین جهانی و بر محور دانش بنیان بودن توانسته اند بر لبه دانش حرکت کنند و تلفیقی از صنعت و دانش را ارائه 
دهند، از اصلی ترین سیاست های ما در شرکت صنایع  پتروشیمی خلیج فارس است. صنعت پتروشیمی فرصتی برای خلق 
ثروت در کشور و راهکار توسعه پایدار فراهم کرده است. در این فضا، شرکت هایی نظیر؛ تحقیقات الکترونیک فطروسی، 
آباد فناور شریف، رشد صنعت نیرو، بهین تجارت آریســان و تجهیز آمیتیس کیان جدیدترین محصولات بومی سازی 
شده خود را ارائه کردند. شرکت های حاضر در نشست آخرین محصولات خود از جمله الکتروموتورهای EX USP   و باتری های 
صنعتی، ترانسفورماتورها، ساخت کارت های الکترونیکی، ترانسمیترهای رادیواکتیو، رله های حفاظتی، سنسورهای گاز منبع 
EX ، سنسورها و ترموول ها، ترانسمیترهای سرعت سنج را معرفی کردند. آنها ضمن تشریح قابلیت های این محصولات، آن 

را با نمونه های خارجی قابل رقابت خواندند. مهندس آروند، مسئول »حمایت از ساخت داخل« شرکت صنایع پتروشیمی 
خلیج فارس و عضو این نشست تخصصی گفت: مقایسه این محصولات با نمونه های مشابه تولیدکنندگان مطرح جهانی 
نشان می دهد؛ تولیدکنندگان ما ظرفیت تولید دانش و بومی سازی و توان ساخت محصولاتی در حد استانداردهای جهانی 

دارد و همین موضوع،  ضرورت حمایت همه جانبه از تولید داخل را صدچندان می کند.

شرکت هایی 
نظیر تحقیقات 

الکترونیک 
فطروسی، آباد 

فناور شریف، 
رشد صنعت 

نیرو، بهین 
تجارت آریسان 

و تجهیز 
آمیتیس کیان 

جدیدترین 
محصولات 

بومی سازی 
شده خود را 

ارائه کردند

نشست تخصصی برق، ابزاردقیق و سیستم های کنترل:

تولید گرانی که بر لبه دانش حرکت می کنند
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اتفاق بزرگ با اختصاص ۲ درصد از فروش شرکت های هلدینگ خلیج فارس به تحقیق وتوسعه
مدیرعامل پتروشــیمی بنــدر امــام، در جریان نشســت تخصصــی »از ایده پــردازی تا تجاری ســازی و توســعه فنی با 
دانش بنیان ها و فنــاوران برای رقابت جهان« در همایش و نمایشــگاه ایران پتروکم ؛ تصمیــم هلدینگ خلیج فارس در 
خصوص تخصیص 2 درصد از فروش شرکت های تابعه به تحقیق  و توسعه که با تأکید و حمایت ویژه دکتر شریعتمداری 
صورت گرفت، یک راهبرد تحول آفرین است. این تصمیم زمینه ساز یک انقلاب در بازار داخلی صنعت پتروشیمی است 

و شرکت های دانش بنیان و تولیدکنندگان داخلی باید حداکثر استفاده را از این فرصت ببرند.
دکتر علی شمالی، رئیس »محصولات پایین دست مدیریت نوآوری و فناوری« شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس و 

مدیر نشست تخصصی»از ایده پردازی تا تجاری سازی و توسعه فنی با دانش بنیان ها و فناوران برای رقابت جهان«: 
در این نشست همکاری های موفق شرکت های دانش بنیان و پتروشیمی و تجاری سازی ایده ه ها تشریح و ارزیابی شد. 
وی تصریح می کند: این نشست عمدتاً بر انتظارات صنعت پتروشیمی از شرکت های دانش بنیان برای ساخت محصول 

و برطرف شدن نیاز پتروشیمی ها تمرکز پیدا کرد.

اهمیت تجاری سازی  
حسین روزبه، دستیار ویژه معاونت علمی ریاست جمهوری: 

تجاری ســازی و کســب دانش و فناوری نیاز هر مجموعه برای حضور در عرصه بین المللی اســت، لــذا معاونت علمی 
ریاست جمهوری سازمانی را برای تجاری سازی محصولات شرکت ها تدارک دیده و رویکرد این معاونت حمایت حداکثری 

از شرکت های داخلی است.

دانش بنیان ها در فناوری های پیشرفته به یاری صنعت بیایند  
افشین کیانی، مدیرعامل شرکت پالایش گاز هویزه خلیج فارس با تشــریح انتظارات صنعت پتروشیمی از شرکت های 

دانش بنیان: 
در این مرحله ارتقای بهره وری، کاهش هزینه ها و استفاده از فناوری های نوین از سوی شرکت های پتروشیمی بسیار 
مهم است. در این رابطه بر مدیریت انرژی، یک امر مهم است. هر تجهیزی با هر مصرف انرژی قابل قبول برای ما نیست و 
باید بهینه سازی انرژی در اولویت دانش بنیان ها قرار بگیرد. بهبود کیفیت محصولات و استفاده از سیستم های پیشرفته 
بسیار حائز اهمیت است، انتظار می رود شرکت های داخلی درباره تصفیه پساب های صنعتی با استفاده از فناوری های 
نوین و بر اساس استانداردهای جهانی و کاهش آلودگی های محیط زیستی راهکارهای قابل  انجام ارائه کنند. همینطور در 
خصوص موضوع مهم کاهش انتشار گازهای گلخانه ای، انتظار ما صرفاً ساخت قطعات نیست و جاهایی که فناوری های 
پیشرفته مورد نیاز است، شرکت های دانش بنیان باید به یاری صنعت بیایند. برای یافتن راه حل رفع مشکلات در واحدها، 
دستیابی به نوآوری های پایدار مهم است و اجرایی شدن باید به شکل پایدار باشد. نوآوری برای افزایش رقابت پذیری و 
حضور در جهان بسیار بااهمیت است، شرکت های دانش بنیان باید به تجهیزات هوشمند ورود کنند؛ زیرا این گامی بزرگ 
در جهت خودکفایی خواهد بود. پشتیبانی فنی و آموزشی نیروی انسانی از موارد مورد انتظار از شرکت های داخلی است، 
امیدواریم بتوانیم همکاری متقابلی برای بهبود و پیشرفت در صنعت پتروشیمی و حرفی برای گفتن در بازارهای جهانی 
داشته باشیم. شفاف سازی در شرکت های پتروشیمی هلدینگ خلیج فارس مورد تأکید است و همیشه لحاظ می شود.

ضرورت ایجاد »جهان ایرانی« با نوآوری و خلاقیت  
سپهدار انصاری نیک، مدیرعامل شرکت پتروشیمی بندر امام:

در این برهه باید هوشمندسازی تجهیزات مدنظر قرار داد. با توجه به شرایط تحریمی کشور، باید حلقه  های مغفول یا 
مفقوده توسعه فناوری های نوین را در داخل کشور تکمیل کنیم. تحریم، جهان ایرانی را از نظام بین الملل جدا کرده و شرایط 
بین المللی به شکلی است که جهان ایرانی را باید در داخل با نوآوری و خلاقیت ایجاد کنیم و این ظرفیت در کشور وجود 
دارد. حضور چشمگیر سازندگان داخلی که در بخش هایی با هم رقابت می کنند، نشان می دهد که جهان ایرانی و فن بازار ما 
وسیع است و هرچه نوآوری گسترش یابد و دانش بنیان ها به نیازهای صنعت ورود کنند، این جهان گسترده تر می شود.

هنوز در شرکتهای داخلی در زمینه تولید یا نوسازی تجهیزات جای کار بسیار وجود دارد. به طور مثال، برخی از تجهیزات 

تجاری سازی و 
کسب دانش 
و فناوری نیاز 
هر مجموعه 

برای حضور در 
عرصه بین المللی 

است، لذا 
معاونت علمی 

ریاست جمهوری 
سازمانی را برای 

تجاری سازی 
محصولات 

شرکت ها 
تدارک دیده 

و رویکرد این 
معاونت حمایت 

حداکثری از 
شرکت های 

داخلی است.

از ایده پردازی تا تجاری سازی برای رقابت
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پتروشیمی بندر امام که قدیمی است هنوز ساخته نشده اند و باید به کمک دانش بنیان ها و سازندگان ایرانی روی قطعات قدیمی کار و مهندسی 
جدید شوند و این زمینه مناسبی برای ورود داخلی هاست. هوشمندسازی پکیج ها و قطعات برای ایجاد یکپارچگی فرایند و پایش وضعیت نیز 
بازار مطلوبی برای شرکت های دانش بنیان است. استفاده از 2 درصد فروش شرکت های زیرمجموعه هلدینگ خلیج فارس در تحقیق  و توسعه 
انفجار بزرگی در بازار داخلی هاست و شرکت ها باید از این فرصت مناســب به خوبی بهره ببرند. 2 درصد از فروش پتروشیمی بندر امام حدود 1.۶ 
هزار میلیارد تومان می شود، لیست پروژه های پتروشیمی بندر امام در زمینه های مختلف به 4.5 هزار میلیارد تومان می رسد که بازار بزرگی برای 

دانش بنیان ها و نوآوران است.

فرصت های مساوی به شرکت ها داده شود  
ظهیر امامی، مدیرعامل شرکت فاتح فراسان:

شرکت ما صنعت لوله های GRP را تحت لیسانس یک شرکت نروژی وارد کشور کرد و سپس با گذشت چند سال آن را بومی کرد.
این شرکت از مرحله بومی سازی به کسب دانش فنی رسیده است و مرکز فناوری فراتک را ایجاد کرده است، امکانات شرکت ها محدود است 
و درنظرگرفتن همه نیازهای شرکت های پتروشیمی کار ساده ای نیست و در این زمینه ارتباط با دانشگاه ها می تواند کمک بسیاری به این روند 
رو به رشد کند.  انتظار می رود که شرکت های بزرگ، در واگذاری پروژه ها و رتبه بندی سازندگان شفافیت داشته باشند و فرصت های مساوی به 
شرکت های داخلی داده شود. به نظرم چهار اصل اصلی در این زمینه؛ چابکی، احترام، منطق برد - برد و توجه به شفافیت است و توقع داریم نگاه 

شرکت ها به بخش خصوصی نیز بر پایه همین اصول استوار باشد.

با سرمایه کارفرما بازی نمی کنیم  
مهدی قطبی، مدیرعامل شرکت فاتح صنعت:

ساختارهای مهندســی معکوس را باید جدی بگیریم و نگاه ویژه به بهینه سازی داشته باشــیم. پروژه های متعددی در این شرکت همسو با 
تجاری سازی اجرا شده است و امروز بزرگ ترین سبد محصولات را در بین سازندگان مشابه خودمان در دنیا داریم.

در حال حاضر، معادل ظرفیت یک تا دو پتروشیمی کامل، امکان ساخت تجهیزات را داریم و بسیاری از طرح ها را با استفاده از مشاوران بین المللی 
به روز نگه می داریم. هرجایی که دانش فنی کافی نداشته باشیم، کسی را پیدا می کنیم که به ما یاد بدهد و با سرمایه کارفرما بازی نمی کنیم.

بازار ۴۰۰ میلیارددلاری ال ان جی  
محمد پورجولا، مدیرعامل شرکت امین فناوری شریف :

ما با شناسایی گلوگاه های اجرای طرح های ال ان جی بازار 400 میلیارددلاری این محصول در دنیا را هدف اولیه شرکت قرار دادیم و سعی کردیم 
گام به گام به سوی این هدف پیش برویم. در این مسیر از جمله چالش های شرکت های فناور عبارتند از: کمبود اعتبار مالی، عدم اعتماد به محصول 

تولید داخلی، مدل مالی توسعه فناوری، نیاز به سرمایه بالا، رقبای چینی و اقناع سرمایه گذار در فاز تصمیم نهایی.



86

ویژه نامه پتـــــروکم / بهمن 1403

w w w. p g p i c . i r

نشست تخصصی »تجهیزات ثابت و شیرآلات«

کارنامه موفق سازندگان »مبدل ها«
بابک آروند مسئول حمایت از ساخت داخل شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس:

خوشبختانه توانمندی تولیدکنندگان ایرانی در ساخت محصولات پیشرفته مبدل های ثابت صنعت پتروشیمی، ایران 
را به سرعت به سوی رفع وابستگی به محصولات مشابه خارجی پیش می برد. این توانمندی مهندسان و مبتکران ایرانی 
امروز در ساخت محصولات پیشرفتهای نظیر؛ مبدل های صفحه ای جوشی، کوره ها، بویلرها، اینترنال تاورها و پکینگ ها 
و فناوری های به کاررفته در ساخت مبدل های صفحه ای لوله ای نمایان شده است و مجموعاً نشان می دهد که صنعت 
ما در این زمینه بهطور جدی به سوی رفع وابستگی به محصولات مشابه خارجی پیش می رود. این نشست که با حضور 
تولیدکنندگان، مدیران ارشد و فعالان صنعت پتروشیمی برگزار شد، فرصتی برای معرفی محصولات فناورانه پنج شرکت 
از جمله طاها قالب توس، شگفت افزار، پنتان شیمی، فاتح صنعت کیمیا و اکو کولر بود که با استقبال چشمگیر مواجه 

شد طوری که به دلیل پر شدن ظرفیت سالن بسیاری از شرکت کنندگان به ناچار ایستاده در نشست مشارکت کردند.

نماینده پنتان شیمی:  
پیشــنهاد من این اســت که به مــوازات نیاز صنعت پتروشــیمی به شــیوه های نویــن تولید، شــیوه های حمایت از 
تولیدکنندگان هم بازنگری شود تا فضای رقابت شفاف تر و مطمئن تر شود. در این راستا تخصیص به موقع منابع هنگام 
عقد قراردادها و در سررسید پرداخت ها می تواند سرعت تولید را بیشتر کند و امنیت خاطر تولیدکنندگان را افزایش دهد.

نماینده شرکت فاتح صنعت کیمیا:   
می خواهم ابتدا مروری بر تاریخچه تولید در این مجموعه بزرگ صنعتی، داشته باشــم. از روز رفتن ژاپنی ها از ایران 
به ناچار و با مهندسی معکوس قطعه سازی را آغاز کردیم تا رفع وابستگی به ایتالیایی ها برای ساخت فیلرها پیش رفتیم 
و خوشبختانه تا امروز که موفق به ساخت کوره ها و بویلرها و دیگر تجهیزات پیشرفته شده ایم این روند صعودی را طی 
کردهایم. در  واقع حرکت ما مصداق تبدیل تهدید تحریم ها به فرصت بوده است. در حال حاضر نیز برای بهره مندی از توان 
فنی مهندسی قدرتمند جهانی از شرکت های بزرگ و به نام دنیا مشورت و کمک می گیریم تا ارتباط فناورانه با جهان را به 
طور مستمر ادامه دهیم. با این تدابیر، هزینه های طراحی، تولید تا ساخت و نگهداری تجهیزات به طور چشمگیر کاهش 
می یابد. مهندس سعیدی طاهر، مشاور تولید شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس و مهندس جعفری، مسئول نظارت 

بر پروژه های رفع موانع تولید و بهبود فرایند شرکت اعضای این نشست تخصصی بودند.

توانمندی 
مهندسان و 

مبتکران ایرانی 
امروز در ساخت 

محصولات 
پیشرفت های 

نظیر؛ مبدل های 
صفحه ای جوشی، 
کوره ها، بویلرها، 

اینترنال تاورها 
و پکینگ ها و 

فناوری های 
به کاررفته 

در ساخت 
مبدل های 

صفحه ای لوله ای 
نمایان شده 

است
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ثمره شیرین اعتماد به شرکت های ایرانی 
یکی از تولیدکنندگان داخلی حاضر در نشســت تخصصی تجهیزات دوار )پمپ، کمپرســور، توربین و متعلقات(، با اشاره به نتیجه عتماد به 
متخصصان ایرانی در شرکت پتروشیمی شازند اراک: زیمنس رفت، اما متخصصان داخلی هم پروژه را تمام کردند، هم ظرفیت توربین ها را افزایش 
دادند. در این نشست که در سالن ابن سینا سالن همایش های خلیج فارس و با استقبال مدیران عامل شرکت ها و متخصصین حوزه پمپ، کمپرسور، 
توربین برگزار شد، متخصصین تجارب خود را با دیگران به اشتراک گذاشتند. نشستی که با استقبال چشمگیر تولیدکنندگان و فعالان صنعت 

پتروشیمی مواجه شد و نمایندگان شرکت های مهندسی خدمات تابا، گروه توربین ماشین خاورمیانه و … در آن حضور داشتند.

رضا سرخان پور کارشناس ارشد تجهیزات دوار:  
 سال ها در صنعت آلمان مشغول به کار بودم و ۸ سال است در حوزه تجهیزات روتاری مشغول به فعالیت هستم و با توجه به تجارب خود تصمیم 
به شرکت در این نشست گرفتم. ۶ موضوع مهم کار ما در مهندسی معکوس، آموزش، تأمین قطعات، پیش راه اندازی و راه اندازی، انتقال تکنولوژی 
و مشاوره اقتصادی است، در مهندسی معکوس فرایند را به 3 بخش حفاظت از قطعات در حال کار، خدمات تعمیراتی و مانیتورینگ برخط تقسیم 
می کنیم. ظرفیت روتاری دنیا 130 میلیارد دلار اســت، فقط این ظرفیت در بخش پمپ ها عدد ۷0 میلیارد دلار را نمایش می دهد، این در حالی 
است که این عدد برای بزرگ ترین پتروشیمی کشور 4 میلیارد دلار است، دنیا به سمت پمپ های oil six  در حال حرکت است، سرعت این پمپ ها 

با توجه به گیربکس های داخلی موجود در پمپ تا 24 هزار دور دقیقه افزایش یافته است.

مسعود عسگری نژاد نماینده گروه توربین ماشین خاورمیانه:  
به مرور زمان و پس از ســال ها تلاش به مجموعه سازی و ماشین سازی رسیدیم که در ســال ۹3 ثبت برند ملی آن انجام شد و محصولی با نام 
توربین گازی تیدا را ساختیم. در پروژه توربین های بخار پتروشیمی شازند اراک پس از تحریم ها شرکت زیمنس این پروژه را رها کرد. آن روز نیاز 
شدیدی به افزایش ظرفیت وجود داشت و چنین شرایطی ما با کمک متخصصین داخلی توربین های آنها را افزایش ظرفیت دادیم، این اتفاق نماد 

این است که باتکیه بر توان داخلی می توان کارهای بزرگی انجام داد.

موسوی سرپرست بازرگانی توربین ماشین خاورمیانه:  
 در زمینه توربین های بخار، کمپرســورها، روتار ماشین، و به صورت تخصصی کمپرسورهای اســکرو و غیره فعالیت داریم، کمپرسورهای اسکرو بر 
خلاف ظاهر بسیار ساده، کارایی بالاتری نسبت به محصولات مشابه خود را دارند که می توانند بدون افت گاز به فعالیت خود ادامه دهند، پروفیل این 
کمپرسورها از 10 معادله پیروی می کنند ما در شرکت به تمامی معادلات دست پیدا کردیم و با استفاده از پایتون روش های طراحی پروفیل کمپرسورهای 
اسکرو را طراحی کنیم. این کمپرسورها را برای فولاد اهواز، پتروشیمی امیرکبیر، پتروشیمی شازند، مجتمع فولاد مبارکه، شرکت پتروشیمی کارون اجرا 

کرده ایم و همچنین 13 پروژه برون مرزی داشتیم که با اعزام متخصصین به خارج از مرزها، مراحل تولید آن را در داخل آغاز خواهیم کرد.

دکتر امیر علایی نماینده شرکت فدکو:  
 این شرکت سانتریفیوژهای دکانتر و سپراتور تولید می کند که جدیدترین محصول آن سپراتورهای مستقیم بدون گیربکس و تسمه بدون 
خرابی اســت، این محصولات بدون خرابی ســال ها کار خواهند کرد. همچنین تولید موتورهای ۶ هزار تا 24 هزار دور در دقیقه برای استفاده در 

ماشین آلات سانتریفیوژ را هم تولید می کنیم و آماده همکاری با شرکت های حاضر در نمایشگاه هستیم.
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در نشست تخصصی »کاتالیست، مواد شیمیایی، روغن های داغ و افزودنی های فرایندی« در ایران پتروکم، تولیدکنندگان 
ایرانی کاتالیست به بیان تجربیات خود در خصوص آغاز راه داخلی سازی کاتالیست ها پرداختند.

مهندس محمد قاسمی نیا رئیس گروه فرایندهای مدیریت تولید گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس:   
شرکت های توانمند داخلی در زمینه کاتالیست، مواد شیمیایی، روغن های حرارتی در این جمع حضور دارند که طرح های آنها 

اگر در زمینه تست های آزمایشگاهی و صنعتی )میدانی( جواب دهند قابلیت ایجاد تفاهم نامه و مصرف در واحدها را دارند.
دکتر بهروز فقیه نماینده شرکت دانش بنیان شیمی پژوهان:  

 به عنوان نماینده یک شرکت دانش بنیان با 30 سال سابقه در این نشســت حضور پیدا کرده ام، عمده افراد مشغول در این 
شرکت فارغ التحصیلان دانشگاه های شریف، تهران و … هستند. شرکت ما یک شرکت متمرکز بر کربن است که نقطه اشتراک 
پتروشیمی و فولاد است، و در سال های گذشته پاسخ های مطمئنی به نیازهای صنایع داده است، بعد از تحریم ها کلدباکس های 
صنایع ایران دچار مشکل شدند که ما با تعمیر کلدباکس های معتبر این نیاز را برطرف کردیم. برای یک شرکت دانش بنیان تمرکز 
بر روی یک محصول معمولًا منطقی نیست، اما شرکت ما با تمرکز بر ساخت کاتالیزور از جمله؛ کاتالیست پالادیوم بر روی کربن 
اکتیو، کاتالیست اکسی کلریناسیون پودری، کاتالیست اکسی کلریناسیون استوانه ای، کربن اکتیو اشباع با گوگرد، کاتالیست 
پایه سیلیس، لمپ گرافیت دی کامپوز اکتیو با آهن رسالت ویژهای، در این زمینه عرضه کرده  است. امروز تشکر ویژه می کنم 
از مدیرانی که کاتالیســت ایرانی را در رآکتور خود راه اندازی کردند و به ســاخت داخل اعتماد کردند. برای مثال کاتالیست های 
شرکت پتروشیمی بندر امام و شهید تندگویان از خانواده گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس را شرکت ما تولید و تأمین کرده 

که مایه  افتخار است.
محمدهادی بهرامی نماینده شرکت البرز تدبیرکاران:  

 این شرکت به عنوان مبتکر فناوری oil analysis condition monitoring از سال ۷4 کار خود را در  کشور آغاز کرده است و 
امر مهم تعمیرات و نگهداری قطعات، و … را بر عهده دارد که دارای گواهی تأیید صلاحیت آزمایشگاهی بر اساس استاندارد 
iso/iec 201۷ است. فعالیت های تحقیقاتی و آزمایشی مانند؛ پروژه های آنالیز روغن را بر عهده داریم،  فرسایش، آلودگی 

و کیفیت از پارامترهای کلیدی در آنالیز روغن و عیب یابی است، در صنایع پتروشیمی تست های تمیزی بسیار دارای 
اهمیت است، برای مثال در آلودگی آب یا تخریب روغن وقتی رسوب در قطعات ایجاد شود، به مرورزمان آسیب زیادی 
به قطعات وارد می شود، بنابراین نیاز است حتی قبل از استفاده روغن های نو حتماً آزمایش های لازم جهت استاندارد 
بودن آنها انجام شود. برخی از این استانداردها شامل astm d43304 ,astm d6224 , iec ۶0422 است، مانند روغن های در 
حال کار در توربین ها، روغن های دنده و … صیفی کار نماینده تیم شــرکت خوارزمی: این شرکت در حوزه لید جاذب ها، 
کاتالیســت ها، گوگردزدایی و نظایر اینها، فعالیت دارد، و کاتالیست های جامد در مقیاس صنعتی با استحکام بالا و ۷۷ 

کیلوگرم  فورس تولید کرده است.
محمد جلالی مدیر دپارتمان شرکت پژوهشی صنعتی آبریزان:  

 این شرکت تولیدکننده مواد شیمیایی ضدخوردگی، ضد رسوب و غیره است که اخیراً آنتی فوم هم تولید کرده است، از سال 
13۷۹ کار خود را آغاز کرده و بیش از 1۸0 محصول صنعتی با بیش از 100 نیروی متخصص در پارک علمی فناوری شیراز مشغول به 
کار است. رسوب برداری، مدیریت خوردگی، خدمات آزمایشگاهی و فرمولاسیون عمده فعالیت این شرکت است و با این تجربه 

قادر است به شیوه ای رسوب برداری را انجام دهد که پس از تزریق مواد رسوب آسیبی به زیر ساخت وارد نشود.

در نشست 
تخصصی 

»کاتالیست، 
مواد شیمیایی، 

روغن های داغ 
و افزودنیهای 

فرایندی« در 
ایران پتروکم، 
تولیدکنندگان 

ایرانی کاتالیست 
به بیان تجربیات 

خود در خصوص 
راه داخلی سازی 

کاتالیست ها 
پرداختند

راه بلند داخلی سازی کاتالیست ها 
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کاهش اتلاف 
منابع، توسعه 

پایدار، ارتقای 
مسئولیت 
اجتماعی، 

انعطاف پذیری 
کسب  وکار، 

کاهش هزینه ها 
و ایجاد ارزش 

افزوده از مزایای 
استفاده از 

سیستم مدیریت 
ایمنی فرایند 

است.

نشست تخصصی »اهمیت جاری سازی PSM و سیستم تجزیه وتحلیل حوادث با استفاده از هوش مصنوعی« در دومین 
همایش و نمایشگاه ایران پتروکم با حضور جمع چشمگیری از متخصصان و مهندسان این حوزه برگزار شد.

 ستار ماندگار، رئیس PSM شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس:
لازم است به ابلاغیه مدیرعامل شرکت اشاره کنم و اینکه با پیاده سازی اصول ایمنی فرایند و هوش مصنوعی می توانیم 

به تولید مطمئن و پایدار دست  یابیم.
سیاوش میرحاجی، مدیرعامل پتروشیمی پارس: 

استقرار کامل سیستم PSM در این شرکت، با کمک مشاوری از BASF انجام شده است. چند شرکت پتروشیمی بسیار 
خوب در این زمینه کار کرده اند که می توان از تجربیات آنها استفاده کرد.

البته برای استقرار این سیستم همه بخش های سازمان باید درگیر شوند.

  PSM کاهش هزینه های تولید با
علیرضا صادقی، کارشناس ارشد PSM در شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس :

در خصوص اهمیت پیاده سازی و چالش های سیستم PSM )مدیریت ایمنی فرایند( در فرایندهای مبتنی بر ریسک 
باید بگویم که PSM درگذشته جنبه اختیاری داشت اما از بهمن 1402 با ابلاغیه وزیر نفت اجرای سیستم مدیریت ایمنی 

یک فرایند ضروری شد.
تولید مستمر و ایمن بدون پیاده سازی سیستم مدیریت ایمنی فرایند محقق نمی شود PSM برای صنعت پتروشیمی 
که ذاتاً پرریسک است، بسیار ضروری است زیرا بواسطه پیاده سازی این سیستم است که ایمنی مواد، فرایند و خطاهای 

انسانی مدیریت می شود.
کاهش اتلاف منابع، توسعه پایدار، ارتقای مسئولیت اجتماعی، انعطاف پذیری کسب  وکار، کاهش هزینه ها و ایجاد 

ارزش افزوده از مزایای استفاده از سیستم مدیریت ایمنی فرایند است.
با پیاده سازی این سیستم، ۸0 درصد از ریسک های فرایندی و 3 درصد از هزینه های تولید کاهش می یابد.

  PSM مدل ایمنی و فرایند در همه سازمان ها را نباید با هم مقایسه کرد زیرا ریسک ها متفاوت است، کما این که مدل

روش های غلبه بر ریسک های فرایندی
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دارای 4 رکن و 20 المان است. تولید مستمر و ایمن بدون PSM محقق  نمی شود، مدیران ارشد سازمان باید حس آسیب پذیری را در سازمان تقویت 
کنند و دائماً نکات ایمنی را تکرار کنند. همچنین باید انگیزه مشارکت در امر مهم PSM ایجاد شود و دامنه مسئولیت ها مشخص گردد.

طبیعی است که پارهای چالش ها در مسیر پیاده سازی PSM وجود دارد. ریسک های هر سازمان مختص آن سازمان است و برای انتخاب گام های 
استقرار، درک صحیح خطرات و ریسک های آن سازمان الزامی است.

سطح فرهنگ ایمنی هر سازمان با سایر سازمان ها متفاوت است. لذا برای انتخاب گام های استقرار درک صحیح سطح فرهنگ ایمنی آن سازمان 
الزامی است.

آنچه موجب عدم موفقیت بسیاری از سازمان ها در روند پیاده سازی PSM می شود، کپی برداری از سازمان های دیگر است.
بزرگ ترین چالش در 2024 نوع نگاه مدیران به ریسک های سازمان است و من در مجموع بر تلفیقی از دو رویکرد پیشگیرانه و درس آموزی از 

حوادث تأکید دارم.

امیر چرونی، رئیس PSM پتروشیمی پارس:  
در این فرصت میخواهم روند استقرار PSM در این شرکت را بیان کنم. از سال 1400 برای استقرار PSM، مطالعات آنالیز شکاف PSM انجام شد 
سپش نقشه راه استقرار PSM تهیه و تدوین گردید و در نهایت روش اجرایی PSM طراحی شد و بر اساس آن، آموزش تخصصی ویژه مدیران ارشد 

سازمان در این این زمینه را دنبال کردیم.

داشتن رویکرد درست به هوش مصنوعی   
رضا استادی، مدیرعامل شرکت گیتی افروز:

بحث من ناظر به راهکارهای هوش مصنوعی در HSE و مدیریت ایمنی فرایند است. معتقدم که محور و اساس نگاه ما به هوش مصنوعی از نوع 
»تصمیم یاری« باشد نه نگاه تصمیم گیری.

از طرفی به زیرشاخه های متعدد PSM در هوش مصنوعی نگاه بیندازیم. برخی راهکارهای هوش مصنوعی سریع اجرا می شوند؛ اما برخی از آنها 
نیاز به پیش شرط دارند.

دیجیتال سازی سازمان در برهه کنونی از مهم ترین چالش های ایجاد پیش شرط در یک سازمان است.
بهره گیری از هوش مصنوعی در تجزیه  و تحلیل حوادث و یا اشــتباهات، کارهای روتین بســیار کاربردی اســت، هوش مصنوعی بســیاری از 
ریسک هایی که لیست نشده است را می تواند ارائه کند. درست است که فصلی از مدیریت بحران، به اشتراک گذاری اسناد است، اما در مدیریت 

بحران فرایندهایی است که باید حتماً تجزیه وتحلیل شود.
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یک نظریه جامع برای چالش ناترازی 
 معاون وزیر نفت: ناترازی گاز به ۷۰۰ میلیون مترمکعب خواهد رسید، اگر کاری نکنیم! 

 رفع ناترازی گاز نیازمند ۱۰۴ میلیارد دلار سرمایه گذاری است

حسین افشین معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور:  
سال 13۹۶ گفتند که قرارداد فاز 11 با توتال خیانت به کشور اســت، قراردادی که اتفاقاً نقطه اتکای آن فناوری ساخت 

سکوهای فشار افزا در کشور بود. این افراد امروز که با ناترازی گاز مواجه هستیم بیایند و پاسخ بدهند.
از مهمترین اتفاقــات همایش پتروکم،  نشســت تخصصی »سیاســت گذاری در حــوزه انرژی و توســعه انرژی های 

تجدیدپذیر با رویکرد رفع ناترازی و جذب سرمایه« بود.
امید شاکری، معاون وزیر نفت در امور مهندسی، پژوهش و فناوری :  

مدت هاست که حرکت جهانی به سمت گذار از سوخت های فسیلی و سوق یافتن به انرژی پاک آغاز شده است، بر 
اساس پیش بینی های آژانس بین المللی انرژی، رشد انرژی های تجدیدپذیر طی سال های آینده فرایند شتابانی یافته و 

تا سال 2050 تأمین کننده اصلی انرژی خواهند بود. به نحوی که از حامل های فسیلی فاصله خواهیم گرفت.
اما نکته مهم این است که حتی در سال هایی که انرژی تجدیدپذیر سهم بالایی در سبد انرژی جهانی به خود اختصاص 
می دهد، باز هم مجموع سهم انرژی نفت گاز در سبد جهانی انرژی بیشتر از تجدیدپذیرهاست، یعنی قرار نیست انرژی های 
تجدیدپذیر تمام انرژی دنیا را تأمین کنند.  این مسئله اهمیت بالایی برای ایران که مزیت اقتصادی آن بر پایه نفت و گاز 
است، دارد، ما فرصت کمی تا زمان رسیدن به اوج تقاضای نفت داریم، باید علاوه بر این که به سمت »گذار انرژی« حرکت 

می کنیم، حداکثر تولید را از نفت و گازمان داشته باشیم و این ثروت زیرزمین را به اقتصاد مولدمان تبدیل کنیم.

سهم ۹۲ درصدی نیروگاه ها از سوخت های فسیلی  
بحث ناترازی انرژی که این روزها ایران با آن مواجه است، نتیجه سیاست گذاری هایی که طی سال های قبل در حوزه 
انرژی صورت گرفته است. این روند باعث شده ما اکنون با مشکل ناترازی انرژی مواجه شویم، به عنوان مثال ۶0 درصد 
برق دنیا با سوخت های فسیلی تولید می شــود که این آمار در ایران ۹2.4 درصد است. علت هم مشخص است، چون 
ما فرض کرده ایم به منبع بی نهایت گاز وصل هستیم؛ بنابراین توسعه همه بخش های اقتصادی کشور را بر مبنای گاز 

تدوین کردیم.

بر اساس 
پیش بینی های 

آژانس بینالمللی 
انرژی، رشد 

انرژی های 
تجدیدپذیر 

طی سال های 
آینده فرایند 

شتابانی یافته و 
تا سال 20۵0 

تأمین کننده 
اصلی انرژی 
خواهند بود



92

ویژه نامه پتـــــروکم / بهمن 1403

w w w. p g p i c . i r

در ده سال گذشته نرخ رشد گاز در همه بخش ها 5 درصد بوده است، درحالی که روند تولیدمان همواره افزایشی بوده ، اما در مسابقه تولید و 
مصرف گاز، بخش تولید همیشه بدهکار بخش مصرف بوده است که نتیجه خود را در ناترازی گاز نشان داده است به نحوی که شرکت های تولیدی 

بیشترین آسیب را از ناترازی گاز در فصل زمستان می بینند.

مصرف گاز نیروگاه ها معادل ۴ فاز پارس جنوبی  
در حال حاضر مصرف گاز نیروگاه ها از ۶4 میلیارد مترمکعب در سال به ۹0 میلیارد مترمکعب رسیده است که معادل تولید گاز در چهار فاز پارس 
جنوبی است، حال آن که اگر تولید برق از انرژی های تجدیدپذیر صورت می گرفت، گاز تولید شده به سمت بخش صنعت منتقل شده و ارزش 

افزوده بیشتری را برای کشور به همراه داشت.
در شرایط فعلی، ما علاوه بر ناترازی گاز، ناترازی برق و ناترازی فرآورده های نفتی هم داریم، برای حل این مشکل باید به مسئله انرژی نگاه جامع 

داشته و از نگاه بخشی پرهیز کنیم.
باید برای حل ناترازی انرژی چاره اساسی بیندیشیم، آینده ای که پیش روی کشور داریم، با توجه به افزایش سالانه تقاضای گاز در کشور، اگر 
برای افزایش تولید سرمایه گذاری نکنیم به دلیل افت تولید میادین نفتی و گازی، تا چند سال دیگر تولید گاز کشور روند کاهنده خواهد داشت.

ناترازی گاز به ۷00 میلیون مترمکعب خواهد رسید، اگر کاری نکنیم!
وزیر نفت اخیراً تاکید کردند که سرمایه گذاری برای اجرای طرح های فشارافزایی در پارس جنوبی از نان شب هم برای کشور واجب تر است، اگر این 
اتفاق رخ ندهد، ناترازی در فصل سرد زمستان که به 300 میلیون مترمکعب در روز رسیده است، طی سال های آینده به ۷00 میلیون مترمکعب 

در روز هم خواهد رسید.
برای رفع ناترازی باید در چهار حوزه اقدام کنیم، اول، افزایش تولید گاز کشور از طریق اجرای طرح های توسعه میادین جدید و فشارافزایی در پارس 
جنوبی، دوم چهار برابر کردن ظرفیت ذخیره سازی گاز در کشور که در برنامه هفتم توسعه نیز تکلیف شده است، سوم بهینه سازی مصرف انرژی 

و توسعه انرژی های تجدیدپذیر و در نهایت اصلاح نظام تعرفه ای.
ترکیب این اقدامات قیمتی و غیرقیمتی همان سیاست های اصلاح الگوی مصرف که در سال 13۸۹ از سوی مقام معظم رهبری ابلاغ شد.

 البته اگر فکر کنیم می توانیم با افزایش تولید و ذخیره سازی ناترازی گاز را حل کنیم، اشتباه کرده ایم چرا که فاصله بین تولید و تقاضا پر نمی شود 
مگر این که انرژی های تجدیدپذیر و بهینه سازی نیز به کمک ما بیاید.

می توانیم ناترازی را در یک برنامه هشت ساله کاملًا برطرف کنیم. اجرای این برنامه نیازمند 104 میلیارد دلار سرمایه گذاری است، یعنی باید سالی 
13 میلیارد دلار در این بخش سرمایه گذاری کنیم که انجام این امر نیازمند هماهنگی همه ارکان کشور است.

تکالیف وزارت نفت برای رفع ناترازی  
در برنامه هفتم توسعه تکالیفی برعهده وزارت نفت نهاده شده است، از آن جمله؛ حساب ســرمایه گذاری نفت و گاز که قرار است بخشی از 
طرح های توسعه ای از محل این حساب اجرا شود. همچنین در قالب مولدســازی بخش های صنعتی که از ناترازی گاز رنج می برند، می توانند در 

توسعه میادین گازی مشارکت کرده و از این طریق کمبود خوراک خود را جبران کنند.
تشکیل سازمان مدیریت راهبردی انرژی به مدیریت بخش تقاضا که تاکنون رها شده بود، امری مهم است که باعث می شود با اصلاح ساختارها 

به مدیریت لجام گسیخته مصرف بپردازیم.
در خصوص بهینه سازی مصرف انرژی، نیز هدف گذاری شده است که 12 هزار مگاوات انرژی از محل انرژی های تجدیدپذیر تولید شود که این 

مهم نیز سازوکار کارآمدی است که فضا را برای اجرای پروژه های بهینه سازی و همچنین صرفه جویی در مصرف گاز فراهم می کند.
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البته رســیدن به این اهداف هم کار جــدی و هم منابع مالــی بالایی می طلبد، اما بــا اجرای آن تا پایان برنامه شــاهد 
صرفه جویی یک میلیون و 2۸5 هزار بشکه ای خواهیم بود که عدد قابل ملاحظه ای است.

در حال حاضر کل ظرفیت نامی نیروگاه ها از تولید برق غیرفسیلی 2.3 درصد است که این آمار در پایان برنامه هفتم 
به 12 درصد خواهد رسید، اگرچه عدد خوبی است؛ اما با توجه به این که سهم جهانی نیروگاه ها از تجدیدپذیرها ۶0 درصد 

است، بنابراین باز هم باید هرچه بیشتر به سمت انرژی های تجدیدپذیر حرکت کنیم.

نوآوری در مدل های تأمین مالی انرژی های تجدیدپذیر  
برای این که بتوانیم هدف گذاری ها در توسعه انرژی های تجدیدپذیر را محقق کنیم باید در »مدل های تأمین مالی« نیز 
نوآوری داشته باشیم که تابلوی برق سبز کارآمدترین آنها است. البته به تازگی وزارت نفت در قالب قراردادهای توسعه 
میادین نفتی و گازی، به سرمایه گذاری در انرژی های تجدیدپذیر توجه کرده است و امیدوار هستیم با سازوکارهایی که 
دراین ارتباط اندیشیده است، سرمایه گذاران را به این سمت ترغیب کرده و شاهد افزایش سرمایه گذاری در این بخش 

باشیم.
نگاه تخصصی به حل ناترازی انرژی  
محمد بهرامی، نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس:  

 برای حل ناترازی انرژی تا زمانی که سیاستهای کشور در زمینه انرژی لحاظ نشود، برنامه های مربوط به این بخش نیز 
قابل اجرا نخواهد بود.

با این که ما برنامه جامع بیست ساله یا برنامه پنج ســاله تدوین کرده ایم، اما باید ببینیم چقدر از دغدغه هایی که در 
این برنامه ها عنوان شده پاسخگوی نیاز کشور بوده است و یا این که برنامه هفتم توسعه تا چه میزان همسو با سند 

چشم انداز است.
در بحث سیاست گذاری، مسئله ای که بسیار اثرگذار است، توجه به بعد تخصصی مسائل از نگاه متخصصان آن حوزه 

است. ازاین رو معتقدم ناترازی ما در بخش های مختلف ناشی از نگاه و نگرش ما به این موضوع است.
ناترازی انرژی یک بیماری مزمن  
دکتر حسین افشین، معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور:  

 ناترازی کشور یک بیماری مزمن است و این گونه نیست که امروز بگوییم مشکل باید حل شود و فردا صبح مسئله حل 
شده است، متأسفانه ناترازی انرژی در کشور ما روزبه روز بدتر می شود.

رکوردها در تولید گاز ایران شکسته می شود. تولید گاز شیرین ما هم اکنون از ۸00 میلیون مترمکعب در روز گذشته 
است که سهم مصارف خانگی ۶00 میلیون مترمکعب است، از طرفی ما باید به نیروگاه ها نیز 240 میلیون مترمکعب 
و بخش صنعت هم 230 میلیون مترمکعب گاز بدهیم، بخشی از مصرف نیروگاهی را از طریق تأمین سوخت مازوت و 
گازوئیل جبران می کنیم تا سهم بخش صنعت را کمتر قطع کنیم؛ بنابراین تا زمانی که نگاه ما به بخش انرژی تنها تولید 

باشد، عموماً راه را به غلط رفته ایم.

چه کسی مقصر است؟  
می خواهم به سازوکارهای اندیشیده شده برای کاهش مصرف اشاره کنم. حدود ۸0 درصد اتلاف انرژی در بخش خانگی 

ناترازی انرژی 
کشور یک 

بیماری مزمن 
است و این گونه 
نیست که امروز 

بگوییم مشکل 
باید حل شود و 

فردا صبح مسئله 
حل شده است، 
متأسفانه ناترازی 
انرژی در کشور 

ما روزبه روز بدتر 
می شود
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مربوط به سیستم های حرارتی است، این سیستم ها را چه کسی باید اصلاح کند؟ آیا مردم مقصر هستند؟
ما حکمرانی خوب نکردیم و هنوز هم نمی کنیم.  ما در بخش انرژی مشکل اقتصاد کلان داریم، ما همزمان که بر روی تولید فکر می کنیم باید روی 
مصرف هم فکر کنیم، مثلًا وقتی که بحث های حمایتی مانند ساخت مسکن مهر می شود می خواهیم با هزینه کمتر مسکن بیشتری بسازیم، 
اما این کاهش هزینه در جای دیگری خود را نشان داده و چندین برابر آن را می پردازیم. اصلاح حکمرانی هم با آیین نامه و شعار انجام نمی شود، 

زیرا رفع یک سری از ناترازی ها حداقل به چهار سال زمان نیاز دارد.

آنها که مانع اجرای قرارداد فاز ۱۱ شدند پاسخگوی وضع موجود نیستند  
وزیر نفت اخیراً فرمودند که سرمایه گذاری در طرح های فشارافزایی از نان شب هم برای کشور واجب تر است، من سال 13۹2 قرارداد گازی طرح 
توسعه فاز 11 پارس جنوبی که با شرکت توتال امضا شده بود را دیده ام، اتفاقاً یکی از بندهای اصلی و مهم این قرارداد اجرای طرح های فشارافزایی 

در پارس جنوبی بود، اما بعد از امضای قرارداد جریانی در کشور اتفاق افتاد و باعث شد قرارداد به نتیجه نرسد.
با این که تصمیمی که در آن زمان گرفته شد بر اساس یک تصمیم کارشناسی بود؛ اما تحت فشار عواملی که متخصص هم نبودند، قرارداد اجرا 
نشد. حال اگر اجازه می دادند همان زمان قرارداد فاز 11 پارس جنوبی اجرا شود امروز شاهد اجرای طرح فشارافزایی در این میدان بودیم. حال سؤال 

من این است افرادی که آن زمان مانع از اجرای این قرارداد شدند چرا اکنون پاسخگوی وضع موجود نیستند.
می گفتند قرارداد با توتال خیانت به کشور است!

سال 13۹۶ گفتند که قرارداد فاز 11 با توتال خیانت به کشور است، قراردادی که اتفاقاً نقطه اتکای آن فشارافزایی و فناوری ساخت سکوهای فشار 
افزا در کشور بود، حال اکنون که با ناترازی گاز مواجه هستیم بیایند پاسخ بدهند. چرا که کمترین تأثیر اجرای این قرارداد نداشتن مشکل در بخش 

تولید بود.
 ازاین رو معتقد هستم نباید اجازه دهیم افراد غیرمتخصص در حوزه هایی که تخصص ندارند ورود کرده و باعث عقب نشینی متخصصان در 

کشور شوند. ما نباید به موضوعات فنی نگاه سیاسی داشته باشیم.

ارزان بودن انرژی در ایران  
در بحث انرژی های تجدیدپذیر در کشــور، یکــی از دلایل عدم اقبال ســرمایه گذاری در این بخــش ارزان بودن انرژی در ایران اســت. وقتی که 
نیروگاه های گازی، گاز را به صورت رایگان دریافت می کنند طبیعی است که ســرمایه گذار علاقه ای به سرمایه گذاری در نیروگاه خورشیدی که 
قیمت تمام شده آن چهار برابر نیروگاه گاز است، ندارد. البته امروز اوضاع کمی متفاوت شده است و سرمایه گذاری در این بخش نیز مقداری 

افزایش یافته است.

در کنار تولید باید حتماً به کاهش مصرف هم توجه کرد  
نمی توانیم اصلاحات اقتصادی و انرژی را به یکباره انجام دهیم، ما باید به تدریج به سمت اصلاح اقتصادی گام برداریم. برای حل ناترازی ها هم 
حتماً باید به مصرف توجه داشته باشــیم، تا هرجایی که می توانیم باید مصرف را کاهش دهیم. درحالی که ما سالی بین ۶ تا ۷ درصد افزایش 
مصرف انرژی داریم، تولیدمان بین 2 تا 3 درصد بوده است. همواره در مسابقه بین تولید و مصرف، بخش تولید بازنده بوده و امروز هم ناترازی 

ما تبدیل به کمبود شده است.
در حال حاضر نهضتی در کشور شکل گرفته و همه به سمت استفاده از فناوری پنل های خورشیدی رفته اند. برای تولید پنل های خورشیدی باید ۶3 
استاندارد اخذ شود، اگر دراین ارتباط دقت صورت نگیرد، بازده پنل های خورشیدی بعد از سه سال از بین رفته و ایران تبدیل به گورستانی از پنل های 
خورشیدی می شود که تولید برق ندارند، بنابراین در ارائه استانداردهای این پنل ها دقت داشته باشیم حتی اگر گران باشد.  باید حواس مان باشد 
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حال که دچار بحران انرژی هستیم، بحران دیگری به بحران های کشور اضافه نکنیم.

حضور رئیس جمهور در جلسات توسعه انرژی های تجدیدپذیر  
حضور رئیس جمهور در جلسات توسعه انرژی های تجدیدپذیر حاکی از اهمیت این مسئله برای دولت چهاردهم است، 

چرا که دولت عزم کرده است تا سه سال آینده مسئله ناترازی گاز را در کشور حل کند.

می توان ناترازی را حل کرد  
علی وطنی:  

می توان مســئله ناترازی انرژی را در کشــور حل کرد و نیازی به ابداع راه های جدید نیســت، افزود: زمانی که در معاونت 
فناوری ریاست جمهوری بودم، توانستیم متوسط مصرف گاز را با استفاده از روش های بهینه سازی مصرف کاهش دهیم. 
به عنوان مثال با اجرای بهینه سازی مصرف انرژی در شرکت پخش و فراورده های نفتی با 43 هزار مترمربع زیربنا را 3۷ درصد 

مصرف گاز و 1۸ درصد مصرف برق را کاهش دادیم.

مدیریت جامع انرژی شاه بیت حل ناترازی  
محمود امین نژاد، مدیرعامل پالایش گاز بیدبلند خلیج فارس:  

ما هم اکنون در بحران انرژی هســتیم، برای عبور از این بحران باید به سه نوع مدیریت تولید، مصرف و بهینه سازی، و 
مدیریت تنوع بخشی توجه کنیم، اما متأسفانه در چهل و پنج سال اخیر ما همیشه روی مدیریت تولید تمرکز کرده ایم که 

نتیجه آن هم بحرانی است که هم اکنون در بخش انرژی با آن مواجه هستیم.
ایجاد معاونت انرژی زیر نظر ریاست جمهوری در برنامه هفتم توسعه می تواند یکی از راه حل هایی باشد که کشور را از 
بخشی نگری در بخش انرژی نجات می دهد، برای کشوری که دومین دارنده ذخایر گازی دنیا و چهارمین دارنده ذخایر نفتی 
دنیاست، بسیار مایه تأسف است که به دلیل ســرما یا آلودگی با تعطیلی مواجه می شــود. ما اگر بتوانیم همان طور که 
معاون علمی و فناوری ریاست جمهوری گفتند بر روی مرزهای دانش حرکت کنیم، قادر به حل این مشکل نیز خواهیم بود.

لذا مدیریت جامع انرژی زیر نظر ریاست جمهوری شاه بیت حل ناترازی انرژی در کشور است.
زمانی که اتحادیه اروپا با مشکل تأمین انرژی مواجه بود، عده ای معتقد بودند که زمستان سخت آنها فرارسیده است، اما 
این اتحادیه بدون این که منابع جدیدی در انرژی کشف کند تنها با مدیریت مصرف، بهینه سازی و استفاده از فناوری های 

نوین موفق به عبور از این بحران شد، ایران هم می تواند از این تجربه استفاده کند.

ارائه طرح های تشویقی به بانک ها برای سرمایه گذاری در انرژی تجدیدپذیر  
هادی سپانلو، عضو هیئت عامل بانک ملت:  

توسعه پایدار احتیاج به توسعه پایدار مالی دارد، باید در کنار مباحث فنی به مسائل مالی سرمایه گذاری در انرژی های 
تجدیدپذیر نیز توجه کنیم. اگر قرار است بانک ها به تأمین مالی این پروژه ها بپردازند مهم ترین سؤال این است که این 

طرح ها  چه میزان بازدهی دارند.
سرمایه گذاری در طرح های تجدیدپذیر برای بانک ها هم جدید است، این در حالی است که ما متخصصینی که بتوانند 
ریسک این طرح ها را ارزیابی کنند نداریم، ازاین رو انتظار داریم برای بانک ها نیز طرح های تشویقی برای سرمایه گذاری در 

انرژی های تجدیدپذیر اختصاص داده شود.

رضا بزرگ، معاون مدیرعامل بانک تجارت:  
سیاســت های کلان در حوزه انرژی های تجدیدپذیر نیاز به مدل های مالی کلان دارد، برای همکاری در این بخش سؤال 
اصلی این است که قرار است با بخش خصوصی کار کنیم یا بخش دولتی. هر کدام از این بخش ها اثرگذاری جداگانه ای 

روی طرح ها دارند.
واگذاری امور به بخش خصوصی باعث بالارفتن سرعت اجرای کارها می شود. اجرای پروژه های دولتی معمولًا زمان بر است 
درحالی که در بخش خصوصی با این چالش مواجه نیستیم. اگر کارها به بخش خصوصی واگذار شود شاهد تحول شگرفی 

در توسعه انرژی های تجدیدپذیر خواهیم بود.
اگر از همان ابتدای اجرای طرح ها بانک ها را به عنوان مشاور در کنار خود داشته باشید بسیاری از مسائلی که هم اکنون با 

آن مواجه هستید را دیگر نخواهید داشت.

ما هم اکنون در 
بحران انرژی 
هستیم، برای 

عبور از این 
بحران باید به 

سه نوع مدیریت 
تولید، مصرف 
و بهینه سازی، 

و مدیریت 
تنوع بخشی 

توجه کنیم، اما 
متأسفانه در 

چهل و پنج سال 
اخیر ما همیشه 

روی مدیریت 
تولید تمرکز 

کرده ایم که نتیجه 
آن هم بحرانی 

است که اکنون 
در بخش انرژی 

با آن مواجه 
هستیم
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 نشست تخصصی تأمین مالی طرح های پتروشیمی در ایران پتروکم 

ایده های نو برای تامین مالی پتروشیمی ها
در نشست تخصصی تأمین مالی طرح های پتروشیمی،موضوع شیوه های نوین تأمین مالی در تعامل و همکاری مشترک بانک ها و شرکت های 

پتروشیمی مطرح و برخی موانع و مشکلات موجود مورد ارزیابی قرار گرفت.
حمید فدایی، مدیر طرح های شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس:  

در این نشست می خواهم برخی از موانع و مشکلات در مسیر تأمین مالی پروژه ها و روند بازپرداخت اعتبارات را تشریح کنم: زمان بندی مالی پروژه 
باید با طول عمر و زمان بندی اجرای آن تناسب داشته باشد. بسیاری از تسهیلات پرداخت شده در سررسید یک ساله به موعد پرداخت می رسند 
درحالی که پروژه هنوز به سرانجام نرسیده است و همین مسئله در روند اجرایی مشکلات زیادی را به وجود می آورد.  یکی دیگر از موضوعات مالی 
مطرح رسوب پول در حساب شرکت های توسعه ای است. سیاری از این شرکت ها، شرکت های توسعه ای هستند، نه تولیدی. لذا نمی توانند مبالغ 
سنگین مالی را برای نگه داشتن در اختیار بانک ها قرار دهند. از سوی دیگر به دلیل برخی از قوانین مالی، مراحل تأمین مالی پروژه و ارتباط با بانک تا 
زمان رسیدن به یک اندازه ای از پیشرفت فیزیکی متوقف می ماند و این روند کار اجرایی را با تأخیر مواجه می کند. لازم است در مطالعات اقتصادی 
طرح، این زمان بندی مالی و ارتباط با بانک ها دیده شود تا طرح ها در همان مراحل اولیه بتوانند از تسهیلات بانکی بهره ببرند. هلدینگ خلیج فارس 
و شــرکت های زیرمجموعه آن وزن مالی و اعتباری بالایی در سیستم بانکی دارند. لازم است ســازوکاری اندیشیده شود تا نیازهای شرکت های 

پتروشیمی همچون مشتریان موردی و عمومی تلقی نشوند.
حسین پناهیان، معاون مالی شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس:  

ماهیت طرح های پتروشیمی بلندمدت است؛ اما طرح های مالی کوتاه مدت هستند، این روند یک ناهماهنگی را ایجاد می کند که تا پایان پروژه 
ادامه دارد. با توجه به شرایط تحریم و محدودیت در روش های تأمین مالی، پیشنهاد داده ایم تا بخشی از سهام را به عنوان اوراق بدهی منتشر 
کنیم تا در زمان پایان پروژه و سررسید، این سهام قابل عرضه در بورس هم باشد. این موضوع به دلیل اینکه قبلًا سابقه نداشته کمی پیچیدگی 

دارد؛ اما اگر موفق شویم گره گشایی بزرگی در کار بانکی و اجرای پروژه ها رخ خواهد داد.
محمودرضایی، سرپرست مدیریت مالی شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس:  

در شرایط امروز باید به تأمین مالی با روش های ترکیبی فکر کنیم، ازآنجایی که شرکت های پتروشیمی ارز موردنیاز کشور را تأمین می کنند، 
پروژه های پتروشیمی به عنوان پروژه هایی ملی مطرح هستند و تأخیر و دیرکرد آنها مستقیماً در معیشت آنها اثرگذار است.

اسماعیل لله گانی، مدیرعامل بانک رفاه کارگران:  
سیاست های بانک مرکزی در مورد کنترل نقدینگی شرکت های زیادی را با مشکل تأمین مالی مواجه کرده و در مضیقه قرار داده است، بانک رفاه با 
توجه به سهام داران دولتی که دارد، وارد کار بنگاه داری شده و با شرکت های زیادی برای تأمین مالی همکاری دارد. در همین راستا روش های تأمین 
مالی نوینی را هم ابداع کرده ایم و به دنبال راهکارهای جدید هســتیم. برخی از روش های نوین تأمین مالی این بانک شامل موارد ذیل هستند: 
گواهی سپرده مدت دار ویژه سرمایه گذاری خاص، تأمین مالی از طریق انتشار اوراق بدهی، استفاده از منابع داخلی بانک با ایجاد میانگین حساب، 
راه اندازی صندوق مالی پروژه، تسهیلات اعتبار خریدار از محل بانک ایران اروپا، تسهیلات ارزی از محل صندوق توسعه ملی، تسهیلات مالی میان 

و بلندمدت خارجی )فاینانس(، تسهیلات مالی بابت واردات و صادرات از منابع داخلی بانک.
یکی دیگر از اقدامات تأمین مالی بانک رفاه کارگران توکنایز کردن دارایی ها و فروش توکن ها و راهکارهای نوین تسهیل مبادلات ارزی است. 
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در حال حاضر بانک رفاه کارگران با مجموعه های بزرگی همچون پتروشیمی شازند، امیرکبیر و فولاد مبارکه همکاری دارد و 
همین مدل های تأمین مالی می تواند در شرکت های دیگر هم به کار گرفته شود.

افشار سرکانیان، مدیرعامل تأمین سرمایه بانک ملت:  
در بحث روش های موفق تأمین مالی در همکاری بانک ها و پتروشیمی ها، این نکته حائز اهمیت است که علیرغم تصور 
بسیاری از شرکت ها، انتشار اوراق مرابحه با موفقیت انجام شد و در حال حاضر دوتا سه مجموعه پتروشیمی در هلدینگ 
از این روش استفاده می کنند. به نظر می رسد با توجه به ماهیت پروژه های بلندمدت پتروشیمی در هلدینگ و نیازهای 
ارزی که دارند، این روش کماکان می تواند مفید باشد. بر اساس ضرورت ها و الزاماتی که در کشور وجود دارد پتروشیمی به 
بالادست صنعت نفت ورود کرده اند، دولت ها به دلیل نیازی که به ارز پتروشیمی ها دارند مجوزها و مصوباتی خاص را در 
برخی از موارد صادر کرده اند که نمونه آن را در منطقه مکران می بینیم. به نظر می رسد هلدینگ می تواند در قالب پیشنهادی 
به دولت مجوزهایی را برای بانک ها بگیرد تا به عنوان فاینانسر به پروژه ها وارد شوند. این شرایط حضور حتماً برای بانک ها 
هم جذاب خواهد بود. اجرای صندوق پروژه و شرکت سهامی، پیشنهادهای خوبی هستند؛ اما تاکنون به دلیل عدم اعتماد 
متقابل چندان موفق نبوده است، با توجه به اتفاقاتی که طی سال های گذشته در بازار سرمایه رخ داده است مردم اعتمادی 
برای حضور در این پروژه های بلندمدت ندارند. در حال حاضر حداقل ۹ هزار و 300 همت نقدینگی در جامعه وجود دارد که 

عموماً در فضاهای غیرمولد گردش دارد.
 خود هلدینگ از شرکت های زیرمجموعه اش جلوتر است و اقدامات خوبی در زمینه اعتمادسازی بین مردم داشته است، 

هلدینگ و شرکت های زیرمجموعه آن می توانند اعتمادسازی خوبی داشته باشند و ابزارهای خوبی را هم در اختیار دارند.
رضا بزرگ، معاون مدیرعامل بانک تجارت:  

در شرایطی که تحریم ها نبود، همکاری های بانکی ساده تر بود و یک پروژه بزرگ مثل پتروشیمی جم را در مدت یک سال و 
دو ماه تمام می کردیم؛ اما امروز باید نگاهی متفاوت نسبت به تأمین مالی پروژه ها داشته باشیم چرا که مدت زمان اجرای 
آنها طولانی شده است و تمرکز اصلی پروژه ها قبلًا روی مسائل فنی بود؛ اما الان روی تأمین مالی و بازپرداخت پروژه است.

در حال حاضر از 2 تا ۹ درصد کارمزد روی تسهیلات وجود دارد و این عدد در نهایت روی قیمت تمام شده پروژه و مدت زمان 
آن تأثیر می گذارد، در شرایط فعلی تیم مالی از همان ابتدا باید در کنار تیم فنی و اجرایی حضور داشته باشد و مشاور بانکی 
از ابتدا جزو پروژه تعریف شــود و در همه مراحل این موضوعات را اعلام کند. بحث دیگر، تسهیلاتی است که دولت برای 
برخی پروژه های پیشران و بالای ۸0 درصد در نظر گرفته است. بازپرداخت این پروژه ها تا 1۸ ماه تمدید می شود و این یکی 
از موضوعات مهم در همکاری بانک ها خواهد بود. نکته مهم در ارتباط با پروژه ها این است که ما کل مجموعه هلدینگ را در 
نظر می گیریم، نه یک پروژه را و این رویکرد در هماهنگی و ارائه خدمات تأثیر زیادی دارد. بر اساس این گزارش، در ادامه این 
جلسه نماینده ای از شرکت تأمین سرمایه خلیج فارس، شیوه های جدید در تأمین مالی را تشریح و جزئیاتی از موضوعات 
قانونی و الزامات قراردادی را مطرح کرد. همچنین در این جلسه همچنین نمایندگانی از بانک های صادرات و ملی هم به بیان 

نقطه نظرات خود پرداختند و در ادامه پرسش وپاسخ در مورد برخی پروژه ها انجام شد.

نماینده ای 
از شرکت 
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قانون دگرگون سازی  حیات 
دانش بنیان ها

وطنی: رئیس هیئت مدیره افق خلیج فارس و عضو هیئت علمی دانشگاه تهران  
نشست تخصصی »بررسی قانون جهش تولید دانش بنیان«   

ظرفیت های »قانون جهش تولید دانش بنیان« به خوبی معرفی و شناخته نشده است/ وزارت نفت شاگرد اول اجرای ماده 
10 قانون جهش تولید دانش بنیان است.

پیمان صالحی معاون وزیر علوم، تحقیقات و فناوری:  
ظرفیت های قانون جهش تولید دانش بنیان به خوبی معرفی و شناخته نشده است، قبلًا دوران پست دکترای فقط در 
دانشگاه انجام می شد، اما طبق مصوبه شورای عالی عتف سه دوره دیگر پست دکترای اضافه شده که یکی از این دوره ها 
در حوزه صنعت تعریف شده و با مجوزی که از مقام معظم رهبری اخذ شده است مبنی بر اینکه سالانه با مجوزی که از 
مقام معظم رهبری اخذ شده است مبنی بر اینکه سالانه 500 نفر می توانند سربازی شان را از طریق پست دکتری بگذرانند 

و آیین نامه این مساله تدوین شده و به زودی توسط ستاد کل اعلام می شود. 
در ســالن رازی مرکز همایش های بین المللی کیش با موضوع »بررســی ظرفیت های قانون جهش تولید دانش بنیان، 
فرصت ها و راهبردهای توسعه همکاری های صنعت و دانشگاه« و با حضور معاونان وزیران نفت، علوم و تحقیقات و فناوری 

و دیگر مدیران و کارشناسان صنعت نفت، گاز و پتروشیمی برگزار شد.
پیمان صالحی معاون وزیر علوم تحقیقات و فناوری:  

ماده 13 قانون جهش تولید دانش بنیان اهمیت شایان دارد زیرا موضوع تخصیص اعتبار مالیاتی به دانشگاه ها و صنایع 
را به روشــنی بیان میکند. این قانون در بخش دانشگاهی تأکید دارد که هر شــرکت دولتی و خصوصی اگر با دانشگاه یا 
پژوهشگاهی قرارداد تحقیق وتوسعه برقرار کند و شرایطی که معاونت علمی ریاست جمهوری تعیین کرده است را داشته 
باشد، می تواند از اعتبار مالیاتی این قانون استفاده کند. هم چنین در بند ب ماده 11 آمده است که معادل هزینه های انجام 

شده برای فعالیت های تحقیق وتوسعه به عنوان اعتبار مالیاتی می تواند تخصیص داده شود.
درباره سخت گیری های سازمان مالیاتی و عدم اجرای این قوانین باید بگویم، شاید روزهای نخست این طور بود؛ اما الان 
این مسئله حل شده است و سازمان امور مالیاتی این مساله را حل کرده و دیگر جای نگرانی نیست. از ظرفیت های قانون 

مذکور به دلیل عدم آگاهی از آن به خوبی استفاده نشده است.
سال 1402، شرکت ها معادل 1.4 همت اعتبار مالیاتی گرفتند؛ بنابراین این مسیر باز شده است. اکثر پروژه هایی که از 

ظرفیت های 
»قانون 

جهش تولید 
دانش بنیان« 

به خوبی معرفی 
و شناخته نشده 
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صنعت به دانشگاه آمده در معاونت علمی تأیید شده است و نرخ تأیید پروژه ها الان بالاست. مشکل ما این است که تعداد پروژه ها خیلی نبوده 
است؛ چون صنعت باید درخواست اعتبار مالیاتی کند نه دانشگاه. اصلًا نیازی به وجود قرارداد نیست، اگر صنعت و دانشگاه با هم حتی تفاهم نامه 

هم امضا کنند، می توانند درخواست اعتبار مالیاتی بدهند و این مساله ریسکی برای صنعت ندارد.
فرصت مطالعاتی اعضای هیئت علمی در صنعت اجباری است و کسی نمی تواند در صنعت تبدیل وضعیت شود مگر اینکه فرصت مطالعاتی را 
گذرانده باشد؛ شش تا نه ماه هزینه این فرصت مطالعاتی را وزارت علوم پرداخت می کند پس جای نگرانی نیست. هر صنعتی به رشته تخصصی 

دارد می تواند نیازش را در سایت مشخصی که تعیین شده بارگذاری کند و این موضوع بررسی شود.
درباره وضعیت قراردادهای جاری میان صنعت و دانشگاه ها لازم است بگویم، حدود 11 هزار و ۶00 قرارداد دوجانبه وجود دارد و ارزش آن حدود ۷ 
هزار میلیارد تومان است. برخی روی اعتبار مالیاتی که قرار است برای این قراردادها اختصاص داده شود، نگرانی دارند که اگر از این درآمد بخواهند 
اســتفاده کنند، پس دولت چه کند؟ اولًا هزینه در حوزه پژوهشی سرمایه گذاری اســت دوم این که در ســال جاری، 1300 همت درآمد مالیاتی 
پیش بینی شده است که احتمالًا هم محقق می شود و یک درصد آن می شود 13 همت که ما الان نصف این مبلغ را قرارداد داریم؛ بنابراین نگرانی 

برای سازمان امور مالیاتی از این منظر وجود ندارد.
قبلًا دوران پست دکترای فقط در دانشگاه انجام می شد، اما طبق مصوبه شورای عالی عتف سه دوره دیگر پست دکترای اضافه شده که یکی از 

این دوره ها در حوزه صنعت تعریف شده است؛ پس شما می توانید پست دکتری هم در صنعت بگیرید.
ایجاد زیرساخت با زیست بوم فناوری مشمول اعتبار مالیاتی سرمایه گذاری می شود  
سید سعید منجم زاده مدیرکل سیاست گذاری و توسعه معاونت علمی ریاست جمهوری:  

یکی از دغدغه های اصلی اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان، چگونگی ورود صنایع بزرگ در عرصه دانش بنیان ها دانست. تمرکز این قانون 
صرفاً بر شرکت های دانش بنیان و دستگاه های دولتی نیست اتفاقاً صنایع و شرکت های صنعتی مدنظر قرار گرفته است.

در ماده 11 قانون جهــش تولید دانش بنیان گفته شــده از دو محــل می توانند از اعتبار مالیاتی اســتفاده کننــد؛ یکی از آن ها ســرمایه گذاری 
تحقیق وتوسعه شرکت هاست و صنایع ما اگر دانش بنیان هم نباشد می تواند از این مزیت استفاده کند. بر اساس بند ب ماده 11 قانون جهش 
دانش بنیان، هزینه تحقیق وتوسعه، صددرصد مشمول اعتبار مالیاتی می تواند باشد. سال اول اجرای قانون با 1۸ شرکت مرتبط تماس گرفتیم 
که از بین آن ها 4 شرکت اعتماد کردند و آمدند و سایرین اعتماد نکردند و نیامدند تا از مزیت این قانون استفاده کنند، اما خوشبختانه الان در 

وضعیت بهتری هستیم.
درباره نگرانی از همکاری نکردن سازمان امور مالیاتی دراین رابطه باید بگویم،  سازمان مالیاتی دراین رابطه همکاری بسیار خوبی دارد و از همکاری اش 
با معاونت علمی به ویژه در اجرای قانون مذکور به عنوان بهترین عملکرد خود یاد می کند؛ ازاین رو دراین رابطه مسیر باز است و شرکت ها از این 

مزیت می توانند بدون نگرانی استفاده کنند.
بر اساس بند ت ماده 11 قانون جهش تولید دانش بنیان نگاه روشن به یک نوع سرمایه گذاری مستقیم داریم که در شرکت های دانش بنیان 
است که 30 درصد آن مشمول اعتبار مالیاتی است و دیگری سرمایه گذاری غیرمستقیم از طریق صندوق های پژوهش محور است که صددرصد 

آن مشمول اعتبار مالیاتی سرمایه گذاری می شود، ازاین رو صنایعی که علاقه مند هستند میتوانند شرکت سرمایه گذاری تأسیس کنند.
بر اساس تبصره ای که به تصویب دولت رسیده است، اگر این سرمایه گذاری ها در زیرساخت هایی باشد که مالکیت آن به زیست بوم فناوری 

تعلق بگیرد، این سرمایه گذاری ها هم با وجود اینکه در حوزه زیرساخت است، مشمول اعتبار مالیاتی سرمایه گذاری می شود.
فرایند تأیید سرمایه گذاری شرکت ها و صنایع بر اساس اعتبار مالیاتی در یک زمان بندی کوتاه انجام می گیرد.

بیمه مسئولیت کالا، نگرانی مدیران اجرایی را رفع کرد  
امید شاکری معاون پژوهش و فناوری وزیر نفت:  

وزارت نفت در اجرای ماده 10 قانون جهش تولید دانش بنیان، شاگرد اول است. بر اساس ماده 10 قراردادهای ساخت بار اول از مصادیق عدم الزام 
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به برگزاری مناقصه هستند. البته این مساله قبلًا در قالب یک مصوبه محرمانه شورای عالی امنیت ملی به مدت دو سال از آن استفاده می کردیم؛ 
ولی وقتی به قانون تبدیل شد فرصت بیشتری را برای ما فراهم کرد. در اجرای این قانون تا الان 1۷2 میلیون دلار قرارداد ساخت اول در وزارت نفت 

و شرکت های تابعه منعقد شده و پیش بینی ما این است که از این مبلغ حدود 1.۷ میلیارد دلار صرفه جویی ارزی داشتیم.
در معاونت پژوهش، تسهیل گری برای توسعه زیست بوم داشتیم ایجاد نوآوری در کارهای ساخت بار اول در بخش اجرا ریسک پذیر بود و اغلب 
سرمایه گذاران و شرکت ها ریسک فناوری این کارها را به عهده نمی گرفتند؛ لذا در این بخش بیمه مسئولیت کالا برای محصول دانش بنیان ایجاد 
کردیم؛ یعنی اگر محصول در بخشی از صنعت نفت، اجرا شد، مدیر اجرایی را با بیمه مسئولیت مطمئن می کنیم که اگر در روند تولید مشکلی پیش 
آمد، نگران سرمایه گذاری اش نباشد.  نوآوری دیگری که در معاونت پژوهشی انجام شد، قراردادن اعتبار اسنادی برای شرکت های دانش بنیان 
است که ظرفیت آن هم پنج هزار میلیارد تومان است. با این مکانیزم شرکت ها از پرداخت هایشان و تضمین ریالی آن اطمینان حاصل می کنند. 
خرید تضمینی محصولات، اقدام دیگری است که انجام دادیم؛ الان برای تعدادی از محصولات موردنیاز صنعت نفت این مکانیزم را ایجاد کردیم 
و این راهکارها برای این است که بازار را برای محصولات شرکت های داخلی که جنبه دانش بنیان دارد، حمایت کنیم و نفوذ آن ها را در بازار بیشتر 
کنیم. لازم است فضای دانشگاه های را با نیاز صنعتی بیشتر همراه کنیم و شناخت عمیق تری از نیاز صنعتی در بدنه تحقیق وتوسعه ایجاد شود. 
هرچقدر این شناخت عمیق تر باشد تبدیل یک نیاز به پروپوزال پژوهشی و یک کار دانش بنیان فرصت های بیشتری را برای صنعت فراهم می کند.
 ما در معاونت مهندسی توسعه زیست بوم را پایش می کنیم و همه ابزارها را به خدمت می گیریم تا مطمئن شویم دانشگاه ها و مراکز پژوهشی 

با بخش تقاضا یعنی صنایع مختلف از جمله وزارت نفت بتوانند یک همکاری فناورانه پایدار را شکل دهند.

بوروکراسی سنگین سد راه نقش آفرینی دانشگاه در صنعت   
وحید حدادی اصل عضو هیئت علمی دانشگاه امیرکبیر و مشاور مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس:در پرسش وپاسخ نشست تخصصی »بررسی 

ظرفیت های قانون جهش تولید دانش بنیان، فرصت ها و راهبردهای توسعه همکاری های صنعت و دانشگاه«: 
آئین نامه هایی می نویسند که صنعت متوجه آن نمی شود و امکان اجرایی پیدا نمی کنند. قوانین در حوزه عمل کارایی ندارند و اساتید دانشگاه 
نمی توانند با این موانع وارد صنعت شوند و پروژه های صنعتی بگیرند.  آئین نامه ها باید ساده شوند و مسیرهای قانونی برای ورود دانشگاهیان به 
صنعت تسهیل شود. در روند بروکراسی و کاغذبازی دریافت و تأیید پروژه ها عملًا افراد ناامید می شوند و کار را رها می کنند. ما دائم درگیر فرم پر 
کردن هستیم. ما در حوزه قوانین مشکلی نداریم. بروکراسی ما در وزارت علوم و معاونت علمی ریاست جمهوری بسیار سنگین است و روند بررسی 
و تأیید بسیار وقت گیر و زمان بر است. دانشگاه باید برنامه ریز باشد نه اینکه مشکلات روند تولید و بهره وری را تسهیل کند. بخش تحقیق وتوسعه 
صنایع، خودشان باید مشکلات خود را دراین رابطه حل کند. متأسفانه صنعت دچار روزمرگی شده است؛ برخی که بیکار می شوند می فرستند در 
بخش تحقیق وتوسعه درحالی که این بخش ها در صنایع باید به ترمیم سیستم داخلی آن صنعت کمک کند؛ بنابراین اگر وزارت علوم و معاونت 

علمی باید یک شورا تعیین کنند و روند پروژه ها در همان شورا تصویب و تأیید شود و روند را ساده کنند تا این مسیر در زمانی کوتاه تر طی شود.
 وطنی رئیس هیئت مدیره افق خلیج فارس و عضو هیئت علمی دانشگاه تهران:  
 دانشگاه و صنعت با هم پیوند خورده اند و همان کسانی که در صنعت هستند همان دانشگاهیان قدیمی هستند.  

بخش تقاضا در حوزه دانش بنیان ها متأسفانه مغفول مانده است و برای توسعه تقاضا، قانون جهش تولید دانش بنیان مطرح شد. معتقدم باید 
به این قانون زمان داد؛ اما باید برای آن پایلوت تعریف کنیم و به طور آزمایشگاهی آن را در بخش های مختلف اجرا کنیم. هیچ فرایندی در صنعت 
بدون پشتوانه علمی جواب نمی دهد. همان طور که در دانشگاه فرار مغزها داریم، در صنعت هم داریم؛ کسانی که تجربه ارزشمندی در صنعت 
دارند تقاضای بیشتری برایشان در بیرون وجود دارد؛ بنابراین حفظ این سرمایه ها از وظایف ماست. باید کرامت نیروی انسانی در صنعت حفظ شود.

 یکی از موفقیت های قانون جهش تولید دانش بنیان متقاعدکردن امور مالیاتی کشور است. قبلًا سازمان مالیاتی اصلًا زیر بار این مسئله نمی رفت؛ 
ولی کم کم در تدوین قانون خودشان پیش قدم شدند و این ها نشانه های مثبتی است که رخ داده است؛ اما باید زمان داد تا این قانون جا بیفتد.
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در نشست تخصصی رویکردهای نوین در تأمین خوراک و یوتیلیتی، شرکت ها علاوه بر موضوع خوراک، درباره محدودیت 
و مشکلات ناشی از قطعی برق و آب و یوتیلیتی، پرداخته و راهکارهایی ارائه کردند.

حمید فدایی، مدیر طرح های شرکت صنایع پتروشیمی:  
اغلب شــرکت های موجــود در منطقه عســلویه برای تأمیــن آب، بــرق و پســاب ها و فاضلاب و خــوراک بــا الزامات و 
محدودیت های زیــادی مواجه هســتند. ناترازی های فعلی عمومــاً در موضوع کمبود گاز اســت و رویکرد شــرکت های 
زیرمجموعه هلدینگ به سمت استفاده از خوراک مایع و ترکیبی است تا وابستگی به گاز را به حداقل برسانیم. این رویکرد 
را می توان در طراحی پروژه هایی مثل الماس ماهشهر و هرمز دید که گزینه خوراک گازی جذابیت مالی زیادی داشت؛ اما 

به دلیل ریسک های خوراک گازی در آینده تصمیم درستی گرفته شد.
پروژه های موجود بر اساس محصولات میانی و نهایی موجود در سبد محصولات هلدینگ طراحی شده است. چاره ای 
نداریم جز اینکه برای پیشبرد برنامه ها از بضاعت داخلی خودمان استفاده کنیم و این رویکرد در پروژه های بزرگ و میانی 

و »تکمیل زنجیره ارزش« رعایت شده است.
در این زمینه اقدامات صورت گرفته در شــرکت پالایش گاز بید بلند خلیج فارس و در ادامه هرمز، قابل توجه اســت. 
هلدینگ در چند سال اخیر تلاش کرده است تأمین خوراک داخلی شرکت ها را از درون خود تأمین کند و در همین راستا 

پروژه های مهم و با ارزشی توسط بید بلند در خاموشی مشعل ها و تأمین خوراک انجام شده است.
حسین جهری، مدیر پروژه PDH/PP، یوتیلیتی و آفسایت شرکت بید بلند خلیج فارس درباره اجرای پروژه نیروگاه برق 

خود تأمین این پالایشگاه:
محدودیت تأمین خوراک در فصول سرد سال، محدودیت تأمین برق در حاشیه شهر بهبهان و خسارت های مالی ناشی 
از عدم تأمین برق، باعث شد برای اولین بار به دنبال اجرای »نیروگاه برق خود تأمین« برویم. ضمن اینکه تجربه اجرای این 

نیروگاه در کشور محدود بوده است.

اغلب شرکت های 
موجود در 

منطقه عسلویه 
برای تأمین آب، 
برق و پساب ها 

و فاضلاب 
و خوراک با 

الزامات و 
محدودیت های 

زیادی مواجه 
هستند

راه برون رفت از چالش »خوراک پتروشیمی ها«
 استفاده از خوراک مایع و ترکیبی برای کاهش وابستگی شرکت های هلدینگ خلیج فارس به گاز در دستور کار است

 ظرفیت نیروگاه خورشیدی بیدبلند خلیج فارس به ۱5.2 مگاوات افزایش می یابد
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عباس مجیدی، مدیرعامل شرکت تدبیر انرژی کامل، به عنوان مشاور پروژه نیروگاه برق خود تأمین بید بلند خلیج فارس:  
وقتی قیمت برق بــرای صنایع در ســال های اخیر 15 برابر شــد، این عدد برای صنایع پتروشــیمی 1۸ برابر بوده اســت. 
ارزیابی های قانونی در اسناد بالادستی مثل برنامه هفتم و هشتم نشان می دهد این عدد باز هم  افزایش خواهد داشت و 
نمی توان روی تأمین نیروی برق از سوی دولت حساب باز کرد و به هر شکلی باید مسیرهای مستقل تأمین برق را اجرا کرد.
در سال های اخیر شاهد تغییرات زیاد و عدم عمل به وعده دولت ها طی برنامه های پنجم، ششم و هفتم در مورد تعهدات 
تأمین برق، ساخت نیروگاه و سرمایه گذاری های جدید بودیم. دولت در برنامه ریزی های جدید بسیاری از تعهدات خود را 
بر دوش صنایع و بخش خصوصی گذاشته است، حتی هزینه خرید سوخت نیروگاهی را هم خود صنعت باید تأمین کند.
در این رابطه تفاوت قیمت برق فروخته شده به صنایع، قابل تأمل است. قیمت برق در صنعت سیمان 3500 تومان 
اســت، درحالی که قیمت برق فروخته شده به پتروشیمی ها 1500 تومان اســت. این رویکرد دولت به سمتی رفته که 
بخش خصوصی می تواند برق تولیدی را در بورس به فروش برساند. در این شرایط ما چاره ای جز تأمین برق توسط خودمان 
نداریم. موضوع ناترازی برق از سال ۹۸ شروع شد. قرار بود تعدادی نیروگاه جدید ساخته شود و به مدار بیایند که هنوز 
محقق نشده است. حتی اگر امروز محقق شوند باز هم فاصله زیادی بین تولید و مصرف برق وجود دارد. واحد یک نیروگاه 
خود تأمین بید بلند خلیج فارس در حال تست است و واحد اول در پاییز سال آینده آماده بهره برداری خواهد بود و در 20 

تا 30 سال آینده می توان روی آن حساب کرد.
یاسر بخشوده نیا، رئیس بهینه سازی و مدیریت انرژی، کربن و آب شرکت بید بلند خلیج فارس:  

آمارهای موجود از هزینه تمام شده برق در فاصله سال های 2010 تا 2023 نشان می دهد که در شرایط فعلی برای احداث 
نیروگاه های خورشیدی رغبت بیشتری وجود دارد. البته تغییر قوانین و فشارهای اقتصادی از اصلی ترین دلایل حرکت 
به این سمت است. پروژه نیروگاه خورشیدی بید بلند در ابتدا برای ظرفیت 10 مگاوات طراحی شده بود؛ اما با توجه به 

نیاز و علاقه مندی که مدیریت مجموعه داشت، هیئت مدیره تصمیم گرفت این میزان را به 15.2 مگاوات تغییر دهد.
در این نشســت همچنین حاضران به بیان موضوعــات و دغدغه های خود دربــاره کمبود خوراک و قطعی بــرق و آب و 
یوتیلیتی پرداختند. در ادامه توضیحاتی درباره پروژه باز تخصیص آب با جایگزینی پســاب و طرح تأمین خوراک واحد 

الفین پتروشیمی هرمز از طریق اتان و بوتان ارائه شد.

رویکرد 
شرکت های 
زیرمجموعه 
هلدینگ به 

سمت استفاده 
از خوراک مایع 
و ترکیبی است 
تا وابستگی به 

گاز را به حداقل 
برسانیم
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هلدینگ 
خلیج فارس 

با اجرای 
پروژه های 
جمع آوری 

گازهای همراه 
در غرب و 

شرق کارون با 
دو مگاپروژه 

پالایشگاه 
بیدبلند 

خلیج فارس 
و هویزه 

خلیج فارس 
موفق به مدیریت 

و کاهش ۳۷ 
میلیون تنی کربن 

سوزی در سال 
شده است.

نقشه راه کربن زدایی 
نشست تخصصی »پایداری، کاپ 29 و تشریح سند کربن صنایع پتروشیمی خلیج فارس«

 تدوین»سند کربن« گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس برای افق 2050/ موفقیت هلدینگ خلیج فارس در مدیریت 
و کاهش 3۷ میلیون تنی کربن ســوزی در ســال/ 2 میلیارد فوت مکعب گاز همراه نفت در بیدبلند خلیج فارس به ثروت 

تبدیل شد.
حسن نشان زاده، معاون برنامه ریزی و توسعه و کسب وکار گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس:  

امیدواریم در دوره های بعدی برگزاری این نمایشگاه در کیش، شاهد انعقاد قراردادهای بین المللی و صدور خدمات فنی و 
مهندسی در این زمینه باشیم، هدف از برگزاری چنین نشست هایی ارائه نیازمندی ها و چالش های پیش روی این صنعت 

با نگاه به گذشته و تدوین یک افق حداقل 20ساله برای مجموعه هلدینگ با توجه به استفاده از فناوری های نوین است.
توجه به تغییرات اقلیم و پیمان پاریس که بیش از 1۹0 کشور آن را پذیرفته و در مجالس 150 کشور نیز به تصویب رسیده 

است، حائز اهمیت است. در ایران هم حرکت های خوبی در این زمینه آغاز شده است.
انتظار داریم با برگزاری چنین نشست هایی صاحبان فکر و ایده راهکارهایی برای گذار انرژی و نحوه استفاده از فناوری های 
نوین ارائه کنند. استفاده از فناوری و نوآوری یک اصل خدشه ناپذیر در فعالیت های گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس 

است، در صورت وقوع چنین اتفاقی شاهد بهینه سازی انرژی که هدف غایی هر سازمانی است، خواهیم بود.
هلدینگ خلیج فارس طی سال های اخیر اقدام جسورانه و واقع بینانه ای مبنی بر اجرای پروژه خاموش کردن گازهای همراه 
نفت مناطق نفت خیز جنوب با سرمایه گذاری 3.4 میلیارددلاری در پالایشگاه بیدبلند خلیج فارس انجام داد که از محل اجرای 
این طرح نزدیک به 2 میلیارد فوت مکعب گاز همراه نفت جمع آوری شده و به ثروت تبدیل شد. در غرب کارون با این که 
تأمین کنندگان خوراک به تعهدات خود عمل نکرده اند، بااین حال شاهد خاموش شدن فلرها و کاهش 40 درصدی آلایندگی 
ناشی از سوزاندن گازهای همراه در این منطقه هستیم. هلدینگ خلیج فارس با اجرای پروژه های جمع آوری گازهای همراه 
در غرب و شرق کارون با دو مگاپروژه پالایشگاه بیدبلند خلیج فارس و هویزه خلیج فارس موفق به مدیریت و کاهش 3۷ 

میلیون تنی کربن سوزی در سال شده است.
ازاین رو مهم ترین اصل برای هلدینگ خلیج فارس در بحث مدیریت کربن، فرهنگ سازی، اصلاح الگوی مصرف و نحوه رفتار 
با این موضوع است. در مجتمع های صنعتی گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس مدیریت ایمنی فرایند )PSM( اجرا شده 

است، ضمن این که سند کربن گروه هلدینگ خلیج فارس برای افق 2050 نیز آماده شده است.



104

ویژه نامه پتـــــروکم / بهمن 1403

w w w. p g p i c . i r

فعال شدن بازار تجارت انتشار کربن  
کاظم کاشفی، دبیرکل باشگاه صاحب نظران انرژی ایرانیان:  

در این نشست لازم می دانم به دستاوردهای کاپ 2۹ آذربایجان و تعهداتی که کشورها برای گذار از انرژی و کاهش تأثیر ناشی از آلاینده های 
زیست محیطی پذیرفته اند، بپردازم. فکر می کنم از جمله نتایج این نشست، فعال شدن بازار تجارت انتشار کربن است که بخش خصوصی در ایران 
می تواند در این بخش به صورت فعالانه حضور یابد. امروزه شاهد توسعه فناوری های کربن زدایی مانند هیدروژن هستیم. این فناوری ها در حوزه 
هوش مصنوعی با سرعت بالایی در حال پیشرفت هستند که ما هم می توانیم از هم اکنون به ظرفیت سازی در این بخش ها بپردازیم. در این زمینه 
ایران با فرصت هایی زیادی رو به روست. باتوجه به آسیب پذیری ایران در برابر تغییرات اقلیمی، به ویژه خشکسالی و سیلاب ها، امکان استفاده از 
منابع مالی هدف باکو برای پروژه های سازگاری و کاهش انتشار وجود دارد. ایران همچنین با دارابودن ظرفیت های بالای انرژی های خورشیدی و بادی، 
می تواند از این منابع برای سرمایه گذاری در پروژه های انرژی پاک بهره مند شود. انتقال فناوری های کاهش انتشار کربن و تقویت زیرساخت ها، 

فرصت هایی برای ایران فراهم می کند تا به سمت اقتصاد کم کربن حرکت کند.
به دنبال رفع چالش های پیوستن ایران به پیمان پاریس هستیم  
سارا نیک بنیاد، دبیر کارگروه محیط زیست معاونت راهبردی ریاست جمهوری:  

رویکرد دولت چهاردهم در کاپ 2۹ و اجلاس پیش روی کاپ 30 کاملًا روشن است. با توجه به این که رئیس جمهوری همواره دغدغه محیط زیست 
را داشته و دارند، ما نیز در ریاست جمهوری تلاش کردیم با حضور فعالانه در کاپ 2۹ نقش فعالی داشته باشیم.

قرار بود رئیس جمهور نیز در اجلاس کاپ 2۹ آذربایجان حضور داشته باشند که بنا به دلایلی در این اجلاس شرکت نکردند، بااین حال نگاه ما این 
بود که حضور رئیس جمهوری در این اجلاس گفتمان محیط زیستی دولت را تغییر داده و باعث می شود همه ارکان دولت و بخش خصوصی در این 
حوزه نقش خود را ایفا کنند. از زمان استقرار دولت چهاردهم بخش خصوصی همکاری خوبی در بحث زیست محیطی و تغییرات اقلیمی داشته و 
انتظار داریم این همکاری در سال های آینده نیز افزایش یابد. ما در معاونت راهبردی ریاست جمهوری در حال اصلاح نگاه مان به بحث های مربوط به 
محیط زیست هستیم و سعی کردیم به جای تقابل میان »صنعت و محیط زیست« به سمت همکاری و تفاهم از مقوله توسعه پایدار حرکت کنیم.

بنا به دلایل اقتصادی پیوستن به پیمان پاریس امروز یک مساله جدی و یک ضرورت صنعتی است، نپیوستن ایران به این پیمان زیان های 
بی شماری برای کشورمان به همراه دارد؛ بنابراین باید بتوانیم از فرصت هایی که الحاق به این پیمان برای ما میسر می کند، استفاده کنیم.

ما قصد داریم گزارش جامعی دراین ارتباط تهیه کنیم، ازاین رو از همه ارکان دولتی و خصوصی و همچنین هلدینگ خلیج فارس می خواهیم به ما 
در تهیه این گزارش کمک کنند تا بتوانیم به ابهامات جامعه در این  ارتباط پاسخ دهیم تا چالش های پیوستن به توافق پاریس حل شده و برای 

حضور در کاپ 30 نیز برنامه مدونی داشته باشیم.
جلوگیری از انتشار ۲۴ میلیون تن کربن در پالایشگاه هویزه  
محمدعلی خادمیان مدیر سلامت، ایمنی و محیط زیست گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس:  

سهم 25 میلیون تنی هلدینگ خلیج فارس از تولید ۷5 میلیون تنی محصولات پتروشیمی در ایران، شایان توجه است. این شرکت در سطح 
ملی در حوزه محیط زیست و سلامت به لحاظ اجرای پروژه های جمع آوری گازهای مشعل در بیدبلند خلیج فارس و هویزه خلیج فارس جایگاه بسیار 

خاصی دارد.
به عنوان مثال در پالایشگاه هویزه خلیج فارس معادل 24 میلیون تن از انتشار کرین جلوگیری می کنیم که معادل جلوگیری از سوختن 10 میلیارد 
لیتر بنزین و تردد ۶۶۷ هزار دستگاه خودرو در سال است. بااین حال تا زمانی که کنوانسیون پاریس به تصویب مجلس شورای اسلامی نرسد، امکان 
عرضه 40 میلیون تن کربن پالایشگاه های بید بلند خلیج فارس و هویزه وجود ندارد، بنابراین از نمایندگان مجلس انتظار داریم تا هرچه سریع تر 
این مساله را حل وفصل کنند. ما یک شرکت فرایندمحور هستیم و مانند همه شرکت ها با مسائل زیست محیطی مواجه هستیم، ازاین رو از هر 

ایده ای که در زمینه افزایش بهره وری انرژی و سیستم های احتراق ارائه می شود، استقبال می کنیم.
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در نشست 
تخصصی »برق، 

ابزاردقیق و 
سیستم های 

کنترل« دومین 
نمایشگاه »ایران 
پتروکم« تعدادی 

از شرکت های 
دانش بنیان در 

حوزه ابزاردقیق 
و سیستم های 

کنترل به 
معرفی آخرین 

دستاوردها و 
تولیدات خود 

پرداختند

در نشست تخصصی »برق، ابزاردقیق و سیستم های کنترل« دومین نمایشگاه »ایران پتروکم« در مرکز همایش های 
بین المللی کیش تعدادی از شــرکت های دانش بنیــان در حوزه ابزاردقیق و سیســتم های کنترل بــه معرفی آخرین 

دستاوردها و تولیدات خود پرداختند.
نماینده شرکت رایا انرژی )ریکو(:   

این شــرکت از ســال 13۹3 تولید ابزاردقیق درون چاهی را آغاز کرد و محصول اولیه آن سیســتم های مسیریابی در 
چاه های افقی و oh انحرافی بود.

این شرکت به خاطر تجهیز درون چاهی در سال 13۹۸ شرکت برتر دانش بنیان در سطح کشور شد.
حدود 4 هزار سنسور القایی به صنعت تحویل دادیم که در صنایع و پالایشگاه های مختلف کاربرد دارند. این سنسورها 

با ۹0 درصد سنسورهای ساخت کشورهای پیشرفته قابل رقابت هستند.
نماینده شرکت آریا ترانسفو:  

 این شرکت، نیاز کل کشور به ترانسفورماتورها را برطرف می کند. همچنین ترانسفورماتورهای افزاینده نیروگاهی، 
شبکه انتقال، رآکتورهای موازی از جمله تولیدات و محصولات این شرکت است.

نماینده شرکت پارس ایزوتوپ:  
این شــرکت تنها تولیدکننده رادیو داروهای تشخیصی و درمانی اســت، همچنین در حوزه های پزشکی، کشاورزی 
و صنعت و نیز دستگاه های اندازه گیری دقیق فعالیت های چشمگیری داشته است. علاوه بر این تنها تولیدکننده 
چشمه های رادیواکتیو صنعتی در کشور هستیم که این چشمه ها موردنیاز در صنعت است. شرکت پارس ایزوتوپ 
نماینده سازمان انرژی اتمی در صنعت به ویژه صنعت نفت معرفی شده است.  شرکت ما مدعی است اگر تجهیزی 
مرتبط با صنعت هسته ای در گاز، نفت و پتروشیمی در دنیا ساخته شده باشد، ظرفیت علمی ایجاد و ساخت آن را در 
اختیار دارد. در ادامه نمایندگان شرکت های »فناوران فرا سنجش شریف« و شرکت »صنایع کنترل حساس« به معرفی 

خود و محصولاتشان در این نشست پرداختند.

نشست تخصصی »برق، ابزاردقیق و سیستم های کنترل« 

شرکت های »ابزاردقیق« در سطح رقابت
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 NFPA نشست تخصصی»متدولوژی علمی پدافند غیرعامل و بررسی آخرین تغییرات الزامات 

خطر غفلت از استانداردهای ایمنی
مدیر ایمنی، بهداشت، محیط زیست و پدافند غیرعامل شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس در نشست تخصصی 
»متدولوژی علمی پدافند غیرعامل در صنعت پتروشیمی و بررسی آخرین تغییرات الزامات NFPA«، ایجاد مرجعی باهدف 

به روزرسانی و اجرای استانداردها را ضروری دانست و برای تشکیل آن پیشنهاداتی ارائه کرد.

مهندس محمدعلی خادمیان:  
 یکی از بزرگ ترین تهدیدهای صنعت پتروشیمی فاصله گرفتن از استانداردهاست. با بررسی حوادثی که رخ می دهد 
به وضوح مشاهده می کنیم که علت بروز بیشترین آن ها این است که در عملکرد برخی شرکت ها ردپایی از استانداردها 

و اجرای آن ها وجود ندارد.
متأسفانه استانداردها در برخی شرکت ها راهی کشوهای آرشیو و کتابخانه ها شده اند، رعایت اصول استاندارد در صنعت 
پتروشیمی از مهم ترین ارکان حفظ ایمنی، بهداشت و سلامتی است و به همین علت باید در همه بخش های صنعت 

رعایت این استانداردها سرلوحه قرار گیرد و نباید بگذاریم استانداردها به فراموشی سپرده شوند.
ضرورت به روزرسانی استانداردها  
  : )PSM( مهندس علیرضا صادقی، مدرس مدیریت ایمنی فرایند

جدیدترین تغییرات استانداردها و کدهای NFPA شایان توجه است. ما نیازمند ارتباط تنگاتنگ آن با سیستم مدیریت 
ایمنی فرایند همچنین تاب آوری سازمان و برگشت به تولید هستیم.

با توجه به الزامات ابلاغی اخیر توسط دکتر شریعتمداری مدیرعامل شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس، مبنی بر 
تحقق الزامات ایمنی، بهداشت و محیط زیســت )HSE( تنها راهکار برای اجرایی شــدن این الزامات اجرای استانداردهای 

متداول مورداستفاده در صنعت پتروشیمی است.
در این زمینه آموزش های تخصصی مرتبط با مدیریت شرایط اضطراری ناشی از حوادث جاده ای به علت رها شدن مواد 

آموزش تخصصی 
مرتبط با مدیریت 
شرایط اضطراری 
ناشی از حوادث 
جاده ای به علت 

رها شدن مواد 
هیدروکربنی یا 
سمی به عنوان 

محصولات صنایع 
پتروشیمی حائز 

اهمیت است
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هیدروکربنی یا سمی به عنوان محصولات صنایع پتروشیمی حائز اهمیت هستند. مهم ترین عامل برای مدیریت این اتفاقات که ناخواسته ما را 
در شرایط بحرانی قرار می دهد، درک صحیح خطرات و کنترل بهینه آن ها با تبعیت از استانداردها و آیین نامه های ایمنی است.

وی گفت: آموزش نباید صرفاً به فضای داخلی مجتمع ها و نیروی انسانی پتروشیمی ها محدود شود. به عنوان مثال همه دستگاه ها و سازمان های 
مرتبط با حمل ونقل جاده ای باید از نوع مواد، چگونگی مواجهه با آن در صورت بروز حوادث جاده ای همچنین مسیری که از مبدأ تا مقصد طی می کند 

قرار گیرند و آموزش های لازم در مواجهه با حوادث را منطبق با استانداردها دیده باشند.
پدافند غیرعامل در صنعت پتروشیمی  
مهندس قاسم علیدادی، مدرس پدافند غیرعامل:  

طرح راهبردی حفاظت از زیرســاخت ها که خوشــبختانه با اســتقبال در نشســت مواجه شــد به عنوان عالی ترین ســند پدافند کالبدی، برای 
مصون سازی، تاب آوری و تضمین تداوم ارائه خدمات و تولید تدوین شده است.

موضوع پدافند غیرعامل در صنعت پتروشــیمی امری حیاتی است. مطالعات پدافند غیرعامل شــیمیایی برای شناسایی، ارزیابی و مدیریت 
ریسک های احتمالی انجام می شود و اطلاعات لازم را جمع آوری می کند تا برنامه های پیشگیرانه و واکنشی تدوین شوند. پتروشیمی به عنوان 
بخش اصلی صنعت نفت، نقشی اساسی در اقتصاد کشور دارد؛ بنابراین، ایمن سازی مراکز پتروشیمی، گاز و نفت برابر حوادث و سوانح ضروری 
است. در متدولوژی ارائه شده ۹ گام اساسی تشریح شد که باید به ترتیب و بنا به اولویت در بخش های مختلف صنعت پتروشیمی و باهدف 

اجرای علمی پدافند غیرعامل پیاده شوند. این گام ها عبارت اند از:
شناخت ویژگی های تأسیسات، سندسازی و تهیه فهرست مواد شیمیایی خطرناک، تشکیل جدول مشخصات دارایی های حاوی مواد شیمیایی 
خطرناک، شناسایی و ارزیابی سناریوهای تهدید، بررسی احتمال وقوع تهدید، بررسی پیامدهای ناشی از تهدید، بررسی اولویت بندی تهدیدها بر 
اساس احتمال وقوع و پیامد آن، بررسی آسیب پذیری واحدها با آنالیز اثربخشی محافظتی و احتمال موفقیت دشمن در این تهدیدها و تحلیل 
ریسک. در شناسایی انواع تهدیدها باید علاوه بر نوع تهدید، ابزار، راه دسترسی، تجهیزات و تاکتیک هر تهدید هم به طور مشخص و جداگانه 

شناسایی و در جداول ویژه شناسایی و ارزیابی سناریوهای تهدید دسته بندی شوند.
یکی از اصول مهم در مواجهه با تهدیدها، برگشت سریع به تولید است، پدافند غیرعامل وقتی مؤثر خواهد بود که در صورت بروز و وقوع تهدید، 

سرعت بازگشت به تولید در کمترین زمان و با کمترین آسیب ها صورت گیرد.
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 فناوری های نو برای چرخه 
پساب و رسوبات زدایی

 نشست تخصصی کاتالیست و مواد شیمیایی 

در نشست تخصصی کاتالیست، مواد شیمیایی، روغن های داغ و افزودنی های در دومین رویداد ایران پتروکم، توانمندی 
سازندگان داخلی برای کاهش رسوبات و بهینه سازی پساب مصرفی در صنایع مورد بررسی قرار گرفت.

مهندس چنگیز بختیاری تبار رئیس امور مهندسی مدیریت تولید گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس:  شرکت های 
توانمند داخلی در زمینه کاتالیست، مواد شیمیایی، روغن های حرارتی در این جمع حضور دارند که هر کدام از متخصصین 

به نام کشور هستند و امیدواریم با همکاری این گونه شرکت های دانش بنیان داخلی میزان خروج ارز به حداقل برسد.
همتی مدیرعامل شرکت نانو ایده تجارت شرق:  

 از سال 13۸۶ کار خود را آغاز کردیم، محصول اصلی ما نانو است، کاتالیست ها در فرایندی که انجام می دهند به مرور دچار 
استهلاک می شوند، اما »نانو پوشش ها« کاربرد زیادی در انتقال حرارت و »آب گریز« کردن سطح و غیره دارند، و میزان عمر 

دستگاه ها را افزایش می دهند.
در کوره های کراکینگ بخار، بر سطح داخلی کویل ها در اثر تماس مداوم با هیدروکربن هایی با دمای بالا، کک تشکیل شده و 
رسوب می کند که منجر به افزایش افت فشار در داخل کویل و افزایش مقاومت انتقال حرارت شده و راندمان کوره را کاهش 

می دهد. تشکیل کک به دو صورت کاتالیستی و حرارتی است.
نانوپوشش dz از طریق پر کردن مرز دانه ها در سطح فلز تعداد نقاط اتصال رسوبات به سطح تیوب را کاهش داده و همین 
 overheating موضوع باعث می شود تا در فصل مشترک رسوب و ســطح فلز فاصله به وجود آید و همین امر هم از پدیده
یا تجمع حرارت پشت لایه های رسوب )hotspot( جلوگیری می کند و هم چسبندگی رسوبات به سطح تیوب ها را کاهش 

می دهد، با استفاده از مواد نانو می توان از ایجاد کک به شکل قابل توجهی جلوگیری کرد.
تاکنون با پتروشیمی های جم، اروند، پردیس، مارون، پالایشگاه های گازی و … همکاری داشته ایم.

محمدمهدی فرهادی نماینده واحد تجاری سازی شتاب گستر حامی ارک صنعت:  
کشور ما در منطقه ای خشک و نیمه خشک واقع شده است. با توجه به برداشت بی رویه ذخایر آبی، آب های زیرزمینی به 

شرکت های 
توانمند داخلی 

در زمینه 
کاتالیست، 

مواد شیمیایی، 
روغن های 

حرارتی در این 
جمع هر کدام از 
متخصصین به نام 

کشور هستند 
و امیدواریم 

با همکاری 
این گونه 

شرکت های 
دانش بنیان 

داخلی میزان 
خروج ارز به 
حداقل برسد
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میزان قابل توجهی کاهش پیدا کرده اند، و به دلیل ترکیب آب با پسماند و ســایر آلاینده ها میزان مواد مضر و رسوبی در 
آب ها وجود دارد که برای مصرف خانگی و صنعتی مشکلاتی به وجود می آورد.

به عنوان کارگزار تجاری سازی پارک علم وفناوری از سال 13۹۶ با تشکیل تیم تحقیق وتوسعه تولید دستگاه بهینه سازی آب 
را آغاز کردیم که جایگزینی برای تصفیه آب های قدیمی است، اگر صنایع ما دچار رسوب شوند در درازمدت دچار هزینه های 
گزافی مانند؛ خواب تولید، نگه داری و تعمیرات خواهند شد. دستگاه واتر پلاس بدون تزریق یا برداشت موادی، به آب با 
تغییر ساختار مولکولی خاصیت حلالی آن را تغییر می دهد و مولکول های آب به صورت درشت و کلوخه ای وارد دستگاه 
می شوند و با ریزشدن مولکول ها و ۶ ضلعی شدن خاصیت رسوبی شدن را از دست می دهد، این دستگاه می تواند در بخش 
خانگی هم استفاده شود و در مسائل درمانی و پزشکی مانند عدم ایجاد رسوب در کلیه ها مؤثر باشد. مزایای استفاده از این 
سیستم شامل؛ کاهش مصرف مواد شیمیایی جهت زدودن جرم های رسوبی در لوله های انتقال آب، بهبود کیفیت آب 
سیستم های واحد یوتیلیتی، افزایش راندمان و طول عمر بویلر، چیلر، دیگ های بخار پکیج ها، کندانسورها، کولینگ تاورها، 

مبدل ها، کاهش هزینه های نگهداری تأسیسات مکانیکی موتورخانه ها و دیگ های بخار می شود.
دکتر محسن کیان پور رئیس هیئت مدیره اسمارت کاتالیست:   

شــرکت ما با توجه بــه خطوط تولیــد مختلف کاتالیســت اسیدســولفوریک، کاتالیســت آمونیــاک، اســتایرن، دارای 
تکنولوژی های مختلفی از جمله تولید اسیدســولفوریک به روش تر و بازیافت فسفوجیپســم تولیدی واحدهای اسید 

فسفریک و همچنین فرایند آمونیاک کمک شایانی به صنایع کشور کرده است.
 وی خاطرنشان کرد: یکی از تکنولوژی های مهم توسعه داده شده در فرایند آمونیاک است که دارای 4 تکنولوژی مختلف 
شامل؛ تولید آمونیاک از گاز طبیعی، تولید آمونیاک از هیدروژن مازاد واحدها، تولید آمونیاک از کک و تولید آمونیاک سبز 
یا Green amonia solutions است. با توجه به ارزش بالای هیدروژن های مازاد واحدهای پتروشیمی و پالایشگاهی که در حال 
حاضر سوزانده می شود این شرکت با استفاده از تکنولوژی های بسیار پیشرفته و بازدهی بالا امکان تبدیل این هیدروژن 
به آمونیاک باارزش بسیار بالاتر را دارد که در زمان قطعی گاز می تواند جایگزین مناسبی باشد و نیاز سایر صنایع را رفع کند.
با قطعی گاز در کشور و ناترازی شبکه، و نبود آمونیاک در بازار باعث مشکلات عدیده ای در صنایع مخصوصاً صنایع نظامی 

مانند اسید نیتریک شده است که با روش های آمونیاک سبز این مشکل را رفع و نیازها را برطرف می سازد.
 این شرکت در ابتدا برق را از طریق انرژی در پنل تولید و به بخش الکترولیز انتقال داده و سپس در این واحد هیدروژن 
تولید شده که با ترکیب نیتروژن تولید شده از هوا آمونیاک تولید می کند، در نتیجه این واحد فقط به آب وهوا و انرژی 

خورشیدی نیاز دارد.
سامان پورتبایی نماینده شرکت گهر سران:  

 tower در ســال 13۶۸ با تولید ســرامیک های جرقه زن کوره های صنعتی آغاز به کار کردیم، و در ادامه محصولاتی مانند 
packing، adsorbent، special guards و غیــره تولیــد کردیــم. در حــال حاضر بــرای تمامی آلاینده هــای صنایع می توانیم 
محصولاتی تولید کنیم و راهکار ارائه دهیم، و علاوه بر بیش از 40 گرید جاذب و کاتالیست می توانیم در زمینه های دانش 

فنی در مهندسی فرایند هم با صنایع همکاری کنیم.
2 آلاینده مهم در صنعت نفت وجود دارد که خوردگی یکی از مهم ترین آن ها اســت که با استفاده از محصولاتی مانند 
ســولفورزدایی مبتنی بر zeolite با geox130 و geox132 و مبتنی بــر فلــز nickel gsorb-630 و gsorb-640 و جاذب مبتنی بر 
zno gsorb-610 می توان با آن ها مقابله کرد. تاکنون با پتروشــیمی هایی مانند؛ پتروشیمی بندر امام، پتروشیمی نوری، 
پتروشیمی بوعلی، شازند، امام خمینی، نفت اصفهان و … همکاری کرده ایم و با تخصیص بودجه بیش از 150 میلیارد تومان 

آزمایشگاه و پژوهشگاه پیشرفته ای را راه اندازی کرده ایم.

2 آلاینده مهم 
در صنعت نفت 
وجود دارد که 
خوردگی یکی 

از مهم ترین 
آن ها است که 

با استفاده از 
محصولاتی مانند 

سولفورزدایی 
 zeolite مبتنی بر

با geox130 و 
geox132 و مبتنی 

 nickel بر فلز
gsorb-630 و 
gsorb-640 و 

جاذب مبتنی بر 
 zno gsorb-610

می توان با آن ها 
مقابله کرد.
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گروه ارز آور در خانواده پتروشیمی
نشست تخصصی تجهیزات دوار 

معاون فروش و توسعه بازار شرکت مپنا: تاکنون 200 هزار پره و نازل توربین گازی تولید کرده ایم و سالیانه بیش از 100 
میلیون یورو برای کشور ارزآوری داشتیم. نشست تخصصی تجهیزات دوار )پمپ، کمپرسور توربین و متعلقات( در دومین 
رویداد ایران پتروکم، در سالن ابن سینا سالن همایش های خلیج فارس با ریاست مهندس محمدقاسمی نیا رئیس گروه 
فرایندهای مدیریت تولید گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس برگزار شد و مدیران عامل شرکت ها و متخصصین حوزه 

تجهیزات دوار )پمپ، کمپرسور توربین و متعلقات( تجارب خود را با دیگران به اشتراک گذاشتند.

  :OTC دکتر نوابی نماینده
 هلدینگ OTC دارای زیر مجموعه های مختلفی است که تجهیزات توربو کمپرسور نفت OTCE فعالیت خود را از سال 2000 
با همکاری زیمنس آغاز کرد، و از سال 200۸ با توجه به تجربیات قبلی و انتقال کامل تکنولوژی از زیمنس به OTCE که طی 
این سال ها صورت گرفت، طراحی و ساخت را به صورت مســتقل آغاز کردیم و تاکنون بالغ بر 230 یونیت توربو کمپرسور 
و التروکمپرسور تولید شده و تحویل کارفرما شده اند. همچنین ۷5 یونیت در دست اجرا است. طراحی کمپرسور به طور 
کامل و توسط نرم افزار داخلی بر اساس استانداردهای API که در مجموعه OTCE تولید شده انجام می شود. کمپرسورهای 
خطوط انتقال گاز، فرایندی، اکسپورت، اتیلن، فولاد و … حوزه های مختلفی است که شرکت OTCE کمپرسورهای تحویل 
شده در رزومه خود دارد. کمپرسور یک محصول Tailor Made است و برای کاربری خاص بر اساس شرایط درخواستی کارفرما 
طراحی و ساخته می شود. بخش خدمات پس از فروش شرکت از بخش های فعالی است که برای پتروشیمی های مختلف 
فعالیت های متنوعی را انجام داده است. کارخانه های ساخت توربین و قطعات آن در جهان مجزا و بسیار گسترده هستند؛ 
اما ما در ایران کل صنعت ساخت توربین شامل؛ مهندسی، تحقیق و  توسعه، ماشین کاری، ریخته گری و پوشش را زیر یک 
سقف می سازیم و تاکنون بیش از 200 هزار پره و نازل توربین گازی تولید کرده ایم که بیش از ۹0 میلیون ساعت کارکرد 
بدون حادثه داشته است. این شرکت محصولاتی مانند؛ توربین، پره توربین و ژنراتور تولید می کند، انواع توربین ها در جهان 
تا کلاس H تولید می شود؛ اما در کشور ما توربین ها تا کلاس F وارد شده است که پس از تحریم های ظالمانه امریکا در تأمین 
قطعات یدکی آن با مشکل روبرو شدیم، اما شرکت مپنا با طراحی، مهندسی و تولید توربین و قطعات بخش داغ توربین های 
کلاس F اقدام به رفع مشکل نیروگاه ها کرد. پس از موفقیت های شرکت مپنا در تولید پره های توربین sx و dx توربین های 
صنعت نفت و گاز )sgt400( اقدام به مهندسی و تولید قطعات بزرگ از این نوع ریخته گری برای صنعت نیروگاهی کردکه از 
نوع 13 مگاواتی است، این شرکت توربین های شرکت مبین انرژی خلیج فارس و فجر انرژی خلیج فارس را تأمین و نگهداری 
می کند. توربین هایی که توسط شرکت مپنا تولید می شود در کلاس F از 200 تا 320 مگاوات است که در صنعت نیروگاهی 

کشور کارایی دارند، این شرکت بیش از 1100 پرسنل دارد و سالیانه بیش از 100 میلیون یورو برای کشور ارزآوری دارد.

معاون فروش 
و توسعه بازار 

شرکت مپنا: 
تاکنون 200 

هزار پره و نازل 
توربین گازی 

تولید کرده ایم 
و سالیانه بیش 
از ۱00 میلیون 

یورو برای کشور 
ارزآوری داشتیم.
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بحث داغ »تجهیزات راهبردی پتروشیمی«
نشست تخصصی ایران پتروکم، به ریاست محمد قاسمی نیا، رئیس فرآیند گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس و با حضور سیدرضا قاسمی 
 COLD BOX شهری و علی زال خانی، مدیرعامل شرکت فجر انرژی خلیج فارس برگزار شد و توانمندی شرکت های ایرانی در زمینه پکیج های خاص
و EXTRUDER و REFORMER در دومین همایش و نمایشگاه ایران پتروکم معرفی شد. بابک آروند، مسئول ساخت داخل، مجید جعفری مسئول 
نظارت بر پروژه های تولیدی و عباسعلی جمی، رئیس خدمات فنی شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس از اعضای این نشست تخصصی بودند.

نماینده شرکت هیلاویس:  
توانمندی های شرکت ما در ســاخت مبدل های خاص و مبدل و پکیج های کرایوژنیک است. کارخانه این شرکت در شهرک صنعتی مأمونیه با 
حدود 150 نفر نیروی اجرایی در حال فعالیت است. در دوران اجرایی شدن برجام و ورود شرکت های خارجی به کشور این شرکت همکاری مشترک 
با یک شرکت ژاپنی را برای مبدل های کلدباکس و ... را آغاز کرد که منتج به ساخت چند تجهیز پتروشیمی شد اما پس از اعمال مجدد تحریم ها، 
شرکت های خارجی از ایران خارج شدند و راهی که از دهه ۹0 آغاز کرده بودیم را به تنهایی ادامه دادیم. تجهیزات این شرکت در شرکت های متعددی 
ازجمله؛ پروژه پارسیان سپهر، پتروشیمی شیراز، پتروشیمی تبریز، پالایشگاه بیدبلند خلیج فارس و پتروشیمی جم استفاده شده است. در سال 

1400 زیرساخت های کارخانه تکمیل شد و هم اکنون صفر تا صد مراحل ساخت در ایران انجام می شود.
بومی سازی دستگاه های بسته بندی  
سیدرضا حسینی، مدیر بازرگانی شرکت افراونداد ایرانیان:  

راهکارهای هوشمند بسته بندی در صنایع پتروشیمی امر مهمی است. رویکرد این شرکت از دو سال قبل به سمتی رفته است که راهکارهای 
بسته بندی را به مشتریان ارائه می دهد و در کنار پتروشیمی ها قرار می گیرد. این شرکت به دنبال این است که مشکلات بسته بندی و تولید پایدار 
و رضایت مندی مشتریان را در کنار پتروشیمی ها فراهم کند. پروژه های مختلفی برای بسته بندی در مجتمع های متفاوت، وجود دارد. خطوط بسته 
بندی به صورت خط کامل و شامل کیسه های 10 تا 50 کیلوگرم است. دستگاه FFS از دستگاه هایی است که برای نخستین بار در کشور از سوی این 
شرکت ساخته شده است. این دستگاه سرعت بالایی دارد و همزمان ۷0 حرکت مختلف در این دستگاه انجام می شود. در خصوص دانش فنی 

بومی این دستگاه ها باید بگویم، این شرکت براساس نوع نیاز کارفرما، فرآیند کارکرد فیزیکی را شناسایی می کند.
بکارگیری تجربیات شرکت های پیشرو در دنیا  

نماینده شرکت پتروگاز دوریس: نکته حائز اهمیت درباره پکیجینگ این است که باید به صورت بسته ای به واحدهای فرآیندی نگاه کرد.
این شرکت استفاده از تجربیات دیگر شرکت ها به ویژه شرکت های پیشرو در دنیا مورد توجه قرار می دهد.

ریفورمر پالایشگاه اسلام آباد غرب، MEG پالایشگاه سراجه قم، پکیج های یوتیلیتی متفاوتی نیز از سوی این شرکت انجام شده است
افزایش سرعت تولید محصول  
امیرحسین محمودی، مدیرعامل شرکت آسال لیزرساخت:  

شرکت ما به صورت ویژه بحث فناوری ساخت افزایشی در صنعت پتروشیمی )پرینت لیزری( را دنبال می کند. این شرکت پنج فناوری در خدمات 
مهندسی ساخت افزایشی دارد و در دستگاه SLS افزایشی، سطح یک دانش بنیان است. کاهش زمان رسیدن به محصول، انعطاف پذیری و امکان 

بازطراحی هندسه های پیچیده از مزایای این فناوری است.
قدردانی از اعتماد پتروشیمی شهید تندگویان  
نماینده شرکت تولیدی صنعتی شگفت افزار:   

اینجا به عنوان یکی از از سازندگان تجهیزات صنایع نفت، گاز و پتروشیمی ابتدا می خواهم به تشریح تیوب شیت های این شرکت بپردازم. از 
اعتماد مهندس قاسمی شهری، مدیرعامل شرکت پتروشیمی شهید تندگویان به دلیل اعتماد به این شرکت قدردانی می کنم. فیلترها از دیگر 

محصولات تولیدی شرکت است که از 15 سال پیش فیلترهایی برای پتروشیمی ها تهیه شده است؛ ازجمله پتروشیمی کارون.
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مسیرهای نوآوری در زنجیره تولید
 نژاد سلیم: از حداقل ۸ سال قبل درباره متانول و مازاد بازار آن هشدار داده شد

 طرح های شناسایی بازارهای آینده پتروشیمی یک ضرورت است

در نشست تخصصی اســتراتژی های نوآورانه در راستای تنوع در محصولات پتروشــیمی، بهینه سازی زنجیره تأمین و 
بومی سازی لایسنس ها که با حضور جمعی از کارشناسان صنعت پتروشیمی برگزار شد بر ضرورت شناسایی بازار آینده و 
برآورد نیازهای واقعی شرکت های پتروشیمی تأکید شد. در این نشست عادل نژاد سلیم، با تأکید بر اینکه دوره صحبت 
درباره تئوری و مباحث نظری تمام شده و باید با نگاهی به واقعیت ها برنامه ریزی مدون و همه جانبه داشت، افزود:  از حداقل 
۸ سال قبل درباره متانول و مازاد بازار آن هشدار داده شد؛ اما پیگیری جدی نداشتیم و امروز هم در مورد تعدادی دیگر از 
محصولات هشدار می دهیم. وی با بیان اینکه مدیریت سنتی، پدر اقتصاد را درآورده، گفت: امروز که برای دانش بنیان ها و 
شرکت های فناور فضایی ایجاد شده باید بپرسیم که برنامه ریزی و استراتژی به چه سمتی است؟ آیا همین که حاکمیت و 
سرمایه گذار در یک جهت قرار داشته باشند کفایت می کند؟ در ادامه جلسه، رضا حاتمی، مدیر مرکز طرح های کلان و پیشران 
معاونت علمی ریاست جمهوری، با اشاره به چالش های صنعت پتروشیمی برای خلق نوآوری و عدم کارایی عملیاتی برخی 
از دلایلی این موضوع را تشریح کرد و گفت: تأخیر در زمان بندی و اتکا به تولید انبوه کالاهای اساسی، قدیمی بودن فرایند و 
مجوزها، شکاف بین بازار و زنجیره ارزش، وابستگی به صادرات بیش از حد به چند کشور و کمبود محصولات با حاشیه امن 

بالا از جمله این چالش ها هستند.
وی با تأکید بر اینکه فاصله زیادی بین نیازهای بازار و نیازهای ما در توســعه پایدار وجود دارد، گفت: بخش زیادی از این 
چالش ها در طول سالیان ناشی از نبود مدیریت کارآمد بوده و برای اصلاح روندها نیاز به تغییرات زیرساختی داریم. همچنین 

لازم است به سمت بهینه سازی بهره وری، افزایش ارزش آفرینی و رقابتی کردن بازار برویم.
در این جلسه همچنین، مهدی پور، مدیرعامل شرکت مدیریت زنجیره ارزش مهام  تأکید بر اینکه مهارت تعریف پروژه 
در عرصه های مختلف در اولویت اهمیت قرار دارد، گفت: هلدینگ خلیج فارس که بزرگ ترین هلدینگ کشور است و 30 
درصد بازار پتروشیمی را در اختیار دارد توانسته در چندلایه این بازار نفوذ و حرکت داشته باشد و هنوز در لایه های پایین تر 

حضور کمتری داشته است.

فاصله زیادی بین 
نیازهای بازار و 
نیازهای ما در 

توسعه پایدار 
وجود دارد، 

بخش زیادی از 
این چالش ها 

در طول سالیان 
ناشی از نبود 

مدیریت کارآمد 
بوده و برای 

اصلاح روندها 
نیاز به تغییرات 

زیرساختی داریم
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وی تأکید کرد که برای پروژه های جدید چیزی بیشتر از FC )مطالعات امکان ســنجی( نیاز داریم و در مطالعات مربوط به طرح ها باید لایه های 
مختلف اجرایی و عملیاتی و شناخت بازارها دیده شود.

وی در ادامه گفت: تنوع محصولات هلدینگ، تنها 45 محصول است و هنوز سود عملیاتی در واحدهایی که ترکیب خوراک گازی دارند بیشتر 
است.

مهدی پور پیشنهاد کرد که یکپارچگی و هماهنگی در جریان توسعه طرح های جدید وجود داشته باشد و افزود: بررسی عملکرد پتروشیمی در 
دهه های قبل نشــان می دهد این صنعت در دهه ۶0 و ۷0 زنجیره محور بوده و پس از آن پروژه محور شده و امیدواریم دوباره به سمت زنجیره 

محوری سوق پیدا کند.
وی افزود: پیشــنهاد ما به هلدینگ این اســت که اســتراتژی ائتلاف و ادغام با شــرکت های کوچک را در پیش بگیرد؛ اما نــه به این معنی که 

شرکت های کوچک را در خود حل کند.
در این نشست تخصصی همچنین مانی زاده، مدیر تکوین طرح های پارک های شیمیایی افق خلیج فارس برخی از عوامل مؤثر در انتخاب مکان 
استقرار پارک ها را تشریح کرد و گفت: دسترسی بهینه به خوراک بازار مصرف، سرویس تأمین انرژی، دسترسی به راه های ارتباطی، نزدیک بودن 
به دریا، توسعه در سواحل مکران و سند آمایش سرزمین از جمله این عوامل بوده اند که در شکل گیری و تصمیم گیری نهایی اثرگذار بوده است.

وی با تأکید بر اینکه به دانش فنی در صنعت پتروشیمی همواره به چشم کالا نگاه شده و برنامه ریزی داخلی مشخصی برای ورود به این عرصه 
نداشته ایم، افزود: نوع نگاه ما به اندوخته ها و دارایی ها اهمیت دارد. امروز همه در مورد انباشت متانول و زیان ده بودن آن صحبت می کنند؛ اما 

چین در حال تبدیل متانول به الفین و بنزین و ترکیبات آروماتیک است و این محصول را تبدیل به یک فرصت خوب در آینده کرده است.
مانی زاده با تأکید بر اینکه هلدینگ خلیج فارس نیاز به یک فرمانده واحد برای طرح های خود دارد، گفت: مدل های زیادی برای اجرا در دنیا وجود 

دارد که می توان از آنها بهره برد و نیازی نیست خودمان دوباره چرخی را ابداع کنیم.
حائری نژاد، پژوهشگر حمزه انتقال فناوری در صنعت پتروشیمی هم در این نشست تخصصی به بیان نقطه نظرات خود درباره محصولات پایه 

همچون متانول پرداخت.
بهمن بهزادی، قائم مقام مدیرعامل پتروشیمی اروند توضیحاتی مختصر درباره اهمیت اجرای پارک نمک، کلر آلکالی و زنجیره ارزش ارائه کرد.
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 نشست تخصصی پتروشیمی هوشمند، نوآوری دیجیتال در مسیر تحول صنعت  
دستیار معاون علمی و فناوری دانش بنیان ریاست جمهوری: تنها سه شرکت فعال در حوزه هوش مصنوعی در صنعت 
پتروشیمی داریم، تا پایان امســال حوزه هوش مصنوعی را نیز به صورت مجزا به فهرســت کالا و خدمات این زیست بوم 

اضافه می کنیم.
فوزیه مروت، مدیر فناوری و نوآوری شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس:  

 نوآوری دیجیتال یکی از کلان روندهای فناوری در دنیاست که با سرعت و شتاب هرچه بیشتری در حال حرکت است، اگر 
هلدینگ خلیج فارس بنا دارد در عرصه رقابت به عنوان یک بازیگر فعال حضور داشته باشد، باید هرچه سریع تر در این مسیر 

گام بردارد تا مجتمع های زیرمجموعه این گروه بتوانند خودشان را به لبه دانش برسانند..
از جمله مزایای هوشمندســازی و تحول دیجیتال در صنعت پتروشیمی، بر اســاس آمارهای به دست آمده، افزایش 15 
درصدی بهره وری، کاهش 15 تا 20 درصدی مصرف انرژی، بهینه سازی زنجیره تأمین، کاهش تا 25 درصدی انتشار گازهای 

گلخانه ای و تولید محصولات پایدار است.
هلدینگ خلیج فارس از سه سال پیش، با آگاهی نسبت به این مساله که فناوری روز دنیا با سرعت قابل ملاحظه ای در حال 
پیشرفت است، در راستای فرهنگ سازی نوآوری دیجیتال، جایزه نوآوری دیجیتال را پایه گذاری کرد و بسیاری از مجتمع ها 
از آن زمان تاکنون در این مسیر گام برداشته اند که در حال حاضر مجتمع پتروشیمی نوری از پیشتازان حوزه دیجیتال در 

این عرصه است.
دیجیتالیزه کردن فرایندها امری اجتناب ناپذیر  
آقازاده مشاور نوآوری دیجیتال هلدینگ خلیج فارس:  

اهمیت حرکت به سمت دیجیتالیزه کردن کلیه فرایندها، در این اســت که با توجه به وجود مشکلاتی از قبیل؛ ناترازی 
انرژی و کاهش حاشیه سود شرکت ها، چاره ای جز حرکت به این سمت نداریم، در غیر این صورت در آینده برخی از بازارهای 

بین المللی خود را به دلیل عدم قدرت رقابت از دست خواهیم داد.
قبل از حرکت به سمت هوش مصنوعی باید ابتدا مهم ترین مسائلی که با آن مواجه هستیم را بشناسیم و سپس به 
برنامه ریزی بپردازیم. هلدینگ خلیج فارس نیز با این رویکرد به توسعه زیست بوم هوش مصنوعی پرداخته است. البته تا 
زمانی که مدیران رده بالا با این مفاهیم آشنا نباشند، نمی توان به حل مساله و حرکت به سمت هوش مصنوعی گام برداشت.

آشنایی متخصصان با مفهوم هوش مصنوعی باید افزایش یافته و بیش ازپیش تقویت شود.

تفاوت  ظریف 
میان نوآوری و 

تحول دیجیتال 
وجود دارد. در 
تحول دیجیتال 
لایه استراتژیک 

سازمان که 
منجر به تحول 
در کسب وکار 
می شود مورد 

توجه قرار 
می گیرد، اما 

در نوآوری ما 
به دنبال ایجاد 

مزیت رقابتی 
هستیم 

زیست بوم هوش مصنوعی در هلدینگ ها
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البته شرکت ها نیز باید سبد نیازهای واقعی خود را به صورت شفاف مشخص کنند تا بتوانند به سرمایه گذاری و خلق 
ارزش در این مسیر بپردازند.

چابک سازی نیروی انسانی با هوش مصنوعی  
حسینی پور رئیس مرکز نوآوری همتا: مهم ترین هدف از حرکت به سمت استفاده از هوش مصنوعی در شرکت های 

تولیدی از جمله هلدینگ خلیج فارس چابک سازی نیروی انسانی است.
مدیران رده بالایی که در مجموعه هلدینگ خلیج فارس اهمیت بیشتری به هوش مصنوعی می دهند، حوزه منابع انسانی 
نیز برای آنها حائز اهمیت است، چرا که استفاده از همه این ابزارها به نیروی انسانی شرکت کمک می کند تا بتوانند در 

سریع ترین زمان و بهترین کیفیت تصمیم بگیرند.
یکی از نکات حائز اهمیت، چگونگی دیجیتالیزه کردن فرایندها در مجموعه ها و تقسیم بندی آن به چندین مرحله است. 
در نهایت هوش مصنوعی باید به کمک ما بیاید تا بتوانیم به پیش بینی فرایندها بپردازیم، برای رسیدن به این مرحله 

هم باید یک مرکز فرماندهی و تصمیم گیری مبتنی بر داده داشته باشیم.
طی سال های اخیر شاهد بلوغ متخصصان صنعت پتروشیمی هستیم. با راه اندازی این مرکز و استفاده از کارشناسان 

متخصص پتروشیمی، محرک های ادامه سفر تحول دیجیتال را در شرکت فراهم می کنیم.
به دنبال ایجاد مزیت رقابتی هستیم  
سامان عباس پور مدیر پروژه و مشاور شرکت توسعه فناوری مدبران خلیج فارس:  

یک تفاوت  ظریف میان نوآوری و تحول دیجیتال وجود دارد. در تحول دیجیتال لایه استراتژیک سازمان که منجر به 
تحول در کسب وکار می شود مورد توجه قرار می گیرد، اما در نوآوری ما به دنبال ایجاد مزیت رقابتی هستیم که این امر 

هم در لایه های میانی سازمان میان افرادی که به فرهنگ سازی تحقیق وتوسعه می پردازند، اتفاق می افتد.
ما در نوآوری دیجیتال می خواهیم بر فرایند، محصول یــا یک خدمتی با ابزارهایی مثل دیجیتال تمرکز کنیم. ازاین رو 
تمام پروژه هایی که در هلدینگ خلیج فارس در این حیطه تعریف می شــود همه به دنبال ایجــاد یک مزیت رقابتی در 
کلیه فعالیت ها است. هلدینگ خلیج فارس در تمام سال های گذشته در این مسیر پیشرو بوده است. باید بتوانیم در 

بحث های مربوط به نوآوری و تحول چارچوب مشخصی را تعریف کنیم.
ما از بدنه هلدینــگ خلیج فارس بوده و صددرصــد متعلق به این مجموعه هســتیم. تمرکز ما بر روی تحــول در حوزه 
کسب وکار صنعت نفت و پتروشیمی بوده و شریک معتمدی برای این صنعت در تحول دیجیتال از طریق شبکه شرکای 

نوآور پیشرو هستیم.
هوش مصنوعی حلقه مفقوده شرکت های دانش بنیان  
امیر یونسیان، دستیار معاون علمی و فناوری دانش بنیان ریاست جمهوری:  

تنها ســه شــرکت فعال در حوزه هوش مصنوعی در صنعت پتروشــیمی داریم. حوزه هوش مصنوعی حلقه مفقوده 
شرکت های دانش بنیان است و مسیر تحول دیجیتال نیز از هوش مصنوعی می گذرد.

معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری به ارزیابی فهرســت شــرکت های دانش بنیــان برای ورود به زیســت بوم 
دانش بنیان کشور پرداخته و همواره فهرستی را براین  اساس به روز می کند، تا پایان امسال حوزه هوش مصنوعی را نیز 
به صورت مجزا به فهرســت کالا و خدمات این زیســت بوم اضافه می کنیم. ازاین رو از همه دســت اندرکاران و هلدینگ 

خلیج فارس تقاضا داریم ما را در به روزرسانی و تسهیل گری حوزه هوش مصنوعی کمک کنند.
دیگر فرصت جبرانی باقی نمانده  
محمد عرفان شمس از شرکت آروان کلاد:  

فرصتی برای عقب ماندن از حرکت به سمت هوش مصنوعی نداریم. هوش مصنوعی این فرصت را به صنایع می دهد 
که بتوانند در بخش های مختلف شان نوآوری داشته باشند. بر اساس بررسی های انجام شده صنعت نفت و گاز یکی از 
بزرگ ترین مجموعه ها برای سرمایه گذاری در هوش مصنوعی است، به نحوی که در سال های اخیر شرکت های بزرگ نفتی 
از جمله؛ شل و آرامکو سرمایه گذاری های میلیارددلاری بر روی این مساله انجام داده اند. حال اگر صنعت نفت ایران از این 
ترند عقب بماند، فرصتی برای جبران عقب ماندگی نخواهد داشت. در حال حاضر بسیاری از شرکت ها تصور می کنند داشتن 
داشبورد به معنای حرکت در مسیر هوش مصنوعی است، درحالی که این، هوش مصنوعی نیست، ما باید بستر لازم برای 
این کار را فراهم کنیم. شرکت های بزرگ دنیا سال هاست که به سرمایه گذاری بر روی هوش مصنوعی پرداخته اند، ما 

نیز باید در این مسیر حرکت کنیم.
ما به کارخانه هوشمند نیاز داریم، برای ایجاد این کارخانه هم باید از همان ابتدا استراتژی خود را مشخص کنیم در غیر 

این صورت موفق نخواهیم بود.

تنها سه شرکت 
فعال در حوزه 

هوش مصنوعی 
در صنعت 

پتروشیمی 
داریم. حوزه 

هوش مصنوعی 
حلقه مفقوده 

شرکت های 
دانش بنیان است 

و مسیر تحول 
دیجیتال نیز از 

هوش مصنوعی 
می گذرد
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هوش مصنوعی فرایندی تدریجی است  
احسان شیرنگی مشاور نوآوری و هوش مصنوعی:  

قبل از حرکت به سمت هوش مصنوعی باید مسائل مان را مشخص کنیم، در این مسیر باید بدانیم چالش های اصلی شرکت های پتروشیمی 
چیست و سپس ببینیم بر اساس آن چالش ها چه داده هایی در اختیار داریم و چه داده هایی نداریم، زیرا اطلاعات می توانند مبدأ ایجاد تحول 

هوش مصنوعی باشند.
باید به این مساله هم توجه داشته باشیم که ایجاد تحول دیجیتال و هوش مصنوعی، سریع انجام نمی شود و یک حرکت تدریجی است، اما با 
حرکت تدریجی می توانیم به صورت حساب شده سرمایه گذاری در این بخش را انجام دهیم که این باعث می شود راهبرد بهتری داشته باشیم.

برای تحول در هوش مصنوعی باید حتماً یک طرز فکر مشخص و دیدگاه روشنی در این زمینه داشته باشیم، مدیران ارشد هم باید از نیروهای 
خود بخواهند تا با اعداد و ارقام نشان دهند که سرمایه گذاری در هوش مصنوعی بازدهی داشته یا نه؟ تا زمانی که محاسبه و اندازه گیری دراین ارتباط 

وجود نداشته باشد نمی توان به نقشه راه مشخصی دراین خصوص دست یافت.
شرکت ها هم باید توجه داشته باشند که از همان ابتدا نمی توانند راهبرد یا نقشه هوش مصنوعی داشته باشند. این راهبرد به صورت تدریجی 

با حل مسائلی که در این مسیر به وجود می آید به دست خواهد آمد.
استراتژی خود را در هوش مصنوعی مشخص کنید  
نجاری، نماینده شرکت پتروشیمی نوری:  

ما در زمینه هوش مصنوعی خیلی از دنیا عقب هستیم، امروز دیگر بحث این که آیا باید به سمت هوش مصنوعی حرکت کنیم یا خیر مطرح 
نیست، ما باید قطعاً در این مســیر گام برداریم. از هم اکنون شرکت ها باید اســتراتژی خود را در زمینه »تحول دیجیتال« مشخص کنند، نکته 
مهم این است که حداقل دو سال طول می کشد تا این فرایند در شرکت ها عملی شود، بنابراین بهتر است که مجتمع های پتروشیمی هلدینگ 
خلیج فارس از هم اکنون به تدوین برنامه های خود در این زمینه بپردازند. این مجتمع موفقیت هایی در دیجیتالی کردن فرایندها کسب کرده 
است. در پتروشیمی نوری هم برای دیجیتالیزه کردن بیش از 200 جلسه طی دو سال برگزار کردیم. دیجیتالی کردن فرایندها و هوش مصنوعی 

سوددهی بسیار قابل توجهی برای شرکت ها به همراه دارد، گاهی اوقات این سوددهی تا 100 میلیون دلار و حتی بیشتر هم هست.
برای این که کیفیت بهتری در تولید محصولات و ارائه خدمات داشته باشید باید حتماً از هوش مصنوعی استفاده کنید. در پتروشیمی نوری هم 
15 پروژه اجرایی در این زمینه شروع شده است. پیشنهاد من این است که از هم اکنون نقشه راه تحول دیجیتال و استراتژی خود را مشخص کنید.
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یک اســتاد دانشــگاه و متخصص محیط زیســت: به ازای تولید هر یک تن محصول در پتروشیمی، دو و نیم 
کیلوگرم پسماند تولید می کنیم، در منطقه ویژه ماهشهر حدود 1۸۸ هزار تن و در منطقه عسلویه حدود 3۷ 
هزار تن پســماند داریم که می توانیم با راه اندازی ســامانه یکپارچه »کربن صفر« و بحث های محیط زیســتی، 
ایجاد شهرک بازیافت و فعال شدن شرکت های فناور در این حوزه استانداردهای محیط زیست را پیاده کنیم.

راحله برومند رئیس راهبرد و توسعه محصولات گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس و رییس نشست   
»نوآوری های پایدار در پتروشیمی از اقتصاد چرخشی تا صنعت سبز و حفاظت از محیط زیست«:

برای حرکت از اقتصاد خطی به سوی اقتصاد چرخشی، باید با نوآوری و فناوری محصولاتی پایدار تولید کنیم تا 
محصولات زمان بیشتری در چرخه عمر خود باقی بمانند. علیرضا رحمتی رئیس مرکز آموزش و ارتباط با صنعت 
پژوهشکده محیط زیست و توسعه پایدار و رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهر تهران: چالش های آینده 
بر دو موضوع هوش مصنوعی و محیط زیســت از جمله؛ گرمایش جهانی و پسماند متمرکز است و باید به این 
مساله نگاه بلندمدت داشت. تمام بنگاه های اقتصادی و تجاری بر سه اصل رویدادهای جهانی، فناوری اطلاعات 
و محیط زیست استوار است، از نگاه استراتژیست ها اگر یک ســازمان محیط طبیعی خود را حفظ کند بهتر از 
آن است که روابط  عمومی قوی داشته باشد، اگر یک پتروشیمی فعالیت های محیط زیستی اش را به نمایش 
بگذارد در جامعه مورداحترام قرار می گیرد. ســازمان ها از نظر حفظ محیط زیســت، خلاقیت و نوآوری داشته 
باشند و این ســه اصل موجب پیشرفت سازمان ها می شــود. هیچ عامل مهمی جز اســتفاده از محیط زیست 
در توسعه و پیشرفت سازمان ها و جوامع مؤثر نیست. در جوامع پیشرفته همه چیز به ویژه اقتصاد بر بستر 
محیط زیست شکل می گیرد و از این منظر است که شاهد توسعه و پیشرفت این کشورها در عرصه صنعت و 
اقتصاد کلان هستیم. اقتصاد چرخشی از ابزارهای مهم مدیریت محیط زیست است، این ایده از طریق کاهش 
و گردش مجدد منابع طبیعی انجام شود و بر اســاس آن، آب  و خاک و هوا را که اســتفاده می کنیم دوباره به 

طبیعت برمی گردد هدف نهایی استفاده بهینه از منابع و کاهش آلودگی است.
 اگر بخواهیم به کربن صفر برسیم باید ســطح زندگی و فناوری های نوین را در کشور از طریق ذخیره سازی و 
جذب تأمین کنیم. اگر بخواهیم اقتصاد گردشی را محقق کنیم باید پســماند، پساب، انرژی فسیلی و کربن 

سازمان ها 
از نظر حفظ 

محیط زیست 
باید خلاقیت 

و نوآوری 
داشته باشند 

مسئولیت پذیری 
اجتماعی تعادل 

بین اقتصاد و 
محیط زیست 
است یکی از 
پیشنهادهای 

جدی تأسیس 
شهرک بازیافت 
باهدف کاهش 

پسماندهای 
پتروشیمی است

حرکت به سمت »پسماند صفر« 
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را  صفر کنیم. مقوله مسئولیت پذیری اجتماعی برای حفظ محیط زیســت در صنعت نقش تعیین کننده دارد. 
مسئولیت پذیری اجتماعی تعادل بین اقتصاد و محیط زیست است. اگر غیر از این باشد می شود همان چیزی 

که در کلان شهرها و سواحل و غیره با آن روبرو هستیم و با آلودگی شهرها و آلاینده ها سروکار داریم.
راهکارهایی را می توان یافت که اساساً به ایجاد پساب و زباله منجر نشود و برای رسیدن به این راهکار ابتدا 

باید درباره آن آگاه شد و تجزیه وتحلیل کرد و راهکارهای کوتاه مدت و بلندمدت ارائه کرد.
کاشفی فعال و محقق حوزه محیط زیست:  

 صنایع پتروشــیمی در ســطح منطقه تلاش می کنند به ســمت پایداری حرکت کنند. اگر به سمت توسعه 
پایدار و انرژی پایدار حرکت نکنیم و مدیریت پتروشیمی در کشور را به این سمت نبریم در فروش محصولات 

و ازدست دادن بازار متضرر می شویم. 
یکی از ویژگی های توسعه پایدار به صفر رساندن اســتفاده از کربن در صنعت و تولیدات است و این مساله 

الان در دنیا و اتحادیه اروپا با این استاندارد حرکت می کنند.
عوامل زیادی در پتروشیمی سبز موثر اســت. اســتفاده از خوراک تجدیدپذیر، راندمان و بهره وری از انرژی، 
استفاده از اقتصاد چرخشی، عملیات پایدار، استفاده از مواد زیست تجدیدپذیر، از جمله عوامل مهم در تعیین 

پتروشیمی سبز در دنیاست که باید این موارد را در فعالیت های خود لحاظ کنیم. 
شاخص های مهمی برای رسیدن به پتروشیمی سبز باید در دستور کار قرار گیرد؛ از جمله این معیارها میزان 

تولید ضایعات، راندمان منابع، میزان مصرف آب، خوراک و محصول است.
اگر قواعد بازی جدید در روندهای تازه را رعایت نکنیم و با معیارهای پتروشیمی سبز حرکت نکنیم از بازارهای 
جهانی جا می مانیم. محصولات در بازار باید برچسب »کربن صفر« و »محیط زیستی« داشته باشند و این فرهنگ 
را باید ایجاد کنیم که مصرف کننده در برابر کالایی که قوانین زیســت محیطی را رعایت نکرده اســت مقاومت 
کند و از آن اســتفاده نکند. برای آینده پایدار در انرژی باید به ســمت پتروشیمی ســبز حرکت کنیم. مسائل 
اجتماعی، اقتصادی و محیط زیســتی را باید یکجا نــگاه کرد. دولت و مصرف کننده باید با هم در این مســیر به 

یکدیگر کمک کنند.
گلزاری متخصص مدیریت پسماند و استاد دانشگاه:  

امروز اقتصاد چرخشــی در صحنه جهانی اهمیت ویژه پیدا کردهاســت. یکی از جلوه های اقتصاد چرخشی را 

یکی از 
ویژگی های 

توسعه پایدار به 
صفر رساندن 

استفاده از کربن 
در صنعت و 

تولیدات است و 
این مساله الان 

در دنیا و اتحادیه 
اروپا با این 

استاندارد حرکت 
میکنند
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می توان در رقابت بین آمریکا و چین و موضوع »لجستیک معکوس« آمریکا دید. وقتی بازار لجستیک معکوس آمریکا شروع شد 
ارزش آن پنج میلیارد دلار بود و الان به 3۶0 میلیارد دلار رسیده است.

در یک ارزیابی، پسماندهای عادی شهری از جمله کاغذ، آهن، شیشه، پلی اتیلن، پلی پروپیلن، لاستیک و غیره را بررسی کردیم 
و دیدیم که کسانی که در کشور آشغال جمع می کنند سالانه 100 هزار میلیارد تومان درآمد پسماند عادی شهر است.

سالانه در کشور 20 میلیون تن پسماند عادی شهر، 25 میلیون تن پسماند صنعتی، ۶ میلیون تن پسماند ویژه، 40 میلیون تن 
نخاله ساختمانی و ۶0 میلیون تن پسماند کشاورزی داریم. 

در این محاسبه  دریافتیم که ارزش اولیه 20 میلیون تن پسماند شهری 24 میلیارد دلار است و ارزش مصرف کرده آن که کامل 
تفکیک شود 10 میلیارد دلار است. به عبارتی اگر این میزان را بازیافت کنیم با پسماند عادی کشور می توانیم یک میلیون و دویست 

و شصت هزار نفر شغل ایجاد کنیم.
در یک ارزیابی جامع و بررسی پتروشیمی های کشور مشــاهده کردیم که  300 هزار تن پسماند پتروشیمی داریم. از این میزان 
حدود 1۸3 هزار تن تولیدی سالانه ماســت و 112 هزار تن هم پسماند از ســال قبل در پتروشــیمی ها باقی مانده است و به ازای هر 
یک تن محصولی که در پتروشیمی تولید می کنیم، دو و نیم کیلوگرم پســماند تولید می کنیم. چطور در پتروشیمی ها و فرایند 
لایسنس طرح و راهبرد داریم؛ اما برای پسماند هیچ برنامه ای نداریم. میزان زیادی از پسماند پتروشیمی دپو و دفن شده است که 

متأسفانه این پسماندها بسیار هم ارزشمند هستند.
داریم. در برنامه هفتم بر  در منطقه ویژه ماهشهر حدود 1۸۸ هزار تن پسماند داریم و در منطقه عسلویه حدود 3۷ هزار تن پسماند ّ
اقتصاد چرخشی تأکید شده است و برنامه ملی راهبردی مدیریت پسماند از صنایع خواسته در این مسیر حرکت کنند. واقعیت این 
است که در دنیا درباره کاهش پسماند پلاستیکی اقداماتی انجام شده است و در ایران هم حرکت هایی انجام شده و بازخوردهای 
خوبی در جامعه داشتیم. متأسفانه نگاه ما به پسماند سلیقه ای است و باید به زبان مشترک در این بحث برسیم. باید نگاه کرد که 
دنیا با پسماند چه می کند و ما هم بر همان اساس جلو برویم و راهکارهایی را برای خود تبیین کنیم. همه پتروشیمی ها دررابطه با 

مدیریت پسماند همکاری می کنند و از این بابت مشکلی نداریم؛ اما باید بیشتر دراین رابطه تلاش کرد.
پیشنهاد من این است که سامانه ای راه اندازی کنیم که موضوع کربن صفر و بحث های محیط زیستی در آن یکپارچه شود. یکی 
از سناریوهایی که دنبال می کنیم »ایجاد شهرک بازیافت« در قسمت های مختلف کشور است؛ مثلًا در ماهشهر یک شهرک ایجاد 

شود که پسماند به آنجا رود و بازیافت شود و از شرکت های فناور در این حوزه به این شهرک بیایند و بازیافت را انجام دهند.
 همچنین در تدارک برگزاری همایش مدیریت پسماند در صنعت پتروشیمی در اردیبهشت 1404 در منطقه ویژه ماهشهر هستیم. 

امیدواریم این همایش به درک بیشتر نگران ها و به دست آوردن راه حل های جامع کمک کند.
امیر یونسیان مدیرکل ارزیابی و تشخیص صلاحیت شرکت های دانش بنیان معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری:  

نوآوری پایدار در پتروشیمی را در چهار بخش باید در نظر بگیریم؛ بهره وری ضایعات، بازیافت پلاستیک، بازچرخانی آب و کاهش 
آلایندگی کربن. امیدواریم شرکت های دانش بنیان نیز به این حوزه وارد شوند.

تعامل و ارتباط بین بخشــی برای اســتفاده از ظرفیت شــرکت های دانش بنیان کوچک و شــرکت های بزرگ در ایــن زمینه امری 
مهم است. سیاست گذاری ما در عرصه توسعه پایدار این است که مسیر ارزیابی ســبز را تعریف کنیم و از ورود شرکت هایی که 

می خواهند در حوزه محیط زیست فعالیت کنند دراین رابطه حمایت کنیم.
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نشســت تخصصی »مدیریت مصرف انرژی« با هدف ارزیابی توانمندی شرکت های داخلی برای مدیریت و صرفه جویی 
مصرف انرژی به ریاست الهه مختاری، کارشناس امور مهندسی واحد مدیریت تولید شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس 

برگزار شد.
الهه مختاری: بــا توجه بــه افزایش تقاضای انــرژی و ضرورت اســتفاده بهینــه از منابــع و مدیریت مصرف به بررســی 
توانمندی های شرکت های پیشرو در مدیریت مصرف انرژی پرداخته می شــود؛ زیرا راهکارهای نوین بسیار در این زمینه 

مؤثر است.
به کارگیری ایزو ۵۰۰۰۶  
جوادی، نماینده شرکت ماهان انرژی معراج:  

ابتدا می خواهم به بحث استفاده از اسپرید شیت های تحت وب که 2023 منتشر شده است، اشاره کنم. ایزو 5000۶  
کمک شایانی به شرکت ها و مشتریان می کند. ویرایش جدید ایزو 5000۶ بر سه موضوع فرایند نرمال سازی، فرایندهای 

بدون بهبود عملکرد انرژی و ارائه و ارتباط تمرکز کرده است.
برای نرمال ســازی متغیرهای مؤثر که خروجی های ابزارهای هوش مصنوعی هســتند، اهمیت دارند. کم هزینه یا بدون 
هزینه بودن، آشنایی و راحتی استفاده، انعطاف و شخصی سازی و جذابیت بصری و ارائه از مزایای اسپریدشیت در وب/

شبکه است.
مدل انرژی در اسپریدشیت تحت ایزو 5000۶ تأکید می کند که برای هر مدل مصرف انرژی باید مدل های ریاضی تعریف 

کنیم.
هدف از نرمال سازی مقایسه در شرایط یکسان است، در اسپریدشیت های تحت وب، در تغییر مدل ها دست مان برای 

داده های مؤثر باز است.
صرفه جویی انرژی با عایق های آیروژل  
نماینده شرکت هواژل نانوسان:   

برای کنترل اتلاف انرژی در پتروشیمی ها می خواهم به معرفی نانو عایق آیروژل بپردازم. برای این امر متوسط 2 هزار میلیارد 
تومان انرژی سوختی در پتروشیمی ها در 1402 داده شده که این رقم در حال افزایش است.

عایق های آیروژل فوق آب گریز، ضدحریق هستند و کوچک ترین جذب رطوبتی ندارند و برای 20 سال در صنایع پتروشیمی 
تضمین می شود. همچنین مقاومت مکانیکی، کششی، خمشی و فشاری بالایی دارند.

از لحاظ اجرا به راحتی مانند رول هستند و با پیچیدن به دور تجهیز به طور 100 درصد جلوی اتلاف انرژی را می توان گرفت.
این عایق در پتروشیمی اروند استفاده شده است. این عایق تنها عایقی است که قابلیت نصب آنلاین دارد و نیاز به شات 
دان کردن واحد نیست. جلوگیری از خوردگی زیرسطح عایق، قابلیت بازو بسته کردن متعدد، زیست سازگار، برگشت سرمایه 

سریع و افزایش سود پتروشیمی ها از مزایای استفاده از این عایق است.

برای کنترل 
اتلاف انرژی 

متوسط 2 هزار 
میلیارد تومان 

انرژی سوختی به 
پتروشیمی ها در 
۱402 اختصاص 

داده شده که 
این رقم در حال 

افزایش است.

نسخه های علاج مصرف بی رویه انرژی
 نشست تخصصی »مدیریت مصرف انرژی« 

 یک عایق ایرانی موجب صرفه جویی سالانه ۱۰ میلیون مترمکعبی گاز در پتروشیمی اروند شده است
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عایق های حرارت مایع )پاششی( تحمل دمای بازه منفی 40 تا مثبت 1۷0 را دارند، اجرای بسیار ساده، ضخامت 500 تا  5 هزار میکرومتر، قابل اجرا 
در تمام سطوح، طول عمر بیش از 10 سال، قابل استفاده در هر جای صنعت پتروشیمی از دیگر مزایای این عایق است.

این فناوری در اختیار حدود 4 شرکت دنیا است و روسیه و ترکیه متقاضی خرید تولید این خط از ما هستند، استفاده از این عایق در پتروشیمی 
اروند سبب صرفه جویی سالانه 10 میلیون مترمکعبی گاز شده است.

افزایش ظرفیت و کیفیت واحدهای S-PVC با فناوری تزریق تدریجی آغازگر  
حمید سجادی، نماینده شرکت پژوهش و فناوری پتروشیمی:  

درباره توسعه فناوری تزریق تدریجی آغازگر در فرایند تولید پی وی سی سوسپانسیونی برای افزایش ظرفیت واحدهای موجود این نکته شایان 
توجه است. در سیستم آغازگرهای موجود، سرعت واکنش ثابت نیست، اما در فناوری تزریق تدریجی آغازگر فرایند شناخته شده است که به جای 

پروفایل سرعت افزایشی، پروفایل سرعت مربع شکل است و سعی می شود سرعت به طور ثابت حفظ شود و افزایش بهره وری داشته باشیم.
این فناوری نخستین بار در آلمان در سال 200۷ به کار گرفته شد که اظهار داشتند این فناوری افزون بر افزایش ظرفیت و کیفیت، ایمنی را نیز 

افزایش داده است.
این شرکت کسب دانش فنی این فناوری را در دستور کار قرارداد و در مقیاس آزمایشگاهی آن را ساخته است.

نکته قابل توجه در مقایسه سرعت واکنش دو فرایند مرسوم و تزریق تدریجی آغازگر این است که زمان واکنش با این فناوری جدید نصف و 
سرعت واکنش برحسب زمان، سرعت مربع شکل حفظ می شود.

 این فناوری برای واحدهای پی وی ســی، امکان افزایش ظرفیت، حفظ ظرفیت موجود با اســتفاده از تعداد رآکتور کمتر، ایمن تر شدن فرایند 
واکنش پلیمریزاسیون، ارتقای کیفیت پودر تولیدی، کاهش هزینه تولید، کاهش مواد مصرفی، کاهش ضایعات پلیمری و عملیات بازیافت 

مونومر، انعطاف پذیری بالاتر سیستم کنترلی در برای محدودیت های سیستم کولینگ، امکان تولید آغازگر به صورت داخلی را فراهم می کند.
ضرورت حرکت به سمت هوش مصنوعی  
مهدی زاده، مدیر پروژه های شرکت سامان انرژی اصفهان:  

لازم است ابتدا سامانه مدیریت مصرف انرژی بر پایه هوش مصنوعی را معرفی کنم. حفظ منابع انسانی، بهبود کیفیت، هزینه های انرژی و 
پیچیدگی فناوری از چالش های صنعت پتروشیمی است که استفاده از هوش مصنوعی راهکار مناسبی برای رفع این چالش هاست.

هوش مصنوعی بهره وری را بــالا برده و ضایعــات را کاهش می دهد. دنیا به ســمت هــوش مصنوعی حرکت کرده اســت و از اهــداف راهبری 
سازمان هاست که باید به این سمت حرکت کرد. زیمنس باوجود هزینه ۶ میلیون دلاری ادعا کرده است که بازگشت سرمایه آن کمتر از یک سال 

است و باید به سمت هوش مصنوعی برویم که بهره وری بسیار بالایی دارد.
این سامانه ماژولار نوشته شده و تلفیق تیم متخصص نرم افزاری و سامان انرژی است که به صورت موفق منجر به ایجاد سامانه ساین پلاس 

در صنعت شده است.
از چالش های بزرگ در سازمان ها، دریافت و حجم عظیم داده است. این پلتفرم با حجم بالای داده به طور کامل کار می کند و امنیت بالایی دارد.

کسب دانش فنی در دوران تحریم  
هادی قراخانی، مدیرعامل شرکت نوید صنعت سبز:  

این شرکت به لطف شرکت شهید تندگویان در صنعت پتروشیمی حضور یافته است، چالش های محیط زیست بسیار است؛ اتلاف منابع، آب 
و هدررفت انرژی در سوخت، گازوئیل و...

ما در سه سال اخیر با توجه به شرایط تحریم، به دانش فنی فرایندهای موردنیاز شرکت ها دست یافته یم. آمادگی داریم در صنعت پتروشیمی 
هرآنچه مرتبط با احتراق باشد را ارائه کنیم. این شرکت آمادگی دارد هر نوع کوره روتاری را بدون هیچ ریسکی به صورت تضمینی انجام دهد که 

در صورت نیاز، افزایش ظرفیت و صرفه جویی انرژی محقق شود.
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طرح های نو  در تامین مالی پتروشیمی ها
 نشست تخصصی »نوآوری در تأمین مالی و تأمین مالی نوآوری« که به ریاست علی شمالی، رئیس محصولات پایین دست 

مدیریت نوآوری و فناوری شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس

شیوه ها و برنامه ریزی های فعلی پاسخگوی نیاز شرکت های پتروشیمی نیست و باید رتبه بندی و الزاماتی جدید در نظر گرفته شود.
حامد رفیعی، رئیس مرکز تأمین مالی و توسعه سرمایه گذاری معاونت علمی ریاست جمهوری:  

جلسات زیادی با انجمن ها و شرکت های مختلف برای پیداکردن روش های تأمین مالی پایدار برگزار شــده است. در چند ماه اخیر به نتایج خوبی 
رسیده ایم و تأمین مالی برای چند شرکت شروع شده است که می تواند الگویی برای شرکت های دیگر باشد. هلدینگ خلیج فارس هم در این جلسات 
حضور داشته باشد. قوانین بالادستی خوب و حمایت کننده ای در جهت تأمین مالی پایدار شرکت های اقتصادی و فناور وجود دارد، باید تلاش کنیم از 
قانون تأمین مالی تولید و زیرساخت به نظام تأمین مالی پایدار برسیم. برخی از روش های نوین تأمین مالی هستند که شرکت ها کمتر از آنها استفاده 
می کنند. فکتورینگ و ارائه روش های جدید آن، فین تک ها و سکوهای تأمین مالی جمعی و استفاده از ظرفیت قانون جهش تولید بار اول و اعتبار 
مالیاتی آن از جمله این روش ها هستند. فرصت های جدید تأمین مالی پروژه نظیر؛ توکن های دیجیتال، برنامه های مشارکتی تولید، اوراق سلف ارزی، 

معامله آتی محصولات و اعتبارهای مرتبط با انرژی های تجدیدپذیر از جمله شیوه ها و مسیرهای تأمین مالی جدید هستند.
ایلخانی، مدیر بانکداری تجاری بانک تجارت:  

زمینه های همکاری زیادی میان این بانک با صنعت پتروشیمی در سال های اخیر وجود داشته است، روش هایی برای تأمین مالی در طول اجرای 
زنجیره ارزش و تنوع آن پیش بینی شده و می توان با بهینه سازی روند سرمایه در گردش و نقدینگی باهدف کاهش ریسک مالی و عملیاتی بخشی 
از آن را محقق کرد. زارع مهرجردی، معاون سرمایه گذاری صندوق نوآوری و شکوفایی: باید ببینیم به دنبال تأمین مالی نوآوری هستیم یا نوآوری 
در تأمین مالی؟ از جهت قوانین حمایتی، قوانین خوبی در کشــور داریم و ابزارهای اجرایی در جهت تحقق برنامه ها وجود دارد و باید با استفاده 

حداکثری از این ظرفیت ها فاصله بین برنامه و اجرای پروژه را به حداقل برسانیم.
توسعه یافتگی در هر بخشی به توسعه یافتگی قوانین برمی گردد. امروز می توان برای هر پروژه ای تأمین مالی انجام داد و برای هر کدام از پروژه ها 

راهبردی وجود دارد و نمی توان با سری دوزی، تصمیمی برای تأمین مالی همه پروژه ها اتخاذ کرد. لذا هر پروژه باید مجزا مورد ارزیابی قرار گیرد.
موسوی، رئیس صندوق فناوری های نوظهور:  

 برای گرفتن نتیجه در تأمیــن مالی نباید تنها منتظــر اقدام دولت ماند و صنعت بخش خصوصی باید ســهم خودشــان را ببیننــد. تمایل به 
ریسک پذیری در سرمایه گذاری و شروع پروژه ها در سطح حداقلی قرار دارد و در بسیاری از زمینه ها صنایع بالغ و اصلی تمایلی به حضور و همکاری 

با بخش های جدید و کوچک را ندارند.
صدرالدینی، مدیر مهندسی مالی تفارس )تأمین سرمایه خلیج فارس(:  

قوانین و پیشنهادهای اقتصادی و مالی زیاد است؛ اما عملیاتی کردن این موارد اهمیت دارد، باید تلاش شود در نظریه پردازی نمانیم و واقعیت های 
موجود را ببینیم. مواردی اتفاق افتاده که مجموعه ای مثل هلدینگ گاهی برای 50 میلیون یورو معطل مانده و گاهی این پیگیری ها تا سطح بانک 
مرکزی هم بالا رفته است. منابع مالی در شرایط فعلی محدود است. در حال حاضر نرخ بهره واقعی منفی است و در شرایطی که کار برای شرکت های 
بزرگ سخت است و  نمی توان بدون برنامه ریزی دقیق حرکت کرد، تأمین مالی برای استارت آپ و شرکت های فناور سخت تر می شود. برای تأمین مالی 
پروژه ها، نظام رتبه بندی طرح های پتروشیمی ایجاد شده است. حداقل 50 موضوع و فاکتور ارزیابی را مدنظر قرار دادیم و این رتبه بندی در دسترس 

است. اگر قرار است خروجی ارزشمند و رشد ۸ درصدی در پایان برنامه محقق شود لازم است این الزامات در رتبه بندی اجرایی شوند.
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مسیر »ریکاوری آب« پتروشیمی ها
نشست تخصصی »مدیریت آب و پساب« در رویداد پتروکم

استقبال چشمگیر پتروشیمی ها از تجهیزات ساخت شرکت های ایرانی در مدیریت آب و پساب

مدیران عامل پتروشیمی های تندگویان، نماینده پتروشیمی بندر امام و مدیرعامل شرکت پتروشیمی فجر از معرفی شرکت های ایرانی برتر در 
حوزه »مدیریت آب و پساب« که در نشست تخصصی با همین عنوان برگزار شد، استقبال کرده و مدیرعامل پتروشیمی فجر از شرکت های ایرانی 

سازنده انواع تجهیزات و تصفیه خانه ها برای همکاری و عقد قرارداد دعوت کرد.
این نشست که به ریاست مهندس محمدعلی خادمیان، مدیر ایمنی، بهداشت، محیط زیست و پدافند غیرعامل شرکت صنایع پتروشیمی 
خلیج فارس برگزار شد، با استقبالی چشمگیر مواجه شد، مهندس قاسمی شهری، مدیرعامل پتروشیمی تندگویان، مهندس زالخانی، مدیرعامل 
شرکت پتروشیمی فجر و دکتر رحمتی، معاون پژوهشگاه سازمان حفاظت محیط زیست حضور داشتند. در این نشستشرکت های برتر در مدیریت 
آب و پساب، به ترتیب از توانمندی خود در ارائه تجهیزات فناورانه و منطبق با استانداردهای جهانی گفتند که موردتوجه مدیران عامل و ارشد 

پتروشیمی ها قرار گرفت.
دعوت از شرکت های ایرانی برای کنترل پساب های آلوده به پلیمرهای مهندسی  
مهندس زالخانی، مدیرعامل شرکت پتروشیمی فجر:  

شرکت ما حدود هفت هزار مترمکعب آب وارد منطقه می کند و ۷00 الی ۹00 مترمکعب پساب برمی گرداند؛ لذا از همه شرکت های توانمند در 
حوزه مدیریت این موضوع دعوت می کنم از فرصت همایش پتروکم در کیش چنان استفاده کنیم که با نشست های رودررو و باهدف بهره مندی 

از ظرفیت شرکت های حاضر در رویداد پتروکم بتوانیم با اتکا به دانش بومی ارزشمندی که ایجاد شده، قراردادهای همکاری ببندیم.
ما از همکاری با هر شرکت یا مجموعه ای که بتواند پساب های آلوده به پلیمرهای مهندسی از جمله ایزوسیانات را کنترل کند، استقبال می کنیم. 
حتی حاضر هستیم اگر پسابی از شرکت های بالادست ما می آید، این مشکل را حل کنیم و با جداسازی آب از دیگر مواد امکان بازگشت آب به 

صنعت را فراهم کنیم و مواد جداسازی شده هم برای فروش عرضه شود.
در این نشست شــرکت های آبســان انرژی، هلدینگ اچ دبلیو او سی، شــرکت افلاک نوین کار، شرکت مهندســی لیان تدبیر پارس و شرکت 

دانش بنیان ستارگان نوآور سپهر پارس و فدکو آخرین دستاوردهای خود را ارائه کردند.
روشی نوین برای کاهش اوره و آمونیاک در صنعت پتروشیمی  
مهندس فرزانه صیادی، نماینده شرکت آبسان انرژی:  

 yدر برخی از این  پروژه ها که در صنایعی نظیر   )zld )zero liquid discharge  تاکنون این شرکت ده ها پروژه اجرا کرده است، ما استفاده از سیستم
پتروشیمی ها، پالایشگاه های نفت و گاز، نیروگاه های برق صنایع فولاد اجرا و بهره برداری کرده ایم، توانسته ایم راندمان تصفیه خانه را به صددرصد 

نزدیک کنیم.
 شرکت ما همچنین برای اولین بار برای طراحی و اجرای روش تصفیه بیولوژیکی آناموکس Anammox( )با هدف کاهش اوره و آمونیاک در صنعت 

پتروشیمی اقدام کرده است که بسیار امیدوار هستیم بتوانیم این طرح را اجرا کنیم و به بهره برداری برسانیم.
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سیستم  ZLD با ظرفیت 7۰۰ مترمکعب بر ساعت  
  : HWTC مهندس حسینی، نماینده شرکت ایلیا پتروپویش صنعت هلدینگ

مجموعه ما بزرگ ترین کارخانه ساخت تجهیزات تصفیه آب و پساب را در اروپا داریم.
بخش طراحی این هلدینگ شامل بیش از یک صد نیروی مستقر در اروپا هستند که به دانش روز جهان دسترسی دارند.

این  هلدینگ به روزترین تجهیزات و فناوری های مربوط به فرایند آب و پساب و بازگردانی آب با بیشترین میزان ریکاوری 
و بالاترین کیفیت شامل کیفیت آب dm water  را دارد. بحران مدیریت منابع آب و مشکلات و مسائل زیست محیطی، از 
واقعیت های اقتصاد جهانی است شرکت ما برای ساخت پروژه ها به صورت zld  با ظرفیت ۷00 مترمکعب بر ساعت توانایی 
دارد. این شرکت بالغ بر 4000 پروژه فعال در ۶0 کشور دنیا اجرا کرده است و محدودیتی برای  طراحی، ساخت، راه اندازی و 

بهره برداری در اجرای پروژه های مختلف ندارد.
ورود سیستم CCRO برای نخستین بار به کشور  
مهندس شیرزاد نماینده افلاک نوین:  

ما جدیدترین تکنولوژِی سیستم  ccro را به کار می گیریم که برای نخستین بار وارد کشور شده است.
کاربرد این سیستم در تصفیه فاضلاب و بازیافت آب، تولید کاغذ و صنایع دارویی همچنین تصفیه پساب های آب 
شهری است. کاهش فولینگ و افزایش ریکاوری نسبت به سیستم ROهای سنتی مهم ترین ویژگی فناوری نوین این 

شرکت است که می تواند علاوه بر جلوگیری از هدررفت آب، ضامنی برای حفاظت از محیط زیست باشد.
تصفیه کاستیک مستعمل به یک چهارم قیمت نمونه خارجی  
دکتر حسن فرخزاد، مدیرعامل شرکت دانش بنیان ستارگان نوآور سپهر پارس:  

برای اولین بار در دنیا این شرکت فناوری جدیدی برای تصفیه کاستیک مستعمل ، تولید کرده است.
ما تکنولوژی ای را برای غشاهای کامپوزیتی توسعه دادیم که در حال حاضر فقط در سه کشــور ساخته می شود و الان ایران 
به عنوان چهارمین کشور شناخته می شود. فرخزاد افزود: کاستیک مستعمل پساب حاصل از حذف گازهای اسیدی و ترکیبات 
گوگردی  با ph   13 تا 14 دارد که شامل آلاینده های زیست محیطی و بوی بسیار نام مطبوع است و در همه دنیا مساله ای بسیار 
نگران کننده است. با توجه به تولید بالای کاستیک مستعمل در پالایشگاه های نفت، گاز و پتروشیمی ها، روش های سنتی دیگر 
کارا نیستند و با این شیوه نوین که ما ثبت کرده ایم، با استفاده از ویژگی هایی نظیر؛ استفاده از ماژول های غشایی کامپوزیتی، 
خنثی سازی و بوزدایی کامل کاستیک مستعمل و کاهش شدید  TDS کمک شایان توجهی به حل مشکل کاستیک مستعمل در 
پتروشیمی ها می کنیم. تصفیه پساب با تزریق گاز اسیدی، استفاده از تجهیزات ضد انفجار، پکیج کم حجم و قابل حمل، طراحی 
ماژولار که بر این مبنا می شود ظرفیت را کم یا زیاد کرد، قیمت رقابتی )یک چهارم نمونه خارجی( و خدمات کامل گارانتی و انواع 

پشتیبانی دائمی را از دیگر ویژگی های ارائه خدمات در شرکت دانش بنیان ستارگان نوآور سپهر پارس عنوان کرد.
ارزش افزوده با سانتریفیوژسپراتورها  
نماینده شرکت فدکو :  

 سانتریفیوژ سپراتورهای این شرکت را معرفی کرد که قابلیت جداسازی بالایی دارند و مثلًا با جداسازی آب و روغن به یکی 
از شرکت های پتروشیمی امکان ریکاوری آب و بازگرداندن آن به چرخه صنعت و کسب درآمد از فروش روغن به دست آمده 
را فراهم کرده اند. دکتر رحمتی معاون پژوهشگاه سازمان حفاظت محیط زیست در پایان نشست تخصصی » مدیریت آب و 
پساب«: تلاش ما بر این است که فناوری های نوین را شناسایی کنیم و با اتکا به ساخت داخل و ظرفیت تولیدی شرکت های 

توانمند برای بهره برداری از تکنولوژی های نوین تصفیه پساب ها از آسیب به محیط زیست استفاده کنیم.

دکتر رحمتی 
معاون 

پژوهشگاه 
سازمان حفاظت 

محیط زیست: 
تلاش ما بر 

این است که 
فناوری های 

نوین را شناسایی 
کنیم و با اتکا به 

ساخت داخل و 
ظرفیت تولیدی 

شرکت های 
توانمند برای 

بهره برداری از 
تکنولوژی های 

نوین تصفیه 
پساب ها تلاش 

کنیم
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مدیریت پروژه 
در دنیای 

امروز یکی از 
ابزارهای مهم 
در سازمان ها 

به شمار می رود 
که در این راستا 
استفاده از داده 

برای بهبود 
سیستم های 

مدیریت پروژه 
از اهمیت 

ویژه ای 
برخوردار است

آسیب شناسی مدیریت طرح و پروژه های بزرگ
» مدیریت یکپارچه طرح ها و پروژه ها« / کیفیت اجرای پروژه ها در هلدینگ خلیج فارس افزایش می یابد

 EPC4,Smooth Plant، نشســت تخصصی »مدیریت یکپارچه طرح ها و پروژه ها مبتنی بر تجمیع و مهندســی اطلاعات
 »EPC4,Smooth Platn

مهندس آهنگران از مدیریت طرح های گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس:  
امروز یکپارچگی اطلاعات در پروژه ها و طرح ها، به لحاظ اهدافی مانند صرفه جویی در هزینه و زمان و هم به لحاظ افزایش 
کیفیت اجرای پروژه ها به عنوان یک ضرورت شــناخته می شود، این مساله طی ســال های اخیر به عنوان یک اولویت در 
مدیریت طرح های هلدینگ خلیج فارس مطرح و به صورت جدی پیگیری شده است. براین اساس در گام نخست به تدوین 
نظام نامه هایی در بخش های مختلف پروژه پرداخته و به همه طرح ها که شــامل؛ برنامه زمان بندی اجرای پروژه تا پیش 
راه اندازی و راه اندازی می شد، ابلاغ کردیم. برای اجرای این نظام نامه و دستورالعمل ها باید بسترهای کنترل و اجرای آن را در 
طرح ها فراهم می کردیم. سامانه های مدیریت پروژه یک نقطه ثقل در مدیریت پروژه شناخته می شود، ما در هلدینگ 
خلیج فارس نیاز داشتیم نرم افزار یکسانی تدوین کنیم تا به هم پوشانی همه طرح ها و پروژه ها بپردازد؛ ازاین رو از طریق 
همکاری با بخش اطلاعات و حکمرانی داده های هلدینگ خلیج فارس به تجمیع اطلاعات و یکپارچه سازی داده ها پرداختیم.

ظهیر حیدری رئیس مهندسی اطلاعات و حکمرانی داده های هلدینگ:  
داده و کاربرد آن در مدیریت طرح و پروژه بسیار اهمیت دارد. مدیریت پروژه در دنیای امروز یکی از ابزارهای مهم در سازمان ها 
به شمار می رود که در این راستا استفاده از داده برای بهبود سیستم های مدیریت پروژه از اهمیت ویژه ای برخوردار است. 
اهمیت استفاده از داده در بهبود سیستم های مدیریت پروژه به این صورت است که در این سیستم از دو روش استفاده 
می کنیم روش اول، زمانی که داده ها در پروژه ها مانند اطلاعات مربوط به زمان بندی، منابع هزینه ها، کیفیت و...موجود باشد، 
با تحلیل این داده ها می توان به نقاط ضعف و قوت سیستم های مدیریت پروژه پی برد و راه های ارتقای و بهبود آن را پیشنهاد 
داد. روش دوم استفاده از داده های خارج از سیستم های مدیریت پروژه است. به عنوان مثال داده های مربوط به تجربیات 
پروژه های قبلی، داده های حاصل از تحقیقات و مطالعات مرتبط و... می تواند به عنوان داده مورداستفاده قرار گیرد به نحوی که 
با تحلیل این داده ها می توان به انتخاب بهترین راهکارها برای مدیریت پروژه رسید.دسترســی به داده های دقیق و کامل، 
ارائه نتایج و خروجی های دقیق تر و قابل اعتماد، کاهش احتمال خطا و عدم دقت در تصمیم گیری، بهره وری بهتر از منابع و 
هزینه ها، بهبود کیفیت و عملکرد پروژه ها و مدیریت ریســک بهتر در پروژه ها از مزایای به کارگیری داده در مدیریت پروژه 
عنوان کرد. انواع داده های قابل استفاده در بهبود سیستم های مدیریت پروژه شامل؛ داده های سازمانی اطلاعات مربوط به 
سازمان، کارکنان، مشتریان و.... داده های پروژه شامل اطلاعات مربوط به زمان بندی، منابع، هزینه، کیفیت... داده های خارج 
از سیستم مدیریت پروژه شامل داده های مربوط به پروژه های قبلی، خروجی های تحلیل داده، داده های حاصل از تحقیقات 
مرتبط... و داده های بیرونی شامل اطلاعات مربوط به بازار، رقبا، تحولات صنعت و.... می شود.  بدون اطلاعات کامل، درست و 
در دسترس نمی توانیم به سمت حکمرانی »داده« در مدیریت طرح و پروژه و در نهایت استفاده از هوش مصنوعی و تحلیل 
داده ها حرکت کنیم. در انتهای این نشست تخصصی، شرکت های توسعه فناوران و پتروبویر پاسارگاد به معرفی متدولوژی 

خود برای یکپارچه سازی داده ها و مهندسی اطلاعات مبتنی بر روش های ,Smooth Plat،    EPC4,Smooth Platn پرداختند.
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هوش مصنوعی یار نوپدید پتروشیمی 
در نشست تخصصی »هوش مصنوعی در تولید« علاوه ارائه دستاوردها و تولیدات برخی از شرکت های دانش بنیان و دانشگاه ها و ازمایشگاه های 
تحقیقاتی فعال در حوزه پتروشیمی بویژه در عرصه هوش مصنوعی برگزار شد. گروه تحقیقاتی آزمایشگاه های فنی دانشگاه تهران با پیشنهادات 
متنوع در حوزه پتروشیمی با تکیه بر هوش مصنوعی به معرفی دستاوردها و تولیدات این ازمایشگاه پرداختند. همچنین یکی از مدیران شرکت 
»کهربا توان« فعال در حوزه سولفورزدایی، نگهداری تعمیرات پتروشیمی، اورهال دکل های حفاری الوند و دیگر پتروشیمی ها و طراحی و تولید 

نرم افزار منحصربه فرد این شرکت به ارائه دستاوردهای شرکت متبوعش پرداخت. 
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وکم از نگاه دوربین وایت پتر ر
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